
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γυµνάσιο Σερρών, το Γυµνάσιο Ιθάκης, τα
Εκπαιδευτήρια Πασχάλη, το Γενικό Λύκειο Ιτέας Φωκίδας, το
6ο Γυµνάσιο Καρδίτσας και το Σχολείο Γενικής Επιµόρφωσης
Ανθυπασπιστών του Κέντρου Εκπαίδευσης "Παλάσκα" του
Πολεµικού Ναυτικού, σελ. 8219, 8221, 8223, 8231, 8235,
8238, 8248, 8252 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8217, 8218, 8219, 8220,
8222, 8223, 8225, 8226, 8227, 8228, 8229, 8230, 8231, 8232

3. Αναφορά στην ψηφοφορία, σχετικά µε το άρθρο 30 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστα-
σίας του Πολίτη: "Αναδιοργάνωση της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, του Πυροσβεστικού Σώµατος και της Γενικής Γραµµα-
τείας Πολιτικής Προστασίας, αναβάθµιση Υπηρεσιών του
Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και
ρύθµιση λοιπών θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Δηµό-
σιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη", σελ. 8233, 8234,
8245, 8248

4. Αναφορά στο σκάνδαλο που σχετίζεται µε τις ΜΚΟ, σελ.
8246, 8249, 8250, 8253

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 10 Μαρτίου 2014, σελ. 8217
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
i) σχετικά µε τις ελλείψεις και τις ανεπάρκειες που προέκυ-

ψαν κατά την εκτέλεση του έργου επέκτασης του Αερολιµένα
Χανίων, σελ. 8217

ii) σχετικά µε την απόδοση ευθυνών για τα οικονοµικά και
συµβατικά στοιχεία που αφορούν στην καταγγελθείσα Σύµ-
βαση Παραχώρησης της "υποθαλάσσιας αρτηρίας Θεσσα-
λονίκης", σελ. 8219

β) Προς τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης:

i) σχετικά µε τη δυσµενή αντιµετώπιση των πτυχιούχων των
τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων (ΤΕΙ), σελ. 8221

ii) σχετικά µε τη διαθεσιµότητα των δηµοτικών αστυνοµι-
κών και των σχολικών φυλάκων, σελ. 8223

γ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε την
πώληση του 67% των µετοχών του "Οργανισµού Λιµένος Πει-
ραιώς (ΟΛΠ)", σελ. 8225

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κατάργηση
όλων των πληρωµών στην κρατική ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη και νοσηλεία, σελ. 8227

ε) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την άµεση
αντιµετώπιση της διάβρωσης του εδάφους στο Νοµό Ηλείας,
σελ. 8229

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την ενεργειακή πολιτική της
χώρας, σελ. 8231

4. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης σαράντα ενός Βουλευ-
τών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις µεταρρυθµίσεις στην ψυχική
υγεία, σελ. 8235 - 8255

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8230 - 8255
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8219 - 8230
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8217 - 8219

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 8223
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8234, 8244, 8248, 8253, 

8255
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 8223
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 8248
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8248
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8223, 8225, 8226
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 8225
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 8226

Β. Επί της αναφοράς στην ψηφοφορία, σχετικά µε το
άρθρο 30 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη:

ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 8233, 8234
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8233, 8234, 8245, 8248
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 8245
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8234
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 8233, 8234
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 8234
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 8233
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8248
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 8234

Γ. Επί της αναφοράς στο σκάνδαλο που σχετίζεται µε τις
ΜΚΟ:

ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ Ο. , σελ. 8253
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 8250
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 8246
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8249

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 8219, 8220
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 8229, 8230
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 8226, 8227
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8228, 8229
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 8221, 8222
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 8223, 8224, 8225
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8227, 8228, 8229
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 8231, 8232
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8217, 8218
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 8221, 8222, 8224, 8225
ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8230, 8231
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 8225, 8226, 8227
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 8231, 8232
ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ Μ. , σελ. 8218, 8219, 8220

Ε. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ Ο. , σελ. 8252
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 8247, 8248

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΖΑΧΑΡΙΑΣ Κ. , σελ. 8238
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 8241
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 8249
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 8239
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 8245, 8247, 8248, 8255
ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ Β. , σελ. 8238
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8247
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8251, 8252
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 8242, 8244, 8254, 8255
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 8235, 8253, 8254
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8248
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 8250
ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 8240
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 8237



Αθήνα, σήµερα στις 7 Μαρτίου 2014, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΤΡΑΓΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 10 Μαρτίου 2014.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι  2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 647/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παύλου Βογιατζή προς τoν
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
ανάγκη άµεσης διαχείρισης του υπερπληθυσµού των αγριοκού-
νελων στη Λήµνο.

2. Η µε αριθµό 653/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Ζερδελή προς τoν Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων στο Nοσοκοµείο της Λήµνου.

3. Η µε αριθµό 641/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Αναγνω-
στάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τους νέους
κανόνες για τις ρυθµίσεις των «κόκκινων δανείων».

4. Η µε αριθµό 656/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θε-
οδοσίου Κωνσταντινίδη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την
εταιρεία «ΣΕΚΑΠ Α.Ε.».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 648/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Ψυχάρη προς τoν
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την εφαρµογή της αντικαπνιστικής
νοµοθεσίας.

2. Η µε αριθµό 654/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αικα-
τερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την
κατάργηση των δασικών υπηρεσιών.

3. Η µε αριθµό 642/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Θωµά Ψύρρα προς τον
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων του ΤΕΙ Θεσσαλίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 645/4-3-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Γ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μαρκογιαννάκη
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε τις ελλείψεις και τις ανεπάρκειες που προέκυψαν κατά την
εκτέλεση του έργου επέκτασης του αερολιµένα Χανίων. 

Κύριε Μαρκογιαννάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε, το ζήτηµα των υποδοµών της Κρήτης και
ιδιαίτερα των Χανίων, έχει απασχολήσει την Αίθουσα αρκετές
φορές το τελευταίο χρονικό διάστηµα και αυτό διότι λάθη και πα-
ραλείψεις του παρελθόντος αλλά και ένας συστηµατικός παραγ-
κωνισµός, είχαν σαν αποτέλεσµα µία δικαιολογηµένη αγανάκτη-
ση των κατοίκων της περιοχής. 

Έρχοµαι τώρα στο επίµαχο ζήτηµα του αεροδροµίου, που
είναι η πλέον παραγωγική υποδοµή της δυτικής Κρήτης. Το αε-
ροδρόµιο Χανίων, είναι η πλέον παραγωγική υποδοµή της δυτι-
κής Κρήτης. Μέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα µετά την
κατασκευή του νέου αεροσταθµού –το 1996 έγιναν τα εγκαίνια-
αποδείχθηκε, κύριε Υπουργέ, ότι ήταν ανεπαρκέστατο και αυτό
διότι υπήρξε µία ραγδαία αύξηση του τουρισµού, η οποία κατέ-
στησε το αεροδρόµιο µη λειτουργικό, µε τεράστιες ουρές, µε
απίστευτες καθυστερήσεις στις αφίξεις αεροσκαφών και όλα τα
συναφή. 

Μετά από πολυετείς προσπάθειες ξέρετε καλύτερα από εµένα
ότι επιτέλους εγκαταστάθηκε ο εργολάβος, ο οποίος ήδη κατα-
σκευάζει την επέκταση του αεροδροµίου, που ουσιαστικά διπλα-
σιάζει τη δυνατότητα εξυπηρέτησης επιβατών. Είναι ένα έργο
της τάξεως των 110 εκατοµµυρίων ευρώ. Ήταν µία ανακούφιση
αυτό για την περιοχή, διότι θεωρήθηκε δικαιολογηµένα ότι
έχουµε ένα έργο πνοής. 

Με την πρόοδο όµως των εργασιών απεδείχθησαν απίστευτες
ελλείψεις και ανεπάρκειες, που οφείλονται στο γεγονός ότι η µε-
λέτη βάσει της οποίας γίνεται το έργο ήταν µία πρόχειρη µελέτη
του 2004, που δεν επικαιροποιήθηκε. Αυτήν τη στιγµή βλέπω, πα-
ραδείγµατος χάριν, ότι σήµερα όπως είναι, χωρίς την επέκταση,
έχουµε δεκαοκτώ check -in. Δεκατέσσερα ήταν το 2004 και έγι-
ναν δεκαοκτώ τώρα και απλά αυξάνονται σε είκοσι δύο, όταν,
επαναλαµβάνω, θα διπλασιαστεί ο αριθµός της δυνατότητας εξυ-
πηρέτησης από το αεροδρόµιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε ετούτη τη στιγµή τέσσερις πύλες ελέγχου χειραπο-

σκευών και απλά γίνονται πέντε. Δεν υπάρχει πρόβλεψη εγκατά-
στασης συστήµατος Cute. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’
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Από την άλλη µεριά, η πίστα παραµένει ως έχει. Η στελέχωση
του ιατρείου είναι ελλιπέστατη, το οποίο –όπως καταλαβαίνετε
καλύτερα από µένα- είναι απαραίτητο. Υπάρχει έλλειψη συστή-
µατος ραντάρ προσέγγισης και όλα αυτά καθιστούν, δυστυχώς,
το αεροδρόµιο ήδη προβληµατικό. 

Αυτά έχουν επισηµανθεί µε έγγραφα που έχουν σταλεί στην
ΥΠΑ, τόσο από το Σύλλογο Ξενοδόχων Χανίων αλλά προπάντων
από την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας του Αεροδροµίου Χα-
νίων. Πραγµατικά, ο ρέκτης αερολιµενάρχης έχει επισηµάνει, µε
αλλεπάλληλα έγγραφά του προς την ΥΠΑ, τις ατέλειες αυτές. 

Νοµίζω ότι τώρα που είναι νωρίς µπορούµε να το δούµε, να
γίνει µια επικαιροποίηση της µελέτης και όσο είναι νωρίς να ξε-
περαστούν τα προβλήµατα αυτά, ούτως ώστε, πραγµατικά, να
παραδοθεί στην τοπική κοινωνία ένα έργο πνοής για τα επόµενα
τριάντα χρόνια και όχι για τα επόµενα πέντε χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Μαρκογιαννάκης, εκφράζει την αγωνία του µε την ερώ-

τηση για το ζήτηµα της κατασκευής συµπληρωµατικών εργασιών
και βελτίωσης συνολικά του αεροδροµίου των Χανίων.

Είναι ένα αεροδρόµιο το οποίο είχε µια σηµαντική αύξηση σε
κίνηση πέρυσι  της τάξεως του 25%. Φέτος, κύριε συνάδελφε,
πρέπει να σας πω ότι είναι πολύ µεγαλύτερη η αύξηση, φτάνει
περίπου το 35%, που σηµαίνει ότι είναι ένα εξελισσόµενο αερο-
δρόµιο. Αυτό πρέπει να µας κάνει όλους ευτυχείς, ότι δηλαδή ο
τουρισµός στην περιοχή των Χανίων, της δυτικής Κρήτης, αυξά-
νεται σηµαντικά και θα συµβάλει σηµαντικά στην ανάπτυξη, στην
αύξηση του εισοδήµατος και στην αύξηση της απασχόλησης. 

Έχουµε ένα έργο 110 εκατοµµυρίων ευρώ. Συµβασιοποιήθηκε
το 2013. Η µελέτη του πρέπει να σας πω ότι επικαιροποιήθηκε
το 2011. Έχουµε, λοιπόν, µία σειρά από ζητήµατα, τα οποία εσείς
επισηµαίνετε. Οι υπηρεσίες µου, µου λένε ότι έχουν προβλεφθεί
σχεδιασµοί για ώρα αιχµής µέχρι το 2035. 

Επειδή  όµως αντιλαµβάνοµαι και υποθέτω ότι εκφράζοντας την
αγωνία σας, έχετε συζητήσει και µε τους αρµοδίους τοπικούς πα-
ράγοντες, σας διαβεβαιώνω ότι θα κοιτάξω άµεσα, µε τις τεχνικές
υπηρεσίες να δούµε αν, πράγµατι οι τεχνικές προδιαγραφές του
έργου που κατασκευάζεται αυτήν τη στιγµή παρουσιά- ζουν, πράγ-
µατι, προβλήµατα ως προς τη χωρητικότητα και ως προς τη δυνα-
τότητα εξυπηρέτησης, µε βάση τις µέγιστες αποδόσεις που θα
µπορούσε να έχει το αεροδρόµιο το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Αν, πράγµατι, από µια καλά ολοκληρωµένη τεχνική µελέτη
προκύψει -τώρα που είναι ζεστό το θέµα και είναι σε κατασκευή
το έργο- ανάγκη συµπληρωµατικών εργασιών, σας διαβεβαιώνω
ότι αυτές οι εργασίες θα γίνουν. Εύχοµαι, πραγµατικά, να χρει-
άζεται να κάνουµε παραπάνω εργασίες, προκειµένου να χωρέ-
σουν οι λειτουργίες του αεροδροµίου µε την αυξανόµενη δρα-
στηριότητα που παρουσιάζει. 

Έχουµε ένα πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι το ραντάρ, όπως
είπατε. Το ραντάρ µπήκε στο πρόγραµµα προµηθειών, κύριε συ-
νάδελφε –όπως είχα υποσχεθεί εδώ στη Βουλή πριν από πολύ
καιρό σε µια ερώτηση που µου έγινε- µε κόστος 1.250.000 ευρώ.
Μπήκε, λοιπόν, στο πρόγραµµα προµηθειών και ξεκινάµε την
προµήθειά του, έτσι ώστε πολύ γρήγορα να γίνει το αεροδρόµιο
απόλυτα σύγχρονο και να έχουµε ένα σύγχρονο σύστηµα αερο-
ναυτιλίας, το οποίο θα υπηρετεί τις ανάγκες ασφαλείας πτήσεων
στην περιοχή.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι προβλέπεται και επέκταση του αε-
ροδροµίου, του χώρου στάθµευσης από οκτώ σε δεκατέσσερα
αεροπλάνα. Ήταν έξι οι θέσεις, έγιναν οκτώ και θα γίνουν δεκα-
τέσσερις οι θέσεις σε αεροπλάνα, µε προβλέψεις για απαλλο-
τριώσεις οικοπέδων. 

Θα επανέλθω, κύριε Πρόεδρε, µετά τη δευτερολογία του συ-
ναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποιεί η απάντησή σας. Και µε ικα-

νοποιεί, διότι πιστεύω ότι αυτά που είπατε στην Αίθουσα θα υλο-
ποιηθούν. Άλλωστε θα έχετε υπόψιν σας ότι επειδή έχουµε και
µία προσωπική καλή επικοινωνία, δεν υπάρχει περίπτωση από
σήµερα και στο εξής να µη σας ενοχλώ σε τακτά χρονικά δια-
στήµατα, για την υλοποίηση των όσων ελέχθησαν εδώ µέσα. 

Θα πρέπει, όµως, να σας πω ότι το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ,
δεν είναι η χωρητικότητα του αεροσταθµού. Είναι οι λεπτοµέ-
ρειες που υπάρχουν και που ελλείπουν αυτήν τη στιγµή, όπως
είναι τα  chek-in, όπως είναι το σύστηµα Cute για το οποίο θα θυ-
µάστε ότι έχει γίνει προσφορά από ιδιώτη των Χανίων να αγορα-
στεί και η γραφειοκρατία του ελληνικού δηµοσίου, δεν επιτρέπει
να δοθούν τα χρήµατα ως δωρεά ή οτιδήποτε άλλο για να αγο-
ραστεί και να τοποθετηθεί. 

Θα το πω παραστατικά. Όλες αυτές οι ελλείψεις, καθιστούν
το αεροδρόµιο σαν να έχουµε έναν τεράστιο, µεγάλο ελέφαντα
µε οισοφάγο σκαντζόχοιρου. Περίπου έτσι το βλέπω. Θα πρέπει
αυτές τις λεπτοµέρειες να αντιµετωπίσουµε, ούτως ώστε τα 110
εκατοµµύρια τα οποία θα διατεθούν για το έργο, να µην πάνε
στράφι για ελάχιστα εκατοµµύρια τα οποία πρέπει να διατεθούν,
προκειµένου να έχουµε ένα ολοκληρωµένο, παραγωγικό, αποτε-
λεσµατικό έργο όπως το θέλει η περιοχή. 

Κύριε Υπουργέ, µιας που έχω το χρόνο, ελάχιστα θα σας απα-
σχολήσω για το εξής ζήτηµα. Επιµένει η Κυβέρνηση στην ιδιωτι-
κοποίηση ή µάλλον στην αποκρατικοποίηση του αερολιµένος
Χανίων. Είχα την ευκαιρία σε ερώτηση που είχα καταθέσει -και
είχα απευθύνει προς τον τότε αρµόδιο, κ. Χατζηδάκη- να ανα-
πτύξω τους λόγους για τους οποίους είναι πολύ αρνητική αυτή
η πρόθεση της Κυβέρνησης και αυτή η εξέλιξη.

Εγώ κατ’ αρχάς δεν είµαι εναντίον των αποκρατικοποιήσεων.
Δεν είµαι κρατιστής. Όµως το να έρχεται η Κυβέρνηση σήµερα
και απ’ όλα τα αεροδρόµια της Κρήτης να αποκρατικοποιεί µόνο
τον αερολιµένα Χανίων, το καθιστά ένα πολύ ακριβό αεροδρόµιο.
Ξέρω πολύ καλά ότι µπορεί να έχει νέες επενδύσεις, µπορεί να
προστεθούν έργα τα οποία θα καθιστούν πιο ελκτικό το αερο-
δρόµιο. Ξέρω, όµως, πάρα πολύ καλά ότι τα αεροδρόµια τα
οποία έχουν ιδιωτικοποιηθεί είναι πολύ πιο ακριβά από τα κρα-
τικά αεροδρόµια. Αυτό, λοιπόν, θα το καταστήσει µη ανταγωνι-
στικό. 

Όταν ένα αεροδρόµιο σε µία σχετικά µικρή περιοχή, όπως
είναι η Κρήτη, είναι µη ανταγωνιστικό έναντι άλλων αεροδροµίων,
µεγάλων αεροδροµίων τα οποία είναι ανταγωνιστικά, καταλαβαί-
νετε ότι υπάρχει πρόβληµα. 

Επιπλέον, όµως, πρέπει να σκεφτεί η Κυβέρνηση ότι εκεί
έχουµε µια περιοχή, όπου το αεροδρόµιο περιβάλλεται από
στρατιωτικές µονάδες. Έχουµε την 115,  έχουµε το πεδίο βολής,
παραδίπλα έχουµε το ναύσταθµο Κρήτης. Όλα αυτά συνθέτουν
ένα τοπίο το οποίο κάθε άλλο παρά αρµόζει στο να έχουµε ένα
ιδιωτικό αεροδρόµιο στο σηµείο εκείνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου) 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε µισό λεπτό.
Φανταστείτε µία εµπόλεµη κατάσταση, κατά την οποία οι ελ-

ληνικές Ένοπλες Δυνάµεις τιθέµενες σε συναγερµό, είναι προ-
φανές ότι δεν θα επιτρέπουν στην καρδιά τους αφίξεις και
αναχωρήσεις αεροσκαφών ξένων κρατών. Τι θα κάνει εκείνη τη
στιγµή; Αποκρατικοποίηση υπάρχει. Αίρουµε την αποκρατικοποί-
ηση για κάποιο διάστηµα προκειµένου να µπορέσει να λειτουρ-
γήσει η εθνική άµυνα της χώρας; 

Πέραν τούτου –και τελειώνω- θα πρέπει να ξέρετε ότι είναι από
τα λίγα αεροδρόµια της χώρας τα οποία έχουν θετικό πρόσηµο
κάθε χρόνο. Πάνω από δέκα εκατοµµύρια ευρώ είναι τα χρήµατα
τα οποία µπαίνουν στα συρτάρια του ελληνικού δηµοσίου.

Ως εκ τούτου θα πρέπει να επανεξετάσετε το θέµα, διότι έχει
προκαλέσει µεγάλη αναστάτωση στην περιοχή. Οι φορείς αντι-
δρούν. Ήδη έχουν ξεκινήσει κινητοποιήσεις. Και δεν θέλω στον
τόπο που λειτουργώ, να υπάρχει µία µόνιµη εστία εντάσεων, που
ασφαλώς δεν είναι κάτι το θετικό για την ανάπτυξη µιας περιο-
χής.

Θέλω να καταθέσω και κάποια από τα έγγραφα στα οποία ανα-
φέρθηκα στην πρωτολογία µου, σχετικά µε το θέµα, κύριε Πρό-
εδρε.

8218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Χρήστος
Μαρκογιαννάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να τονίσω και πάλι σε ό,τι αφορά την ουσία της ερώτησης του

συναδέλφου κ. Μαρκογιαννάκη, ότι θα πράξω ό,τι είναι δυνατόν
µαζί µε τις υπηρεσίες, ούτως ώστε εάν το master plan του αερο-
δροµίου έχει ελλείψεις ως προς την αντιµετώπιση των αυξανό-
µενων δραστηριοτήτων του, θα αντιµετωπιστούν –επαναλαµβά-
νω-άµεσα, στο πλαίσιο της εργολαβίας η οποία έχει εδώ και πε-
ρίπου έναν χρόνο εξελιχθεί. Και είµαι βέβαιος ότι θα αντιµετωπι-
στούν όλα τα προβλήµατα, προκειµένου να καταστεί αυτό περαι-
τέρω λειτουργικό και να µπορέσει να απορροφήσει τις αυξανό-
µενες δραστηριότητες.

Σε ό,τι αφορά την παραχώρηση, θέλω να σας πω ότι ο παρα-
χωρησιούχος έχει κάθε λόγο να αυξάνει τη δραστηριότητα του
αεροδροµίου για να είναι ελκυστικό το αεροδρόµιο, διότι διαφο-
ρετικά δεν θα έχει τα αναγκαία κέρδη για τους µετόχους του. Συ-
νεπώς, πιστεύω ότι η παραχώρηση θα δώσει κίνητρα περαιτέρω
προσέλκυσης επισκεπτών και πτήσεων στο αεροδρόµιο των Χα-
νίων και στην ευρύτερη περιοχή βεβαίως. 

Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω το εξής. Φέτος, µε βάση
έναν πρώτο προγραµµατισµό που υπάρχει, έχουµε, όπως σας
είπα, στο αεροδρόµιο Χανίων µία αύξηση για τις αναµενόµενες
πτήσεις της τάξης του 35% και πλέον. Στο υφιστάµενο αεροδρό-
µιο του Ηρακλείου, η αύξηση αυτή είναι πολύ µικρή εξαιτίας της
χωρητικότητας. Η χωρητικότητα του αεροδροµίου του Ηρα-
κλείου, όπως ξέρετε, είναι κάτι παραπάνω από οριακή. Πιστεύω
ότι σε λίγες εβδοµάδες, σε λίγες µέρες, πολύ σύντοµα θα ανα-
κοινωθούν και τα νέα για το Καστέλλι. Και τότε θα υπάρχει ένα
αεροδρόµιο το οποίο θα είναι πολύ µεγάλο βεβαίως αλλά προ-
φανώς το αεροδρόµιο Χανίων θα είναι ανταγωνιστικό. Και αυτό
πρέπει να κάνουµε, να δίνουµε δυνατότητες εναλλακτικές και
στις εταιρείες και στους ανθρώπους, στους επισκέπτες, να έχουν
ανταγωνιστικές δραστηριότητες τέτοιες που να προσελκύουν πε-
ραιτέρω επισκέπτες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής τριάντα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαι-
δευτικός-συνοδός τους από το 2ο Γυµνάσιο Σερρών, Α’ Τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Συνεχίζουµε µε την δεύτερη µε αριθµό 651/4-3-2014 επίκαιρη

ερώτηση της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε την απόδοση ευθυνών για τα οικονοµικά και συµβατικά στοι-
χεία που αφορούν στην καταγγελθείσα σύµβαση παραχώρησης
της «υποθαλάσσιας αρτηρίας θεσσαλονίκης. 

Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου για
δύο λεπτά.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει πολλά χρόνια -όχι µόνο τριά-
µισι- από τότε που ο παραχωρησιούχος του έργου της υποθα-
λάσσιας αρτηρίας Θεσσαλονίκης προχώρησε στην καταγγελία
της σύµβασης παραχώρησης για την κατασκευή του έργου, επι-
σφραγίζοντας έτσι το οριστικό ναυάγιο του συγκεκριµένου
έργου. Το έχουµε ακούσει εδώ και µία δεκαετία. Ήταν ένα από

τα έργα που είχαν κοινοποιηθεί, µε µια σύµβαση που εντασσόταν
στη δεύτερη γενιά µεγάλων έργων µε συµβάσεις παραχώρησης,
που η τότε κυβέρνηση και ο τότε Υπουργός ΠΕΧΩΔΕ, ο κ. Σου-
φλιάς, είχαν ποµπωδώς εξαγγείλει και έφεραν προς κύρωση στη
Βουλή, ενώ οι τότε τοπικοί άρχοντες, Ψωµιάδης, Παπαγεωργό-
πουλος, τη διαφήµιζαν πολιτικά. 

Οι εν λόγω συµβάσεις παραχώρησης ψηφίστηκαν τότε και από
τους δύο εταίρους της σηµερινής συγκυβέρνησης, παρά το κύµα
των κοινωνικών αντιδράσεων και παρά την τεκµηριωµένη και ρι-
ζικά αντίθετη τοποθέτηση του κόµµατός µας. Τα αυτοδιοικητικά
στελέχη και µέλη της δηµοτικής παράταξης «Θεσσαλονίκη Ανοι-
κτή Πόλη» και ο Τάσος Κουράκης και ο Τριαντάφυλλος Μηταφί-
δης αλλά και συλλογικότητες και µεµονωµένοι πολίτες, αντι-
τάχθηκαν στη συγκεκριµένη σύµβαση η οποία έβριθε, καθώς
αποδείχθηκε, λεόντειων όρων σε βάρος του δηµοσίου, ενώ η
υλοποίησή της θα κατέληγε σε βάναυση παραµόρφωση του πα-
ραλιακού µετώπου της πόλης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Αναδείχθηκαν η µνηµειώδης προχειρότητα του σχεδιασµού
του έργου, η παντελής έλλειψη ωρίµανσης -λόγου χάρη, αδει-
οδοτήσεις απ’ τις υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού αναι-
ρέθηκαν µετά την υπογραφή της σύµβασης- και η έλλειψη
συντονισµού και οριστικών δεσµευτικών συµφωνιών µε άλλους
εµπλεκόµενους φορείς της πόλης, όπως ήταν ο Οργανισµός Λι-
µένος Θεσσαλονίκης, ο Δήµος Θεσσαλονίκης κλπ.. Για τους λό-
γους αυτούς, το πολυδιαφηµισµένο αυτό έργο κατέληξε µια
«τρύπα στο νερό» κυριολεκτικά και µεταφορικά. Μόνο που σε
αυτήν την τρύπα, θα πέσουν πολλές δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ
δηµόσιου χρήµατος. 

Επειδή από τη δηµοσιότητα που το τελευταίο διάστηµα δίνετε
στις παγωµένες συµβάσεις παραχώρησης των τεσσάρων οδικών
αξόνων, απουσιάζει η σκανδαλώδης έκβαση που είχε αυτό το
έργο, κύριε Υπουργέ, σας ρωτούµε. Έχουν αναζητηθεί οι πάσης
φύσεως ευθύνες γι’ αυτήν την απαράδεκτη επιβάρυνση του δη-
µοσίου, για ένα έργο που δεν έγινε ποτέ και όπως έχει περίτρανα
αποδειχθεί, δεν έπρεπε να γίνει ποτέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Υποδοµών κ. Χρυσοχοΐδης για τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θέλω να υπενθυµίσω –γιατί είναι πολλά τα χρόνια,
περίπου έντεκα από τότε που προκηρύχθηκε το έργο- ότι η χρη-
σιµότητα και η κρισιµότητα του έργου της υποθαλάσσιας αρτη-
ρίας της Θεσσαλονίκης ήταν ένα παλλαϊκό, πανθεσσαλονικιώτικο
αίτηµα. Τότε θυµάµαι ότι η πρώτη διακήρυξη που γινόταν κάθε
φορά, ήταν να γίνει αυτό το έργο και συµπεριελήφθη το 1985
στο Ρυθµιστικό Σχέδιο Θεσσαλονίκης. 

Η υποθαλλάσσια παραλιακή αρτηρία, µάλιστα, δεν εµφανίζε-
ται σαν ένα αποσπασµατικό έργο αλλά αποτελεί µέρος µιας µε-
γάλης δέσµης προτάσεων, για ρυθµίσεις και έργα που απο-
σκοπούν στη χωροταξική και πολεοδοµική ανασυγκρότηση της
ευρύτερης περιοχής της Θεσσαλονίκης. Θυµάµαι τότε ότι όλοι
οι υποψήφιοι δήµαρχοι και νοµάρχες εκείνης της εποχής, όλα τα
πολιτικά κόµµατα, ήταν υπέρ της κατασκευής αυτού του πραγ-
µατικά γιγαντιαίου για την εποχή έργου. 

Στη συνέχεια, η πρόβλεψη του Ρυθµιστικού Σχεδίου Θεσσα-
λονίκης για υποθαλάσσια παράκαµψη του κέντρου της πόλης,
περιελήφθη και στο Γενικό Πολεοδοµικό Σχεδιασµό και θεωρή-
θηκε δεδοµένο στρατηγικό στοιχείο για τον 21ο αιώνα.

Τα αναφέρω όλα αυτά, γιατί η υποθαλάσσια, που σήµερα ανα-
φερόµαστε ιστορικά σε αυτήν, είναι ένα έργο το οποίο προετοι-
µάστηκε, απετέλεσε απόφαση της πόλης, µπήκε στο Ρυθµιστικό
Σχέδιο Θεσσαλονίκης και τελικώς το 2000 έγινε µία οριστική µε-
λέτη. Συνεπώς, πρώτα απ’ όλα, ξεκίνησε ένα έργο µε απόφαση
της πόλης.

Στη συνέχεια, το τότε ΥΠΕΧΩΔΕ προκήρυξε το έργο. Μετά,
έγινε ο διαγωνισµός και ανετέθη ο διαγωνισµός στη «Θερµαϊκή
Οδό», όπως λέγεται ο ανάδοχος. Πριν από την υπογραφή της
σύµβασης, έλαβαν χώρα όλες οι διαδικασίες που απαιτούνται
από τη νοµοθεσία για τον έλεγχο, από το Ελεγκτικό Συνέδριο, τη
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Βουλή κ.λπ. και αµέσως µετά την υπογραφή, άρχισε ένας µεγά-
λος δικαστικός αγώνας από πολλούς κατοίκους της περιοχής,
προσφεύγοντες µε αίτηση ακύρωσης κατά της απόφασης µε την
οποία εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι του έργου.

Η µακρόχρονη αυτή δικαστική διαµάχη, οδήγησε στην ανα-
στολή εκτέλεσης οποιασδήποτε εργασίας από την υπογραφή
της σύµβασης, γιατί όπως σας είπα, είχε τελειώσει. Σηµειώνεται
ότι ο βασικότερος λόγος για τη µη έναρξη των εργασιών ήταν
αυτές οι δικαστικές διαµάχες, οι οποίες αφορούν σε αιτήσεις
ακυρώσεως, που εντέλει ποτέ δεν συζητήθηκαν. 

Η καθυστέρηση οδήγησε υπό την πίεση των δανειστριών τρα-
πεζών στην καταγγελία της σύµβασης παραχώρησης από τον
ίδιον τον παραχωρησιούχο και συνακόλουθα αποζηµίωσης από
τους παραχωρησιούχους, σύµφωνα µε την αποζηµίωση που προ-
έβλεπε η ίδια η σύµβαση.

Το ελληνικό δηµόσιο, έχει αµφισβητήσει τη νοµιµότητα αυτής
της καταγγελίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις της σύµβασης πα-
ραχώρησης. Εντέλει, η καταγγελία κρίθηκε από τα αρµόδια δι-
καστήρια. Η σύµβαση παραχώρησης προέβλεπε την επίλυση
διαφορών µε διαιτησία. 

Σηµειώνεται εδώ ότι η νοµιµότητα αυτής της καταγγελίας
ελέγχθηκε δύο φορές, καθώς σύµφωνα µε τη σύµβαση, η συγ-
κεκριµένη διαφορά υπάγεται αρχικά στην αρµοδιότητα τεχνικής
πραγµατογνωµοσύνης, το πόρισµα της οποίας εν συνεχεία
ελέγχθηκε από το διαιτητικό δικαστήριο.

Στη συνέχεια, το ελληνικό δηµόσιο –και εδώ έχει σηµασία-
προκειµένου να διασφαλίσει πλήρως τα συµφέροντά του, προ-
χώρησε στην επιβολή ακύρωσης των κρισίµων διαιτητικών απο-
φάσεων, επί της οποίας ακόµη δεν έχει εκδοθεί η απόφαση. Άρα,
η νοµιµότητα τόσο της καταγγελίας της σύµβασης από την
πλευρά του παραχωρησιούχου, όσο και της αιτηθείσας και επι-
δικασθείσας κατά τα ανωτέρω αποζηµίωσης, είναι σε εκκρεµό-
τητα δικαστική. 

Πρέπει να σηµειώσω, µάλιστα, ότι αµέσως µετά από την ανά-
ληψη των καθηκόντων µου, έδωσα ρητή εντολή στο γραφείο του
Νοµικού Συµβούλου της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Έργων,
να καταθέσει αίτηση αναστολής κατά των διαιτητικών αποφά-
σεων, πάντα µε γνώµονα την προστασία των συµφερόντων του
ελληνικού δηµοσίου.

Εποµένως, προκύπτει µε κάθε σαφήνεια ότι λαµβάνεται µέρι-
µνα, προκειµένου να γίνουν όλες οι απαραίτητες ενέργειες, ώστε
να προστατευτεί δικαστικά πλήρως το συµφέρον του ελληνικού
δηµοσίου. Μέχρι στιγµής, ουδεµία επιβάρυνση του ελληνικού δη-
µοσίου έχει γίνει, δεδοµένου ότι χάρη στις προαναφερθείσες
ενέργειες δεν έχει καταβληθεί κανένα ποσό προς τον παραχω-
ρησιούχο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Αµµανα-
τίδου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, είπατε
ότι η απόφαση αυτή ξεκίνησε γι’ αυτό το έργο µε όλους τους φο-
ρείς της πόλης µαζί. Είπατε ότι οι δικαστικές διαµάχες ήταν
αυτές που σταµάτησαν το έργο. Θα σας θυµίσω ότι ο ν. 3028/
2002, που πέρασε από τη Βουλή, έλεγε ότι θα έπρεπε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού να περάσει το έργο µέσα από το ΚΑΣ, δηλαδή η
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, κάτι που δεν έγινε. Γι’ αυτό
ακριβώς το Υπουργείο Πολιτισµού, τις δύο αποφάσεις του τις
«τράβηξε» πίσω. Αυτά, όσον αφορά αυτό το κοµµάτι. 

Από εκεί και πέρα, έπρεπε να συνταχθεί µία νέα µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, ένα έργο το οποίο γνωρίζετε πολύ
καλά ότι θα είχε σοβαρότατες επιπτώσεις και στο ιστορικό κέν-
τρο της πόλης αλλά και στο θαλάσσιο µέτωπο. Υπήρχαν, όµως,
και σοβαρά ζητήµατα τεχνικής φύσης. 

Από εκεί και πέρα, το ελληνικό δηµόσιο πήγε όντως σε δύο δι-
αιτησίες. Έχουµε εννιά διαιτησίες κι έχουµε και µία τεχνική δια-
φορά. Μιλήσατε για µία αίτηση αναστολής.

Κύριε Υπουργέ, να σας θυµίσω ότι πριν από δύο περίπου
µήνες, µέσα εδώ στην Ολοµέλεια, εσείς αναφέρατε ένα ποσό και
θέλω να ξέρω από πού προκύπτει. Είπατε ότι αυτό θα κοστίσει
90 εκατοµµύρια ευρώ, τη στιγµή που ακόµη δεν έχουµε καµµία
εικόνα, όπως εσείς είπατε λίγο πριν. 

Ρωτάω λοιπόν. Όταν γνωρίζουµε ότι η Διεύθυνση Παραχωρή-

σεων, δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο, δεν είχε αναγνωρίσει το
ποσό των 24 εκατοµµυρίων ευρώ από τη στιγµή της λύσης της
σύµβασης, που ήθελε ο παραχωρησιούχος, εσείς πώς µιλάτε για
90 εκατοµµύρια ευρώ; Μπορεί ο παραχωρησιούχος να ήθελε
ποσά τρελά, όπως και διαφαίνεται ότι ήθελε γύρω στα 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Από πού προκύπτει, όµως, το ποσό που εσείς ο
ίδιος αναφέρατε; Αυτό θέλω να µας πείτε. 

Επίσης, θέλω να µας πείτε και γιατί το ελληνικό δηµόσιο από
την αρχή, δεν είχε προχωρήσει για να αποδώσει τις ευθύνες
στους τότε υπευθύνους, που προχώρησαν σε ένα έργο το οποίο
ήταν λεόντειο, µε µία σύµβαση που όταν τη ζητήσαµε, δεν µας
δόθηκε ποτέ. Και εδώ πέρα είναι η «µαύρη τρύπα» που πρέπει
να κλείσετε τώρα εσείς. Να µας πείτε, επίσης, πόσα ακόµη θα
χρεωθεί αυτός ο ελληνικός λαός, για ένα έργο που δεν έπρεπε
να γίνει ποτέ. Όλα τα υπόλοιπα νοµίζω ότι δεν έχουν καµµία ση-
µασία.

Επιπλέον, στις 2-3-2011, έπρεπε να υπογραφούν τα τελικά κεί-
µενα από τη διαιτησία. Ρωτάω. Έχουν υπογραφεί; Γιατί εγώ δεν
έχω καµµία εικόνα. Έχει λάβει γνώση το δηµόσιο για το συµφω-
νηθέν χρονοδιάγραµµα έκβασης των διαιτησιών; Γιατί αν δεν το
έχει κάνει, τότε εδώ προκύπτουν φοβερά ζητήµατα. 

Νοµίζω ότι θα πρέπει να είστε σαφής, κύριε Υπουργέ, στις
απαντήσεις σας, γιατί δεν µπορεί να επιβαρύνεται και άλλο
αυτός ο φορολογούµενος λαός, τη στιγµή που τον έχετε ισοπε-
δώσει µε όλες τις φορολογίες και ο κάθε παραχωρησιούχος να
παίρνει τα χρήµατα που δεν του ανήκουν, τη στιγµή που η διαι-
τησία από την πλευρά του δηµοσίου, είχε πει ότι δεν είναι χρή-
µατα που έπρεπε να τα πάρει ο ίδιος, δηλαδή η «Θερµαϊκή
Οδός». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, οι µετά Χριστόν προφήτες πλειοδοτούν καθηµερινά

σε αυτόν τον τόπο. Και δεν θέλω να παρουσιαστώ ως µετά Χρι-
στόν προφήτης. Επειδή εσείς είστε και από την περιοχή, θα πρέ-
πει να ξέρετε ότι δεν µπορώ να απολογηθώ εγώ για τις απο-
φάσεις του Δηµοτικού Συµβουλίου, του Ρυθµιστικού Σχεδίου
Θεσσαλονίκης, τις αποφάσεις της Βουλής, τις αποφάσεις που
πήραν τα κόµµατα, τις αποφάσεις που πήραν οι πολίτες Θεσσα-
λονίκης και τις αποφάσεις που πήραν οι επιστήµονες της πόλης
µε το Ρυθµιστικό Σχέδιο Θεσσαλονίκης. Συνεπώς, εάν θέλετε να
δικαιώσετε µια άποψη κάποιων, είναι δικαίωµά σας. Αλλά µετά
Χριστόν προφήτης να εµφανίζεστε εδώ…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Τα 90 εκατοµµύρια…
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): …δυστυχώς αυτό δεν µπορεί να δικαιολογεί την
πολιτική σας.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τη σύµβαση της παραχώρησης, οι
συµβάσεις παραχώρησης και οι συµβάσεις γενικώς είναι λέξεις.
Υπάρχει η δηµοκρατία σ’ αυτόν τον τόπο και υπάρχει και κράτος
δικαίου. Όποιος, λοιπόν, θεωρεί ότι αδικείται, όποιος έχει κάποια
διεκδίκηση, πάει στα δικαστήρια. Αυτά προβλέπει το Σύνταγµα.
Εάν έχετε εσείς κάποια άλλη διαδικασία, να µου την πείτε. Εγώ
δεν ξέρω καµµιά άλλη διαδικασία.

Τρίτον, όταν αυτές οι διαδικασίες οδηγούν σε κάποιες αποφά-
σεις, ο θιγόµενος έχει τη δυνατότητα από το Σύνταγµα, την Πο-
λιτική Δικονοµία και τη Διοικητική Δικονοµία, τη δικονοµία των
διοικητικών δικαστηρίων, να προσφύγει για να υπερασπίσει τα
συµφέροντά του. Κι αυτό έχει γίνει. Γι’ αυτό, λοιπόν, µέχρι σή-
µερα δεν έχει καταβληθεί ούτε 1 ευρώ. Και δεν έχει καταβληθεί
ούτε 1 ευρώ, γιατί; Διότι από την ώρα που πήγα εκεί και είδα το
πρόβληµα, είπα ότι θα ασκηθούν µέχρι τέλους όλα τα ένδικα
µέσα. Το πότε θα τελειώσουν όλα αυτά, δεν είναι δικό µου ζή-
τηµα. Ούτε ο ίδιος ο Υπουργός Δικαιοσύνης δεν µπορεί να απαν-
τήσει. Θα απαντήσουν τα αρµόδια δικαστήρια, όταν θα έρθει η
ώρα των εκδικάσεων. Σηµασία έχει ότι το δηµόσιο είναι παρόν
και υπερασπίζεται τα συµφέροντά του.

Σε ό,τι αφορά το ποσό, το ποσό είναι συγκεκριµένο, τα ξέρετε.
Το εάν θα πληρωθεί ή όχι, επίσης αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο
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θα αποφασίσουν τα δικαστήρια. Συνεπώς, τίποτα δεν προβλέ-
πουµε και τίποτα δεν ξεκαθαρίζουµε. Δεν προδιαθέτουµε κανέ-
ναν και για τίποτα. 

Συνεπώς, αυτό που θέλω να σας διαβεβαιώσω και πάλι, επειδή
αφορά ένα ζήτηµα το οποίο τρέχει εδώ και είκοσι και πλέον χρό-
νια, σε µια πόλη η οποία αποφάσισε τελικώς να µην κάνει το έργο
για τους δικούς της λόγους –µε πολύ σεβασµό το λέω, όπως µε
πολύ σεβασµό λέω ότι είχε αποφασίσει να το κάνει- είναι ότι το
δηµόσιο θα προασπίσει µέχρι τέλους τα συµφέροντά του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα συζητηθεί

τώρα η Τρίτη µε αριθµό 640/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του πρώην Προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Πανελλήνιου Κινήµατος κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς
τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και  Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, σχετικά µε τη δυσµενή αντιµετώπιση των πτυχιού-
χων των τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων (ΤΕΙ). 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου Προέδρου θα απαντήσει ο
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και  Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το πρόβληµα

που θέτω µε την ερώτησή µου έχει κι άλλοτε αρκετές φορές απα-
σχολήσει τη Βουλή. 

Έχει παρέλθει εξαετία αφ’ ης ο εκτελεστικός του Συντάγµατος
νόµος –το άρθρο 16 του Συντάγµατος- έχει καθορίσει ότι η ανώ-
τατη εκπαίδευση αποτελείται από δυο παράλληλους τοµείς: 

Πρώτον, τον πανεπιστηµιακό τοµέα, ο οποίος περιλαµβάνει τα
πανεπιστήµια, τα πολυτεχνεία και την Ανωτάτη Σχολή Καλών Τε-
χνών, τα οποία στο εξής αναφέρονται ως πανεπιστήµια.

Δεύτερον, τον τεχνολογικό τοµέα, ο οποίος περιλαµβάνει τα
τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα (ΤΕΙ) και την Ανώτατη Σχολή
Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης, τα οποία στο εξής
αναφέρονται ως ΤΕΙ. 

Παρ’ όλα αυτά, κάθε µέρα διαβάζουµε ή ακούµε ΑΕΙ και ΤΕΙ,
αντί πανεπιστήµια και ΤΕΙ, κάτι που βέβαια είναι το χειρότερο για
τη Δηµόσια Διοίκηση, παρά τους νόµους που έχουν ακολουθή-
σει. Και µάλιστα ο βασικός νόµος του Υπουργείου Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, κύριε Υπουργέ, ορίζει πρώτα-πρώτα ότι δεν
υφίσταται ιεραρχική σχέση αλλά ισοτιµία µεταξύ των δυο αυτών
τοµέων της ανώτατης εκπαίδευσης, πανεπιστηµίων και ΤΕΙ.

Επίσης, ορίζεται σαφώς κι αυτό έχει σηµασία -η ερώτησή µου
άλλωστε κατατίθεται µε αφορµή το θέµα της µοριοδότησης που
γίνεται µε αφορµή τη διαθεσιµότητα και την κινητικότητα του
προσωπικού- και µε το γεγονός ότι παραβιάζεται κατάφορα ρητή
διάταξη του νόµου του δικού σας Υπουργείου για όλη τη Δηµό-
σια Διοίκηση.

Δεν γίνεται διάκριση για την κατάληψη θέσεων προϊσταµένων
διαφόρων οργανικών µονάδων µεταξύ της ΠΕ, πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης, και της ΤΕ, τεχνολογικής εκπαίδευσης. Σε όλη
αυτήν την προφανώς βεβιασµένη διαδικασία –όλοι το βλέπουµε
και το καταλαβαίνουµε και εσείς πρώτος το υφίστασθε- να ολο-
κληρωθεί η διαθεσιµότητα, η κινητικότητα κ.λπ. στο δηµόσιο
τοµέα, είναι φανερό ότι γίνονται πάρα πολλά λάθη. Αν και δεν
είναι στην ερώτησή µου αυτό, εγώ σας ρωτώ, γιατί να µην µπο-
ρούν οι ΥΕ µε βάση τις σπουδές που έχουν κάνει και τα πτυχία
που έχουν να µοριοδοτηθούν. 

Εδώ, λοιπόν, –και επανέρχοµαι στο θέµα της ερώτησής µου-
είναι άδικο πραγµατικά. Θα περίµενα από ένα νέο πολιτικό -όπως
εσείς- και αρκετά φιλόδοξο –µε την καλή έννοια το λέω, φέρελπι-
να σεβαστείτε τη νοµοθεσία και να τερµατιστεί πια αυτή η διελ-
κυστίνδα, που γνωρίζετε ποια συντεχνιακά συµφέροντα εξυπη-
ρετεί και από πού αφορµάται. 

Μάλιστα, έρχεται τώρα και το Συµβούλιο της Επικρατείας -που
µε τη νοµολογία του µέχρι πρότινος διευκόλυνε ίσως- και σαφώς
δικαιώνει προσφυγές πτυχιούχων των ΤΕΙ που αποκλείονται των
δικαιωµάτων τους και από τον συγκεκριµένο συντεχνιακό τοµέα.
Όταν µιλάµε για αναδιάρθρωση, αυτό δεν είναι το µήνυµα, οι
ρυθµίσεις; Είναι δυνατόν οι συντεχνίες -και µάλιστα ορισµένων
οµάδων- να εκµεταλλεύονται το σύνολο αυτών που υποτίθεται
εκπροσωπούν; Ξέρετε ότι το 50% των διπλωµατούχων µηχανικών

και των τεχνολόγων µηχανικών δεν είναι σε θέση να πληρώσουν
τις ασφαλιστικές εισφορές. Εν τούτοις, καλλιεργείται η προανα-
φερθείσα αντιπαράθεση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε πολύ, κύριε Πρόεδρε. Τα υπόλοιπα θα τα αναφέρετε στη
δευτερολογία σας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για την ερώτησή σας και για τα καλά σας λόγια.

Έχω παρακολουθήσει µε προσοχή τα εννέα χρόνια που είµαι
Βουλευτής τις παρεµβάσεις σας γύρω από το ζήτηµα αυτό. Γνω-
ρίζω την ευαισθησία την οποία έχετε εκφράσει στο παρελθόν για
το ζήτηµα της ίσης µεταχείρισης των πτυχιούχων των πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων και των πτυχιούχων των τεχνολογικών ιδρυ-
µάτων. Είναι ένα θέµα, στο οποίο έχετε επανέλθει πολλές φορές
µε παρεµβάσεις. 

Επιτρέψτε µου µια ειδική αναφορά στο περιεχόµενο της ερώ-
τησης πριν κάνω κάποια σχόλια για το γενικό ζήτηµα το οποίο
θέτετε. Συγκεκριµένα, αναφέρετε στην ερώτησή σας ότι υπάρχει
δυσµενής διάκριση εις βάρος των πτυχιούχων ΤΕΙ κατά τη διαδι-
κασία µοριοδότησης στο πλαίσιο της διαθεσιµότητας και της κι-
νητικότητας.

Δεν συµφωνώ µε την εκτίµησή σας αυτή. Δεν συµφωνώ, διότι
και οι δυο σχετικές υπουργικές αποφάσεις οι οποίες έχουν κα-
τατεθεί από το Υπουργείο -της 2ας Αυγούστου 2013 που αφορά
το ζήτηµα της διαθεσιµότητας και της 9ης Αυγούστου 2013 που
αφορά στο ζήτηµα της κινητικότητας- προβλέπουν, κύριε Πρό-
εδρε, ότι το προσωπικό των κατηγοριών ΠΕ και ΤΕ µοριοδοτείται
µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο. Δηλαδή, στους σχετικούς πίνακες µο-
ριοδότησης στους οποίους ρυθµίζονται τα διαφορετικά κριτήρια,
ο τίτλος σπουδών, η επαγγελµατική προϋπηρεσία, οι εκθέσεις
αξιολόγησης, τα τυχόν πειθαρχικά παραπτώµατα, η µοριοδό-
τηση η οποία δίνεται στους πτυχιούχους ΠΕ και ΤΕ είναι ακριβώς
η ίδια. Θα καταθέσω στα Πρακτικά και τη µία σχετική υπουργική
απόφαση µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης. 

Κάνετε τώρα µια αναφορά ως προς µια ανακοίνωση της 22ας

Ιανουαρίου 2014, σχετικά µε το ζήτηµα της αναγνώρισης των
δεύτερων πτυχίων, σε περίπτωση δηλαδή που κάποιος ενδιαφε-
ρόµενος έχει δυο πτυχία, πώς θα αναγνωρίζεται το δεύτερο πτυ-
χίο. Πράγµατι, υπάρχει µια διευκρίνιση από το Υπουργείο µας,
ότι ως δεύτερος τίτλος σπουδών, νοείται ο τίτλος ίδιας κατηγο-
ρίας µε το βασικό τίτλο σπουδών αλλά όπως είναι αυτονόητο και
ανώτερης.

Δηλαδή σε περίπτωση που κάποιος υπάλληλος κατηγορίας ΤΕ
έχει πτυχίο ΠΕ προφανώς και αυτό θα λογίζεται και θα µοριο-
δοτείται ως δεύτερος τίτλος σπουδών. Άρα και στο ζήτηµα αυτό,
το Υπουργείο δίνει µία απάντηση. Μιλάµε βέβαια για λίγες
περιπτώσεις υπαλλήλων αλλά και αυτές πρέπει να καλύπτονται. 

Θα απαντήσω στη δευτερολογία µου για το µείζον ζήτηµα το
οποίο θέτετε, δηλαδή το κατά πόσον υπάρχει σήµερα στο
δηµόσιο -και δεν υπάρχει και θα µου επιτρέψετε να επανέλθω
στο ζήτηµα αυτό- ισότιµη αντιµετώπιση των πτυχιούχων ΠΕ και
ΤΕ, εάν δηλαδή έχει εναρµονιστεί το κράτος µε τον σχετικό
εκτελεστικό νόµο του Υπουργείου Παιδείας. 

Για να µη µακρηγορώ, όµως, θα επανέλθω στο ζήτηµα αυτό
στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ, και για την τήρηση του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Ιθάκης, το οποίο
φιλοξενείται στην Αθήνα στο πλαίσιο εκπαιδευτικού προγράµµα-
τος που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Καλή προκοπή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Με συγχωρείτε που
παρενεβλήθη η ανακοίνωσις αλλά µπορεί τα παιδιά να θέλουν να
φύγουν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακο-
λουθήσατε και εσείς και ο κύριος Υπουργός ότι το θέµα τίθεται
από την πλευρά µου, χωρίς  καµµία διάθεση αντιδικίας και
υπερβολής. 

Είναι γεγονός ότι ως πρώην Υπουργός Παιδείας, είχα για
τέσσερα χρόνια το ίδιο ενδιαφέρον και για τα πανεπιστήµια και
για τα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Είχα τη φιλοδοξία να
συµβάλλω στο να σταµατήσει ο µονόδροµος, ο οποίος αποτελεί
χαρακτηριστικό της χώρας µας, όπου όλοι σχεδόν οι απόφοιτοι
της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης θέλουν να γίνουν γιατροί,
δικηγόροι και να πάρουν πανεπιστηµιακά διπλώµατα. 

Για αυτό ίδρυσα τα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τα
προσόντα του προσωπικού των οποίων ήταν εκτός από τις
σπουδές του αυτού επιπέδου µε τις πανεπιστηµιακές και η
εµπειρία στην παραγωγή. 

Δυστυχώς, είναι µία από τις στρεβλώσεις που έχει πληρώσει
και η κοινωνία και η εθνική οικονοµία ότι επί τριάντα σχεδόν
χρόνια αυτά τα ιδρύµατα καταπολεµούνται από συντεχνιακές -
επαναλαµβάνω- απόψεις και συµφέροντα, που αποβαίνουν σε
βάρος δε αυτών που υποτίθεται ότι εκπροσωπούν όσοι κατα-
πολεµούν αυτά τα ιδρύµατα.

Σηµειωτέον ότι για αυτά τα ιδρύµατα, το κράτος έχει πληρώσει
πάρα πολλά και σε εξοπλισµούς και σε υποδοµές. Επιπλέον,
έχουν εκπαιδευτεί σε αυτά χιλιάδες νέοι. Εδώ αναγνωρίζονται οι
απόφοιτοι των κολεγίων, κύριε Υπουργέ. Και ξέρετε και το fran-
chising που κάνουν ορισµένες επιχειρήσεις µε τους τίτλους
διαφόρων αγνώστου ποιότητος ξένων πανεπιστηµίων. Αυτή είναι
µία µεγάλη αδικία όχι µόνο για τους αποφοίτους των ΤΕΙ και
αυτούς που σπουδάζουν εκεί αλλά για τη χώρα, για την
οικονοµία, για την κοινωνία. Υπάρχει, δυστυχώς, η διάκριση αυτή. 

Σε ό,τι αφορά στις θέσεις προϊσταµένων κ.λπ, κοιτάξτε τι
συµβαίνει στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Μη µου
πείτε ότι είναι θέµα του Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτό είναι θέµα
που αφορά το επιτελικό κατ’ εξοχήν Υπουργείο σας. Αυτό
άλλωστε έχει νοµοθετήσει. 

Σε ό,τι αφορά δε τη µοριοδότηση, κάνετε ένα µικρό λάθος.
Γιατί θα πρέπει να λαµβάνεται υπ όψιν ως πρόσθετο πτυχίο ενός
πτυχιούχου του ΤΕΕ το πτυχίο του πανεπιστηµίου και όχι κάποιο
άλλο πτυχίο; Αν έχει, σας λέω εγώ, µεταπτυχιακές σπουδές; Διότι
στο εξωτερικό τους δέχονται και κάνουν και  διδακτορικά. Εγώ
έχω υπ’ όψιν µου και την απόφασή σας και τη σχετική ανακοί-
νωση.

Ίσως θα µπορούσατε να µου πείτε ότι έχει ήδη προχωρήσει
αλλά επειδή είµεθα ακόµη στο στάδιο του επανελέγχου που γίνε-
ται, µε ενστάσεις που γίνονται από το ΑΣΕΠ γι’ αυτού του είδους
τις αδικίες, εγώ θα σας παρακαλέσω να το δείτε µε µεγαλύτερη,
µε περισσότερη προσοχή, ώστε, εφόσον έχετε αυτήν τη θετική
διάθεση, να µην υπάρχει περίπτωση από εδώ και πέρα να έχουµε
οπισθοδρόµηση αντί προόδου και σ’ αυτό το θέµα. 

Όσον αφορά τα άλλα σχετικά µε τις τοποθετήσεις σας, σας
ανέφερα την περίπτωση των ΥΕ. Για µένα, στη Δηµόσια Διοίκηση
σε όλους τους φορείς, οι εισαγωγικοί τίτλοι πρέπει να είναι σε-
βαστοί. Από εκεί και πέρα, ο εργαζόµενος οπουδήποτε στο κρά-
τος πρέπει να έχει κίνητρα να µαθαίνει περισσότερα, να είναι πιο
ενεργός και να µην καθεύδει εκεί όπου βρέθηκε, ενδεχοµένως
και τυχαίως.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία γενική παρατήρηση,
σχετικά µε τον τρόπο µε τον οποίο το Υπουργείο αντιµετώπισε
τη διαδικασία της διαθεσιµότητας-κινητικότητας. Θα έχω την ευ-
καιρία στη συνέχεια να απαντήσω και στην ερώτηση του συνα-
δέλφου, του κ. Καπερνάρου.

Μιλάµε για µία σύνθετη και εξαιρετικά πρωτόγνωρη διαδικασία
για τα δεδοµένα της Δηµόσιας Διοίκησης. Έχουµε προσπαθήσει
αυτήν τη διαδικασία, την εξαιρετικά περίπλοκη, να τη διαχειρι-
στούµε µε τη µεγαλύτερη δυνατή αντικειµενικότητα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σας το είπα άλλωστε ότι είναι
και µία τυποποίηση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Το λέτε και
σωστά, πλην όµως δεν θα ήθελα µέσα από την περιπλοκότητα
της διαδικασίας να ακυρωθεί και η βασική της χρηστικότητα, η
οποία αφορά στη δυνατότητα, την οποία έχουµε, να µετακινούµε
προσωπικό, έτσι ώστε να µπορούµε να «παντρεύουµε» µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο προσόντα και ανάγκες.

Είναι, όµως, µία διαδικασία, η οποία είναι σύνθετη. Είναι µία
διαδικασία, η οποία αφορά πολλαπλούς φορείς προέλευσης και
πολλαπλούς φορείς υποδοχής. Είναι µία διαδικασία, στην οποία
µεσολαβεί –και ορθά- το ίδιο το ΑΣΕΠ, µία διαδικασία, η οποία
προβλέπει ενστάσεις, προβλέπει προσωρινούς πίνακες, προβλέ-
πει οριστικούς πίνακες. Απαντώ εµµέσως σε ενδεχόµενες κατη-
γορίες και για καθυστερήσεις που παρατηρούνται σ’ αυτήν τη
διαδικασία. Οπουδήποτε υπήρχαν προβλήµατα, είχαµε το θάρ-
ρος να έλθουµε και να τα διορθώσουµε στην πορεία, διότι, πράγ-
µατι, αυτή η διαδικασία είναι µία διαδικασία πρωτόγνωρη.

Θέλω να πω, όµως, δύο κουβέντες για το µείζον ζήτηµα το
οποίο θίξατε, διότι στην πρωτολογία µου αντιµετώπισα το ειδικό
ερώτηµα, το οποίο µου θέσατε.

Πράγµατι, αναφέρατε σωστά ότι ο εκτελεστικός ν. 3549�2007
–εκτελεστικός του άρθρου 16 του Συντάγµατος- προβλέπει την
εξίσωση των πτυχίων ΑΕΙ και ΤΕΙ. 

Έχει προχωρήσει αυτή η εξίσωση στον δηµόσιο τοµέα; Η
απάντηση είναι «όχι, δεν έχει προχωρήσει». Το λέω αυτό αναγνω-
ρίζοντας πλήρως –και το γνωρίζετε καλά γιατί έχετε ασχοληθεί
µε το ζήτηµα αυτό- την περιπλοκότητα και την πολυπλοκότητα
αυτού του ζητήµατος. Δεν το λέω, διότι δεν πρέπει να αντιµετω-
πιστεί το ζήτηµα. Το λέω, διότι ενδεικτικά αναφέρω µόνο ότι µία
εξίσωση κατηγοριών ΠΕ και ΤΕ θα απαιτούσε αλλαγή του Υπαλ-
ληλικού Κώδικα, αλλαγή του σχετικού π.δ. 50, που αφορά στο
προσοντολόγιο, καθώς και µία σειρά από ρυθµίσεις, για τις
οποίες έχετε ενδιαφερθεί προσωπικά, ως προς τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα των πτυχιούχων των τεχνολογικών ιδρυµάτων. 

Είναι, δηλαδή, µε άλλα λόγια ένα ζήτηµα, το οποίο είναι εξαι-
ρετικά σύνθετο και ένα ζήτηµα, το οποίο, εφόσον αποφασίσουµε
συνολικά να το ανοίξουµε, εκ των πραγµάτων θα έχει και ως απο-
τέλεσµα και µισθολογικές αναπροσαρµογές αναπόφευκτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε -και επιτρέψτε µου να κλείσω µε
αυτό για να µην κάνω κατάχρηση του χρόνου- διότι σήµερα –και
σας προσκοµίζω τα πιο επικαιροποιηµένα στοιχεία από την απο-
γραφή- έχουµε διακόσιους σαράντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιους
ογδόντα εννέα υπαλλήλους ΠΕ καταγεγραµµένους στην απο-
γραφή και πενήντα επτά χιλιάδες πεντακόσιους είκοσι πέντε
υπαλλήλους ΤΕ. Είναι πολύ µεγάλος αριθµός.

Δηλαδή, σχεδόν το 10% των υπαλλήλων της Δηµόσιας Διοίκη-
σης, κύριε Πρόεδρε, είναι υπάλληλοι κατηγοριοποιηµένοι µε το
υφιστάµενο πλαίσιο ως υπάλληλοι ΤΕ.

Δεν λέω, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να αντιµετωπίσουµε αυτό το
ζήτηµα. Θέλω απλώς να συµφωνήσετε µαζί µου ως προς την πο-
λυπλοκότητα και την περιπλοκότητα και τη συνολική αντιµετώ-
πιση που το ζήτηµα της διακριτικής µεταχείρισης των ΠΕ και των
ΤΕ συνεπάγεται. 

Είναι, όµως, υποχρέωσή µας και υποχρέωση του Υπουργείου,
το ζήτηµα αυτό να αντιµετωπιστεί και να αντιµετωπιστεί συνο-
λικά. 

Μια τελευταία φράση θα ήθελα να πω ως προς το ζήτηµα των
προϊσταµένων θέσεων. Κάντε λίγο υποµονή. Πιστεύω ότι µέσα
στον επόµενο µήνα, θα έχουµε καταθέσει στην Ολοµέλεια το και-
νούργιο σχέδιο νόµου για τον καινούργιο τρόπο επιλογής των
προϊσταµένων θέσεων. 

Ο δικός µας σκοπός, σε καµµία περίπτωση δεν είναι να περιο-
ρίσουµε το υποσύνολο των υποψηφίων για προϊσταµένους θέ-
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σεων µόνο στους αποφοίτους πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και

Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Η τρίτη µε αριθµό 650/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ.
Ιωάννη Δηµαρά προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τα νέα βιβλία Γλώσσας του δηµοτικού σχολείου και
του γυµνασίου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου
Υπουργού το οποίο προέκυψε σήµερα τις πρωινές ώρες και δια-
γράφεται. 

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 652/4-3-2014 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την υπερφορολόγηση και την υποχρηµατοδότηση του
αγροτικού τοµέα, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
Αποστόλου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα ήθελα να µιλήσω για ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Ο αγροτικός χώρος, βρίσκεται την τελευταία περίοδο σε µία
κινητοποίηση και η Κυβέρνηση, ειδικά οι Υπουργοί που έχουν το
συγκεκριµένο αντικείµενο, απουσιάζουν. Δεν µπορεί ο Υπουργός
Οικονοµικών µέχρι τώρα, να µην έχει απαντήσει στο µεγάλο πρό-
βληµα της υπερφορολόγησης του αγροτικού χώρου, της έλλει-
ψης ρευστότητας στον αγροτικό χώρο. Είναι ένα τεράστιο
ζήτηµα. Και δεν µπορεί και ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης να
λέει ότι δεν είναι αρµοδιότητα δική του. Επιτέλους, πρέπει να
έρθει η Κυβέρνηση να απαντήσει! Είναι τεράστια τα προβλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε συνά-
δελφε, βλέπω ότι υπάρχει κώλυµα του κυρίου Υπουργού. Δεν
ξέρω ποιο είναι το κώλυµα. Εκτιµώ ότι θα βρίσκεται εκτός Αθη-
νών, ίσως και στις Βρυξέλλες. Δεν ξέρω. Δεν είµαι βέβαιος. Δεν
µπορεί να συζητηθεί η ερώτησή σας. Είναι κατανοητά αυτά τα
οποία µας λέτε, τα συµµερίζοµαι εν πρώτοις, γιατί και εγώ είµαι
από αγροτική περιοχή. Όµως, δεν µπορεί να γίνει συζήτηση της
ερωτήσεώς σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα επανέλθουµε, ελπίζοντας ότι
σύντοµα επιτέλους η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών ειδικά,
θα είναι παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Να επανέλθετε.
Ευχαριστούµε πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν στην αίθουσα της Γερου-
σίας για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, ογδόντα τρεις ανθυπασπιστές- σπου-
δαστές του Σχολείου Γενικής Επιµόρφωσης Ανθυπασπιστών του
Κέντρου Εκπαιδεύσεως «Παλάσκα» του Πολεµικού Ναυτικού, οι
οποίοι στο πλαίσιο της εκπαίδευσής τους επισκέπτονται τη
Βουλή. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή σταδιοδροµία και καλή πο-
ρεία να έχει καθένας από εσάς χωριστά. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι σήµερα βλέπετε πολύ λίγους

Βουλευτές, διότι η ηµερήσια διάταξη προβλέπει κοινοβουλευτικό
έλεγχο και σε αυτήν την περίπτωση, υποχρεωτική είναι η παρου-
σία µόνο των ερωτώντων Βουλευτών και των Υπουργών οι οποίοι
απαντούν. 

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό
649/4-3-2014 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Καπερνάρου
προς τους Υπουργούς Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-

νικής Διακυβέρνησης και Εσωτερικών, σχετικά µε τη διαθεσιµό-
τητα των δηµοτικών αστυνοµικών και των σχολικών φυλάκων. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου, θα απαντήσει
ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να
αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, πρέ-
πει να τονίσουµε -υπό µορφή σχολίου- ότι απαραίτητη προϋπό-
θεση της ισηγορίας είναι η ισοχρονία. Δεν είναι δυνατόν για
κάποιους Βουλευτές να είναι δύο λεπτά και για κάποιους κατ’
ανοχήν σας, να είναι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Να σας απαν-
τήσω τώρα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Να ολοκληρώσω και µετά απαν-
τήστε. 

Και ένα δεύτερο θέµα είναι ότι υπάρχει έλλειψη σεβασµού
στον Κανονισµό. Το δικαιούται αυτό ο Κανονισµός αλλά δεν το
δικαιούνται οι Βουλευτές, όταν ερωτάται ένας Υπουργός και τε-
λευταία στιγµή έρχεται ο Βουλευτής εδώ –το λέω για τον κ. Απο-
στόλου- και η απάντηση είναι «λόγω κωλύµατος του Υπουργού».
Αν υπάρχει στοιχειώδης σεβασµός στο πρόσωπο του Βουλευτή,
πρέπει να αιτιολογήσει ο Υπουργός για ποιο λόγο δεν ήρθε και
ποιο είναι το κώλυµα, έτσι ώστε ο Βουλευτής να µπορεί να ελέγ-
ξει την αλήθεια του λόγου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εντάξει, κύριε
συνάδελφε. Όσον αφορά την υπέρβαση του χρόνου από τους
συναδέλφους, καταλαβαίνετε….

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Μην απολογείστε σε µένα. Η θέση
µου είναι γνωστή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Καταλαβαίνετε
ότι ο αυτοσεβασµός πρώτα απ’ όλα, πρέπει να επικρατεί σε
αυτήν την Αίθουσα. Το να τηρεί το χρόνο δείχνει ότι ο καθένας
σέβεται τον εαυτό του και εν συνεχεία τους συναδέλφους του.
Από εκεί και πέρα αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορεί να δηµιουρ-
γούνται κάθε φορά εντάσεις. 

Όσον αφορά δε τον κ. Αποστόλου, θέλω να σας πω ότι δεν
έχει ανάγκη υπερασπιστών. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Όχι, δεν έχει. Ο κ. Αποστόλου
είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτού που µπορεί να συµ-
βεί στον οποιονδήποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Καπερ-
νάρο, αναπτύξτε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εγώ το λέω ως Βουλευτής. Αυτό
αφορά τον κ. Αποστόλου, τον οποίο χρησιµοποίησα ως παρά-
δειγµα, δεν τον υπερασπίζοµαι. Υπερασπίζοµαι τη θέση του Βου-
λευτή, χρησιµοποιώντας ως παράδειγµα τη θέση του κ. Απο-
στόλου. 

Πάµε τώρα στο ζήτηµά µας. Κύριε Υπουργέ, επειδή η επίκαιρη
ερώτησή µου έχει πολλούς αριθµούς και επειδή µισώ το να αλ-
λοιώσω πιθανώς το νόηµα των όσων σας αναφέρω, θα διαβάσω
επακριβώς την ερώτηση. Το θέµα είναι η διαθεσιµότητα των δη-
µοτικών αστυνοµικών και των σχολικών φυλάκων.

Με τα άρθρα 80 και 81 του ν.4172/2013, οι δηµοτικοί αστυνο-
µικοί και οι σχολικοί φύλακες των οποίων οι θέσεις καταργούνται
και εφόσον τις κατείχαν την 9η Ιουλίου 2013, τίθενται σε διαθεσι-
µότητα, σύµφωνα µε την υποπαράγραφο Ζ2 του ν.4093/2012.
Πλην όµως, σύµφωνα µε πάγια νοµολογία του Αρείου Πάγου,
τόσο ο εθνικός νοµοθέτης όσο και τα δικαστήρια των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχουν την εξουσία να µε-
ταβάλλουν ούτε να παρερµηνεύουν τις διατάξεις της κοινοτικής
οδηγίας, διότι τότε παραβιάζεται το Κοινοτικό Δίκαιο, το οποίο
υπερισχύει κάθε άλλης αντίθετης διάταξης του εσωτερικού δι-
καίου, κατά το άρθρο 28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. 

Η ως άνω θέση σε διαθεσιµότητα και η επακόλουθη απόλυση
από δήµους τυγχάνει παράνοµη, αφ’ ης στιγµής δεν τηρήθηκαν
οι διατυπώσεις του ν.1387/1983 περί οµαδικών απολύσεων και
αυτές της οδηγίας 95/98/ΕΟΚ, ήτοι δεν πραγµατοποιήθηκαν οι
νόµιµες διαβουλεύσεις µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοτικής
πλευράς δηµοσίου εν προκειµένω και δεν τηρήθηκε η προβλεπό-
µενη νόµιµη διαδικασία ούτε η προβλεπόµενη νόµιµη ποσόστωση.
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Για τους λόγους αυτούς, η θέσπιση του «µέτρου» της διαθε-
σιµότητας και οι επιγενόµενες αυτής απολύσεις, παραβιάζουν
τις διατάξεις του ως άνω νόµου και της οδηγίας, είναι παράνοµες
και ως εκ τούτου άκυρες. Επιπλέον είναι άκυρες, διότι απολύον-
ται και όλοι όσοι είχαν µονιµοποιηθεί στο δηµόσιο µε το π.δ.
164/2004, ακριβώς για να µη γίνεται πλέον κατάχρηση συνάψεως
διαδοχικών συµβάσεων ορισµένου χρόνου δυνάµει των οριζοµέ-
νων στην οδηγία 1999/70/Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
σχετικά µε την εργασία ορισµένου χρόνου.

Στην περίπτωση λοιπόν, που βάσει και των ανωτέρω, τα ηµε-
δαπά ή αλλοδαπά δικαστήρια ορθώς δικαιώσουν τους προσφεύ-
γοντες σε αυτά δηµοτικούς υπαλλήλους και ορίσουν την
επαναπρόσληψή τους ή την επιδίκαση αποζηµίωσης ή και τα
δύο, ερωτάσθε αν θα τους επαναπροσλάβετε άµεσα ή στην αν-
τίθετη περίπτωση, αν η υπέρ αυτών επιδικασθείσα αποζηµίωση,
θα επιβαρύνει τον προϋπολογισµό του εκάστοτε δήµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε συνά-
δελφε, θίξατε πολλά θέµατα µαζί στην ερώτησή σας και θα
προσπαθήσω να απαντήσω στα επιµέρους διαφαινόµενα ερωτή-
µατα που προκύπτουν από την ανάλυσή σας. 

Κατ’ αρχάς να τονίσω ότι µε το ν.4172/2013 καταργήθηκε η
Δηµοτική Αστυνοµία και ο θεσµός των σχολικών φυλάκων και η
υπηρεσιακή µεταβολή, δηλαδή η ένταξη στο καθεστώς της δια-
θεσιµότητας των υπαλλήλων, επήλθε αυτοδίκαια ως αποτέλεσµα
της κατάργησης της θέσης που κατείχαν οι ως άνω υπάλληλοι,
δυνάµει των διατάξεων του ν.4172 που ψήφισε η Βουλή και κατά
συνέπεια, δεν βλέπω πού τίθεται το ζήτηµα της παράνοµης
θέσης σε διαθεσιµότητα των ανωτέρω υπαλλήλων, όπως επικα-
λείται η ερώτηση. 

Θα ήθελα να τονίσω –και να επανέλθω σ’ αυτό ενδεχοµένως
στη δευτερολογία µου- ότι η ένταξη ενός υπαλλήλου, κύριε συ-
νάδελφε, σε καθεστώς διαθεσιµότητας, σε καµµία περίπτωση
δεν ισοδυναµεί µε την αυτόµατη απόλυσή του. Θα επανέλθω σ’
αυτό στη συνέχεια, δίνοντας κάποια παραδείγµατα, σχετικά µε
το θεσµό της Δηµοτικής Αστυνοµίας, τον οποίο επικαλείσθε.

Τώρα θίγετε εµµέσως ένα άλλο ζήτηµα, κατά πόσο δηλαδή η
διοίκηση, πρέπει να συµµορφώνεται µε τις δικαστικές αποφά-
σεις. Είστε νοµικός –εγώ δεν είµαι- και γνωρίζετε καλύτερα την
υποχρέωση, η οποία απορρέει από το άρθρο 95 του Συντάγµα-
τος, ότι η διοίκηση έχει υποχρέωση να συµµορφώνεται προς τις
δικαστικές αποφάσεις. 

Πρέπει να σας πω ότι ως Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης, η πάγια πρακτική την οποία υιοθέτησα ως Υπουργός είναι
η απόλυτη συµµόρφωση µε αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις.
Ως αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής και παρά τους γνωστούς
περιορισµούς προσλήψεων, έχουν εκδοθεί τους τελευταίους
οκτώ µήνες αποφάσεις προσλήψεων για τετρακόσια ογδόντα
δύο άτοµα, για τα οποία υπήρχαν τελεσίδικες δικαστικές αποφά-
σεις, κύριε συνάδελφε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα καταθέσω ενδεικτικά στα Πρακτικά της Βουλής µία τέτοια
απόφαση, που αφορά κατανοµή προσωπικού στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για οκτώ
επιµελητές δικαστηρίων, οι οποίοι δικαιώθηκαν τελεσίδικα από
το Συµβούλιο της Επικρατείας και για τους οποίους υπήρξε από-
φαση κατανοµής από το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης.

Άρα, φιλοσοφικό ζήτηµα συµµόρφωσης της διοίκησης µε αµε-
τάκλητες αποφάσεις, δεν τίθεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε συνάδελφε, δεν θα αναφερθώ εκτενώς στην πρωτολο-
γία µου στο ζήτηµα των δηµοτικών αστυνοµικών. Θα πω µόνο ότι
από τους τρεις χιλιάδες τετρακόσιους ενενήντα έξι δηµοτικούς
αστυνοµικούς, των οποίων οι θέσεις καταργήθηκαν, οι τετρακό-
σιοι πενήντα δύο, επειδή ήταν κάτοχοι µεταπτυχιακών ή ενέπι-
πταν σε άλλες εξαιρέσεις, δεν µπήκαν ποτέ σε διαθεσιµότητα. 

Απ’ αυτούς οι οποίοι µπήκαν σε διαθεσιµότητα, έχουµε προ-
κηρύξει δύο χιλιάδες οκτακόσιες πενήντα οκτώ θέσεις, προκει-
µένου να απορροφηθούν οι δηµοτικοί αστυνοµικοί σε µία σειρά
από υπηρεσίες, που κατά την άποψή µας θα είναι πολύ πιο χρή-
σιµοι.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, προκει-
µένου να εξηγήσω λίγο πιο αναλυτικά το πώς δροµολογείται
αυτή η διαδικασία.

Όµως, κύριε συνάδελφε, σε καµµία περίπτωση –και το γνωρί-
ζετε καλά- η κατάταξη ενός υπαλλήλου σε καθεστώς διαθεσιµό-
τητας δεν ισοδυναµεί µε την αυτόµατη απόλυσή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
συνάδελφε, έχετε το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια και χρησιµοποιήσατε εσείς τον όρο «φιλο-

σοφία», θα ήθελα να σας ρωτήσω κάτι. Μπορείτε να µου πείτε
ποιος φιλοσοφικά έχει δίκιο, ο νοµοθέτης όταν θέσπιζε και νο-
µοθετούσε για τη δηµιουργία της Δηµοτικής Αστυνοµίας ή ο νο-
µοθέτης που κατήργησε τη Δηµοτική Αστυνοµία; Έχουµε το
δεδοµένο ότι η Δηµοτική Αστυνοµία θεσµικά και πραγµατιστικά
ήταν επιτυχηµένη, σύµφωνα µε τους σκοπούς για τους οποίους
ιδρύθηκε.

Η δική σας η φιλοσοφία, λοιπόν, δεν έχει να κάνει µε φιλοσο-
φία. Είναι µία εντολή-διαταγή. Δεν µπορούσατε να κάνετε διαφο-
ρετικά, καθώς έτσι σας επέβαλε η Τρόικα. Καταργήσατε όχι µόνο
τη φιλοσοφία του πρώτου νοµοθέτη αλλά και τη λογική. Έχουµε
ένα θεσµικό όργανο το οποίο προσφέρει στο κοινωνικό σύνολο
και στην τοπική αυτοδιοίκηση και καταργείται πρόχειρα, διότι
ήταν αυτοί που δεν µπορούσαν να διαµαρτυρηθούν έντονα και
επειδή δεν εξαρτάται η κεντρική διοίκηση απ’ αυτούς. Έτσι, λοι-
πόν, καταργήσατε αυτό το χρήσιµο –επαναλαµβάνω- θεσµικό όρ-
γανο.

Εσείς να πείτε φιλοσοφικά, ποιος νοµοθέτης είχε δίκιο. Όµως
και πραγµατιστικά, ρωτήσατε προηγουµένως «για ποιο λόγο γί-
νεται η ερώτηση και πού αποσκοπεί». Μα επειδή παρανοµήσατε,
διότι δεν ίσχυσαν οι όροι του ν. 1387/1983 περί οµαδικών απο-
λύσεων και της οδηγίας 9598/ΕΟΚ, διότι δεν πραγµατοποιήθη-
καν οι νόµιµες διαβουλεύσεις µεταξύ εργαζοµένων και εργο-
δοτικής πλευράς.

Μπορεί να σας λέει ένα επιχείρηµα ο συνεργάτης σας αλλά
εγώ σας ρωτώ το εξής. Έγιναν αυτές οι διαβουλεύσεις; Τους κα-
ταργήσατε «de facto». Γι’ αυτόν το λόγο, επειδή θα δικαιωθούν
στα δικαστήρια, έχει βάση η ερώτησή µας. Τι θα κάνετε µετά;

Θα σας πω και κάτι άλλο: Να ξέρετε ότι έτσι, αποδοµείτε την
τοπική αυτοδιοίκηση. Γιατί αυτός είναι ο σκοπός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, της γερµανικής Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να εξαρτών-
ται οι τοπικές κοινωνίες για µεγάλα ζητήµατα, όπως τα σκουπίδια
και άλλα, από τους «Φούχτελ», να ερευνώνται από τους «Φού-
χτελ» και να κουµαντάρονται. Καταργείτε το θεσµό της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Και ξέρετε γιατί; Διότι ανίσχυρος Οργανισµός
Τοπικής Αυτοδιοίκησης σηµαίνει διευκόλυνση ιδιοτελειών.

Σας λέµε ότι καταργήσατε τους δηµοτικούς αστυνοµικούς, δη-
λαδή καταργήσατε το αίσθηµα ασφάλειας των δηµοτών -για να
πάρουµε και τη φιλοσοφία που είπατε- την εξασφάλιση προσό-
δων, όπως παραδέχονται όλοι οι δήµαρχοι, επίσης, την πάταξη,
όχι καταστατικά αλλά προληπτικά, του παρεµπορίου και του λα-
θρεµπορίου. Καταργήσατε και τους σχολικούς φύλακες, και έτσι
επανευρίσκονται πάλι σύριγγες στα αφύλαχτα σχολεία. Αυτό
όσον αφορά τα φιλοσοφήµατα. 

Διασκεδάζετε! Σας βλέπω ότι συνχαµογελάτε µε το κ. Βαρβι-
τσιώτη. Σας λέω, όµως, ότι τα θέµατα αυτά είναι πάρα πολύ σο-
βαρά. Κι όταν -χρησιµοποιώ χρονικό σύνδεσµο, όχι εάν, υπο-
θετικό- πάρουµε το Δήµο Αθηναίων θα έρθουµε στην απόλυτη
ρήξη γι’ αυτά. Κι αυτό δεν είναι η απειλή του άρθρου 333 του
Ποινικού Κώδικα, είναι πολιτική απειλή, αν θέλετε προειδοποίηση
ότι θα µας αντιµετωπίσετε, διότι εδώ έχετε κάνει τερατουργή-
µατα και για να το εξειδικεύσουµε, κακουργήµατα.

Θέλω να µου απαντήσετε αν πληρώθηκαν οι όροι του ν.
1387/1983 και της οδηγίας της ΕΟΚ 95/98 που απαιτούσε νόµι-
µες διαβουλεύσεις µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοτικής πλευ-
ράς; 
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Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δάσκαλε που

εδίδασκες! 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
κατανοώ την ανάγκη του  κυρίου συναδέλφου να χρησιµοποιήσει
το βήµα του κοινοβουλευτικού ελέγχου για να στηρίξει την προ-
εκλογική του υποψηφιότητα ως Δήµαρχος της Αθήνας. Θεµιτή
η φιλοδοξία του. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Βέβαια, βλέπετε, κύριε Πρόεδρε, πώς εγείρονται ζητήµατα

σύγκρουσης συµφερόντων και κατά πόσον Βουλευτές εν ενερ-
γεία µπορούν να είναι και υποψήφιοι για τις δηµοτικές εκλογές. 

Εδώ πέρα απηχώ, κύριε συνάδελφε, τις προσωπικές µου από-
ψεις. 

Όµως, θα έρθω τώρα στην ουσία του θέµατος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ποια υποψηφιότητα υποστηρίζετε του

κ. Κακλαµάνη ή του κ. Σπηλιωτόπουλου; Δεν καταλάβαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Να ρωτήσουµε τον κ. Κακλαµάνη

και τον κ. Σπηλιωτόπουλο και θα σας στείλω επιστολή. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ.
Έχω τοποθετηθεί δηµόσια για το θέµα. Η τοποθέτηση µου
αφορά και εσάς, όχι µόνο τους υπόλοιπους συναδέλφους. 

Τώρα, ποιος νοµοθέτης είχε δίκιο; Αυτός που κατήργησε τη
Δηµοτική Αστυνοµία ή αυτός που τη δηµιούργησε; Μετά από δε-
καπέντε χρόνια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Να φιλοσοφή-
σουµε λίγο, κύριε Υπουργέ. Μιλήσαµε για φιλοσοφία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Όχι, για την
ουσία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Φιλοσοφία του
ενός και η φιλοσοφία του άλλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ο ίδιος ανέφερε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Λοιπόν, ποιος
είχε δίκιο; Μετά από δεκαπέντε χρόνια λειτουργίας µπορούσε
πια να αξιολογηθεί αν ο θεσµός της Δηµοτικής Αστυνοµίας ήταν
πραγµατικά επιτυχηµένος, κύριε συνάδελφε, κι εάν µπόρεσε να
αντιµετωπίσει τους ουσιαστικούς λόγους για τους οποίους δη-
µιουργήθηκε. 

Το βρήκα ενδιαφέρον ότι κάνατε µία αναφορά στο ζήτηµα του
παρεµπορίου. Πράγµατι, όταν δηµιουργήθηκε η Δηµοτική Αστυ-
νοµία ένας από τους λόγους δηµιουργίας της, ήταν η αντιµετώ-
πιση του παρεµπορίου, το οποίο τότε ήταν ένα έγκληµα µικρής
έκτασης, που στη συνέχεια εξελίχθηκε σε µία πραγµατική µά-
στιγα για την πόλη της Αθήνας και για πολλούς άλλους δήµους. 

Πραγµατικά, πιστεύετε εσείς ότι η Δηµοτική Αστυνοµία, έτσι
όπως λειτουργούσε, ήταν αποτελεσµατική στην αντιµετώπιση
του παραεµπορίου; 

Δεν θα είναι πιο αποτελεσµατική η ίδια η Αστυνοµία στην οποία
µεταφέρεται η αρµοδιότητα για την αντιµετώπιση αυτού του φαι-
νοµένου; 

Κι αναρωτιέµαι, πραγµατικά, αν έχουµε τη δυνατότητα να αξιο-
ποιήσουµε στελεχιακό δυναµικό καταρτισµένο µε πτυχία, το
οποίο µπήκε στη Δηµοτική Αστυνοµία, χρησιµοποιώντας µόνο το
απολυτήριο του λυκείου, σε άλλες θέσεις όπου πραγµατικά
έχουµε ανάγκη δεν πρέπει να το κάνουµε; 

Και κάνω µία αντιπαραβολή και στο…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το νέο νοµοσχέ-

διο για την Αστυνοµία, έχει εξίµισι χιλιάδες…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Σας παρακαλώ!
Κύριε συνάδελφε, µην µε  ενοχλείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Γιατί διακόπτετε
τώρα, κύριε Καπερνάρο; 

Κύριε Καπερνάρο, µην διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Περιµένετε λίγο!

Βρήκαµε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εντάξει. Με συγχωρείτε. Όµως,

πείτε γεγονότα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Σας παρακαλώ!
Μιλάω µε δεδοµένα. Σας άκουσα µε προσοχή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Να λέτε αλήθειες για να µη σας
διακόπτω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Αλήθειες λέω,
κύριε συνάδελφε. Και κατεβάστε τους τόνους σας. Καταλαβαίνω
ότι είστε σε µία συνεχή έξαρση… 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Καθόλου!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): … αλλά µπο-
ρούµε να κάνουµε ένα πολιτισµένο διάλογο. 

Και ερωτώ, λοιπόν, το εξής: Εάν υπήρχαν στη Δηµοτική Αστυ-
νοµία πτυχιούχοι οικονοµικών κλάδων, αυτοί δεν θα είναι πιο χρή-
σιµοι, κύριε συνάδελφε, στο Υπουργείο Οικονοµικών από το να
επιτελούν καθήκοντα δηµοτικών αστυνοµικών; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ:  ...(δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Παρακαλώ! Πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε! 

Επίσης, αν πρέπει σήµερα να ανοίξουµε καινούργιες πτέρυγες
φυλακών –κάτι που αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα για την Κυ-
βέρνηση, όπως φαντάζοµαι και για το δικό σας κόµµα- θα πρέπει
να προστρέξουµε να προσλάβουµε καινούργιους υπαλλήλους,
όταν µπορούµε να αξιοποιήσουµε εκπαιδευµένους υπαλλήλους
σ’ αυτό το αντικείµενο; Αυτή είναι η έννοια της κινητικότητας την
οποία δεν αντιλαµβάνεστε. Η έννοιά της είναι ότι µπορούµε να
αξιοποιήσουµε το ανθρώπινο δυναµικό µε καλύτερο τρόπο εκεί
που πραγµατικά υπάρχει ανάγκη. 

Και αν δυσκολεύεστε τόσο πολύ να καταλάβετε αυτήν την
απλή έννοια, ελπίζω τουλάχιστον να δώσετε τα εύσηµα στο
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης, διότι στο πλαίσιο αυτής
της προσπάθειας επανατοποθέτησης των δηµοτικών αστυνοµι-
κών, έκανε κάτι το οποίο θα έπρεπε να είναι αυτονόητο εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Ήλεγξε αν υπήρχαν πλαστά δικαιολογητικά
και αν πληρούνταν οι όροι των προσλήψεων των δηµοτικών αστυ-
νοµικών. Ολοκληρώθηκε, λοιπόν, αυτός ο έλεγχος και βρέθηκαν
εκατόν πενήντα έξι περιπτώσεις δηµοτικών αστυνοµικών οι
οποίοι είτε είχαν προσκοµίσει πλαστά δικαιολογητικά είτε δεν
πληρούσαν τους όρους της πρόσληψής τους. Σε όλες αυτές τις
περιπτώσεις οι διορισµοί τους θα ανακληθούν. 

Εκλαµβάνω το διαρκές χαµόγελό σας ως µία αποδοχή της ορ-
θότητας αυτής της πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 643/4-3-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Πειραιώς της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς κ. Μαρίας Ρεπούση προς τον Υπουργό Ναυ-
τιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε την πώληση του 67% των µετοχών
του «Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς» (ΟΛΠ). 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης. 

Ορίστε, κυρία Ρεπούση, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας το εξής.

Συνεδρίασε η Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, όπου ο Υπουρ-
γός ήρθε και ενηµέρωσε τους συναδέλφους για τα ζητήµατα της
ιδιωτικοποίησης του ΟΛΠ. Όλα τα κόµµατα, όλες οι πτέρυγες ζη-
τούν –δεν θυµάµαι αν το ζήτησε και η Νέα Δηµοκρατία- από τον
Πρόεδρο της Επιτροπής, αλλά και από τον Πρόεδρο της Βουλής
να περάσουµε σε µία δεύτερη συζήτηση µε πρόσκληση φορέων.
Δεν προβλέπεται σ’ αυτήν την περίπτωση, µε την έννοια ότι δεν
είναι υποχρεωτικό από τον Κανονισµό. Ωστόσο, το ζητούµε και
ως Δηµοκρατική Αριστερά, γιατί θεωρούµε ότι το ζήτηµα είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και θα ήταν καλό οι Βουλευτές όλων των
πτερύγων να ακούσουµε και τα επιχειρήµατα των φορέων που
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εµπλέκονται σ’ αυτήν την ιδιωτικοποίηση. Έχουµε ήδη καταθέσει
γραπτό αίτηµα, το οποίο και επαναφέρω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία συνά-
δελφε, µπορείτε στα πλαίσια του Κανονισµού να καταθέσετε
ερώτηση προς τον αρµόδιο Υπουργό, ώστε να απαντήσει µέσα
στην επιτροπή. Εκεί θα λυθεί και το πρόβληµα. Πάντως, εγώ δεν
είµαι αρµόδιος.  

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Αυτό που λέω, κύριε Πρόεδρε, είναι να
προβλεφθεί από το Προεδρείο της Βουλής δεύτερη συνεδρίαση
της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων µε την παρουσία φο-
ρέων, προκειµένου να ενηµερωθούµε για τα επιχειρήµατα και τις
απόψεις τους, σχετικά µε το µοντέλο της ιδιωτικοποίησης που
έχει επιλεχθεί για τον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς. Αυτό έχουµε
καταθέσει και το θέτω υπ’ όψιν σας. Σας ευχαριστώ. 

Κύριε Υπουργέ, η παρέµβαση του ΤΑΙΠΕΔ, σχετικά µε το µον-
τέλο ιδιωτικοποιήσεων των λιµανιών, δηµιουργεί καινούργια δε-
δοµένα σχετικά µε την κατεύθυνση αυτών των ιδιωτικοποιήσεων.
Τοποθετείται υπέρ της πλήρους ιδιωτικοποίησης-πώλησης µε τη
διάθεση του πλειοψηφικού πακέτου του µετοχικού κεφαλαίου
του ΟΛΠ αρχικά και στη συνέχεια του ΟΛΘ. 

Δυστυχώς, κατά την άποψή µας, εγκαταλείφθηκε το µοντέλο
παραχώρησης της παροχής υπηρεσιών και των εµπορικών δρα-
στηριοτήτων, µια επιλογή που αφ’ ενός εξασφαλίζει ξένες ιδιω-
τικές επενδύσεις και αφ’ ετέρου διατηρεί ταυτόχρονα το δηµόσιο
έλεγχο στο οικείο λιµενικό σύστηµα της χώρας.

Ως Δηµοκρατική Αριστερά πιστεύουµε σ’ αυτές τις συµπρά-
ξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Δεν είµαστε, δηλαδή, της
άποψης ότι όλη η αξιοποίηση των λιµανιών της χώρας πρέπει να
είναι στο δηµόσιο. 

Θεωρούµε ότι οι λιµένες της χώρας έχουν τεράστιες δυνατό-
τητες και οι δυνατότητες αυτές θα πρέπει να αξιοποιούνται και
µέσα από την εξασφάλιση ξένων επενδύσεων. Ωστόσο, επιµέ-
νουµε σε αυτές τις συµπράξεις, γιατί για εµάς διάθεση της πλει-
οψηφίας ή και όλου του µετοχικού κεφαλαίου σηµαίνει ότι δεν
ιδιωτικοποιείται µόνο η λειτουργία, αλλά εκχωρείται και η λιµε-
νική αρχή, ο επιτελικός αναπτυξιακός σχεδιασµός και ο ρυθµι-
στικός-ελεγκτικός ρόλος σε θέµατα ανταγωνισµού, τιµολόγησης,
περιβάλλοντος, ασφάλειας και συνεργιών µε τις πόλεις µε τις
οποίες συνδέεται ο συγκεκριµένος λιµένας.

Τι συµβαίνει σε άλλα µέρη του φωτισµένου δυτικού κόσµου;
Ειδικά στην Ευρώπη τα µεγάλα λιµάνια των κρατών έχουν κρα-
τήσει το δηµόσιο χαρακτήρα τους. Έχουν µεν παραχωρηθεί χρή-
σεις και συγκεκριµένες λειτουργίες σε ιδιωτικές επιχειρήσεις
έναντι σοβαρών τιµηµάτων και έχει ανατεθεί σε αυτές η συντή-
ρηση και η αναβάθµιση των χώρων που τους έχουν παραχωρη-
θεί, αλλά όχι ανεξέλεγκτα, καθώς παραµένει υπό δηµόσιο έλεγχο
η ιδιοκτησία της λιµενικής ζώνης και των υποδοµών, ενώ η διοί-
κηση και η χάραξη των στρατηγικών είναι στα χέρια αντιπροσω-
πευτικών διοικητικών συµβουλίων, όπου εκπροσωπούνται όλοι οι
χρήστες και οι παραχωρησιούχοι και οι επιχειρηµατίες και οι ερ-
γαζόµενοι.

Το µοντέλο αυτό ισχύει στα µεγάλα κερδοφόρα λιµάνια του
Europort, του Άµστερνταµ, του Ρότερνταµ, της Κοπεγχάγης και
του Αµβούργου και πολλών άλλων, όπως, παραδείγµατος χάριν,
της Νέας Υόρκης στις ΗΠΑ κ.λπ..

Τα αρχικά µας ερωτήµατα –και θα επανέλθω στη δευτερολο-
γία µου- είναι τα εξής: Για ποιους λόγους επιλέγετε το συγκεκρι-
µένο µοντέλο ιδιωτικοποίησης, που είναι η πώληση του
πλειοψηφικού πακέτου και τι θα γίνει µε το χώρο της επισκευα-
στικής ζώνης που ανήκει στον ΟΛΠ; Πώς σκέπτεσθε να διασφα-
λίσετε -αν τελικά προχωρήσετε σε αυτό το µοντέλο της
ιδιωτικοποίησης- τις θέσεις εργασίας και γιατί –και θα επανέλθω
σε αυτό- επιλέγεται αυτή η µορφή ιδιωτικοποίησης, ενώ υπάρχει
σε εκκρεµότητα η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις πα-
ραχωρήσεις των λιµένων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

και εµείς, κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Αιγαίου κ. Βαρβιτσιώ-

της για τρία λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έθεσε πολλά ερωτήµατα η κυρία συνάδελφος. Πολλά από

αυτά έχουν απαντηθεί ήδη από την τοποθέτησή µου στην επι-
τροπή, όταν συζητήθηκε το σχέδιο για την πρόσκληση εκδήλω-
σης ενδιαφέροντος για την απόκτηση του 67% των µετοχών του
ΟΛΠ. Απαντήθηκε, δηλαδή, γιατί προχωράµε στην πώληση του
67% και δεν προχωράµε στις επιπλέον παραχωρήσεις χρήσεων.
Έχει να κάνει αυτή η απόφασή µας µε τα υπόλοιπα ερωτήµατα
τα οποία θέτετε. 

Πρώτα απ’ όλα έχει να κάνει µε τη διασφάλιση των θέσεων ερ-
γασίας, διότι καµµία  παραχώρηση δεν θα µπορούσε να συνο-
δεύεται από τις θέσεις εργασίας. Ενώ σήµερα, µε την αξιοποίηση
του 67% των µετοχών του ΟΛΠ, διατηρούµε σε ισχύ όλες τις ερ-
γασιακές σχέσεις και όλες τις συµβάσεις ως υπάρχουν. Με το
µοντέλο της παραχώρησης θα αναγκαζόµασταν να παραχωρή-
σουµε υποδοµές και να προχωρήσουµε σε απολύσεις εργαζοµέ-
νων. Αυτό είναι πολύ βασικό.

Όσον αφορά το δεύτερο ερώτηµα –επειδή µιλήσατε για το
ρυθµιστικό ρόλο- θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η Κυβέρνηση
µετά από τις παρατηρήσεις των κοµµάτων και της συγκυβέρνη-
σης, όπως του ΠΑΣΟΚ αλλά και της Αντιπολίτευσης, όπως η
ΔΗΜΑΡ, προχωρά µε γοργούς ρυθµούς σε συµφωνία και µε την
τρόικα και µε την task force, για να αποκοµίσουµε στοιχεία που
έχουν να κάνουν µε την ευρωπαϊκή εµπειρία, στη σύσταση της
Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένων η οποία επιπλέον θα επιβλέπει και
τη βασική σύµβαση παραχώρησης. 

Ο ΟΛΠ δεν είναι ο ιδιοκτήτης του λιµανιού. Είναι ένας οργανι-
σµός, µία ανώνυµη εταιρεία, η οποία είναι µετοχοποιηµένη, είναι
στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών, που έχει µία κεντρική σύµ-
βαση παραχώρησης από το ελληνικό δηµόσιο. Η περιουσία πα-
ραµένει στο ελληνικό δηµόσιο. Ο ΟΛΠ είναι ο διαχειριστής αυτής
της περιουσίας έως το 2052.

Αυτό που προχωράµε είναι απόλυτα συµβατό µε το υπόλοιπο
ευρωπαϊκό µοντέλο, στο οποίο υπάρχει πάντοτε ένας κεντρικός
ή πολλές φορές και δύο κεντρικοί παραχωρησιούχοι.  

Το ότι η πλειοψηφία των µετοχών σήµερα θα αξιοποιηθεί προς
όφελος του ελληνικού λαού, της εξυπηρέτησης του διεθνούς
χρέους και των δηµοσιονοµικών στόχων που έχουν τεθεί, µε πα-
ράλληλη την προσέλκυση επενδύσεων και τη διατήρηση των θέ-
σεων εργασίας, δεν  νοµίζω ότι σε καµµία περίπτωση βγαίνει έξω
από την ευρωπαϊκή πεπατηµένη. 

Τώρα, επειδή στην ερώτησή σας θέτετε το θέµα της χρηµατο-
δότησης από ευρωπαϊκά κονδύλια επιπλέον υποδοµών στο λι-
µάνι του Πειραιά -προφανώς δεν προλάβατε να το αναπτύξετε,
διότι αναπτύξατε και το θέµα του κατά πόσον θα πρέπει να γίνει
µία δεύτερη συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
και είναι θέµα της Βουλής να αποφασίσει µε ποια διαδικασία θα
το κάνει αυτό- θα ήθελα να σας πω κάτι: 

Στο λιµάνι του Πειραιά υπάρχει ήδη η έγκριση για την ένταξη
στο ΕΣΠΑ της νέας προβλήτας κρουαζιερόπλοιων µε χρηµατο-
δότηση 95%, δηλαδή περίπου  105 εκατοµµύρια ευρώ. Εφόσον
η προβλήτα αυτή διατηρήσει για µία πενταετία τον σκοπό για τον
οποίο χρηµατοδοτήθηκε, δηλαδή να εξυπηρετεί την κρουαζιέρα,
δεν υπάρχει κανένα θέµα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για µείωση
του ποσοστού της επιδότησης. Είναι κάτι κοµβικό, το οποίο έχει
µελετηθεί σε βάθος και από το ΤΑΙΠΕΔ και από το Υπουργείο
Ναυτιλίας, και µπορούµε µε σαφήνεια να απαντήσουµε σε αυτό
το ερώτηµα. Γιατί και εµάς µας προβληµάτισε να µη χάσει ο
ΟΛΠ, εν όψει της ιδιωτικοποίησης, ένα τόσο µεγάλο έργο. 

Στα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω στη συνέχεια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κυρία

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω όσον αφορά

την απάντηση που δίνετε στο πρώτο ερώτηµα, δηλαδή γιατί επι-
λέγετε αυτό το µοντέλο της ιδιωτικοποίησης. Τι µας απαντάτε;
Μας απαντάτε ότι επιλέξατε αυτό το µοντέλο ιδιωτικοποίησης,
για να διασφαλίσετε τις θέσεις εργασίας. Σωστά, κύριε Υπουργέ;
Θα υπάρχει δηλαδή στη σύµβαση της πώλησης δεσµευτική διά-
ταξη για τις θέσεις εργασίας; Υποθέτετε ότι µε αυτόν τον τρόπο
–εγώ θα δεχθώ την καλή πρόθεση- θα διασφαλίσετε τις θέσεις
εργασίας. Πώς θα επιβάλλετε στον καινούργιο µέτοχο που πλει-
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οψηφεί τη διατήρηση των θέσεων εργασίας; Δεν µας το έχετε
εξηγήσει αυτό. 

Εγώ πιστεύω ότι έχετε να αντιµετωπίσετε σήµερα ένα πρό-
βληµα, που είναι η δέσµευση του ΤΑΙΠΕΔ στους δανειστές µας
σε σχέση µε τις ιδιωτικοποιήσεις και θυσιάζετε ένα µακροπρό-
θεσµο επενδυτικό σχέδιο στις ανάγκες του τώρα και του σήµερα.
Γιατί αλλιώς η πώληση λειτουργιών και οι παραχωρήσεις λει-
τουργιών σηµαίνουν χρήµατα για τον Οργανισµό Λιµένα Πειραιά,
που σωστά επισηµάνατε ότι είναι Α.Ε. και άρα, επενδύσεις για
την ανάπτυξη των λιµένων. 

Θα ήθελα  το σχόλιό σας πάνω σε αυτό. Δεν µου απαντάτε
γιατί δεν επιλέγετε την άλλη µορφή ιδιωτικοποίησης, που δια-
σφαλίζει τη σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού και είναι µία µορφή
που έχει υιοθετηθεί σε πολύ µεγάλα και κερδοφόρα  λιµάνια της
Ευρώπης. Σε αυτό δεν έχω πάρει απάντηση. 

Χαίροµαι για την απάντησή σας σχετικά µε τα έργα των ηλε-
κτρονικών υποδοµών, που σηµαίνει ότι το έχετε δει και ότι θα το
διασφαλίσετε. Δεν µου απαντήσατε για τη ναυπηγοεπισκευα-
στική ζώνη που ανήκει στον ΟΛΠ. Τι θα γίνει και πώς θα διασφα-
λιστεί η λειτουργία της  µε τον καινούργιο ιδιοκτήτη του ΟΛΠ; 

Θα  ήθελα  στον χρόνο που µένει για  ένα λεπτό να αναφερθώ
στη οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά µε τις παραχω-
ρήσεις. Όπως γνωρίζετε, βρισκόµαστε στη διαδικασία έκδοσης
οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά και στην παραχώ-
ρηση ευρωπαϊκών λιµένων. Η οδηγία, επίσης, σύµφωνα µε τις
πληροφορίες που έχουµε, επικεντρώνεται στην αποφυγή µονο-
πωλιακών µορφών εκµετάλλευσης στον τοµέα των ναυτιλιακών
µεταφορών και των λιµενικών διευκολύνσεων. 

Επίσης, στο τελικό στάδιο βρίσκεται το σχέδιο του Ευρωπαϊ-
κού Κανονισµού για τη διαφάνεια ως προς τη λειτουργία των ευ-
ρωπαϊκών λιµένων στο πλαίσιο της κοινής ευρωπαϊκής λιµενικής
πολιτικής, το οποίο, επίσης, περιέχει διατάξεις που σχετίζονται
και µε τον τρόπο άσκησης της διοίκησης των λιµένων και της εκ-
µετάλλευσής τους εκ µέρους των παραχωρησιούχων, ώστε να
αποτρέπονται µονοπωλιακές πρακτικές που στρεβλώνουν την
κοινή ευρωπαϊκή οικονοµική πολιτική.  

Γιατί δεν περιµένετε αυτά τα βασικά θεµελιακά κείµενα; Μπο-
ρεί να φωτίσουν και να βοηθήσουν και τις δικές σας επιλογές,
αφού βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο της επεξεργασίας και της
έκδοσής τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός στον οποίο αναφέρθηκε
η κ. Ρεπούση βρίσκεται σε διαπραγµάτευση στo πλαίσιo της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης πάνω από µία δεκαετία. Ξεκίνησε ως απελευ-
θέρωση όλων των λιµενικών υπηρεσιών, περιορίστηκε σε κά-
ποιες άλλες, µπήκε η αρχή της διαφάνειας στην τιµολόγηση.
Πάνω στην αρχή αυτή υπάρχουν είκοσι επτά διαφορετικές γνώ-
µες από κράτη-µέλη στην τελευταία συζήτηση που έγινε στo
πλαίσιo του Συµβουλίου. 

Δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή ωριµότητα, έτσι όπως κρίνουµε
και ως Προεδρία διαχειριζόµενοι τα θέµατα, να προχωρήσει. Δεν
υπάρχει το απαιτούµενο consensus, ακριβώς γιατί το κάθε λιµάνι
είναι διαφορετικό από το δίπλα του. Και γι’ αυτό ό,τι γίνεται σή-
µερα στον ΟΛΠ δεν θα γίνει κατ’ αναλογίαν µε τον ίδιο τρόπο και
στον ΟΛΘ ή σε οποιοδήποτε άλλο λιµάνι. Η κάθε περίπτωση, το
κάθε λιµάνι εξετάζεται διαφορετικά, έχει διαφορετική αναπτυ-
ξιακή πρόκληση.

Έρχοµαι στο λιµάνι του Πειραιά για να είµαι γρήγορος και
σαφής. 

Το λιµάνι του Πειραιά έχει επικερδείς και ζηµιογόνες χρήσεις.
Αυτό φαίνεται από µία απλή ανάγνωση του ισολογισµού του. Πε-
ρίπου 32 εκατοµµύρια εισέπραξε πέρυσι από την παραχώρηση
στην «COSCO», χωρίς να έχει 1 ευρώ έξοδα, και τα κέρδη που
σηµειώνει δεν ξεπερνάνε τα 6 µε 7 εκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει
ότι περίπου 25 εκατοµµύρια χάνονται στις ζηµιογόνες χρήσεις
του.

Αν πηγαίναµε να παραχωρήσουµε µόνο τις επικερδείς χρή-
σεις,…

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Στο σύνολο...
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): …µόνο τις χρήσεις οι οποίες σήµερα βγάζουν λεφτά, ου-
σιαστικά τι θα κάναµε; Θα µέναµε πίσω µε όλες τις ζηµιογόνες
και θα απολύαµε και το προσωπικό που δουλεύει σε αυτές, γιατί
ο καινούργιος παραχωρησιούχος θα ήθελε να κάνει καινούργιες,
από το µηδέν εργασιακές σχέσεις.

Επιλέξαµε να πάµε στην πώληση του συνολικού πακέτου των
µετοχών, ακριβώς για να µπορέσουµε να αναπτύξουµε και να
προσελκύσουµε επενδύσεις σε όλες τις χρήσεις του λιµανιού,
ανάµεσα στις οποίες είναι και η ναυπηγοεπισκευή, χωρίς να επη-
ρεαστούν οι συµβάσεις που ήδη έχει καταρτίσει ο ΟΛΠ µε τους
διαφόρους παραχωρησιούχους, τα διάφορα ναυπηγεία στην
ναυπηγοεπισκευή, τους µύλους και άλλες χρήσεις που βρίσκον-
ται εκεί µέσα, και να προσελκύσουµε επενδύσεις για να αναβαθ-
µιστούν.

Θεωρώ ότι η επιλογή που έχουµε κάνει -που δεν ήταν καθόλου
εύκολη και αβασάνιστη- είναι µία επιλογή που εξυπηρετεί το δη-
µόσιο συµφέρον, εξυπηρετεί τις συγκεκριµένες ανάγκες της
χώρας και νοµίζω ότι θα είναι µία από τις πιο πετυχηµένες και οι-
κονοµικά και πρακτικά αποκρατικοποιήσεις, που θα µεγιστοποι-
ήσουν τα οφέλη για την πόλη του Πειραιά και σε θέσεις εργασίας
και στην ανάπτυξη νέων δραστηριοτήτων και πάνω απ’ όλα στην
αντιµετώπιση αυτού που σήµερα αισθανόµαστε ότι είναι το λι-
µάνι, ότι δηλαδή δεν φέρνει στην πόλη του Πειραιά τα έσοδα και
τα οφέλη τα οποία θα έπρεπε να φέρνει. Από το λιµάνι του Πει-
ραιά περνάνε 12 εκατοµµύρια επιβάτες και µόνο διασχίζουν την
πόλη του.

Θέλουµε να αγκαλιάσει ο Πειραιάς πολύ περισσότερο το λι-
µάνι, οι γύρω περιοχές να έχουν περισσότερες ευκαιρίες απα-
σχόλησης και να αναπτυχθεί ως ένα διεθνές διαµετακοµιστικό
κέντρο µε διεθνείς συνεργασίες. Αυτό είναι το όραµά µας και νο-
µίζω ότι ο τρόπος µε τον οποίο επιλέξαµε να το υλοποιήσουµε
θα αποβεί θετικός στην έκβασή του. 

Άλλωστε, αντίστοιχη κριτική είχαµε και το 2008 όταν τότε µόνο
η Νέα Δηµοκρατία υποστήριζε τις συµβάσεις παραχώρησης και
σήµερα έχουµε πείσει και την πλειοψηφία του πολιτικού κόσµου
ότι όντως ήταν µία σωστή, συνετή επιλογή που έφερε περισσό-
τερη κίνηση, περισσότερες θέσεις εργασίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµεθα τώρα στη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 655/4-

3-2014 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρι-
σας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κατάρ-
γηση όλων των πληρωµών στην κρατική ιατροφαρµακευτική πε-
ρίθαλψη και νοσηλεία. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξει την επίκαιρη ερώτηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα της επίκαιρης ερώτησης αφορά- και έρχεται ως ερώ-

τηµα προς τον Υπουργό- στις τελευταίες δηλώσεις, αλλά και βε-
βαίως στην πολιτική που υλοποιείται, δηλαδή στην κατεύθυνση
επιβολής του εισιτηρίου των 5 ευρώ από το νέο φορέα που δη-
µιουργήθηκε και νοµοθετήθηκε πρόσφατα, τον ΠΕΔΥ. Παράλ-
ληλα η παράδοση των ανασφάλιστων ασθενών στο κυνήγι της
εφορίας, επειδή νοσηλεύονται στα κρατικά νοσοκοµεία και δεν
έχουν να πληρώσουν, επιβεβαιώνει µε τον πιο κυνικό τρόπο ότι
η πολιτική που υπηρετεί την καπιταλιστική ανάπτυξη, την καπι-
ταλιστική οικονοµία, περνάει σαν οδοστρωτήρας πάνω από τα
«αποκαΐδια» των λαϊκών δικαιωµάτων και αναγκών. 

Τα πέντε ευρώ στις ιατρικές επισκέψεις ή το ένα ευρώ στις
συνταγές φαρµάκων, οι επιπλέον πληρωµές για φάρµακα, εξε-
τάσεις, υγειονοµικό υλικό που δεν αποζηµιώνονται όπως πριν -ή
και καθόλου- από τα ασφαλιστικά ταµεία, η πρόσθετη φορολογία
στα προϊόντα καπνού στο όνοµα της υγείας είναι µέρος των µέ-
τρων, προκειµένου να µειωθούν περαιτέρω οι κρατικές ασφαλι-
στικές δαπάνες στην υγεία. Αποσκοπούν να περισσέψει κρατικό
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χρήµα για τη στήριξη των επιχειρηµατικών οµίλων, µε παντός εί-
δους κίνητρα, οδηγώντας στην αύξηση της ανταποδοτικότητας
και στις απευθείας πληρωµές από τους ασθενείς στις κρατικές
υπηρεσίες υγείας. Η προωθούµενη δε νέα µείωση των εργοδο-
τικών ασφαλιστικών εισφορών προµηνύει επιπλέον περικοπές και
νέα, πρόσθετα βάρη στις λαϊκές οικογένειες για την ιατροφαρ-
µακευτική τους περίθαλψη. 

Με βάση τα ανωτέρω, ρωτάµε τον Υπουργό τι µέτρα θα πάρει
προκειµένου να καταργηθούν όλες οι πληρωµές και τα χαράτσια
στην κρατική ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και νοσηλεία, ώστε
όλοι οι ανασφάλιστοι να έχουν πλήρη περίθαλψη, όπως και οι
ασφαλισµένοι, και βεβαίως το αντίστοιχο ποσό, το «µπιλετάκι» -
να το πω έτσι- των δαπανών να πηγαίνει στο Υπουργείο Υγείας
και κατ’ επέκταση στον κρατικό προϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κύριος Υπουργός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, ξεκινώ µε το έλασσον για να συνεχίσω στο
µείζον, για τη δήθεν νέα επιβολή χαρατσιού ύψους πέντε ευρώ
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, κάτι για το οποίο έγινε τόσο
µεγάλη φασαρία κατά τις περασµένες µέρες. Ασφαλώς δεν πρό-
κειται για τίποτα καινούργιο και κανένα µέτρο το οποίο θεσµο-
θέτησε η δική µας Κυβέρνηση και η παρούσα πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας. 

Δυστυχώς πήρε πολύ µεγάλη έκταση στα µέσα και παρασύρ-
θηκαν και τα κόµµατα, προφανώς από µία αρχική ανακοίνωση
του Ιατρικού Συλλόγου Αθηνών που οδήγησε σε µία -κατά τη
γνώµη µου- άκαιρη ανακοίνωση του ΠΑΣΟΚ και µετά µε κάποια
καθυστέρηση ακολούθησαν και τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Το εισιτήριο στα κέντρα υγείας του ΕΣΥ και στα εξωτερικά ια-
τρεία, δηλαδή στην πρωτοβάθµια παρεχόµενη φροντίδα υγείας
από το ΕΣΥ, έχει θεσµοθετηθεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Δεν
θα κάνω τώρα ιστορική αναδροµή από τις αρχές της δεκαετίας
του ’90, µε τις χίλιες δραχµές. 

Επί κυβερνήσεως Σηµίτη είχε γίνει τρία ευρώ. Μέχρι την κυ-
βέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου και την υπουργία του Ανδρέα
Λοβέρδου, το εισιτήριο αυτό καλυπτόταν για τους ασφαλισµέ-
νους από τα ασφαλιστικά τους ταµεία. Επί κυβερνήσεως Γιώρ-
γου Παπανδρέου άλλαξε ο νόµος, έγινε 5 ευρώ και χρεώνεται
στον προσερχόµενο, ως εισιτήριο εισόδου στα κέντρα υγείας
του ΕΣΥ και στα εξωτερικά ιατρεία. Αυτό το οποίο έχει προκύψει
τώρα και µένει να απαντηθεί κατά τη διάρκεια της µεταρρυθµί-
σεως -έχουµε χρόνο µέχρι το τέλος του 2014 να το αποφασί-
σουµε- είναι πώς θα γίνει η προσαρµογή των συγχωνευµένων
πλέον πρώην πολυϊατρείων του ΕΟΠΥΥ µε τα πρώην κέντρα
υγείας του ΕΣΥ στις νέες ενοποιηµένες µονάδες και πώς θα ισχύ-
σει ή δεν θα ισχύσει αυτό το αντίτιµο των 5 ευρώ στις νέες αυτές
ενοποιηµένες µονάδες. 

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε το νόµο που ψηφίσαµε -εννοώ τα
κόµµατα που τον ψηφίσαµε- έχουµε προθεσµία µέχρι τις 31 Δε-
κεµβρίου του 2014 για να προχωρήσουµε στη λειτουργική ένωση
των δύο δοµών, άρα και την ενσωµάτωση του σχετικού νόµου
του ΠΑΣΟΚ επί πρωθυπουργίας Γιώργου Παπανδρέου και
υπουργίας Ανδρέα Λοβέρδου. Αυτό το λέω προς άρσιν πάσης
παρεξηγήσεως γιατί καµµιά φορά στη χώρα µας «ανάβουν» τα
ζητήµατα χωρίς να προλάβουµε να τα εξηγήσουµε. 

Το µεγάλο θέµα, που είναι πραγµατικά υπαρκτό, είναι αυτό το
οποίο εστιάσατε στην κάλυψη των ανασφαλίστων και εδώ υπάρ-
χει µία πολύ µεγάλη πραγµατικότητα. Πριν από την κρίση η ανα-
λογία ασφαλισµένων - ανασφαλίστων ήταν πολύ µικρή. Οι
περισσότεροι Έλληνες ήταν ασφαλισµένοι, η ανεργία ήταν περί-
που στο 8%, το σύστηµα µπορούσε µε κάποιον τρόπο να τους
εντάξει και να τους περιθάλψει, είτε µε έµµεσους είτε µε άµε-
σους τρόπους.

Η κρίση, όµως, και η εκτόξευση της ανεργίας στο 27% έχουν
οδηγήσει µια πολύ µεγάλη µερίδα συµπολιτών µας από την κα-
τηγορία των ασφαλισµένων στην κατηγορία των ανασφάλιστων.
Αυτή είναι µία πραγµατικότητα. Το ακριβές νούµερο δεν το ξέ-
ρουµε γιατί ακόµα το Υπουργείο Εργασίας δεν έχει καταλήξει
στον ακριβή αριθµό, πάντως οπωσδήποτε είναι ένας αριθµός

πολύ µεγάλος που υπερβαίνει τα δύο εκατοµµύρια. Είναι κάπου
µεταξύ δύο και τριών εκατοµµυρίων ο ακριβής αριθµός. Είναι,
λοιπόν, ένα πολύ µεγάλο τµήµα του πληθυσµού. Είναι στο επά-
ρατο µνηµόνιο, είναι µνηµονιακή µας υποχρέωση και η τρόικα
µάς ελέγχει για το πώς θα παρέχουµε υπηρεσίες υγείας στους
ανασφάλιστους και η task force εργάζεται γι’ αυτό και ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας µάς ελέγχει γι’ αυτό. 

Θέλω να πω ότι είναι κεντρική πολιτική µας γραµµή ούτως ή
άλλως και στo πλαίσιo και των διεθνών µας υποχρεώσεων και
συµφωνιών το να προχωρήσουµε οπωσδήποτε στην κάλυψη
υπηρεσιών υγείας αυτών των ανθρώπων. Άλλωστε, η Κυβέρνηση
αναγνωρίζει ότι το κράτος έχει ευθύνη γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους. Kαι τα περισσότερα απ’ όσα γράφετε στην επίκαιρη ερώ-
τησή σας µε βρίσκουν απολύτως σύµφωνο, γιατί οι περισσότεροι
απ’ αυτούς πλήρωναν ασφαλιστικές εισφορές για σειρά ετών και
έχασαν την ασφαλιστική τους κάλυψη κατά το διάστηµα της κρί-
σης και, ενώ πλήρωναν για µια ολόκληρη ζωή, ξαφνικά στερούν-
ται των υπηρεσιών αυτών. 

Τις σκέψεις µας για το πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
αυτό το θέµα θα σας τις πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ο κ. Λαµπρο-
ύλης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Θα κάνω µία σύντοµη τοποθέτηση
σ’ ό,τι αφορά το χαράτσι των πέντε ευρώ είτε των τριών ευρώ,
είτε των χιλίων δραχµών, όταν είχε επιβληθεί. Ξεκίνησε ως χίλιες
δραχµές αυτό το χαράτσι στα νοσοκοµεία τη δεκαετία του ’90,
επεκτάθηκε στα τρία ευρώ και έφτασε πλέον στα πέντε ευρώ.

Τα µέτρα της Κυβέρνησης για την υγεία, το χαράτσι αλλά και
όλα συνολικά τα µέτρα που παίρνονται στη χώρα µας τα τελευ-
ταία χρόνια, όχι µόνο µε αφορµή την κρίση αλλά ιδιαίτερα µε
αφορµή την κρίση, δεν είναι ελληνική πρωτοτυπία. Είναι µέτρα
που έχουν παρθεί και έχουν ως σαφέστατους στόχους την ενί-
σχυση µιας συγκεκριµένης στρατηγικής, όπως είπε ο Υπουργός,
και µιας φιλοµονοπωλιακής πολιτικής. Αυτά τα µέτρα έχουν
εφαρµοστεί και προωθούνται, όπως προωθούνται και νέα µέτρα
σε όλα τα καπιταλιστικά κράτη, ανεξαρτήτως µνηµονίων ή δηµο-
σίων χρεών. Πρόκειται για µέτρα που υπηρετούν συγκεκριµένη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των επιχειρηµατικών
οµίλων για τη διαµόρφωση ακόµα πιο φθηνών εργαζοµένων,
προκειµένου να υπηρετηθεί η ανταγωνιστικότητα και η µέγιστη
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, δηλαδή να επιτευχθεί
αυτό που λέγεται «υγιής επιχειρηµατικότητα». 

Βεβαίως τα µέτρα αυτά δεν είναι µόνο αντιλαϊκά όσον αφορά
την οικονοµική τους επίπτωση στα ήδη λεηλατηµένα λαϊκά εισο-
δήµατα, αλλά αποσκοπούν στο να εµπεδωθεί από τα ίδια τα
λαϊκά στρώµατα που παράγουν τον πλούτο ότι δεν δικαιούνται
υπηρεσίες υγείας, παρά µόνο εάν πληρώνουν µε άµεσο ή έµµεσο
τρόπο διπλά, τριπλά κ.λπ.. Αποσκοπούν στο να εµπεδωθεί στους
ανασφάλιστους -που είναι δηµιούργηµα της ίδιας της καπιταλι-
στικής ανάπτυξης και της κρίσης παράλληλα- ότι δεν δικαιούνται
υπηρεσίες αφού δεν πληρώνουν εισφορές και ότι δεν µπορεί να
καταναλώνουν σε βάρος των ασφαλισµένων που πληρώνουν, να
εµπεδωθεί δε στους ασφαλισµένους ότι καταναλώνουν παρα-
πάνω και ότι πρέπει να πληρώνουν για να έχουν κάτι και οι ανα-
σφάλιστοι.

Αυτή είναι η πολιτική της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δραστική περικοπή των κρατικών ασφαλιστικών δαπα-
νών και παροχών, πληρωµές και χαράτσια για τα λαϊκά στρώ-
µατα, µοίρασµα της φτώχειας, παίρνοντας από τους φτωχούς
για να δοθούν «ψίχουλα» υπηρεσιών στους πάµπτωχους. Αυτή
είναι η αλληλεγγύη, αυτά είναι τα κεκτηµένα και η χαµένη τιµή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που άλλες πολιτικές δυνάµεις του ευ-
ρωµονόδροµου και των επιχειρηµατικών οµίλων αγωνιούν να
αποκαταστήσουν διαφορετικά, αλλά µε τις ίδιες αντιλαϊκές συν-
ταγές.

Βεβαίως, η αντίφαση της εποχής µας είναι ότι ενώ η ανθρώ-
πινη εργασία, ο άνθρωπος, οι εργαζόµενοι στη χώρα µας αλλά
και στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν κάνει άλ-
µατα µε την εργασία τους στον τοµέα της επιστήµης, στην τε-
χνολογία, στην παραγωγικότητα, είναι ζητούµενο τα στοιχειώδη
στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη σε πλατιά λαϊκά στρώµατα.
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Εδώ οι εργαζόµενοι και οι άνεργοι έχουν πληρώσει για την ια-
τροφαρµακευτική τους περίθαλψη -και επιµένουµε σε αυτό- µε
τη βαριά, άµεση και έµµεση φορολογία, µε τις εισφορές στα
ασφαλιστικά ταµεία, τις δικές τους αλλά και των εργοδοτών, που
στην ουσία είναι δικές τους. Οι ίδιοι παράγουν αυτά τα χρήµατα
που πληρώνουν οι εργοδότες. 

Εποµένως, όλοι, χωρίς εξαιρέσεις και περικοπές, δικαιούνται
να έχουν πλήρη και απολύτως δωρεάν ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη. Εµείς λέµε ότι δεν χρωστάνε να πληρώσουν ούτε εισφο-
ρές στον κλάδο υγείας, ούτε χαράτσια και συµµετοχές για
ιατρικές εξετάσεις, για φάρµακα, εργαστηριακές εξετάσεις, υγει-
ονοµικό υλικό, θεραπείες. 

Οι ανασφάλιστοι, επίσης, δεν χρωστάνε γιατί τα έχουν πληρώ-
σει τόσα χρόνια και δεν ευθύνονται ούτε για την ανεργία, αλλά
ούτε και για το κυνηγητό που υπόκεινται από τις εφορίες, γιατί
κάποια στιγµή χρειάζεται να νοσηλευτούν στα δηµόσια νοσοκο-
µεία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε
συνάδελφε, δεν θα κάνω, προφανώς, ιδεολογικού τύπου αντιπα-
ράθεση για τον καπιταλισµό. Είναι προφανές ότι ζούµε σε χώρα
της ελευθέρας οικονοµίας και όχι του κεντρικού σχεδιασµού.
Αυτό πρέπει να το αποδεχτείτε, µε αυτούς τους κανόνες παί-
ζουµε. 

Πρέπει, όµως, να σας πω, επειδή θέλω πάντα να είµαι ειλικρι-
νής, ότι στην ερώτησή σας λέτε κάτι το οποίο έχει πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον και θα ήθελα να απαντήσω.

Λέτε ότι τα µέτρα της Κυβέρνησης δεν αποτελούν ελληνική
πρωτοτυπία. Ίδιας κατεύθυνσης µέτρα, µε τους ίδιους -κατ’
εσάς- φιλοµονοπωλιακούς στόχους, έχουν ήδη εφαρµοστεί -και
προωθούνται και νέα- σε όλα τα καπιταλιστικά κράτη, ανεξαρτή-
τως –«ανεξάρτητα» γράφετε- µνηµονίων και δηµοσίων χρεών
κ.λπ.. 

Δεν θα µπορούσα παρά να συµφωνήσω µαζί σας, κύριε συνά-
δελφε, σε αυτό το θέµα. Όχι στα φιλοµονοπωλιακά και αντικαπι-
ταλιστικά αλλά στην ουσία. Πράγµατι, όλα αυτά τα µέτρα για τα
οποία το τελευταίο διάστηµα δέχοµαι αυτήν την ορδή κατηγο-
ριών ένθεν κακείθεν, είναι µέτρα που ισχύουν σε όλες τις ευρω-
παϊκές χώρες. Μα, δεν υπάρχει χώρα που δεν τα έχει! Είµαστε
οι τελευταίοι. 

Θα µου επιτρέψετε εδώ να σας το πω όπως το αντιλαµβάνο-
µαι, γιατί έχω αποφασίσει στην πολιτική µου σταδιοδροµία, όσο
κρατήσει, να λέω αυτό που σκέπτοµαι και αυτό που βλέπω ευ-
θέως, ασχέτως πολιτικού κόστους. Είναι σωστά όλα αυτά τα
µέτρα, γιατί προσέξτε πού έχουµε φτάσει την Ελλάδα, τη χώρα
της υποκρισίας, στο σύστηµα που εσείς λέτε καπιταλιστικό. Εδώ
και πολλά χρόνια, από τη Μεταπολίτευση και εντεύθεν και κυρίως
όλα τα χρόνια που κυβέρνησε το ΠΑΣΟΚ τη χώρα, οµνύουν οι
πολιτικοί µας ταγοί στη δηµόσια δωρεάν υγεία. Δηµόσια δωρεάν
υγεία, δηµόσια δωρεάν παιδεία! Όλη η πολιτική των κυβερνή-
σεών µας ήταν να παρέχει δηµόσια δωρεάν υγεία και δηµόσια
δωρεάν παιδεία, την οποίαν τώρα στον τοµέα της υγείας εγώ
«πλήττω». 

Πού καταλήξαµε στην πραγµατικότητα όλα αυτά τα χρόνια;
Να έχουµε στον τοµέα της υγείας -για τον οποίον τώρα µιλάµε,
µην πάω στον τοµέα της παιδείας- το µεγαλύτερο χώρο ιδιωτικής
αγοράς υγείας στην Ευρώπη. Δηλαδή, προσέξτε: Ενώ οµνύουµε
τριάντα χρόνια στη δηµόσια δωρεάν υγεία -την οποία ο «κακός»
Γεωργιάδης προσπαθεί να πλήξει, γιατί είναι «εκπρόσωπος» των
ιδιωτικών κεφαλαίων κατά των πολιτικών µου αντιπάλων και
φίλων, γιατί είναι ένθεν κακείθεν τα βέλη- αυτοί που κυβέρνησαν
όλα αυτά τα χρόνια οµνύοντας τη δηµόσια δωρεάν υγεία τι κα-
τάφεραν; Κατάφεραν να έχουµε 60% της αγοράς ιδιωτική αγορά
υγείας στην Ελλάδα. Γιατί; Διότι πρόκειται περί υποκρισίας. 

Ακούστε ποια είναι η υποκρισία: Η βασική ιδέα των εισιτηρίων
και των µικρών συµµετοχών των πολιτών στο δηµόσιο σύστηµα,
επαναλαµβάνω, όπως ισχύει στην υπόλοιπη Ευρώπη, είναι βα-
σικό και θεµελιώδες µέτρο -δεν έχω το χρόνο να εξηγήσω γιατί-
για την εξασφάλιση της υψηλής ποιότητας παρεχοµένων υπηρε-
σιών στο δηµόσιο σύστηµα. Εάν δεν έχεις τέτοιου είδους µέτρα,

που ελέγχουν τη ροή των ασθενών, που βάζουν τον ασθενή στη
διαδικασία ελέγχου του ιατρού και όλα τα υπόλοιπα, αυτό που
στην ουσία επιτυγχάνεις είναι να έχεις ένα δηµόσιο σύστηµα µε
εξαιρετικά χαµηλής ποιότητας παρεχόµενες υπηρεσίες. Ως απο-
τέλεσµα, ο πολίτης που ενδιαφέρεται για την υγεία του αυτό που
δεν βρίσκει στο δηµόσιο σύστηµα, ψάχνει και το βρίσκει στο ιδιω-
τικό. 

Άρα τι γίνεται; Την ίδια ώρα που οµνύουν κάποιοι σοσιαλιστές
-δήθεν- στη δηµόσια δωρεάν υγεία, ασκούν µία πολιτική υπέρ
των ιδιωτών. 

Ενώ στα άλλα κράτη που κάνουν το ακριβώς ανάποδο, δηλαδή
δεν κάθονται να λένε δηµοσίως διάφορους όρκους για τη δηµό-
σια δωρεάν υγεία, αλλά βάζουν συµµετοχές, τι έχουν πετύχει;
Εκεί η ιδιωτική αγορά έχει ένα ποσοστό της τάξεως του 10%.
Γιατί; Διότι εξασφαλίζουν µε τέτοιου είδους µέτρα ένα δηµόσιο
σύστηµα που παρέχει πραγµατικά υψηλού επιπέδου υπηρεσίες
και άρα εκεί δεν χρειάζεται να πάει ο πολίτης να ψάξει να το βρει
στον ιδιώτη. 

Αυτή είναι η διαφορά µεταξύ θεωρίας και πράξης. Το εικοσι-
πεντάευρω, φερ’ ειπείν, ήταν κατ’ εξοχήν µέτρο υπέρ του δηµο-
σίου συστήµατος. Προσέξτε, όχι του δηµοσίου και δωρεάν. Το
µεγαλύτερο σφάλµα που έχει γίνει στη χώρα όλα αυτά τα χρόνια
είναι η ταύτιση δηµοσίου και δωρεάν. Αυτό έχει καταστρέψει και
το δηµόσιο και το δωρεάν. Αυτή είναι µια πολύ µεγάλη συζήτηση
που θα αναγκαστούµε να κάνουµε στη χώρα είτε εγώ είµαι
Υπουργός είτε δεν είµαι. Είναι τελείως δευτερεύουσα η δική µου
παρουσία. 

Όσον αφορά στους ανασφάλιστους πρέπει να σας πω ότι τα
κράτη δε γεννούν λεφτά. Ούτε έρχονται από τον ουρανό. Τα
λεφτά των κρατών και αυτά που διαχειρίζονται οι κυβερνήσεις
είναι τα λεφτά των πολιτών τα οποία τους τα δίνουν µε διάφο-
ρους τρόπους: µε τους έµµεσους φόρους, µε τους άµεσους φό-
ρους, µε τις ασφαλιστικές εισφορές. Αυτά που έχουν τα ταµεία
µας ως αποθεµατικά κεφάλαια, γιατί τα έχουν πληρώσει, είναι
χρήµατα που δεν φτάνουν για να καλύψουν τους ανασφάλι-
στους. Μακάρι να έφταναν. Άρα, ο µόνος τρόπος…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Και τι θα γίνει µε τους ανασφάλι-
στους; Εσείς λέτε ότι δεν υπάρχουν λεφτά. Τι θα γίνει; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ- ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα,
µε κόψατε.

Αυτά που έχουν τα ταµεία σας είπα µετά βίας φτάνουν για
τους µη ασφαλισµένους. Και µε πολύ µεγάλη δυσκολία. Άρα, ο
µόνος τρόπος για να φτάσουµε στην κάλυψη των ανασφαλίστων
είναι µέσω του κρατικού προϋπολογισµού, δηλαδή από τους φό-
ρους µας. Εγώ σας λέω ότι µάχοµαι γι’ αυτό, για να δίνει ελεύ-
θερη πρόσβαση στους ανασφάλιστους η πρωτοβάθµια µεταρ-
ρύθµιση. Είναι κεντρική µας πολιτική να δώσουµε επιτέλους κά-
λυψη στους ανασφάλιστους. 

Εποµένως, ή από τους φόρους µας θα τα πάρουµε ή από τις
ασφαλιστικές εισφορές. Οι ασφαλιστικές εισφορές δεν φτάνουν.
Άρα, πρέπει να συζητήσουµε τι θα πάρουµε από τους φόρους
µας τώρα για να δώσουµε για την κάλυψη υγείας των ανασφάλι-
στων. 

Ξεκαθαρίζω ότι οφείλουµε να δώσουµε. Είναι ευθύνη µας να
δώσουµε και πρέπει να τα καταφέρουµε µέσα σ’ αυτό το χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστώ πο-

λύ κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό

646/4-3-2014 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευ-
τού Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονυσίας- Θεοδώρας Αυ-
γερινοπούλου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την
άµεση αντιµετώπιση της διάβρωσης του εδάφους στο Νοµό
Ηλείας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Ιωάννης Μιχελάκης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ-ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ ιδιαίτερα για το χρόνο σας
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και που είστε εδώ σήµερα. Σπάνια κάνω επίκαιρες ερωτήσεις,
αλλά θεωρώ το ζήτηµα πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι σηµαντικό
τόσο για το χωριό Καυκανιά του Δήµου Αρχαίας Ολυµπίας όσο
βέβαια για όλο το Νοµό Ηλείας όπου υπάρχει ιδιαίτερο πρό-
βληµα της διάβρωσης του εδάφους. 

Στην Καυκανιά τόσο το Φεβρουάριο όσο και στις αρχές αυτού
του µήνα η έντονη βροχόπτωση επιδείνωσε το πρόβληµα της διά-
βρωσης, το οποίο είναι προϋφιστάµενο στο νοµό, προκαλώντας
καθιζήσεις. Αποτέλεσµα αυτής της ραγδαίας υποχώρησης του
εδάφους ήταν να διαλυθεί πλήρως το καφενείο του χωριού,
καθώς και τρία από τα γειτονικά σπίτια τα οποία έχουν πάρει επι-
κίνδυνη κλίση και έχουν πέσει µέσα στο δρόµο. Ως αποτέλεσµα
οι κάτοικοι είναι πλέον άστεγοι, καθώς αυτά τα κτήρια κρίνονται
πλέον ακατάλληλα για χρήση. Πρόσφατα ο κεντρικός δρόµος
του χωριού άνοιξε και πάλι στα δυο, ενώ έσπασε και το δίκτυο
ύδρευσης.

Στον πυρόπληκτο Νοµό Ηλείας η Καυκανιά δεν είναι, όπως
είπα, το µοναδικό δηµοτικό διαµέρισµα που αντιµετωπίζει το σο-
βαρότατο πρόβληµα της διάβρωσης του εδάφους. Όλα τα πυ-
ρόπληκτα χωριά και περιοχές του Νοµού Ηλείας έχουν υποστεί
κατά επιστηµονικές µελέτες έναν από τους µεγαλύτερους βαθ-
µούς διάβρωσης του εδάφους σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Θα ήθελα να ρωτήσω τα εξής:
Ποια µέτρα έχετε λάβει ή προτίθεστε να λάβετε; 
Υπάρχει κάποια δυνατότητα οικονοµικής ενίσχυσης των δήµων

του Νοµού Ηλείας;
Υπάρχει δυνατότητα να συνεργαστείτε και µε τα άλλα συναρ-

µόδια Υπουργεία, όπως το ΥΠΕΚΑ αλλά και το Υποδοµών και Δι-
κτύων και Αγροτικής Ανάπτυξης για να αντιµετωπιστεί εκ βάθρων
και βεβαίως να γίνουν κάποια µέτρα πρόληψης για το νοµό; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Όπως πε-

ριέγραψε η συνάδελφος είναι αλήθεια ότι οι κάτοικοι του οικι-
σµού Καυκανιά στην Αρχαία Ολυµπία δοκιµάζονται σκληρά από
τις πρόσφατες κατολισθήσεις που σηµειώθηκαν στο χωριό τους. 

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να υπογραµµίσω ότι για πολλά από τα
ζητήµατα που τίθενται στην ερώτηση αρµόδια είναι τα Υπουργεία
Μεταφορών, Υποδοµών, Δικτύων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής. 

Από την πλευρά µου µπορώ να σας απαντήσω και να σας ενη-
µερώσω µε βάση τα στοιχεία που συγκέντρωσα από τους επο-
πτευοµένους από το Υπουργείο Εσωτερικών φορείς. 

Η δύσκολη κατάσταση για την Καυκανιά καταγράφεται σε σχε-
τικό έγγραφο του οικείου δήµου στο οποίο αναφέρεται ότι κατά
την αυτοψία που διενεργήθηκε στις 3 Φεβρουαρίου στην περιοχή
διαπιστώθηκαν εγκάρσιες ρωγµές σε δρόµο µέσα στον οικισµό,
καθιζήσεις τµηµάτων δηµοτικών δρόµων, ρηγµατώσεις µέσα σε
ιδιοκτησίες και ρωγµές σε τοιχοποιίες. 

Για τον λόγο αυτό ο Δήµος Αρχαίας Ολυµπίας απευθύνθηκε
στην Περιφέρεια της Δυτικής Ελλάδας, ζητώντας την άµεση απο-
κατάσταση των δηµοτικών δρόµων και των ιδιοκτησιών που
έχουν υποστεί ζηµιές. Η περιφέρεια, µάλιστα, έστειλε κλιµάκια
στην περιοχή που επλήγη, έγινε αυτοψία και συντάχθηκε έκθεση
σύµφωνα µε την οποία απαιτείται εκκένωση συγκεκριµένων κτη-
ρίων, άµεση εκπόνηση γεωτεχνικής µελέτης και ο χαρακτηρι-
σµός της κατολισθαίνουσας ζώνης ως περιοχή που είναι
ακατάλληλη για δόµηση. 

Η έκθεση καταλήγει µε την επισήµανση ότι απαιτείται κινητο-
ποίηση της Υπηρεσίας Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων µε σκοπό
την κάλυψη των επειγουσών στεγαστικών αναγκών των πληγέν-
των κατοίκων και η εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 10, του
ν. 2576/98 περί αποκατάστασης ζηµιών σε κτήρια λόγω κατολι-
σθήσεων. 

Μάλιστα, µε βάση τις παραπάνω προτάσεις αποφασίστηκε η
υποστήριξη της περιφέρειας στην προµήθεια τροχόσπιτων για
τους κατοίκους που έχουν ανάγκη στέγασης. 

Στη συνέχεια, η περιφέρεια έκανε αίτηµα στην Υπηρεσία Απο-
κατάστασης Σεισµοπλήκτων της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων

Έργων του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων για
ένταξη της περιοχής σε πρόγραµµα αποκατάστασης ζηµιών. 

Από την πλευρά της η Υπηρεσία Αποκατάστασης Σεισµοπλή-
κτων ενηµέρωσε ότι πρόκειται να προβεί σε ένα σχέδιο κοινής
υπουργικής απόφασης, µε την οποία θα οριοθετείται η πληγείσα
περιοχή της τοπικής κοινότητας Καυκανιάς και θα καθορίζονται
τα πιστωτικά µέτρα για την αποκατάσταση των ζηµιών των πλη-
γέντων κτισµάτων. 

Επίσης, η Υπηρεσία Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων δεσµεύ-
τηκε ότι µετά την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης, που
ανέφερα, θα δει και τη δυνατότητα να ικανοποιήσει το αίτηµα για
την προσωρινή στέγαση των πληγέντων κατοίκων.

Τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, θα τα αναφέρω στη δευτερολο-
γία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κυρία

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ-ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ.
Πραγµατικά, είναι πολύ σηµαντικά αυτά που αναφέρατε. Θα

θέλαµε και τη δική σας συνδροµή ώστε αυτά να υλοποιηθούν
ακόµα πιο γρήγορα, διότι εδώ κι ένα µήνα οι κάτοικοι βρίσκονται
φιλοξενούµενοι είτε σε ξενοδοχεία είτε στις οικογένειές τους και
βέβαια κάποιοι εξ αυτών συνεχίζουν να µένουν στα σπίτια τους
µε το φόβο να θέσουν σε κίνδυνο την υγεία και τη ζωή της ίδιας
της οικογένειάς τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Παίρνω ως αφορµή της περίπτωση της Καυκανιάς για να υπεν-
θυµίσω και να ενηµερώσω κι εσάς -όπως είπα- ότι το πρόβληµα
αυτό το οποίο αντιµετώπισε έντονα η Καυκανιά, αφορά όλο το
Νοµό Ηλείας. Διότι το πρόβληµα της διάβρωσης του εδάφους
δεν αφορά µόνο την Καυκανιά. 

Θα σας πω το εξής: Πριν γίνει το ρήγµα αυτό στο δρόµο, είχα
επισκεφτεί συµπτωµατικά την Καυκανιά και ήταν ήδη γνωστό το
πρόβληµα. Το ίδιο συµβαίνει και σε άλλες περιοχές και σε άλλα
χωριά του Νοµού Ηλείας.

Για παράδειγµα -κάτι που συνέβη πρόσφατα- στο Δήµο Ζαχά-
ρως-Φυγαλείας, ο οποίος είναι και ο δήµος που επλήγη κυρίως
από τις πυρκαγιές του 2007, οι δρόµοι πέφτουν συνέχεια. Ό,τι
και να κάνουµε µετά από λίγο υπάρχει κατάρρευση των δρόµων.
Πριν από δύο µέρες κατέρρευσε ένα υδραγωγείο στο Βούναργο,
πάλι σε περιοχή όπου κάηκε από τις πυρκαγιές του 2007. Πρό-
σφατα είχαµε µία άλλη κατάπτωση εδάφους στην περιοχή του
Κατακόλου, που είναι στην πεδινή περιοχή του Νοµού Ηλείας.
Είχαµε, επίσης, διάβρωση του εδάφους στο Επιτάλιο, έχουµε
διάβρωση του εδάφους στον Κακόβατο. 

Είναι, δηλαδή, περίπου οι πέντε από τους επτά δήµους του
Νοµού Ηλείας σε κατάσταση πρόωρης έκτακτης ανάγκης. Αν δεν
κάνουµε κάτι τώρα, είναι σίγουρο ότι αυτό το οποίο είδαµε στην
Καυκανιά -δηλαδή, να πέφτουν σπίτια, να πέφτουν υποδοµές- θα
το δούµε και στο υπόλοιπο τµήµα του Νοµού Ηλείας. 

Γι’ αυτό τον λόγο ζητούµε το εξής: Πρώτον, να γίνει µία άµεση
καταγραφή των πληµµυρισµένων περιοχών -διότι οι πληµµύρες
είναι αποτέλεσµα της διάβρωσης του εδάφους- και των περιοχών
που έχουν διαβρωθεί κι έχουν έκτακτη ανάγκη και, βεβαίως, µαζί
µε τη συνδροµή της περιφέρειας και των τεχνικών υπηρεσιών να
δώσουµε κάποια µέτρα και κάποια χρήµατα έκτακτα, έστω σαν
ενέσεις αντιµετώπισης του προβλήµατος. Όπως σας είπα -και
µπορώ να σας δώσω κατάλογο, για να µην διαβάζω τώρα όλα τα
χωριά του Νοµού Ηλείας που έχουν αυτήν τη στιγµή πρόβληµα
διάβρωσης- είναι πάνω από τριάντα τα τοπωνύµια που αντιµετω-
πίζουν πρόβληµα διάβρωσης. 

Από κει και πέρα, θα πρότεινα, σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και το ΥΠΕΚΑ, να φτιάξουµε ένα πρό-
γραµµα αντιδιάβρωσης και αντιπληµµυρικό για όλο το νοµό. 

Να θυµίσω, κλείνοντας, ότι το 2010 το ΥΠΕΚΑ είχε ένα πρό-
γραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε κοινοτικούς πόρους για την
αντιµετώπιση της διάβρωσης και της ερηµοποίησης, το οποίο
εφαρµόστηκε σε δέκα νοµούς της χώρας πλην του Νοµού
Ηλείας. Ο Νοµός Ηλείας είναι πυρόπληκτος νοµός, τα αποτελέ-
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σµατα των φονικών πυρκαγιών του 2007 δεν έχουν αντιµετωπι-
στεί πλήρως και θέλουµε τη συνδροµή σας σε αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα στο σηµείο αυτό και µε αφορµή τη δευτερολογία

της συναδέλφου να δώσω και κάποια στοιχεία για το τι έχει γίνει
στην περιοχή. Για την πληρέστερη, λοιπόν, ενηµέρωση του Σώ-
µατος, σας λέω ότι το 2013 κατανεµήθηκε στο Δήµο Αρχαίας
Ολυµπίας το ποσό των 545 χιλιάδων ευρώ από τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους για την κάλυψη έργων και επενδυτικών δρα-
στηριοτήτων, ενώ έχει ήδη καταβληθεί και η πρώτη δόση της
νέας χρονιάς, του 2014.

Σύµφωνα µε το έγγραφο της Ειδικής Γραµµατείας Δασών του
ΥΠΕΚΑ, µετά τις πυρκαγιές του 2007, στις οποίες αναφερθήκατε,
οι δασικές υπηρεσίες της Περιφερειακής Ενότητας Ηλείας προ-
χώρησαν σε εκτέλεση ορεινών αντιπληµµυρικών και αντιδιαβρω-
τικών έργων, µε στόχο τον περιορισµό του προβλήµατος της
διάβρωσης του εδάφους και των κατολισθήσεων, στις οποίες
αναφερθήκατε.

Περαιτέρω, στο πλαίσιο του προγράµµατος αγροτικής ανά-
πτυξης και ειδικότερα στο µέτρο αποκατάστασης δασοκοµικού
δυναµικού και εισαγωγής δράσεων πρόληψης, εντάχθηκαν και
εκτελούνται ήδη δύο έργα στην περιοχή της Ηλείας, συνολικού
προϋπολογισµού σχεδόν 2 εκατοµµυρίων, για την ακρίβεια
1.956.501 ευρώ.

Εν όψει µάλιστα της Πέµπτης Προγραµµατικής Περιόδου
2014-2020, η Διεύθυνση Αναδασώσεων και Ορεινής Υδρονοµίας
έχει προγραµµατίσει να υλοποιηθούν ορεινά αντιπληµµυρικά και
αντιδιαβρωτικά έργα, καθώς επίσης και έργα αναδάσωσης που
θα συµβάλουν στην αποκατάσταση του δασονοµικού δυναµικού,
στην προστασία των εδαφών, στην οποία αναφερθήκατε, και στη
βελτίωση των υδρολογικών συνθηκών της περιοχής.

Περαιτέρω, το Ινστιτούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτικών
Ερευνών µάς γνωστοποίησε ότι κατά το παρελθόν έχει συντάξει
πληθώρα τεχνικογεωλογικών εκθέσεων για τις περιοχές του
Νοµού Ηλείας. Ειδικότερα για τη συγκεκριµένη περιοχή για την
οποία κουβεντιάζουµε, τον οικισµό Καυκανιάς του Δήµου Αρ-
χαίας Ολυµπίας, η πρώτη σχετική έκθεση, εδώ και αρκετά χρό-
νια, είχε προτείνει την ολική µεταφορά του οικισµού. Εξ αιτίας
όµως της αντίδρασης των κατοίκων, µε δεύτερη έκθεση, προτά-
θηκε η ανοικοδόµησή του στην ίδια περιοχή.

Το ΙΓΜΕ στο ίδιο έγγραφό του καταλήγει ότι κατά τα τελευταία
χρόνια δεν έχει δεχθεί αίτηµα εξέτασης του εν λόγω οικισµού.
Με αφορµή όµως την επίκαιρη ερώτηση, την οποία καταθέσατε,
ήρθε σε επαφή µε την Περιφερειακή Ενότητα Ηλείας και µετά
από σχετικό προφορικό αίτηµά της, θα µεταβεί την ερχόµενη
εβδοµάδα στην περιοχή ειδικός τεχνικός γεωλόγος του Ινστιτού-
του, για να µπορέσει να µελετήσει το θέµα και να δώσουµε λύση
στο πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνο-
δοί από το 2ο Γυµνάσιο Σερρών, το Β’ τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στην τέταρτη επίκαιρη ερώτηση, δεύτερου κύ-
κλου την µε αριθµό. 644/4-3-2014, της Βουλευτού Αιτωλοακαρ-
νανίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης Φούντα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την ενεργειακή πολιτική της χώρας.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Μανιά-
της.

Κυρία Φούντα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νόµιζα, κύριε Υπουργέ, ότι για ένα πράγµα είχαµε συµφωνή-

σει, ότι αυτή η οικονοµική κρίση θα πρέπει να ταρακουνήσει, ου-
σιαστικά, τη χώρα και να γίνει ευκαιρία στα επίπεδα που έχουν
διαπραχθεί τεράστια λάθη στο παρελθόν. Η αλλαγή φιλοσοφίας,
άρα, είναι τεράστιο ζητούµενο, όσον αφορά και στις ενέργειες
που πρέπει να γίνουν σε θεσµικό επίπεδο και στην προώθηση
πρωτοβουλιών.

Για την αντιµετώπιση της ενέργειας, λοιπόν, από το Υπουργείο
είναι η ερώτηση αυτή και είναι βάσει της πολύ µεγάλης πεποίθη-
σής µας ότι µια ενεργειακά ισχυρή χώρα είναι και πολιτικά
ισχυρή χώρα αυτήν τη στιγµή. Και σίγουρα θα συµφωνήσετε κι
εσείς σε αυτό.

Θα ήθελα να ρωτήσω το Υπουργείο τι έχει κάνει για τις στρε-
βλώσεις του παρελθόντος. Θα ήθελα να ρωτήσω επίσης πώς θα
γίνει να αρθούν οι στρεβλώσεις στον τοµέα της ενέργειας τόσο
σε οικονοµικό επίπεδο και ποιες είναι οι πρωτοβουλίες που έχετε
λάβει έως τώρα όσο και σε επίπεδο θεώρησης του περιβάλλον-
τος ως αντίπαλο δέος της ανάπτυξης. Αυτό το πράγµα πρέπει
να φύγει από τη λογική της κοινωνίας, από τη λογική της ελληνι-
κής πραγµατικότητας.

Σε πρόσφατη επίκαιρη ερώτησή µου, µου είχατε απαντήσει και
µου είχατε πει, όταν έθεσα το ερώτηµα του ενεργειακού µείγµα-
τος και της ενεργειακής πολιτικής κατά τη διάρκεια της Ευρω-
παϊκής Προεδρίας από τη χώρα µας, ότι οι στόχοι σας θα είναι
πάρα, µα πάρα πολύ φιλόδοξοι.

Δυστυχώς, η πραγµατικότητα είναι άλλη. Το ΥΠΕΚΑ επέλεξε
να ταχθεί υπέρ των µετριοπαθών, ουσιαστικά, πρωτοβουλιών
που έχει λάβει η Κοµισιόν, µια απόφαση στην οποία εναντιώθη-
καν οι Ευρωβουλευτές. Και σας το είχα θέσει και τότε. Μάλιστα,
στη διαβούλευση για τους εθνικούς στόχους στο πλαίσιο της πο-
λιτικής για το κλίµα και την ενέργεια προς το 2030, το Υπουργείο
έθεσε ως βάση συζήτησης τις προτάσεις της επιτροπής της Κο-
µισιόν και όχι των Επιτροπών Βιοµηχανίας και Περιβάλλοντος του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, οι οποίες υπερψηφίστηκαν από την
Ολοµέλεια.

Παρά το γεγονός ότι µε την ευκαιρία της Ελληνικής Προεδρίας
το ΥΠΕΚΑ θα µπορούσε να έχει ηγετικό ρόλο στις εξελίξεις, προ-
ωθώντας προοδευτικότερες προτάσεις, ουσιαστικά επιλέγει να
λειτουργεί συντηρητικά, δέσµιο µιας παρωχηµένης –αν µου επι-
τρέπετε- λογικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχουµε επισηµάνει πολλές φορές ότι η βελτίωση του ενεργει-
ακού µείγµατος µε καθοριστική ουσιαστικά συµµετοχή των ΑΠΕ
σηµαίνει πράσινες επενδύσεις, θέσεις εργασίας, ενίσχυση του
κατασκευαστικού κλάδου ανά επενδυόµενο ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κυρία συνάδελφε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ολοκληρώνω. 
Να θέσω τα ερωτήµατα. Με δεδοµένο ότι το Μάρτιο -και αυτό

είναι πάρα πολύ σηµαντικό- είναι προγραµµατισµένα τα Συµβού-
λια Υπουργών Ενέργειας και το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, όπου οι
στόχοι για το κλίµα θα γίνουν αντικείµενο συζήτησης, ερωτάστε:
Έστω και καθυστερηµένα, σκοπεύει το ΥΠΕΚΑ να αναθεωρήσει
τις προτεραιότητές του αναφορικά µε τους στόχους για το κλίµα
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης; Ποιες οι προτεραιότητες για
την αναθεώρηση της ενεργειακής πολιτικής που θα αφορά στο
ενεργειακό µείγµα;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ. Μανιάτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας

και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κυρία συνάδελφος, παρότι σχεδόν πάντα είναι πολύ καλά

πληροφορηµένη, σήµερα µάλλον αδίκησε τον εαυτό της, γιατί
προφανώς δεν έχει παρακολουθήσει από πολύ κοντά τις θέσεις
της Ελλάδας στη δηµόσια συζήτηση που γίνεται αυτό το χρονικό
διάστηµα σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πριν σας απαντήσω µε λεπτοµέρεια ποια είναι η θέση της
χώρας στα συγκεκριµένα θέµατα, θα σας πω τρεις καινοτοµίες
δηµόσιας διαβούλευσης και στήριξης των στόχων της κλιµατικής
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αλλαγής που έβαλε η Ελληνική Προεδρία. 
Η πρώτη καινοτοµία είναι ότι κατ’ εξαίρεση -δεν συνηθίζεται

σχεδόν ποτέ- οι συζητήσεις στο Συµβούλιο Υπουργών Ενέργειας
και στο Συµβούλιο Υπουργών Περιβάλλοντος που έγιναν την
προηγούµενη Δευτέρα και Τρίτη µε απόφαση της Ελληνικής
Προεδρίας ήταν δηµόσιες, ανοιχτές µέσω τηλεόρασης και δια-
δικτύου σε όλους τους ευρωπαίους πολίτες, έτσι ώστε ο καθέ-
νας, ο κάθε Υπουργός που τοποθετείται να παίρνει και την
ευθύνη των λόγων του έναντι ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Κοι-
νότητας. Αυτό θεωρήθηκε ένα µεγάλο επίτευγµα, παρά το γεγο-
νός ότι πολλά κράτη-µέλη δεν ήθελαν τη δηµόσια συζήτηση.

Δεύτερη καινοτοµία: Γνωρίζετε ασφαλώς ότι όταν µια χώρα
προεδρεύει, σχεδόν ποτέ δεν υπάρχει εθνικός εκπρόσωπος στην
αντίστοιχη θέση, διότι η Προεδρία οφείλει να είναι ουδέτερη
έναντι όλων των προσεγγίσεων, διότι σχεδόν πάντα υπάρχουν
είτε από τη µία πλευρά είτε από την άλλη αντικρουόµενες από-
ψεις ανάµεσα στα κράτη-µέλη και η Προεδρία οφείλει να διευ-
κολύνει ώστε να βρίσκεται κοινός τόπος. Παρά το γεγονός ότι
αυτό συνηθίζεται, κατ’ εξαίρεση η Ελλάδα στο Συµβούλιο Υπουρ-
γών Ενέργειας είχε εθνικό εκπρόσωπο, ήταν ο Γενικός Γραµµα-
τέας του Υπουργείου ο καθηγητής κ. Μαθιουδάκης, και κατέ-
γραψε τις θέσεις που αµέσως µετά θα σας πω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Και µια τρίτη καινοτοµία της Ελληνικής Προεδρίας είναι ότι ο
οµιλών ως προεδρεύων, παρά το γεγονός ότι υπήρχαν ενστάσεις
από αρκετά κράτη-µέλη για τους στόχους έναντι της κλιµατικής
αλλαγής και κυρίως εν’ όψει της Παγκόσµιας Συµφωνίας που
πρόκειται να γίνει στο Παρίσι το 2015, ξεκίνησα και τη συνέν-
τευξη Τύπου που έδωσα µε την Επίτροπο Χέντεγκαρντ και αντί-
στοιχα τον Επίτροπο Έντιγκερ και θα στείλω τα συµπεράσµατά
µου ως προεδρεύων στο Συµβούλιο Κορυφής, λέγοντας ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να διατηρήσει την παγκόσµια πρωτο-
πορία στα ζητήµατα της κλιµατικής αλλαγής και να πείσει και
τους άλλους διεθνείς εταίρους της, τις άλλες µεγάλες οικονο-
µίες, Ηνωµένες Πολιτείες, Κίνα, Ρωσία, Ινδία, να ακολουθήσουν
µε την ίδια φιλοδοξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα σας αναγνώσω
µόνο αυτά που περιέγραψε ο Έλληνας εκπρόσωπος και θα δια-
πιστώσετε ότι απολύτως εκφράζουν φιλόδοξους στόχους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει η
κυρία συνάδελφος για τη δευτερολογία της.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε είπατε «µη ενηµερωµένη», λέγοντας τρεις

λόγους οι οποίοι δεν έχουν να κάνουν καθόλου µε τη θέση του
Υπουργείου σας. Ο πρώτος λόγος που µου αναφέρατε είναι η
δηµόσια διαβούλευση και σας είχα πει και στην προηγούµενη
επερώτηση ότι προς τιµήν σας κάνατε το ίδιο και στην Ελλάδα,
αυτό που λέτε µε τους ενδιαφερόµενους φορείς.

Ο πρώτος λόγος έχει να κάνει µε την τοποθέτηση άλλων. 
Ο δεύτερος λόγος είναι η αντικειµενικότητα που πρέπει έχει

το Υπουργείο. Δεν σας είπα να µην είστε αντικειµενικός, αλλά η
βάση συζήτησης είναι η βάση που θέτει η προεδρεύουσα χώρα
και σε αυτήν τη συζήτηση έχω καταγράψει όντως τις θέσεις, τις
οποίες θα σας διαβάσω και αυτολεξεί. 

Το τρίτο επιχείρηµά σας, για να αποδείξετε ότι δεν είµαι ενη-
µερωµένη, ήταν ότι θα στείλετε τα συµπεράσµατα. Να σας υπεν-
θυµίσω ότι γι’ αυτό γίνεται η σηµερινή ερώτηση, ώστε αυτά τα
συµπεράσµατα που θα στείλετε να είναι όσο το δυνατόν πιο φι-
λόδοξα. 

Θα συνεχίσω µε το τι είπατε ακριβώς, σηµειώνοντας πρώτα ότι
τα στοιχεία του τελευταίου ευρωβαρόµετρου είναι ότι το 70%
των Ευρωπαίων πολιτών συµφωνούν ότι η µείωση των εισαγω-
γών ορυκτών καυσίµων θα µπορούσε να ωφελήσει οικονοµικά
την Ευρωπαϊκή Ένωση –πολύ σηµαντικό στοιχείο- ενώ το 80%
των ερωτηθέντων συµφωνούν µε την καταπολέµηση της κλιµα-
τικής αλλαγής, όπως την νοεί ο καθένας. 

Θα θέλαµε να µας πείτε τι κινήσεις κάνατε για τη µείωση των
ορυκτών καυσίµων και την εξάρτηση της Ελλάδας από αυτά. 

Να συνεχίσω µε τις δηλώσεις σας. Μετά το Συµβούλιο Υπουρ-
γών είπατε ότι θα πρέπει να στηρίξουµε την ανταγωνιστικότητα
των ευρωπαϊκών επιχειρήσεων, οι οποίες έχουν να ανταγωνι-
στούν τον παγκόσµιο διεθνή ανταγωνισµό, ώστε να διατηρή-
σουµε τις υφιστάµενες θέσεις εργασίας. Φιλοδοξία µας είναι να
δηµιουργήσουµε και νέες θέσεις εργασίας, κυρίως στους τοµείς
της πράσινης οικονοµίας και πράσινης ανάπτυξης. Συµφωνούµε
σε αυτό, αλλά µείνατε εκεί. 

Τι σηµαίνει θέσεις εργασίας και ανάπτυξη της οικονοµίας;
Προφανώς ενίσχυση των ΑΠΕ. Ποια είναι η πολιτική του ΥΠΕΚΑ;
Ως τώρα ακούσαµε, κυρίως από τον Υφυπουργό κ. Παπαγεωρ-
γίου να αντιµετωπίζει τις ΑΠΕ ως υπεύθυνες για όλες τις οικονο-
µικές στρεβλώσεις. Σας έχουµε πει «κανένα σχέδιο για την
ενεργειακή πολιτική, κανένα σχέδιο για την αλλαγή του ενεργει-
ακού µείγµατος». 

Βασικό θέµα συζήτησης στη συνεδρίαση των Υπουργών
υπήρξε το ενεργειακό κόστος για τους βιοµηχανικούς κατανα-
λωτές, άρα η ανταγωνιστικότητα της ευρωπαϊκής βιοµηχανίας
και ο φόβος της µεταφοράς των επιχειρήσεων σε χώρες µε χα-
µηλότερο κόστος. Οι φόβοι δεν είναι πολύ φιλόδοξα σχέδια,
κύριε Υπουργέ, και είµαι σίγουρη ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου. 

Προφανώς, η βιοµηχανία βρίσκεται στη δίνη της κρίσης. Εξαι-
τίας αυτού αναπαράγονται πολλές αιτιάσεις ότι τα βιοµηχανικά
τιµολόγια ρεύµατος είναι υψηλότερα από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Θα ήθελα να τοποθετηθείτε και να έχουµε µία δέσµευση ως
Κοινοβούλιο για το τι προτίθεστε να κάνετε γι’ αυτές τις τιµές
των τιµολογίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Να ολοκληρώσω, λέγοντας ότι θα πρέπει να αποφασίσουµε αν
θα έχουµε µία βιοµηχανία που θα λειτουργεί υπέρ του περιβάλ-
λοντος ή θα καταφύγουµε σε παρωχηµένες και πρόσκαιρες
ενέργειες, όπως κάναµε όλα αυτά τα χρόνια, όπως η στατική επι-
λογή της επιδότησης κόστους-ενέργειας, ο τορπιλισµός των ΑΠΕ
και των ενεργειακών στόχων.

Η χαλυβουργία, για παράδειγµα, θα µπορούσε να δουλέψει αν
κινούνταν από το ΥΠΕΚΑ ένα πιο µεγάλο project ενεργειακής
αναβάθµισης κτηρίων –το έχουµε πει τόσες φορές- ώστε να
υπάρχει παραγωγή και ζήτηση. 

Περιµένουµε την επιστολή που θα συντάξει το ΥΠΕΚΑ, λόγω
Προεδρίας, προς τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, κ.
Χέρµαν Βαν Ροµπάι, για την ατζέντα της Συνόδου Κορυφής,
ώστε να προωθήσει όσο µπορεί και όσο γίνεται κι όσο επικαλεί-
ται, τους φιλόδοξους στόχους και την αύξηση των ΑΠΕ σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και τη µείωση των εκποµπών ρύπων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννης Μανιάτης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας

και Κλιµατικής Αλλαγής): Φοβάµαι ότι πάλι υπάρχουν ορισµένες
παρανοήσεις. Τα συµπεράσµατα της προεδρεύουσας χώρας δεν
είναι τα συµπεράσµατα της χώρας. Είναι αδιανόητο να είναι της
χώρας. Τα συµπεράσµατα είναι τα συµπεράσµατα των είκοσι
οκτώ Υπουργών Κλιµατικής Αλλαγής και Περιβάλλοντος ή των
Υπουργών Ενέργειας. Άρα, τα όποια συµπεράσµατα σταλούν,
έχουν ήδη καταγραφεί από τη Γραµµατεία κι έχουν τους κοινούς
τόπους των διαφορετικών προσεγγίσεων των κρατών-µελών. Θα
ήταν αδιανόητο η Προεδρία να παρεµβαίνει στις θέσεις των κρα-
τών.

Δεύτερη παρατήρηση: Θα σας αναγνώσω ορισµένες παρατη-
ρήσεις της εθνικής θέσης της Ελλάδας, όπως κατεγράφησαν
από το Γενικό Γραµµατέα, κ. Μαθιουδάκη. Αυτά ελέχθησαν κατά
τη διάρκεια του Συµβουλίου Υπουργών Ενέργειας. 

Ένα: Η Ελλάδα συµφωνεί µε την προσέγγιση της επιτροπής
να µειωθούν οι εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου, άρα συµφω-
νούµε µε το 40%, να ενισχυθεί η ενεργειακή ασφάλεια –συµφω-
νείτε φαντάζοµαι- η δυνατότητα προµήθειας ενέργειας σε
προσιτές τιµές, άρα στήριξη των ευάλωτων νοικοκυριών –φαν-
τάζοµαι συµφωνείτε και σε αυτό- η ανταγωνιστικότητα, άρα η
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στήριξη των θέσεων εργασίας της ευρωπαϊκής βιοµηχανίας και
η προώθηση του ηγετικού ρόλου της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις
διεθνείς διαπραγµατεύσεις για την κλιµατική αλλαγή. 

Ξεκαθαρίσαµε το πρώτο θέµα. 
Δεύτερον, ως προς την εθνική θέση της Ελλάδας, η επιτροπή

στη σχετική ανάλυση επιπτώσεων υπογραµµίζει ότι τα κόστη και
οι επενδύσεις θα είναι σχετικά υψηλότερα στα φτωχότερα
κράτη-µέλη. Αυτά τα κόστη, αν δεν υπάρξει κατάλληλη επιχορή-
γηση, ενδέχεται να επιβραδύνουν ή ακόµα και να εκτροχιάσουν
την ανάκαµψη στο φτωχότερο γενικότερα ευρωπαϊκό Νότο. 

Φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε µε το γεγονός ότι η Ελλάδα έθεσε
στους ισχυρούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι δεν πρέπει όλα
αυτά να λειτουργούν σε βάρος της Ελλάδας και των ασθενέστε-
ρων οικονοµιών του ευρωπαϊκού Νότου. 

Τρίτον, ο δεσµευτικός στόχος του 27% δείχνει ότι είναι επιτεύ-
ξιµος. Άρα, ας κοιτάξουµε και κάτι παραπάνω. 

Τέταρτον, πρέπει να εξεταστεί περαιτέρω η αποτελεσµατικό-
τητα του επιµερισµού του δεσµευτικού στόχου για την Ευρω-
παϊκή Ένωση σε µη δεσµευτικούς στόχους για τα κράτη-µέλη.
Με απλά λόγια, η Ελλάδα λέει ότι «εµείς θέλουµε και δεσµευτι-
κούς στόχους για τα κράτη-µέλη, όχι µόνο για την  Ευρωπαϊκή
Ένωση». 

Πέµπτον, το οποίο ίσως είναι και το σηµαντικότερο απ’ όλα, η
Ελλάδα λέει: Ότι «θεωρούµε ότι χρειάζεται µια πιο συστηµατική
προσέγγιση» -άρα είναι σαφής αιχµή σε βάρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής- «στο ζήτηµα της ενεργειακής απόδοσης και της εξοι-
κονόµησης ενέργειας, δεδοµένου ότι αυτή έχει συνεισφέρει
µέχρι σήµερα καθοριστικά σε όλους τους κύριους ευρωπαϊκούς
στόχους στις πολιτικές για την ενέργεια και το κλίµα, όπως και
τη µετάβαση σε µια οικονοµία χαµηλών εκποµπών άνθρακα και
την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας». 

Επίσης, η Ελλάδα λέει ότι «η ενεργειακή απόδοση θα µπο-
ρούσε άλλωστε να προσφέρει µια ρεαλιστική διέξοδο σε µια οι-
κονοµία περισσότερο αποτελεσµατική οικονοµικά». Η Ελλάδα το
θέτει ως κορυφαίο στόχο. 

Έκτον, δεδοµένου ότι οι εθνικοί στόχοι δεν είναι δεσµευτικοί,
είναι κεφαλαιώδους σηµασίας πώς θα εφαρµοστούν. Αυτή απο-
τελεί άλλη µια αιχµή προς την επιτροπή ότι «βάλτε συγκεκριµένο
τρόπο εφαρµογής των στόχων». 

Έβδοµο, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ο κίνδυνος να δηµιουρ-
γηθούν πρόσθετα διοικητικά βάρη για τα κράτη-µέλη. Άρα, όχι
άλλη γραφειοκρατία! 

Όγδοο και προτελευταίο, η Ελλάδα καλωσορίζει την υιοθέ-
τηση πλαισίου δεικτών ως εργαλείου για όλα τα κράτη-µέλη. 

Ένατο, σε ό,τι αφορά το στόχο της ανταγωνιστικότητας, κα-
λωσορίζουµε την ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη
βιοµηχανική πολιτική και το στόχο να αντιστραφεί ο φθίνων
ρόλος της βιοµηχανίας. Άρα, κεντρικός στόχος και της Ελλάδας
είναι η στήριξη των θέσεων εργασίας στην ευρωπαϊκή και ασφα-
λώς στην ελληνική βιοµηχανία και προφανώς η δηµιουργία
ακόµη περισσότερων. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι είµαστε ακόµα
στην αρχή του δρόµου. Όλα αυτά θα λάβουν «σάρκα και οστά»
στο τέλος της επερχόµενης ιταλικής προεδρίας, όταν θα γίνει
και ο διάλογος µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Θεωρούµε ότι είµαστε στην κατεύθυνση της στήριξης των φι-
λόδοξων στόχων, που έχουν πολλά κράτη-µέλη, διότι η Ελλάδα
έχει ίδιο εθνικό όφελος να στηρίξει αυτές ακριβώς τις πρωτο-
βουλίες, δεδοµένης της µεγάλης δυνατότητας που έχει να πα-
ράξει ενέργεια από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και του
απίστευτου δυναµικού που µπορεί να δηµιουργηθεί στην εθνική
οικονοµία από την ενεργειακή αναβάθµιση των κτηρίων, όπου η
Ελλάδα είναι η πιο σπάταλη χώρα του κόσµου, αλλά έχει ήδη το
πιο φιλόδοξο πανευρωπαϊκά πρόγραµµα εξοικονόµησης ενέρ-
γειας σε κτήρια, µε συνολικό προϋπολογισµό ενός δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ, που τρέχει τώρα. Αυτή την πολιτική φιλοδοξούµε να
την ακολουθήσουµε και στην επόµενη προγραµµατική περίοδο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των επίκαιρων ερωτήσεων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Λαφα-
ζάνη. Για ποιο θέµα ζητάτε τον λόγο; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,
αλλά θέλω µόνο ένα λεπτό για να κάνω µια έκκληση στην Κυβέρ-
νηση και στο Προεδρείο για κάτι το εντελώς απαράδεκτο, που
συνέβη χτες το βράδυ. 

Συγκεκριµένα, χτες το βράδυ, κατά πρωτοφανή τρόπο στα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά, µε µεθόδευση της Κυβέρνησης δια του
Προεδρεύοντα κ. Μαρκογιαννάκη, νοθεύθηκε και πλαστογραφή-
θηκε η ψηφοφορία σχετικά µε το άρθρο 30 του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, που
συζητάγαµε χθες.

Καταγγείλαµε το γεγονός χθες ως πρωτοφανές, ως µέγα πρα-
ξικόπηµα. Είναι πρωτοφανές να ψηφίζει µόνο η Νέα Δηµοκρατία
και να µην ψηφίζει κανένα από τα άλλα κόµµατα, καµµία από τις
άλλες πτέρυγες της Βουλής και ο Προεδρεύων –δεν αναφέροµαι
στο Προεδρείο συνολικά- µε τη συναίνεση του παρόντος Υπουρ-
γού Προστασίας του Πολίτη, να αναγορεύει ως πλειοψηφία τη
µονοµερή κυβερνητική παρουσία και ψήφιση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής): Του απόντος Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Του παρόντος, τότε. Χθες ήταν
παρών κατά τη διάρκεια αυτής της µέγιστης πλαστογράφησης
ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο οποίος όφειλε να πάρει
θέση. Δεν πήρε θέση ο Υπουργός. Ο Προεδρεύων κ. Μαρκογιαν-
νάκης άρον-άρον έκλεισε την υπόθεση, παρά τις διαµαρτυρίες
και τις καταγγελίες όλων των πτερύγων της Αντιπολίτευσης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, µέσα από εσάς το Προεδρείο να
διορθώσει άµεσα τα πράγµατα, να αποκαταστήσει την ψηφοφο-
ρία µε βάση τη βούληση όλων των κοµµάτων και των συναδέλ-
φων στην Αίθουσα, να κάνει άµεσα τη διόρθωση και να λεχθεί
επισήµως ότι το άρθρο 30 δεν πέρασε. Όσο παραµένει αυτή η
εκκρεµότητα, ευτελίζεται όχι µόνο η Κυβέρνηση και ο υπεύθυνος
στο Προεδρείο που έκανε το πραξικόπηµα, αλλά φοβάµαι ότι ευ-
τελίζονται και οι κοινοβουλευτικοί θεσµοί και αυτό δεν πρέπει να
το επιτρέψουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτό που µπορώ να

πω –γιατί χωρίς να αµφισβητώ την περιγραφή των γεγονότων,
προσωπικά δεν ήµουν εδώ- είναι ότι θα ενηµερώσω τον Πρόεδρο
της Βουλής και εάν χρειαστεί, και τη Διάσκεψη των Προέδρων,
ώστε να επιληφθεί του θέµατος. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κυρία Βούλ-

τεψη. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ήµουν χθες Κοινο-

βουλευτική Εκπρόσωπος, αλλά ενηµερώθηκα για το θέµα που
δηµιουργήθηκε.

Θέλω να πω το εξής. Προφανώς, θα υπάρξει µία διευκρίνιση.
Τώρα καταλαβαίνουµε ότι πρέπει να µπει η κάρτα, για να ξέ-
ρουµε ο καθένας τι ψηφίζει. Όµως, µέσα στο Κοινοβούλιο, κύριε
Λαφαζάνη, υπάρχει η δεδηλωµένη. Δηλαδή, είναι δεδοµένο ότι,
όταν γίνεται ψηφοφορία το βράδυ και είναι λίγοι µέσα στην Αί-
θουσα, υπάρχει η αρχή της δεδηλωµένης. Δεν είναι πραξικό-
πηµα. Όποιος και να είναι στο Προεδρείο, λαµβάνει υπ’ όψιν του
τη δεδηλωµένη, όταν αποφασίζει για κάτι. 

Το λέω, γιατί αυτό είχε ξαναγίνει, κύριε Πρόεδρε, και σε περί-
πτωση επιτροπής και στην κοινωνία έξω βγαίνει ότι, επειδή δεν
είναι παρόντες οι Βουλευτές, γίνεται πραξικόπηµα. 

Άρα, λοιπόν, µόνο γι’ αυτό πήρα εγώ το λόγο, για να υπερα-
σπιστώ την αρχή της δεδηλωµένης, η οποία γεννήθηκε σε αυτήν
τη χώρα και πήγε σε όλον τον κόσµο, και για να µη δηµιουργούν-
ται λανθασµένες εντυπώσεις, γιατί αυτό δηµιουργεί προβλήµατα
ως προς αυταρχικές ιδεολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πιστεύω ότι δεν δια-
φωνείτε, κυρία Βούλτεψη, µε την πρόταση του Προεδρείου.
Επειδή το νοµοσχέδιο ψηφίζεται στο σύνολο την Τρίτη, έχουµε
την ευχέρεια να ενηµερώσουµε τον Πρόεδρο, επειδή ούτε εσείς
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ούτε εγώ ήµασταν χθες εδώ. Να µην µπούµε στην ουσία του θέ-
µατος τώρα. Δεν µπορούµε, νοµίζω...

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φυσικά, αλλά βλέπω ότι δηµιουργούνται
εντυπώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Καταγράφονται οι
απόψεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Λυπάµαι πάρα πολύ γι’ αυτά που
είπε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι περιµένατε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ περίµενα µία διόρθωση από

την πλευρά σας ή κάποια αυτοκριτική. Δεδηλωµένη δεν υπήρχε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Η δεδηλωµένη είναι ΠΑΣΟΚ και

Νέα Δηµοκρατία. Δεν είστε µονοκοµµατική Κυβέρνηση. Έχετε
εκατόν είκοσι έξι Βουλευτές. Δεν µπορεί η δεδηλωµένη να εκ-
φράζεται µόνο δια του εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας και
σε αντίθεση µε όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, αλλά και σε αντίθεση
µε τον κυβερνητικό εταίρο σας, που είναι το ΠΑΣΟΚ. Άρα, δεδη-
λωµένη δεν υπήρχε. 

Το πράγµα ήταν προφανέστατο. Έπρεπε να αναγνωριστεί από
τη Βουλή επισήµως. Κάνετε ατόπηµα, γιατί θα διορθωθεί αυτό
το πράγµα. Δεν µπορείτε να το αποφύγετε. Βλέπω, όµως, ότι
εσείς θέλετε να επιµείνετε. 

Αν νοµίζετε ότι αυτό πολιτικά σας ωφελεί, είναι χρήσιµο, κάντε
το, αλλά είναι λάθος. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μισό λεπτό. Υπάρ-

χουν δύο λύσεις. Η µία είναι να συνεχιστεί η συζήτηση επί της
ουσίας και να δώσω το λόγο σε όποιον τον ζητήσει και η δεύτερη
να γίνει αποδεκτή η πρόταση του Προεδρείου και να το σταµα-
τήσουµε εδώ. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να γίνει αποδεκτή η
πρόταση του Προεδρείου.   

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Να γίνει αποδεκτή η πρόταση του
Προεδρείου.  

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εγώ συµφωνώ µε την πρόταση του Προ-
εδρείου.

Απλώς θέλω να το πω το εξής: Πήρα το λόγο για να πω ότι τη
δεδηλωµένη δεν την αποφασίζει ο καθένας µας. Αν µπούµε σε
λεπτοµέρεια τότε η ΔΗΜΑΡ ψήφισε «ΠΑΡΩΝ». Πρέπει να µετρή-
σουµε. 

Εγώ πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, για να µη δηµιουργούνται

λανθασµένες εντυπώσεις εκτός αυτής της Αιθούσης ότι γίνονται
πραξικοπήµατα. Δεν πήρα το λόγο για το αν πρέπει να δεχθώ την
πρόταση του Προεδρείου ή αν µπορεί ο κ. Λαφαζάνης να έχει –
ορθώς- µία ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πάντως, τονίζω και
είναι κατανοητό ότι, πέρα από την τοποθέτηση επί των θεµάτων
και την καταγραφή απόψεων, δεν µπορεί αυτή τη στιγµή να λη-
φθεί απόφαση. 

Εφόσον θα γίνει ψήφιση την Τρίτη που έχουµε τη νοµοθετική
εργασία, θα έχουµε την ευχέρεια να γίνουν οι επικοινωνίες. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το λέω γιατί θα είναι αργά και
για τη Βουλή. Θα σέρνεται το θέµα. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχετε το λόγο, κυρία
Υπουργέ. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Αντιλαµβάνοµαι ότι η όλη συζήτηση µέχρι τώρα γίνεται µε την
ανοχή του Προεδρείου και δεν σας µέµφοµαι γι’ αυτό. 

Εγώ πάλι, κύριε Λαφαζάνη, κατάλαβα πολύ καλά την τοποθέ-
τηση της κ. Βούλτεψη και όχι επειδή ανήκουµε στην ίδια παρά-
ταξη ή λόγω αλληλεγγύης φύλου. Κατάλαβα πάρα πολύ καλά τι
είπε και δεν καταλαβαίνω γιατί εσείς δεν το κατανοήσατε. 

Εκτιµώ, όµως, ότι περαιτέρω συζήτηση πανηγυρικώς καταγρά-
φει, για άλλη µια φορά, τη διαφωνία σας. Ούτε εγώ παρακολού-
θησα τη διαδικασία. Δηµοσιογραφική ενηµέρωση είχα, που
ενδεχοµένως να είναι ελλιπής. Εκτιµώ ότι δεν έχει νόηµα να ανα-
δείξουµε το θέµα αυτό, αυτή τη στιγµή, σε αυτό το χώρο, µε δε-
δοµένη την επερώτηση που ακολουθεί από το κόµµα σας. 

Η πρόταση του Προεδρεύοντος και νηφάλια ήταν και σωστή
και σύµφωνη µε τον Κανονισµό. Ας µείνουµε εκεί. Δεν χρειάζεται
να τροφοδοτήσουµε ξανά τα δελτία ειδήσεων µε κάτι που πλήτ-
τει το κύρος του Κοινοβουλίου –εννοώ την τοποθέτησή σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έχει νόηµα για τη Βουλή. Είναι
λάθος να σέρνεται το θέµα. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι λάθος να αφήσετε το θέµα µέχρι την
Τρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εγώ θα ενηµερώσω
τον Πρόεδρο της Βουλής, µόλις µου επιτραπεί πρακτικά. 

Ήθελα να πω, όµως, ότι υπάρχει η ευχέρεια το θέµα να αντι-
µετωπιστεί είτε µε τον έναν είτε µε τον άλλον τρόπο, διότι η ολο-
κλήρωση της ψήφισης θα γίνει την Τρίτη.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 18/18/4-2-2014  επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ κ.κ. Χρήστου Μαντά, Ανδρέα
Ξανθού, Ειρήνης Αγαθοπούλου, Κωνσταντίνου Ζαχαριά, Θεα-
νούς Φωτίου, Ιωάννας Γαϊτάνη, Γεωργίου Πάντζα, Κωνσταντίνου
Μπάρκα, Ευστάθιου Παναγούλη κ.ά., προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τις µεταρρυθµίσεις στην ψυχική υγεία. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι ορίζονται ως Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι: από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Κωνσταντινόπουλος, από το
Λαϊκό Σύνδεσµο Χρυσή Αυγή ο κ. Κουκούτσης, από την ΔΗΜΑΡ
η κ. Μάρκου, από το ΚΚΕ ο κ. Λαµπρούλης και  από τους Ανε-
ξάρτητους Δηµοκρατικούς Βουλευτές ο κ. Βουδούρης. Οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των λοιπών κοµµάτων παραµένουν
ως έχουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες
και µία εκπαιδευτικός-συνοδός τους από τα Εκπαιδευτήρια Πα-
σχάλη.

Η Βουλη τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Μαντάς έχει τον λόγο για δέκα λεπτά. Επειδή, όπως βλέ-
πετε κι εσείς, το δελτίο των επίκαιρων ερωτήσεων σήµερα ήταν
σχετικά πλούσιο και ο χρόνος έχει περάσει, θα παρακαλέσω να
είµαστε συνεπείς ως προς τους προβλεπόµενους χρόνους.
Έχουµε, άλλωστε, άνεση χρόνου να γίνει η συζήτηση της επε-
ρώτησης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, µε την επίκαιρη ερώτησή µας θέλουµε να
φέρουµε τα θέµατα της ψυχικής υγείας στο κεντρικό πολιτικό
επίπεδο, στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου.

Πρώτα απ’ όλα, θέλουµε να φέρουµε τις ανάγκες και τις αγω-
νίες των ανθρώπων και των οικογενειών τους, που έχουν ψυχικά
προβλήµατα, να αναδείξουµε τα κρίσιµα προβλήµατα των υπη-
ρεσιών ψυχικής υγείας και των επαγγελµατιών του χώρου, οι
οποίοι µε αυταπάρνηση κρατούν όρθιες τις δοµές της ψυχικής
υγείας, να θέσουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα στην Κυβέρνηση
και  τέλος, να διατυπώσουµε βασικές κατευθύνσεις της πολιτικής
του ΣΥΡΙΖΑ στη ψυχική υγεία. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να περιγράψω πολύ σύντοµα το τοπίο
στο οποίο διεξάγεται η σηµερινή συζήτηση και να καταθέσω κά-
ποιες σκέψεις. Η συντριπτική πλειοψηφία του λαού µας βιώνει
τα τέσσερα τελευταία χρόνια του µνηµονίου µια συγκλονιστική
επιδείνωση της ζωής τους και µάλιστα σε καιρό ειρήνης. Τα
µέτρα της δήθεν «σωτηρίας», χρησιµοποιώντας το φόβο και την
ενοχή, στοχεύουν στον πυρήνα όλων αυτών των στοιχείων, που
συγκροτούν την ανθρώπινη αξιοπρέπεια.

Οι άνθρωποι µε ψυχικά προβλήµατα ίσως είναι και τα µεγαλύ-
τερα θύµατα της κρίσης. Στους χιλιάδες άστεγους µεγάλο πο-
σοστό πάσχει από σοβαρά ψυχιατρικά νοσήµατα. Φτάσαµε να
έχουµε και να παρατηρούµε φαινόµενα όπου προκαλείται εισαγ-
γελική παραγγελία για να εξασφαλιστεί ένα κρεβάτι στο νοσο-
κοµείο, στέγη, τροφή και φροντίδα, που είναι δύσκολα σε άλλες
συνθήκες. 

Γι’ αυτούς τους ανθρώπους θέλουµε να µιλήσουµε, αλλά και
για τις ανάγκες χιλιάδων ακόµη που αισθάνονται τον ψυχικό πόνο
και την πίεση από τον καθηµερινό Γολγοθά, που αισθάνονται
ντροπή που έµειναν άνεργοι και αγωνία ότι κινδυνεύουν να κα-
ταρρεύσουν. 

Δεν είναι ο χώρος της Βουλής ίσως ο καταλληλότερος για να
αναλύσουµε τα επιστηµονικά δεδοµένα, που µέχρι σήµερα υπάρ-
χουν και που είναι απολύτως ενδεικτικά της επιδείνωσης και των
παραµέτρων της ψυχικής υγείας όπου ιδιαίτερα αναδεικνύεται
και µια σαφής αυξητική τάση της αυτοκαταστροφικότητας.

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής ορισµένες ενδεικτικές µε-
λέτες από τη διεθνή και ελληνική βιβλιογραφία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαντάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επισηµαίνω µε ιδιαίτερη έµφαση ότι χρειάζεται σεβασµός
στον ψυχικό πόνο, σεβασµός στους ψυχικά ασθενείς από εκφρά-
σεις και τοποθετήσεις που χρησιµοποιούνται πολλές φορές στο
δηµόσιο λόγο και οι οποίες προσβάλλουν και πληγώνουν. Και
θεωρώ απολύτως αντίπαλες και απάνθρωπες τοποθετήσεις των
στελεχών της Χρυσής Αυγής για τους ψυχικά πάσχοντες που
επαναφέρουν στο σήµερα ναζιστικά προτάγµατα.

Κλείνω αυτή την πρώτη ενότητα τονίζοντας ότι για να ανα-
στραφούν αυτές οι τάσεις, για να περιοριστεί τουλάχιστον η διά-
χυτη απόγνωση, για να ξαναγεννηθούν οι ορίζουσες της ελπίδας,
χρειάζεται µέσα από την αντίσταση και την αλληλεγγύη να ανα-
τραπούν όλα αυτά που µαυρίζουν τις ζωές µας. Διότι, το σταµά-
τηµα και η αναστροφή των παραγόντων που συνεχίζουν να
γιγαντώνονται, όπως η ανεργία και δηµιουργούν προβλήµατα,
δυσκολίες ή ακόµη και ασθένειες, νοµίζω ότι είναι πια κοινά απο-
δεκτά ως µέτρα και πολιτικές αντιµετώπισης µε όλη τη συνθετό-
τητα που αυτές οι διαδικασίες βεβαίως έχουν.

Ας δούµε τώρα λίγο πιο συγκεκριµένα την πραγµατικότητα
στον χώρο των υπηρεσιών ψυχικής υγείας. Εάν κάτι συµβεί στην
παιδική ηλικία ή στην εφηβεία, πού θα απευθυνθεί ο γονιός, η
µητέρα της µονογονεϊκής οικογένειας που µπορεί να είναι και
άνεργη, όταν οργανωµένες υπηρεσίες παιδιού και εφήβου απου-
σιάζουν στους περισσότερους νοµούς της χώρας; Όταν το Κέν-
τρο Παιδοψυχικής Υγιεινής στην οδό Ηπείρου, για παράδειγµα,
που τώρα έχει λουκέτο, εξυπηρετεί όλη τη Νότια Ελλάδα και έχει
αρχείο µε εξήντα χιλιάδες περιστατικά; Όταν τρεις παιδοψυχία-
τροι στα δύο Ιατροπαιδαγωγικά Κέντρα του Νοσοκοµείου «Πα-
πανικολάου» στη Θεσσαλονίκη εξυπηρετούν όλη τη Δυτική
Μακεδονία, τρεις Νοµούς της Κεντρικής Μακεδονίας και τη µισή
Θεσσαλονίκη, δηλαδή ένα πληθυσµό πάνω από 750.000 κατοί-
κους; Όταν απουσιάζουν δραµατικά, τµήµατα νοσηλείας εφή-
βων, όταν τα προβλήµατα στον τοµέα των αναπτυξιακών δια-
ταραχών και ειδικότερα του αυτισµού είναι τεράστια; Όταν ο
όγκος των εισαγγελικών παραγγελιών που ζητούν απαντήσεις
αυξάνεται; Όταν µοιάζει ανέκδοτο να µιλάµε για δίκτυο και το-
µεοποιηµένες δοµές, καθώς πέρα απ’ όλα τα άλλα η στελέχωση
αποτελεί κεντρικό πρόβληµα;

Καταθέτω και σχετικό υπόµνηµα της Παιδοψυχιατρικής Εται-
ρείας Ελλάδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαντάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και το ερώτηµα είναι σαφές. Τι θα γίνει µε τη φροντίδα των παι-
διών και των εφήβων, τις υπηρεσίες των παιδιών και των εφήβων,
άµεσα και µεσοπρόθεσµα; Ποιο είναι το συγκεκριµένο σχέδιο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγους µήνες η Κυβέρ-
νηση επιχείρησε τον ξαφνικό θάνατο των ειδικών ψυχιατρικών
νοσοκοµείων. Οι εργαζόµενοι, µε τις κινητοποιήσεις τους, κατά-
φεραν σε εκείνη τη φάση να αποτρέψουν αυτή την εξέλιξη. Βε-
βαίως, ενδιάµεσα υπήρξαν άλλα θύµατα της καταστροφικής
πολιτικής της Κυβέρνησης, δηλαδή, η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Το σχέδιο, όµως, του βίαιου διαµελισµού των ειδικών ψυ-
χιατρικών νοσοκοµείων υπό το πρόσχηµα της ψυχιατρικής µε-
ταρρύθµισης παραµένει στο τραπέζι. 

Τονίσαµε και τότε, τονίζουµε και σήµερα ότι δεν είναι δυνατόν
να προχωρήσουµε σε οποιοδήποτε σοβαρό σχέδιο µετασχηµα-
τισµού των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων µε µεθόδους βί-
αιου διαµελισµού, µε διαθεσιµότητες, κινητικότητα και απο-
λύσεις, µε κλειστές δοµές ψυχικής υγείας. 

Αναζητούµε, όµως, το συγκεκριµένο σχέδιο. Θα έλεγα, ότι
απαιτούµε ένα συγκεκριµένο σχέδιο. Διότι, είµαστε σαφώς από
την πλευρά του ουσιαστικού περάσµατος στην κοινοτική φρον-
τίδα. Θέλουµε τον µετασχηµατισµό των ειδικών ψυχιατρικών νο-
σοκοµείων, µε σαφείς όµως όρους και προϋποθέσεις. 

Και τα µηνύµατα δεν είναι καλά, καθώς, όπως συµβαίνει για
παράδειγµα στο Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης οι κλινι-
κές στα τµήµατα γενικών νοσοκοµείων που ετοιµάζονται στο «Ιπ-
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ποκράτειο» και στον «Άγιο Δηµήτριο», µάλλον διεκδικούν βρα-
βείο ακαταλληλότητας, ενώ την ίδια στιγµή αναστέλλεται η λει-
τουργία κλινικής στο ΨΝΘ λόγω έλλειψης προσωπικού και
γενικώς το θέµα του προσωπικού αγγίζει το κόκκινο.

Καταθέτω εδώ τα σχετικά έγγραφα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαντάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Αττικής βρίσκεται επίσης σε ανά-
λογη θέση, καθώς λειτουργεί συνεχώς µε 130% πληρότητα και
µε µόνιµα ράντσα, µε έναν αριθµό ασθενών όπου περίπου το
50% είναι µε εισαγγελική εντολή, µε ακούσια νοσηλεία και 50%
είναι οι επαναεισαγωγές, µε δεκάδες εισαγωγές από την επαρχία
και µε δραµατική µείωση του προσωπικού. 

Τα µηνύµατα δεν είναι καλά, βεβαίως, ούτε για τα τµήµατα γε-
νικών νοσοκοµείων, καθώς πέρα από τη δραµατική υστέρηση
στην ανάπτυξή τους, που χρειάζεται χρόνο και ουσιαστικές δια-
δικασίες, πραγµατικά στενάζουν υπό το βάρος των εφηµεριών,
ιδιαίτερα στην Αττική όπου είναι µόνιµα τα ράντζα, και της υπο-
στελέχωσης. 

Σηµειώνω ότι δεν είναι δυνατό να προχωρήσει οποιαδήποτε
ιδέα µετασχηµατισµού των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων
χωρίς ανάπτυξη τµηµάτων γενικών νοσοκοµείων, που θα διαθέ-
τουν τµήµα οξέων, τµήµα βραχείας νοσηλείας και µετανοσοκο-
µειακό ξενώνα ως ελάχιστα στοιχεία µιας αξιοπρεπούς λειτουρ-
γίας. 

Τα µηνύµατα δεν είναι καλά ούτε για τα κέντρα ψυχικής
υγείας, καθώς πέρα από την περιορισµένη τους ανάπτυξη -
έχουµε τα µισά απ’ όσα προβλέπονταν- τα περισσότερα σήµερα
στενάζουν για την εξυπηρέτηση αναγκών χιλιάδων ανθρώπων σε
συνθήκες δραµατικής υποστέλεχωσης. Πώς να αποκτήσεις
αυτές τις συνθήκες στο Κέντρο Ψυχικής Υγείας -τον κεντρικό
ρόλο που του επιφυλάσσει και η ίδια η νοµοθεσία- πώς να γίνει
δουλειά στην κοινότητα, πώς να γίνουν ψυχοκοινωνικές, ψυχο-
θεραπευτικές παρεµβάσεις; 

Τι σκοπεύει, λοιπόν, να κάνει η Κυβέρνηση µε τις δηµόσιες
δοµές ψυχικής υγείας; Αυτό είναι το ερώτηµα. Θα συνεχίσει να
επιµένει στο βίαιο διαµελισµό, χωρίς δηµιουργία εναλλακτικών
δοµών; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο χώρο της ψυχικής υγείας
υπάρχει ένα εκτεταµένο δίκτυο µη κερδοσκοπικών δοµών, που
συνηθίζεται να αποκαλείται ΜΚΟ. Έχει γίνει πολλή συζήτηση
πάνω σε αυτά τα ζητήµατα και υπάρχει το εύλογο ερώτηµα γιατί
αυτές οι δοµές –όχι σε έναν οποιοδήποτε χώρο, αλλά στο χώρο
της υγείας και µάλιστα της ψυχικής υγείας που εξυπηρετεί χιλιά-
δες ασθενείς, κυρίως σε ξενώνες και οικοτροφεία- δεν είναι εν-
ταγµένες σε ένα δηµόσιο κοινωνικό σύστηµα. Δεν θέλω να
ισοπεδώσω εδώ τη λειτουργία των εργαζοµένων και του επιστη-
µονικού προσωπικού που υφίστανται, εκτός των άλλων, και τις
συνέπειες µιας εργασιακής κατάστασης «λάστιχο». Όµως το
ερώτηµα προς την Κυβέρνηση είναι: Ποιο είναι το σχέδιο για το
µέλλον αυτών των δοµών και µάλιστα όταν η κοινοτική χρηµατο-
δότηση λήγει το 2015; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις υπηρεσίες ψυχικής υγείας
υπάρχει µια, λίγο έως πολύ, εποπτεία της πολιτείας. Για έναν
ολόκληρο τοµέα που αφορά τις ιδιωτικές νοσηλευτικές ψυχια-
τρικές µονάδες µε πάνω από πέντε χιλιάδες κρεβάτια δεν υπάρ-
χει εικόνα, είναι σαν µια µαύρη τρύπα. Κεντρική, λοιπόν, θέση
έχει η απουσία ενός ολοκληρωµένου συστήµατος τοµεοποίησης.
Δηλαδή, υπηρεσίες που να απευθύνονται σε µια συγκεκριµένη
περιοχή µε γεωγραφικά και πληθυσµιακά χαρακτηριστικά και
διαθέτουν ένα δίκτυο υπηρεσιών ικανό να καλύψει τις ανάγκες
της περιοχής, που οφείλουν να προκύπτουν µέσα από επιδηµιο-
λογικές µελέτες. Ουσιαστική τοµεοποίηση δεν υπάρχει, διότι τα
κενά και οι µαύρες τρύπες στο δίκτυο υπηρεσιών είναι πολλά,
παρά την εκτεταµένη χρηµατοδότηση που υπήρξε. Ταυτόχρονα,
ενώ έχουν δηµιουργηθεί πενήντα οκτώ τοµείς και αντίστοιχες το-
µεακές επιτροπές, ελάχιστες, κοντά στο ένα τρίτο, λειτουργούν. 

Τι προτίθεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση, σε αυτό το κεφαλαιώδες
ζήτηµα της τοµεοποίησης όλων των υπηρεσιών, να κάνει; Δη-

λαδή και στις υπηρεσίες των ενηλίκων και στις υπηρεσίες παι-
διών και εφήβων; Θα ενταχθεί και µε ποιον τρόπο ο ιδιωτικός νο-
σηλευτικός τοµέας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίσιµο στοιχείο αναµφίβολα
είναι η χρηµατοδότηση και η διεύθυνση του συστήµατος. Πρώτα
απ’ όλα, θέλω να σηµειώσω ότι υπήρξε µια ορισµένη χρηµατο-
δοτική ροή σε ένα τοπίο υπηρεσιών µε τεράστιες, όµως, ανάγ-
κες. Βεβαίως, µάλλον κατά προσέγγιση, γνωρίζουµε τι ξο-
δεύουµε για την ψυχική υγεία και πιθανόν είναι από τα στοιχεία
που πρέπει να διορθωθούν. Όµως, βασικό πρόβληµα είναι ότι
όταν δεν θα υπάρχουν κοινοτικοί πόροι, για παράδειγµα µετά το
τέλος του 2015, όπως και στο πρόγραµµα 2014-2020, οι δράσεις
για την ψυχική υγεία θα είναι µικρές και εκεί υπάρχει ένα ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ ανοχή για δύο λεπτά.
Τι γίνεται µε τα έργα –και είναι πολλά και αφορούν κατά κύριο

λόγο το δηµόσιο τοµέα- που πιέζονται µε απένταξη; Πώς χάθηκαν
και πού βρίσκονται οι ευθύνες για τα περίπου 80 εκατοµµύρια
που χάθηκαν από το χώρο της ψυχικής υγείας το Σεπτέµβρη του
2012 εν µέσω κρίσης; Και πού βρισκόµαστε σήµερα; Το κεντρικό,
λοιπόν, ερώτηµα είναι: Τι ακριβώς σχεδιάζει η Κυβέρνηση για τη
χρηµατοδότηση συνολικά του συστήµατος ψυχικής υγείας; 

Η διεύθυνση του συστήµατος δεν µπορεί να γίνει –και το ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά- από µια διεύθυνση ψυχικής υγείας που
έχει πλήρως αποψιλωθεί, συνεπικουρούµενη από µια ιδιωτική
εταιρεία. Μπορούµε να µιλάµε σοβαρά για επιτελικό σχεδιασµό
και ουσιαστική εποπτεία όταν, από τα τριάντα άτοµα που είχε η
διεύθυνση έχουν φτάσει τα δώδεκα; Είναι πράγµατι επίπονη προ-
σπάθεια που καταβάλλουν οι εργαζόµενοι στη Διεύθυνση Ψυχι-
κής Υγείας για να ανταποκριθούν, αλλά δεν είναι δυνατό να
συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Μήπως η Κυβέρνηση σχεδιάζει τε-
λικά να παραχωρήσει σε ιδιωτικές εταιρείες τη διεύθυνση, την
εποπτεία και το σχεδιασµό του συστήµατος ψυχικής υγείας;

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, βέβαια, τα δικαιώµατα των ασθενών
παραβιάζονται. Σας καταθέτω εδώ ένα από τα έγγραφα της ει-
δικής επιτροπής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαντάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κεφαλαιώδες είναι ότι, πρώτα απ’ όλα, παραβιάζεται συστη-
µατικά, λόγω των συνολικών αποκλεισµών που παράγει το σύ-
στηµα, το δικαίωµα σε δωρεάν και αξιοπρεπή υψηλού επιπέδου
ψυχιατρική φροντίδα. 

Η χώρα µας έχει καταδικαστεί δύο φορές για τις διαδικασίες
της ακούσιας νοσηλείας. Παραβιάζονται δικαιώµατα, όταν η πρό-
σβαση στην εργασία είναι γεµάτη εµπόδια µε τις δραµατικές
υστερήσεις στη λειτουργία των ΚΟΙΝΣΕΠ. Παραβιάζονται δικαιώ-
µατα και µε το σφετερισµό των προσόδων των ενοικίων στις στε-
γαστικές δοµές. 

Τι προτίθεται, λοιπόν, να κάνει η Κυβέρνηση γενικά για τα δι-
καιώµατα των ψυχικά ασθενών και για τα ειδικά ζητήµατα που τί-
θενται και από την ειδική επιτροπή;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από πολλά χρόνια µιας προ-
σπάθειας µεταρρύθµισης, που έδωσε κάποια αποτελέσµατα, που
όµως ήταν µονόπλευρα προσανατολισµένη στην αποϊδρυµατο-
ποίηση, ανεπαρκής, µε βασική κατεύθυνση τη χρηµατοδότηση
των µη κερδοσκοπικών δοµών και παρήγαγε φυσικά στρεβλώ-
σεις, σήµερα βρισκόµαστε σε κίνδυνο ουσιαστικής παλινδρόµη-
σης, κυρίως του δηµόσιου συστήµατος ψυχικής υγείας, µε
κίνδυνο ακόµα και κατάρρευσης, όπως µπορεί να συµβεί για πα-
ράδειγµα µε την ψυχιατρική εφηµερία της Αττικής. 

Ένα ρεαλιστικό εναλλακτικό σχέδιο οφείλει να έχει ως κεν-
τρικό στόχο την αλλαγή του ψυχιατρικού παραδείγµατος στη
χώρα µας, µε επίκεντρο τις ανάγκες των ψυχικά πασχόντων ως
υποκειµένων, σε ένα τοµεοποιηµένο, κοινοτικά προσανατολι-
σµένο δηµόσιο σύστηµα ψυχικής υγείας, µε βάση µία ολιστική
βιοψυχοκοινωνική προσέγγιση. 

Τα µέτρα πολιτικής σε µία τέτοια κατεύθυνση είναι η δυνατό-
τητα καθολικής δωρεάν πρόσβασης για όλους στο δηµόσιο σύ-
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στηµα ψυχικής υγείας, η συνέχεια στη φροντίδα σε ένα τοµεο-
ποιηµένο σύστηµα µε δίκτυο υπηρεσιών, αναδιαµόρφωση και
λειτουργία των τοµέων µε αποφασιστικές αρµοδιότητες σε όλα
τα επίπεδα, διεύθυνση του συστήµατος σε κεντρικό και περιφε-
ρειακό επίπεδο µε µία ουσιαστικά στελεχωµένη διεύθυνση ψυχι-
κής υγείας. 

Προτεραιότητα, για να εξασφαλιστεί η τοµεοποιηµένη λει-
τουργία, είναι η δηµιουργία εναλλακτικών δοµών, κυρίως τµηµά-
των γενικών νοσοκοµείων και κέντρων ψυχικής υγείας, µε
συγκεκριµένες γεωγραφικές προτεραιότητες. Μόνο µε αυτές τις
προϋποθέσεις µπορεί και πρέπει να προχωρήσει ο µετασχηµατι-
σµός των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων. 

Χρειάζεται αντιµετώπιση του προβλήµατος της ψυχιατρικής
εφηµερίας, ειδικά στην Αττική, µε ένταξη όλων των δηµόσιων κλι-
νών και των πανεπιστηµιακών στη λειτουργία της εφηµερίας, µε
την ταυτόχρονη αντιµετώπιση κρίσιµων παραµέτρων. 

Απαραίτητη προϋπόθεση είναι η πλήρης αναστολή των περιο-
ρισµών σχετικά µε τη στελέχωση των ψυχιατρικών δοµών. Επα-
ναλαµβάνω, είναι κεντρικό πρόβληµα η στελέχωση των ψυ-
χιατρικών δοµών. Διαφορετικά, το σύστηµα ουσιαστικά θα κα-
ταρρεύσει, υπό το βάρος της υποστελέχωσης και µε κουρα-
σµένο, γηρασµένο και εξουθενωµένο προσωπικό. 

Πρώτιστη προτεραιότητα είναι η ανάπτυξη ψυχιατρικών δοµών
για παιδιά και εφήβους και η παροχή ειδικών κινήτρων για προ-
σέλκυση επαγγελµατιών στο δηµόσιο σύστηµα ψυχικής υγείας
παιδιών και εφήβων. 

Στα πλαίσια αυτά νοµίζω ότι χρειάζεται ριζική αναθεώρηση του
Συµφώνου Λυκουρέντζου - Αντόρ, καθώς και του δεκαετούς προ-
γράµµατος και ως προς τα χρονικά όρια και ως προς το περιεχό-
µενο των παρεµβάσεων και την κατεύθυνση των χρηµατοδοτή-
σεων, µε βάση τις σηµερινές ανάγκες και προτεραιότητες. 

Χρειάζεται σταδιακή ένταξη των µη κερδοσκοπικών δοµών σε
ένα δηµόσιο κοινωνικό σύστηµα ψυχικής υγείας, θεσµοθέτηση
πλαισίου αυτοδιαχειριστικών εγχειρηµάτων σε αυτό το επίπεδο,
στοχευµένες πολιτικές πρόληψης και έγκαιρης παρέµβασης και
ειδικές πολιτικές ανάπτυξης υπηρεσιών για την τρίτη ηλικία.

Κεντρικός, βεβαίως, πρέπει να είναι ο ρόλος στη συµµετοχή
των ληπτών και των φροντιστών τους σε όλα τα επίπεδα λήψης
αποφάσεων, µε ανάλογες θεσµικές ρυθµίσεις και µε συνεχή πο-
λυεπίπεδη στήριξη των ασθενών και των οικογενειών τους. 

Στη σηµερινή σκληρή πραγµατικότητα εµείς θέτουµε σαν ύψι-
στη προτεραιότητα την υπεράσπιση, όχι µόνο των δικαιωµάτων
των ψυχικά ασθενών και των οικογενειών τους, αλλά και τη δια-
µόρφωση των ανάλογων συνθηκών, ώστε απέναντι στην αποµό-
νωση, στο φόβο και τη ντροπή που δηµιουργούν η φτώχεια και
η ανεργία, να αντιτάξουµε την αντίσταση και την αλληλεγγύη,
σαν αξίες προστατευτικές στον ψυχισµό µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

Ο κ. Μαντάς προτίµησε να χρησιµοποιήσει και τον χρόνο της
δευτερολογίας του.

Ο κ. Ξανθός έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι απολύτως τεκµηριωµένο βιβλιογραφικά ότι η κρίση δεν

παράγει µόνο ανεργία και φτώχεια, παράγει και αρρώστια. Πα-
ράγει νοσηρότητα σωµατική και ψυχική. 

Αυξάνει τα αιτήµατα ψυχιατρικής φροντίδας. Διότι οι υποστη-
ρικτικοί µηχανισµοί, που είναι η οικογένεια, η κοινωνικότητα, οι
ανθρώπινες σχέσεις καταρρέουν αυτή την περίοδο. Τη στιγµή,
λοιπόν, που αυξάνεται η ανάγκη, έχουµε µία πορεία αποδόµησης
των δηµόσιων δοµών ψυχικής υγείας στη χώρα. 

Βεβαίως, έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα την τελευταία δεκαε-
τία, στο πλαίσιο της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης και της αποα-
συλοποίησης. Το θέµα είναι ότι αυτά τα βήµατα έµειναν
µετέωρα. Δεν ήταν σταθερά, δεν υπήρξαν τα συνοδά µέτρα που
θα επέτρεπαν τη δηµιουργία ενός δικτύου υποστηρικτικών υπη-
ρεσιών και τοµεοποιηµένων υπηρεσιών ψυχικής υγείας σε όλες
τις περιοχές της χώρας και αυτό συνέβη πριν την κρίση και πριν
το µνηµόνιο. Έτσι, σε αυτή τη φάση τώρα, σε καθεστώς µνηµο-

νιακών περικοπών, λιτότητας και απορρύθµισης του κοινωνικού
κράτους, έχουν επιδεινωθεί µε δραµατικό τρόπο αυτές οι προ-
ϋπάρχουσες ελλείψεις. 

Θεωρώ ότι το παράδειγµα της Κρήτης είναι πάρα πολύ χαρα-
κτηριστικό. Μετά από το απροετοίµαστο αλλά αναγκαίο κλείσιµο
του Ψυχιατρείου της Σούδας, στην ουσία, εκτός από τον Νοµό
Χανίων που υπήρξαν υποστηρικτικές και κοινοτικές δοµές, στην
υπόλοιπη Περιφέρεια της Κρήτης δεν υπήρξε ποτέ αυτό το απαι-
τούµενο και ολοκληρωµένο δίκτυο υπηρεσιών ψυχικής υγείας.
Είναι εντυπωσιακό ότι για όλη την υπόλοιπη περιφέρεια υπάρ-
χουν µόνο δύο ψυχιατρικές κλινικές. Όλη η ανατολική Κρήτη,
Ηράκλειο και Λασίθι, έχει µόνο µία ψυχιατρική κλινική, την Πανε-
πιστηµιακή Ψυχιατρική Κλινική, µε τριάντα τρία κρεβάτια, συχνά
µε πολλά ράντζα, σε κτηριακές συνθήκες πολύ ακατάλληλες, µε
µεγάλες ελλείψεις και επιστηµονικού προσωπικού, γιατρών, ει-
δικευόµενων, ψυχολόγων, νοσηλευτών και µε µεγάλη πίεση στην
αντιµετώπιση των οξέων περιστατικών. 

Είναι εντυπωσιακό επίσης ότι υπάρχουν τρία µόνο κέντρα ψυ-
χικής υγείας στους άλλους τρεις νοµούς, µε έναν µόνο γιατρό.
Στο Ρέθυµνο υπάρχει η ψυχιατρική κλινική µε δέκα κρεβάτια, που
λειτουργεί ταυτόχρονα και έναν ξενώνα µετανοσοκοµειακής
φροντίδας, αλλά δεν έχει ειδικευόµενους, δεν έχει παιδοψυχια-
τρική υποστήριξη, δεν έχει τη δυνατότητα το κέντρο υγείας να
αναπτύξει κινητή µονάδα, να αναπτύξει παρεµβάσεις στην κοι-
νότητα, να συνδεθεί µε την πρωτοβάθµια φροντίδα και να υπάρ-
ξει µια ουσιαστική προαγωγή και πρόληψη της ψυχικής υγείας. 

Βεβαίως, µέσα σε αυτό το διάτρητο σύστηµα µε τις µεγάλες
ελλείψεις δοµών και υπηρεσιών ψυχικής υγείας δηµιουργείται το
ευνοϊκό έδαφος για να έρθει και να επενδύσει ο ιδιωτικός το-
µέας. Και αυτές τις µέρες, στο Ηράκλειο, ξέρουµε πάρα πολύ
καλά -κι έχει καταγγελθεί επίσηµα από την Ψυχιατρική Πανεπι-
στηµιακή Κλινική του ΠΑΓΝΗ- ότι υπάρχει επενδυτής που έχει
πάρει ήδη προέγκριση από το Δηµοτικό Συµβούλιο Ηρακλείου
για µια µεγάλη ψυχιατρική κλινική εκατόν είκοσι κλινών. Και είναι
πρόκληση αυτό, όταν υπάρχουν τόσες ελλείψεις στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας, όταν δεν έχει υπάρξει καµµία διαβούλευση και
καµµία γνώµη από τους αρµόδιους υγειονοµικούς φορείς ούτε
από την Τοµεακή Επιτροπή Ψυχικής Υγείας ούτε από την Πανε-
πιστηµιακή Κλινική, ούτε καν από την ΥΠΕ, και είναι και πρό-
κληση, σε µια περίοδο που υποτίθεται ότι η Κυβέρνηση θέλει να
προχωρήσει στην αποασυλοποίηση, να δηµιουργούνται και να
ευνοούνται επενδύσεις σε ιδιωτικά ψυχιατρικά άσυλα. 

Προφανώς, το δίληµµα δεν είναι «ψυχιατρική µεταρρύθµιση ή
όχι», όπως και στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας το δίληµµα
δεν ήταν αν πρέπει να µεταρρυθµιστεί ή όχι. Το ζήτηµα είναι µε
ποιους όρους γίνεται και οι όροι µε τους οποίους γίνονται όλες
αυτές οι κινήσεις -το ανέδειξε και ο εισηγητής µας- είναι απολύ-
τως διαλυτικοί για το δηµόσιο σύστηµα. 

Το ερώτηµα είναι εάν θα διαφυλάξουµε τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα της ψυχιατρικής περίθαλψης στη χώρα µας και εάν δεν
θα επιτρέψουµε να ζήσει κι η ελληνική κοινωνία την τραγωδία
που έζησε η αµερικανική κοινωνία την περίοδο του Ρήγκαν και
της ανόδου του νεοφιλελευθερισµού µε τους άστεγους, εξα-
θλιωµένους και αβοήθητους ψυχικά ασθενείς.

Πιστεύουµε ότι η απάντηση σε αυτό το σχέδιο, το οποίο προ-
ωθεί η Κυβέρνηση, δεν είναι βεβαίως η υπεράσπιση του ασύλου
και του ψυχιατρείου, αλλά είναι ένα άλλο ψυχιατρικό παράδειγµα
που βασίζεται στις αρχές της κοινωνικής ψυχιατρικής, της κοι-
νοτικής φροντίδας, του σεβασµού των δικαιωµάτων των ψυχικά
ασθενών.

Αυτό όµως  το σχέδιο, αυτό το παράδειγµα, αυτό το άλλο µον-
τέλο δεν µπορεί να υλοποιηθεί σε καθεστώς λιτότητας, περικο-
πών, µνηµονιακών δεσµεύσεων, ελαστικοποιηµένου κοινωνικού
κράτους, χωρίς σταθερές δοµές, µε επισφαλείς εργασιακές σχέ-
σεις, µε καθεστώς αδιαφάνειας και ανυπαρξίας ελέγχου.

Εµείς πιστεύουµε ότι η στήριξη του δηµοσίου συστήµατος ψυ-
χιατρικής φροντίδας στη χώρα µας δεν είναι µόνο υγειονοµικό
ζήτηµα. Είναι ζήτηµα σεβασµού ανθρωπίνων δικαιωµάτων, είναι
ζήτηµα πολιτισµού, κοινωνικής ευαισθησίας, αξιοπρέπειας συλ-
λογικής µιας χώρας, είναι ζήτηµα ποιότητας του κοινωνικού κρά-
τους και της δηµοκρατίας.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
από το Γενικό Λύκειο Ιτέας Φωκίδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάς για
πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, πενήντα χρόνια πριν, ήδη κυκλοφορούσαν παγ-
κόσµια οι πρώτες αναφορές στο κλείσιµο των ψυχιατρείων και
στο µετασχηµατισµό τους σε σύστηµα υπηρεσιών ψυχικής
υγείας εδραιωµένο στην κοινότητα.

Έπρεπε βαθµιαία να αλλάξει η πρακτική της κατεστηµένης ψυ-
χιατρικής, που επέβαλε δρόµους κοινωνικού ελέγχου και εγκλει-
σµού στους ψυχικά πάσχοντες. Η αλλαγή του ψυχιατρικού
παραδείγµατος θέτει ως βασικό στόχο την κατάργηση του ψυ-
χιατρείου, όχι ως κλείσιµο µιας δοµής ενός κτηρίου, µια απλή δη-
λαδή µεταστέγαση, ένα διοικητικό άδειασµα, αλλά σαν διαρκή
και επίµονη διαδικασία µετασχηµατισµού των κανόνων του εγ-
κλεισµού, µε µεθόδους σεβασµού των δικαιωµάτων των ψυχικά
πασχόντων, µε πρωτοβουλίες ανεξαρτητοποίησης, εξάλειψης
του στίγµατος, χωρίς µονοδιάστατες ιατροκεντρικές προσεγγί-
σεις του ψυχικού πόνου, µια διαδικασία δηλαδή ανοίγµατος του
ασύλου και επανένταξης των ανθρώπων στην κοινωνία.

Στην Ελλάδα,  στα τέλη της δεκαετίας του 1980, µετά τη διε-
θνή κατακραυγή για την «αποθήκη ψυχών» της Λέρου ξεκίνησε
το πρόγραµµα ψυχιατρικής µεταρρύθµισης «Ψυχαργώς», θέτον-
τας ως κυρίαρχες προτεραιότητες την αποϊδρυµατοποίηση, την
ψυχοκοινωνική αποκατάσταση και την κοινωνική επανένταξη. Για
την επίτευξη αυτού του στόχου προβλέπονταν ότι οι µονάδες ψυ-
χικής υγείας θα επιχορηγούνταν από τον τακτικό προϋπολογισµό
του Υπουργείου Υγείας, για τη δηµόσια παροχή ψυχιατρικής
φροντίδας. 

Εν τούτοις, η απόλυτη κατάρρευση κάθε σχεδιασµού, η ακύ-
ρωση όλων των σταδίων εφαρµογής των επιχειρησιακών προ-
γραµµάτων για την εφαρµογή δικτύων πρόληψης και ολο-
κληρωµένης κοινοτικής θεραπείας, η αδράνεια για τη δηµόσια
παροχή υπηρεσιών ψυχικής υγείας αποτυπώνεται στην απορρό-
φηση των κοινοτικών κονδυλίων για την ψυχική υγεία.  Μόνο  το
4% από τα διαθέσιµα 241 εκατοµµύρια ευρώ είχαν απορροφηθεί
στο τέλος του πρώτου εξαµήνου το 2012 από τα κοινοτικά κον-
δύλια!

Με αυτόν τον τρόπο οδηγηθήκαµε στην υποχρηµατοδότηση
και απαξίωση των δηµοσίων δοµών, ενώ οι ενισχύσεις από το
ΕΣΠΑ κατευθύνονται πια ιδίως στις µη κερδοσκοπικές δοµές, ενι-
σχύουν δηλαδή µονόπλευρα την ιδιωτική παροχή ψυχικής φρον-
τίδας. Δεκαπέντε χρόνια µετά την έναρξη της ψυχιατρικής
µεταρρύθµισης έρχεται το Σύµφωνο Λυκουρέντζου - Άντορ να
θριαµβολογήσει για τη δήθεν σηµαντική πρόοδο που έχει γίνει
στην προώθηση της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης, να υποσχεθεί
ψευδώς για µια ακόµη φορά ότι θα διαθέτει κατά προτεραιότητα
προσωπικό και πόρους για τις παρεµβάσεις στον τοµέα της ψυ-
χικής φροντίδας και τελικά να συστήσει ανεξάρτητο αξιολογητή
των δράσεών του.

Όµως, ποια είναι σήµερα η κατάσταση, ποια είναι η αλήθεια,
πού έχουν οδηγήσει τα τελευταία δέκα τουλάχιστον χρόνια οι κυ-
βερνητικές πρακτικές όσον αφορά την υποτιθέµενη ψυχιατρική
µεταρρύθµιση; Εµείς σήµερα θα καταθέσουµε στοιχεία για την
παγιωµένη ψευδεπίγραφη ψυχιατρική µεταρρύθµιση και τη διά-
λυση της ψυχιατρικής περίθαλψης στην Πελοπόννησο.

Και προκαλούµε οποιονδήποτε φορέα, βαφτισµένο ως ανεξάρ-
τητο αξιολογητή να σταθµίσει και την πορεία της τοµεοποίησης
των υπηρεσιών ψυχικής υγείας στην Πελοπόννησο και να κατα-
γράψει τις ανύπαρκτες δοµές της δευτεροβάθµιας ψυχικής πε-
ρίθαλψης και να µας πει πώς και γιατί θα κλείσει στο τέλος του
2015 το, ήδη συγχωνευµένο µε το Παναρκαδικό Νοσοκοµείο,
Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο της Τρίπολης.

Έτσι στην Πελοπόννησο, πλην του Νοµού Αχαΐας, για επτακό-
σιους πενήντα χιλιάδες περίπου κατοίκους λειτουργούν µόνο
δυο ψυχιατρικά τµήµατα στα Νοσοκοµεία Καλαµάτας και Πύρ-
γου, µε δεκαπέντε και δέκα κλίνες και τρεις και δύο γιατρούς αν-
τίστοιχα. Δεν λειτουργεί -αν και είναι έτοιµο- στο Νοσοκοµείο της
Κορίνθου το ψυχιατρικό τµήµα. Είναι υπό κατασκευή τα τµήµατα
στο Άργος και στην Τρίπολη, ενώ στη Σπάρτη αφαιρέθηκε το ψυ-
χιατρικό τµήµα από την έσχατη εκδοχή του οργανισµού. 

Από τις δηµόσιες δοµές αποασυλοποίησης υπάρχουν δεκα-
πέντε κλίνες στην Καλαµάτα και στην Κόρινθο, δέκα στην Σπάρτη
και στον Πύργο, καµµία σε ολόκληρο το Νοµό Αργολίδας και
πέντε στην Τρίπολη -που ήταν το κέντρο της τοµεακής ιστορίας
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης για την Πελοπόννησο- για
ογδόντα άτοµα. Υπάρχει µια κινητή µονάδα παροχής υπηρεσιών
υγείας σε όλη αυτή την έκταση της Πελοποννήσου, στον Πύργο.
Στην Καλαµάτα και στην Τρίπολη δεν λειτουργούν -αν και υπάρ-
χουν οι µονάδες- από έλλειψη χρηµατοδότησης, από έλλειψη
προσωπικού. 

Κέντρο Ψυχικής Υγείας, Ιατροπαιδαγωγικό Κέντρο και Παιδο-
ψυχιατρικό Τµήµα υπάρχει µόνο στο κέντρο που ήταν το Ψυχια-
τρικό Νοσοκοµείο, δηλαδή στην Τρίπολη. Εποµένως, κατα-
λήγουµε στο συµπέρασµα πως υπάρχουν ελλιπέστατες ψυχια-
τρικές υπηρεσίες, χωρίς καµµία λογική κάλυψης του πληθυσµού,
χωρίς τοµεοποίηση, µε ελάχιστα θραύσµατα προσπαθειών για
πρωτοβάθµια φροντίδα ψυχικής υγείας. 

Βέβαια, υπάρχει και το υβρίδιο του Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου
Τρίπολης, που έχει συγχωνευτεί διοικητικά µε το Παναρκαδικό
Γενικό Νοσοκοµείο µε µόνο δύο τµήµατα οξέων και δύο ενδια-
µέσων, δηλαδή νεοχρονίων ασθενών. Υπάρχουν, κυρία Υφυ-
πουργέ, και τέτοιοι ασθενείς και σίγουρα ο νεολογισµός «νεο-
χρόνιοι» αποδίδει την πλήρη αποτυχία του νέου ψυχιατρικού πα-
ραδείγµατος. Υπάρχουν µόνον πέντε γιατροί και εκατό νοσηλευ-
τές, για τις τέσσερις νοσοκοµειακές και επτά εξωνοσοκοµειακές
δοµές που αναφέρθηκαν. 

Παλεύουν οι εργαζόµενοι για την καθηµερινή εφηµερία σε
συνθήκες εργασιακής καταπόνησης, µε ασαφές µέλλον και µε
σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα, όπως είναι η λειψή θέρµανση,
η ελλιπής σίτιση, που έχουν αναφερθεί στη Βουλή στο παρελθόν. 

Κύριε Πρόεδρε, η ψυχιατρική περίθαλψη στην Πελοπόννησο
έχει καταρρεύσει. Τα µνηµόνια βλάπτουν σοβαρά και την ψυχική
υγεία. Μπορεί η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει την κατάσταση ή
θα προχωρήσει στο κλείσιµο των ψυχιατρείων, στις απολύσεις
του προσωπικού και θα αφήσει συνειδητά, χωρίς φροντίδα, τον
ευάλωτο πληθυσµό των ψυχικά πασχόντων; Περιµένουµε εναγω-
νίως την απάντησή σας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς. 

Ο κ. Κυριακάκης έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά -όπως είπε και ο ει-

σηγητής µας, ο κ. Μαντάς, µε την επίκαιρη αυτή επερώτηση φι-
λοδοξούµε, µε οργανωµένο τρόπο, για πρώτη φορά, να
ανοίξουµε και όχι να κλείσουµε το ζήτηµα της ψυχικής υγείας και
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης στη χώρα µας. 

Επί δεκαετίες τώρα καµµιά οργανωµένη προσπάθεια από τη
συντεταγµένη πολιτεία και από τις κυβερνήσεις που πέρασαν δεν
έχει γίνει για τη συνολική συζήτηση για την ψυχική υγεία. Αυτό
αντανακλάται -εκτός των άλλων δεικτών- σε έναν µόνο δείκτη. Ο
δείκτης που αφορά το στίγµα των ψυχικά πασχόντων στη χώρα
µας «έχει κτυπήσει κόκκινο», σε αντίθεση µε πολλές οργανωµέ-
νες σύγχρονες χώρες που εδώ και χρόνια έχουν καταφέρει να
µειώσουν πραγµατικά ή να εξαλείψουν πολλές φορές αυτό το
στίγµα για τους ψυχικά πάσχοντες. Η µόνη προσπάθεια που γί-
νεται στη χώρα µας είναι από τις ενώσεις των ασθενών και των
συγγενών τους και τίποτα σχεδόν από την πολιτεία. 

Ήρθαµε µέσα σ’ αυτήν την κατάσταση να αντιµετωπίσουµε µια
κρίση και επανειληµµένα µνηµόνια, τα οποία αποδεδειγµένα -
όπως θα πούµε και πιο κάτω- έχουν αυξήσει τη νοσηρότητα και
τις ψυχικές παθήσεις και τη θνησιµότητα, χωρίς να υπάρχει από

8238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τη σηµερινή Κυβέρνηση κανένα σχέδιο πραγµατικής µεταρρύθ-
µισης και όχι απορρύθµισης. 

Αντίθετα, βλέπουµε µια προσπάθεια να χρησιµοποιηθεί η
δήθεν ψυχιατρική µεταρρύθµιση ως όχηµα, ως άλλοθι για να πε-
ρικόψουµε δοµές, προσωπικό και δαπάνες.

Σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, στον οποίο το
Υπουργείο, ο Υπουργός Υγείας αρέσκεται να αναφέρεται, η
κατάσταση της ψυχοκοινωνικής ευεξίας του ατόµου είναι βασικό
συστατικό στοιχείο του ορισµού για την υγεία. 

Σε ένα οργανωµένο κράτος, λοιπόν, θα έπρεπε η ψυχική υγεία
να αφορά κυρίως την πρόληψη, την προσπάθεια πρόληψης για
τις ψυχικές παθήσεις. Και αυτό έχει σχέση µε βασικούς
παράγοντες που δοµούν τη ζωή και την προσωπικότητα του
ανθρώπου, όπως είναι η εργασία, και το οικονοµικό επίπεδο, που
θα του εξασφαλίσει µία αξιοπρεπή διαβίωση. 

Το 2011 ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας κατέταξε τις
ψυχικές διαταραχές ανάµεσα στις πρώτες αιτίες που προκαλούν
αναπηρία και προέβλεψε ότι αυτές οι διαταραχές αναµένεται να
αυξηθούν και να γίνουν µέχρι το 2020 δεύτερες σε συχνότητα,
µετά την ισχαιµική καρδιοπάθεια. 

Σύµφωνα µε πλήθος µελετών, υπάρχει στενή συνάφεια των
κοινωνικών παραγόντων, και ιδιαίτερα της εργασίας ή της
ανεργίας, µε την ψυχική ασθένεια. Μία µελέτη από το 1970 έως
το 2006 σε είκοσι έξι ευρωπαϊκές χώρες έδειξε ότι κάθε αύξηση
της ανεργίας κατά 1% συνεπάγεται αύξηση κατά 0,8% στις
αυτοκτονίες στις ηλικίες άνω των εξήντα πέντε. 

Δεν χρειάζεται να πούµε περισσότερα στοιχεία, παρά µόνο ότι
και στη χώρα µας υπάρχουν επιδηµιολογικές µελέτες από το
Πανεπιστηµιακό Ινστιτούτο Ψυχικής Υγείας, που δείχνουν ότι
από το 2008 έως το 2013 υπάρχει τετραπλασιασµός του µείζο-
νος καταθλιπτικού επεισοδίου, που είναι βασική αιτία των
αυτοκτονιών. 

Αυτά και µόνο θα αρκούσαν στον οποιονδήποτε, για να πάρει
επιτακτικά άµεσα µέτρα προάσπισης της ψυχικής υγείας του
πληθυσµού, προκειµένου να προληφθούν οι αυξηµένες αυτο-
κτονίες, µάρτυρες των οποίων γινόµαστε καθηµερινά. Δεν
ακούει, όµως, η Κυβέρνηση τον κώδωνα του κινδύνου. 

Αντίθετα, περικόπηκε ο προϋπολογισµός της ψυχιατρικής
µεταρρύθµισης από το 2012 έως το 2013 κατά 87.000.000 ευρώ,
περικόπηκαν τα κονδύλια του ΕΣΠΑ κατά 24% και η απορρόφηση
στο εναποµείναν ποσό είναι της τάξεως του 25% µόνο. Το 80%
από αυτά τα κονδύλια πηγαίνει σε µη κερδοσκοπικές κοινοτικές
µονάδες ψυχικής υγείας. 

Αυτά είναι στοιχεία που έδωσε ο Επίτροπος Απασχόλησης,
Κοινωνικών Υποθέσεων και Κοινωνικής Ένταξης κ. Άντορ,
απαντώντας σε ερώτηση του Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Νίκου Χουντή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι δοµές ψυχιατρικής υγείας
στην 5η Υγειονοµική Περιφέρεια Θεσσαλίας και Στερεάς
Ελλάδας είναι ελάχιστες. Τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
που ασχολούνται µε την ψυχική υγεία είναι είκοσι επτά και είκοσι
οκτώ τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

Η µεγάλη πλειοψηφία από αυτές τις δοµές είναι στον τοµέα
της αποκατάστασης και της πρωτοβάθµιας φροντίδας. Δηλαδή,
µιλάµε για οικοτροφεία και για διαµερίσµατα που υποδέχονται
τους χρονίως πάσχοντες. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι υπάρχουν µόνο δύο ψυχιατρικές
κλινικές στη Λάρισα και στη Λαµία, οι οποίες υπολειτουργούν.
Έχουν δύο ψυχιάτρους. Δεν µπορούν να προσφέρουν καν
νοσηλεία. Στη Λαµία, µάλιστα, υπάρχει ειδικό κτήριο εδώ και
πολλά χρόνια, το οποίο έχει θαλάµους και λειτουργεί µόνο µε
δύο ψυχιάτρους, έναν ψυχολόγο και µία κοινωνική λειτουργό,
αδυνατώντας να παρέχει νοσηλεία. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα, όπως συµβαίνει βέβαια και σε
πολλούς νοµούς της χώρας, όσον αφορά τους ψυχικά ασθενείς
όταν έχουν ένα οξύ πρόβληµα, όπως ένα οξύ ψυχωσικό ή
µανιακό επεισόδιο, να αναγκάζονται πολλές φορές οι συγγενείς
και οι γιατροί τους να συµβάλουν -άθελά τους βέβαια, µε ευθύνη
της πολιτείας φυσικά- στη µείωση της ανθρώπινης αξιοπρέπειας,
όταν χρειάζεται να διακοµισθούν σε µία ψυχιατρική κλινική, για
να αντιµετωπιστεί το πρόβληµά τους. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θεωρούµε ότι τα
εργαλεία της επιστήµης πρέπει να χρησιµοποιούνται προς
όφελος των πολιτών. Δεν πρέπει απλώς να επικαλούµαστε τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας σαν ένα γράµµα κενό σαν λόγια
µόνο. Οφείλουµε να προσπαθούµε, χωρίς να θεωρητικοποιούµε
την πολιτική ούτε να λαϊκίζουµε, να παίρνουµε συγκεκριµένα
µέτρα για τη βελτίωση της ψυχικής υγείας του ελληνικού
πληθυσµού.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουράκης για πέντε λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας να αναφερθώ σε

ένα θέµα και αµέσως µετά θα µπω στο κυρίως ζήτηµά µας, σε
µία καταγγελία για την Κυβέρνησή µας σχετικά µε το θέµα των
γενετικά τροποποιηµένων φυτών που στην Ευρωπαϊκή Ένωση
πέρασε η απελευθέρωσή τους όσον αφορά την καλλιέργεια. 

Θεωρώ ότι ο Υπουργός της Κυβέρνησης, ο κ. Μανιάτης, δεν
έκανε το καλύτερο δυνατό. Απεναντίας, ευνόησε και ευλόγησε
µε τη στάση του το να επιτραπεί η καλλιέργεια, δηλαδή να σπά-
σει το εµπάργκο, που υπήρχε τόσα χρόνια, όπου η Ευρωπαϊκή
Ένωση ανθίστατο στις πιέσεις των µεγάλων κολοσσών των γε-
νετικά τροποποιηµένων φυτών. Πρόκειται για ένα ζήτηµα που
αφορά, βεβαίως, πάρα πολύ την υγεία του πληθυσµού. Θεωρώ
ότι αποτελεί µελανό στίγµα το ότι επί Προεδρίας της Ελλάδας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν απετράπη αυτό το διαρκές έγκληµα
σε βάρος της υγείας του πληθυσµού και του περιβάλλοντος.
Ίσως είναι από τα περισσότερο αρνητικά που έχει κάνει αυτή η
Κυβέρνηση γύρω από τα ζητήµατα τα οποία συζητούµε.

Σχετικά  µε την επίκαιρη επερώτηση θα περιοριστώ στην κα-
τηγορία που αφορά ψυχιατρείο των φυλακών Κορυδαλλού. Είναι
µία ιδιαίτερη κατηγορία και καταλαβαίνετε ότι έχει πολύ µεγάλο
βάρος. Ενώ θα έπρεπε να νοσηλεύονται στο Ψυχιατρείο της Φυ-
λακής Κορυδαλλού εκατόν εξήντα ασθενείς, αυτή τη στιγµή στοι-
βάζονται διακόσια πενήντα εννέα άτοµα, βαριά περαστικά µε
τάσεις αυτοκτονίας, σχιζοφρένεια, βαριά κατάθλιψη και µερικά,
µάλιστα, µε ψυχιατρικά προβλήµατα και προβλήµατα τοξικοε-
ξάρτησης.

Σε αυτό το ψυχιατρείο δεν υπάρχει µόνιµος ψυχίατρος. Καλύ-
πτονται οι ανάγκες σε ιατρικό προσωπικό από επισκέπτες ια-
τρούς δύο φορές την εβδοµάδα. Δεν υπάρχει ψυχολόγος.
Υπάρχουν µόνο τρεις νοσοκόµοι και µερικοί εξ αυτών είναι σω-
φρονιστικοί υπάλληλοι, οι οποίοι εκτελούν χρέη νοσοκόµου. 

Το πιο σηµαντικό είναι ότι ο µισός πληθυσµός περίπου είναι
εξαρτηµένα άτοµα. Δεν υπάρχουν προγράµµατα θεραπείας της
εξάρτησης, δηλαδή δεν υπάρχουν προγράµµατα απεξάρτησης.
Η οργάνωση «18 Άνω» εδώ και πολλά χρόνια προσπαθεί να κάνει
ό,τι είναι δυνατόν για την ευαισθητοποίηση και την ψυχολογική
στήριξη. Εκείνο, όµως, που θα έδινε πραγµατική διέξοδο στο
πρόβληµα θα ήταν αυτό το οποίο έχουµε ήδη ψηφίσει, η εγκα-
τάσταση, δηλαδή, µονάδων ΟΚΑΝΑ και άλλων θεραπευτικών
προγραµµάτων, ώστε να µπορούν να µπουν σε µία διαδικασία
απεξάρτησης.

Λίγο πριν έρθω εδώ επικοινώνησα µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης
και µου είπαν ότι έχουν υπογραφεί οι δύο υπουργικές αποφάσεις
για πιλοτικά προγράµµατα στην Πάτρα και στον Κορυδαλλό γύρω
από το ζήτηµα των υποκαταστάτων στους τοξικοεξαρτώµενους
στις φυλακές Κορυδαλλού. Θεωρώ ότι είναι ένα πολύ δειλό βήµα.
Είναι δοκιµασµένα τα προγράµµατα αυτά. Θα έπρεπε να επεκτα-
θούν σε όλες τις φυλακές µε γρήγορους ρυθµούς και, βεβαίως,
να ληφθεί µέριµνα µετά την αποφυλάκιση αυτών των ατόµων για
το τι καλύτερο θα µπορούσαµε να κάνουµε.

Σε µία επίσκεψη που είχαµε κάνει στο Ψυχιατρείο του Κορυ-
δαλλού µε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και αντιπροσωπεία γενικώς
από το ΣΥΡΙΖΑ, είχαµε επισκεφθεί και τα λεγόµενα «µπλε δωµά-
τια». Είναι τα δωµάτια στα οποία βρίσκονται για πάρα πολλές
ηµέρες δύσκολα περιστατικά. Σε αυτά τα δωµάτια το πάτωµα
είναι από µουσαµά, οι τοίχοι προσπαθούν να είναι προστατευµέ-
νοι, για να µην χτυπούν το κεφάλι τους οι κρατούµενοι, οι οποίοι
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είναι γυµνοί. Θα έλεγα ότι θα µπορούσαν να βρεθούν άλλοι τρό-
ποι, γιατί κάτω από αυτές τις συνθήκες ένας υγιής άνθρωπος
τρελαίνεται, πολύ περισσότερο ένας ο οποίος έχει ψυχιατρικό
πρόβληµα.

Με την ευκαιρία να πω ότι και στο νοσοκοµείο των φυλακών η
κατάσταση δεν είναι καθόλου καλή. Ενώ υπάρχουν εξήντα κλί-
νες, νοσηλεύονται διακόσιοι εννέα ασθενείς, ανάµεσα στους
οποίους είναι και εκατόν είκοσι οκτώ οροθετικοί, που αυτό το διά-
στηµα που συζητούµε, εδώ και δύο εβδοµάδες, είναι σε µία
αποχή συσσιτίου.

Μάλιστα, πολλοί εξ αυτών, δυστυχώς, βρίσκονται και σε αποχή
από φάρµακα, µε αποτέλεσµα να έχουµε και επιληπτικές κρίσεις.
Ένας, µάλιστα, αποπειράθηκε να αυτοκτονήσει και στο νοσοκο-
µείο, όταν διακοµίστηκε, έκανε µία ανακοπή εκεί.

Επίσης, θέλω να σας αναφέρω, κυρία Υφυπουργέ, ότι εκεί
υπάρχουν περιστατικά πολυανθεκτικής φυµατίωσης, που σηµαί-
νει ότι είναι υγειονοµικές βόµβες, τόσο για τους υπόλοιπους κρα-
τουµένους, δεδοµένου ότι υπάρχει µεγάλος συγχρωτισµός, όσο
και για τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους, που επίσης κινδυ-
νεύουν και αυτοί να κολλήσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να σας πω ότι όταν αποφυλακιστεί κάποιος, δεν τον

συνοδεύει η θεραπεία του για το υπόλοιπο διάστηµα, αλλά αφή-
νεται στην τύχη του. Και καταλαβαίνετε ότι ιδιαίτερα οι ασθενείς
που έχουν πολυανθεκτική φυµατίωση, είναι υγειονοµικές βόµβες
για να µεταδώσουν την πολυανθεκτική φυµατίωση στο σύνολο
του πληθυσµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι το αίτηµα για
την ένταξη του ψυχιατρείου και του νοσοκοµείου των φυλακών -
νοσοκοµείο κατ’ επίφασιν, είναι ένα αναρρωτήριο στην πραγµα-
τικότητα- εδράζεται στο ν. 2009. Έχω το νόµο στα χέρια µου.
Έχει ψηφιστεί. Ο νόµος λέει ρητά στο άρθρο 13 ότι εντάσσονται
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας το Ψυχιατρείο Κρατουµένων Κορυ-
δαλλού, το Νοσοκοµείο Κρατουµένων Κορυδαλλού, το Κέντρο
Απεξάρτησης Τοξικοµανών στον Ελαιώνα Θηβών, το Κέντρο Απε-
ξάρτησης στον Δήµο Κασσάνδρας και τα κέντρα απεξάρτησης
άλλων περιοχών. Δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.

Καταλαβαίνουµε ότι αυτό είναι µία υπονόµευση του όλου συ-
στήµατος. Όσο καιρό δεν εντάσσονται στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας,  το οποίο και αυτό το έχετε «κουτσουρέψει» κατά τραγικό
τρόπο, το πρόβληµα θα διαιωνίζεται και αυτή η κατηγορία των
συνανθρώπων µας, οι οποίοι τυχαίνει ένα διάστηµα της ζωής
τους να είναι κρατούµενοι, πέρα απ’ όλα τ’ άλλα, υφίστανται και
τον βασανισµό στην πραγµατικότητα να µην έχουν περίθαλψη,
στο επίπεδο της υγείας που τους ανήκει.

Θεωρώ ότι είναι µία βαναυσότητα. Τη διαιωνίζετε. Διογκώνεται
το πρόβληµα. Και ελπίζουµε ότι µε το που θα φύγει η δική σας
Κυβέρνηση και αυτό το πρόβληµα, ανάµεσα στα υπόλοιπα της
ελληνικής κοινωνίας, θα βρει τη λύση του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ο κ. Μιχαλάκης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, σε µία πραγµατική δηµοκρατία, σε µια δηµοκρατία
όπου κράτος και κοινωνία δεν µένουν µόνο στην τυπική άσκηση
εκλογικών και ατοµικών δικαιωµάτων, υποχρέωση όλων των φο-
ρέων της ευνοµούµενης πολιτείας είναι η βοήθεια προς τους αν-
θρώπους που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη.

Στην περίοδο ανθρωπιστικής κρίσης που διανύουµε, οι ευάλω-
τες και αδύναµες κοινωνικές οµάδες είναι αυτές που πρέπει να
προστατευθούν, αν θέλουµε, βέβαια, να υπηρετούµε πολιτισµι-
κές και ουµανιστικές αξίες, για τις οποίες δόθηκαν και δίνονται
πολιτικοί και κοινωνικοί αγώνες απ’ όλους τους λαούς.

Ξεκινώ έτσι, γιατί νοµίζουµε ότι το θέµα της φροντίδας των ψυ-
χικά ασθενών είναι ακριβώς ζήτηµα πολιτισµού, ουµανισµού και
συντεταγµένης δηµοκρατικής πολιτείας, που έχει τη συνταγµα-
τική ευθύνη για την υγεία του συνόλου του πληθυσµού, χωρίς

διακρίσεις, χωρίς αποκλεισµούς, χωρίς φυλετικά, οικονοµικά, γε-
ωγραφικά, ταξικά ή άλλα εµπόδια.

Θα µιλήσω ειδικότερα για το γεωγραφικό διαµέρισµα της Θεσ-
σαλίας και θα το θέσω ως ρητορικό ερώτηµα: Πώς επιτυγχάνεται
αυτή η αποστολή της πολιτείας σε µία περιοχή που δεν διαθέτει,
ουσιαστικά, καµµία σοβαρή, στιβαρή, πλήρως λειτουργική δηµό-
σια δοµή ψυχικής υγείας; Διαθέτει δηµόσιες δοµές µόνο στα
χαρτιά και στα κενά περιεχοµένου οργανογράµµατα.

Οι περικοπές δαπανών στην υγεία ήδη πριν από την κρίση, µε
µεγαλύτερη, όµως, επιτάχυνση, στη διάρκεια αυτής, η χρόνια,
εποµένως, υποχρηµατοδότηση, υποστελέχωση και διάβρωση
των δηµόσιων υποδοµών έχουν οδηγήσει στο φαινόµενο η Θεσ-
σαλία του ενός περίπου εκατοµµυρίου κατοίκων να εξυπηρετεί-
ται σχεδόν αποκλειστικά στον τοµέα της ψυχικής υγείας από
ιδιωτικές κλινικές, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την οικονοµική
επιβάρυνση του ψυχικά πάσχοντα και της οικογένειάς του.

Ειδικότερα στη Λάρισα το Ψυχιατρικό Τµήµα του Γενικού Νο-
σοκοµείου δεν λειτουργεί από το καλοκαίρι το 2012, λόγω αρ-
γίας του µέχρι τότε υπηρετούντος ψυχιάτρου, που µάλλον
αποτέλεσε πρόσχηµα για το οριστικό λουκέτο στο τµήµα.

Σε σχετική ερώτηση της συντρόφισσας Βουλευτίνας Ηρώς
Διώτη τον Αύγουστο του 2012 το Υπουργείο Υγείας -µε Υφυ-
πουργό την κ. Σκοπούλη τότε- διαβεβαίωνε ότι έχει προβεί σε
αποφάσεις έγκρισης σκοπιµότητας για την επέκταση του ψυχια-
τρικού τµήµατος ενηλίκων, την ίδρυση ψυχιατρικού τµήµατος
παιδιών και εφήβων, την ίδρυση ξενώνα βραχείας παραµονής και
κινητής µονάδας από το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας.
Δεκαοκτώ µήνες µετά τίποτα από τα παραπάνω δεν έχει υλοποι-
ηθεί. Απολύτως τίποτα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω χρήση και του χρόνου της
δευτερολογίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεχίστε και θα
δούµε στην πορεία της οµιλίας σας, κύριε συνάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ: Αντίστοιχα το Κέντρο Ψυχικής
Υγείας της πόλης αναλαµβάνει µόνο περιστατικά παιδιών, καθώς
δεν διαθέτει προσωπικό για ενηλίκους.

Στο, δε, Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο, λόγω υποστελέχωσης
και έλλειψης όλων των ειδικοτήτων ιατρών και προσωπικού, λει-
τουργούν µόλις δώδεκα κλίνες της ψυχιατρικής κλινικής από τις
τριάντα οκτώ. Κατά τα άλλα, η κλινική δέχεται καθηµερινά του-
λάχιστον τριάντα περιστατικά, που στοιβάζονται σε ράντζα ή κρε-
βάτια άλλων κλινικών. 

Στο Νοσοκοµείο του Βόλου η Ψυχιατρική Κλινική διαθέτει
µόνο έναν ψυχίατρο από τους πέντε, συν έναν ψυχολόγο, ενώ
προβλέπονται στο οργανόγραµµα. Επίσης, δεν έχει λειτουργήσει
ποτέ έως τώρα η µονάδα αντιµετώπισης των οξέων ψυχιατρικών
περιστατικών. Το Κέντρο Ψυχικής Υγείας της πόλης, στο οποίο
εξετάζονται τουλάχιστον δύο χιλιάδες άτοµα τον χρόνο, αν και
διαθέτει συγκριτικά ικανοποιητικό αριθµό γιατρών -τρεις ψυχιά-
τρους και δύο παιδοψυχιάτρους- έχει οξέα προβλήµατα συντή-
ρησης και του εξοπλισµού του και δεν διαθέτει µη ιατρικό προ-
σωπικό. 

Η ίδια δραµατική κατάσταση εξαΰλωσης των ψυχιατρικών τµη-
µάτων επικρατεί στα Νοσοκοµεία Καρδίτσας και Τρικάλων, όπου,
παρά τις στα χαρτιά  προβλέψεις των οργανισµών τους, δεν υπη-
ρετούν ούτε οι συνολικά προβλεπόµενοι επτά ψυχίατροι -τέσσε-
ρις στην Καρδίτσα και τρεις στα Τρίκαλα- ούτε λειτουργεί κάποιο
από τα συνολικά προβλεπόµενα τριάντα πέντε κρεβάτια. Ειδικά
στην Καρδίτσα, παραµένει ανεφάρµοστη και η σχετική απόφαση
έναρξης λειτουργίας της Ψυχιατρικής Κλινικής, που εκδόθηκε
στα τέλη Δεκεµβρίου του 2012, καθώς δεν τοποθετήθηκε ούτε
ένας ψυχίατρος. 

Κλείνω όπως άρχισα: Είναι ευθύνη, υπόθεση και υποχρέωση
της πολιτείας -πολιτισµική και ουµανιστική, όχι απλώς τυπική- η
φροντίδα, η µέριµνα, η προσοχή και η προσπάθεια λύτρωσης και
των ψυχικά πασχόντων ατόµων.

Το σύνθηµα αλληλεγγύης του ΣΥΡΙΖΑ, «Κανένας µόνος του
στην κρίση,» καθίσταται ίσως πιο ταιριαστό και επίκαιρο στους
ψυχικά πάσχοντες. Η ψυχική ασθένεια δεν είναι ούτε στίγµα ούτε
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ιδιωτική υπόθεση ούτε πρόβληµα που κρύβουµε κάτω από το
χαλί. Είναι υπόθεση όλων µας και κυρίως είναι υπόθεση ενός δί-
καιου και αποτελεσµατικού κοινωνικού κράτους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Ολοκληρώνουµε µε την οµιλία της κ. Καφαντάρη. 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση και

του χρόνου της δευτερολογίας µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν µπορείτε να κά-

νετε χρήση, αλλά θα έχετε µια ανοχή. 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, η παραδοσιακή αντίληψη της
υγείας, η οποία αναπτύχθηκε στα τέλη του δεκάτου ένατου
αιώνα και κυριάρχησε στο µεγαλύτερο µέρος του εικοστού, βα-
σίστηκε στις µεγάλες κατακτήσεις της βιοϊατρικής και ιδιαίτερα
της µικροβιολογίας, πράγµα που οδήγησε στην αποδοχή µιας
µονοδιάστατης ερµηνείας της υγείας και της αρρώστιας, κυρίως
µε βάση ευρήµατα της εργαστηριακής και κλινικής ιατρικής. 

Το ανθρώπινο σώµα κατοχυρώθηκε σαν µηχανή, η υγεία ταυ-
τίστηκε µε την απουσία της αρρώστιας και η ιατρική θεωρήθηκε
ο θεµατοφύλακάς της. Η επικράτηση αυτής της ιατροκεντρικής
αντίληψης διαµόρφωσε το κυρίαρχο βιοϊατρικό µοντέλο της
υγείας. Αυτή η αντίληψη σήµερα, όµως, έχει αµφισβητηθεί από
την κρίση της σύγχρονης ιατρικής. 

Ο ορισµός της υγείας, σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας, είναι: «Υγεία είναι η κατάσταση της πλήρους σωµατικής,
ψυχικής και κοινωνικής ευεξίας και όχι η απλή απουσία της αρ-
ρώστιας ή της αναπηρίας». Με τον ορισµό αυτόν αναγνωρίζονται
δύο παράµετροι που οριοθετούν την υγεία. Η παράµετρος της
απουσίας της αρρώστιας και η παράµετρος της ευεξίας. 

Επίσης, αναγνωρίζεται σε ό,τι αφορά την ευεξία η ύπαρξη της
ψυχικής και κοινωνικής διάστασης πέρα από τη σωµατική. Η έν-
νοια της ευεξίας αποτελεί βάση της έννοιας της θετικής υγείας.
Η αντίληψη της θετικής υγείας παραπέµπει στην έννοια της ψυ-
χικής και κοινωνικής ευεξίας, αφού, χωρίς ψυχική ισορροπία και
το κατάλληλο υποστηρικτικό κοινωνικό περιβάλλον, η ενδυνά-
µωση δεν µπορεί να πραγµατοποιηθεί. 

Η κοινωνική ευεξία, όµως, δεν κατοχυρώνεται µόνο µε τη δυ-
νατότητα του ατόµου να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του κοι-
νωνικού του περιβάλλοντος, αλλά και από τις υπάρχουσες
κοινωνικές δοµές, από τον ρόλο που αυτές διαδραµατίζουν στη
στήριξη και την προστασία του ατόµου, καθώς και από τις δυνα-
τότητες που παρέχουν για την προσωπική του ολοκλήρωση και
ευτυχία. 

Δεν είναι τυχαίο που ο Πλάτων, πριν από δυόµισι χιλιάδες χρό-
νια, ανέφερε την αρρώστια σαν τάραχο της ψυχής. 

Στις συνθήκες, όµως, ανθρωπιστικής κρίσης τις οποίες βιώνει
η ελληνική κοινωνία λόγω µνηµονιακών πολιτικών της Κυβέρνη-
σης µε όλα τα συνεπακόλουθα, όπως ανεργία, αύξηση της φτώ-
χειας -πρόσφατη έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος έδειξε ότι
το 34,6% του ελληνικού πληθυσµού ζει στα όρια της φτώχειας-,
ακόµα και έλλειψη στέγης, η ανάγκη ψυχολογικής στήριξης και
η προσφυγή σε συγκεκριµένη ψυχολογική βοήθεια αυξάνει, όταν
οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές ισοπεδώνουν την ανθρώπινη αξιο-
πρέπεια, υποβαθµίζουν συνεχώς τις δοµές στήριξης στο πρωτο-
βάθµιο επίπεδο. 

Μονάδες ψυχικής υγείας στους δήµους δυσκολεύονται να λει-
τουργήσουν, γιατί, όπου λειτουργούν, στηρίζονται σε συµβασι-
ούχους ειδικούς επιστήµονες. Η πολιτική της κινητικότητας, των
διαθεσιµοτήτων, µιας και η τοπική αυτοδιοίκηση είναι η µεγάλη
δεξαµενή των διαθεσιµοτήτων, θα οδηγήσει εκτός εργασίας ει-
δικούς, µε συνέπεια την αδυναµία δοµών για την πρόσβαση πο-
λιτών στην πρωτοβάθµια φροντίδα ψυχικής υγείας. Κάποιοι,
βέβαια, δήµοι απευθύνονται και στον ιδιωτικό τοµέα σήµερα. 

Από την άλλη µεριά, οι συνθήκες υγειονοµικής φτώχειας, η
ιδιωτικοποίηση υπηρεσιών ψυχικής υγείας θέτουν σε κίνδυνο τον
δηµόσιο χαρακτήρα της ψυχιατρικής περίθαλψης στη χώρα µας,
εντείνουν την ανισότιµη µεταχείριση και τον κοινωνικό αποκλει-
σµό των φτωχών και ανασφάλιστων ψυχικά ασθενών. 

Όµως και η κατάσταση στα δηµόσια ψυχιατρικά νοσοκοµεία
δεν είναι καλύτερη. Ειδικά στην Αττική µετά από κινητοποιήσεις
εργαζοµένων στο «ΔΡΟΜΟΚΑΪΤΕΙΟ» και το Ψυχιατρικό Νοσοκο-
µείο «ΔΑΦΝΙ» πάγωσαν οι διαθεσιµότητες του προσωπικού τον
προηγούµενο Νοέµβρη. 

Ωστόσο, τα προβλήµατα είναι σηµαντικά. Υπάρχει έλλειψη
προσωπικού, προβλήµατα µε το υγειονοµικό υλικό, χαµηλό επί-
πεδο φροντίδας ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης, όσον αφορά
τα υλικά αλλά και το ανθρώπινο δυναµικό, ράντζα στην εφηµε-
ρία, ασυνέχεια θεραπευτικής φροντίδας και ιδρυµατοποίηση
ασθενών, προβλήµατα στις διακοµιδές ασθενών. Δεν υπάρχουν
µονάδες ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης. Δεν δουλεύει η τοµε-
οποίηση και οι κοινοτικές δοµές. Ενώ προβλέπονται εννέα κέντρα
ψυχικής υγείας, τώρα λειτουργούν δύο. 

Οφείλουµε, όµως, κυρία Υπουργέ, να αναφέρουµε ότι αυτές
τις µέρες ετοιµάζεται µε fast track διαδικασίες η µετακίνηση εκα-
τόν εξήντα περίπου χρονίων ασθενών χωρίς την έγκριση του επι-
στηµονικού συµβουλίου και των γιατρών. Σε ποιους χώρους θα
µετακινηθούν; Με ποιο συγκεκριµένο πρόγραµµα; 

Ανάλογη, βέβαια, κατάσταση επικρατεί και στο «ΔΡΟΜΟΚΑΪ-
ΤΕΙΟ». Όµως και στα ψυχιατρικά τµήµατα των δηµοσίων νοσο-
κοµείων, στον «ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟ» και στο «ΓΕΝΙΚΟ ΚΡΑΤΙΚΟ», η
κατάσταση δεν είναι καλύτερη. Ειδικά στον «ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟ»
υπάρχουν ράντζα. 

Στο «ΓΕΝΙΚΟ ΚΡΑΤΙΚΟ» ο Τοµέας Ψυχιατρικής µεταστεγά-
στηκε σε έναν ακατάλληλο χώρο. Ουσιαστικά, ενώ το 50% των
νοσηλευόµενων είναι µε εισαγγελική παραγγελία, το πρόβληµα
είναι πολύ µεγάλο. Δεν υπάρχει το εφηµερείο κατ’ αρχάς για
τους εργαζόµενους εκεί, τους γιατρούς και τους νοσηλευτές,
γιατί πολλές φορές κατακλύζεται ή χρησιµοποιείται για ασθενείς.
Έχουµε δε περίπτωση να υπάρχουν ασθενείς µαζί µε τον συνοδό
τους και στους καναπέδες στο χολ που υπάρχει εκεί. Αυτή είναι
η κατάσταση η οποία επικρατεί στο «ΓΕΝΙΚΟ ΚΡΑΤΙΚΟ». 

Βέβαια και στα πανεπιστηµιακά νοσηλευτικά ψυχιατρικά ιδρύ-
µατα –και θα µιλήσω ειδικά για το «ΑΙΓΙΝΗΤΕΙΟ»- υπάρχει µεγάλη
προσέλευση τον τελευταίο καιρό στα εξωτερικά ιατρεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώνετε,
κυρία συνάδελφε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Υπάρχει έλλειψη υλικών, ενώ δεν γί-
νονται προσλήψεις µελών ΔΕΠ. 

Κλείνοντας, δεν υπάρχουν γενικότερα τµήµατα µέσης νοση-
λείας, ψυχογηριατρικά, ιατροδικαστική ψυχιατρική, ειδικές κλινι-
κές για διατροφικές διαταραχές και αυτό είναι ένα µεγάλο
ζήτηµα. 

Βέβαια, µεγάλο ζήτηµα είναι και το θέµα της αντιµετώπισης
της νόσου του Αλτσχάιµερ και οι αντίστοιχες υποδοµές, οι
οποίες δεν υπάρχουν. 

Επίσης, δεν υπάρχουν ελεγκτικές δοµές για να αποτιµηθεί
µέχρι σήµερα η δράση των ΜΚΟ που υπάρχουν σε αυτόν τον
χώρο, όσον αφορά την υλοποίηση των ευρωπαϊκών προγραµµά-
των και γενικότερα την αξιολόγηση του έργου τους. 

Πάνω απ’ όλα όµως, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αυτό που απαιτείται σήµερα είναι να αποτραπεί η αιτία
που δηµιουργεί την αύξηση –το τονίζω- της ανάγκης προσέλευ-
σης στις υπηρεσίες ψυχικής υγείας, δηλαδή η αποτροπή των
βάρβαρων αυτών µνηµονιακών πολιτικών, οι οποίες γενικότερα
οδηγούν και στη µείωση του προσδόκιµου ζωής. Αυτό δεν το λέω
εγώ. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας έχει αναφέρει στατιστι-
κές σε παγκόσµιο επίπεδο που καταδεικνύουν ότι, από όσες
χώρες πέρασε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, το προσδόκιµο
ζωής µειώθηκε κατά τριάµισι χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχει λήξει ο χρόνος
σας, κυρία συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Να µη γίνει αυτό και στην πατρίδα
µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.
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Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αποφύγω τον πειρασµό να

κάνω γενικές και θεωρητικές τοποθετήσεις, τουλάχιστον στην
πρωτολογία και στη δευτερολογία µου, όχι ότι δεν έχουν τη ση-
µασία και τη χρησιµότητά τους. 

Ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην τοποθέ-
τησή του είπε ότι επιστηµονικές παρατηρήσεις ενδεχοµένως να
µην είναι απαραίτητες  ή χρήσιµες σε αυτό το επίπεδο της συζή-
τησης. Θα συµφωνήσω µαζί του. Οι ιδεολογικές, όµως, δεν απα-
γορεύονται, αλλά, επειδή έχω να απαντήσω σε µία ερώτηση που
έχει δεκατέσσερις ερωτήσεις, τριάντα τέσσερις υποερωτήσεις
και εξήντα τέσσερις ανθυποερωτήσεις, επέλεξα να µείνω -του-
λάχιστον στην πρωτολογία και τη δευτερολογία µου- σε αυτά
που µε ρωτούν οι συνάδελφοί µου, να δώσω όσο γίνεται κατα-
τοπιστικές απαντήσεις, αναγνωρίζοντας ότι ενδεχοµένως να είναι
βαρετός ο διάλογος, να µην έχει τηλεοπτικές κορόνες, αλλά νο-
µίζω ότι θα είναι ουσιαστικός και χρήσιµος και εκτιµώ –και δεν
νοµίζω ότι η εκτίµησή µου είναι λανθασµένη- ότι ο στόχος είναι
η ενηµέρωση και όχι να ανέβουν οι τόνοι.

Έρχοµαι στην πρώτη ερώτηση των συναδέλφων µου, σε ποιο
στάδιο βρίσκεται η διαδικασία σύστασης των τοµεακών επιτρο-
πών, και στις υποερωτήσεις που την ακολουθούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνολικός αριθµός των το-
µέων ψυχικής υγείας σε όλη τη χώρα είναι πενήντα οκτώ, µε αν-
τίστοιχο αριθµό τοµεακών επιτροπών. Οι τοµεακές επιτροπές
που είναι ενεργές, που συνεδριάζουν, δηλαδή, και γνωµοδοτούν
νόµιµα, ανέρχονται σε δεκαοκτώ. Δεν υπάρχει, όµως, κενό, γιατί
οι υπόλοιπες, που είναι ανενεργές και είναι περισσότερες –φτά-
νουν τις σαράντα-, έχουν υπαχθεί από τις 18-12-2012 στις ενερ-
γές, µέχρι να εκδοθεί απόφαση επανασυγκρότησής τους. 

Διάταξη για επανασυγκρότηση πολλές φορές έχει συνταχθεί
και πριν από τη δική µας παρουσία στο Υπουργείο Υγείας και από
εµένα είναι έτοιµη από τον Σεπτέµβριο του 2013. Δεν περιελήφθη
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου που πέρασε από τη Βουλή, διότι
υπήρχαν –και ορθώς- προτεραιότητες για τον ΕΟΠΥΥ και την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Σας λέω, όµως, πως τώρα έτοιµη
η διάταξη θα συµπεριληφθεί στο νοµοσχέδιο, που, κατά τη συ-
νήθη πορεία των πραγµάτων, όπως εκτιµά το Υπουργείο, την
επόµενη εβδοµάδα θα πάει στη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή
και στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Η ενίσχυση της λειτουργίας των τοµεακών επιτροπών -που
σας είπα ότι θα περιληφθεί στο νοµοσχέδιο αυτό- συµπεριελή-
φθη ήδη στο µνηµόνιο Άντορ-Λυκουρέντζου που υπογράφτηκε
τον Απρίλιο του 2013 και αφορά στο επίπεδο της σύνθεσης των
µελών των επιτροπών, στην οικονοµική ενίσχυσή τους από το 1%
των δαπανών του τοµέα ψυχικής υγείας –θα επανέλθω µε λεπτο-
µέρειες στη δευτερολογία µου-, στη νοµιµοποίηση της υποχρέ-
ωσης συµµετοχής στις επιτροπές µε πρόβλεψη νόµιµου χρόνου
απασχόλησης των µελών σε αυτές και απουσίας από τα καθή-
κοντά τους, δηλαδή στο ωράριο εργασίας τους, και στην απλού-
στευση της διοικητικής διαδικασίας ορισµού των µελών των
επιτροπών µέσω του ΚΕΣΥ. 

Σχετικά µε την κατανοµή των υπηρεσιών ψυχικής υγείας ανά
τοµέα ψυχικής υγείας έχουµε ήδη επανασχεδιάσει τα όρια των
τοµέων ψυχικής υγείας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις υφιστάµενες
µονάδες ανά γεωγραφική περιφέρεια, αλλά και τον εξυπηρετού-
µενο πληθυσµό, δηλαδή προβλέπουµε τη σύσταση συνολικά σα-
ράντα τοµέων ψυχικής υγείας, τριάντα τοµεακών επιτροπών,
δεκαπέντε τοµέων παιδιών και εφήβων και έξι τοµεακών επιτρο-
πών παιδιών και εφήβων.

Η µείωση των τοµεακών επιτροπών γίνεται και λόγω των δυ-
σχερειών που αντιµετωπίζουµε στη στελέχωσή τους, αλλά και
λόγω των αλλαγών που έχουν επέλθει στην περιφέρεια λόγω της
εφαρµογής του «Καλλικράτη».

Σε κάθε περίπτωση ο στόχος µας είναι ο πληθυσµός να εξυ-
πηρετείται από ένα δίκτυο υπηρεσιών ψυχικής υγείας εντός των
ορίων του νοµού όπου κατοικεί ή, σε διαφορετική περίπτωση,
στον όµορο νοµό. 

Προχωρώ στη δεύτερη ερώτηση, για το πώς σκοπεύει το

Υπουργείο να οργανώσει το νέο σύστηµα χρηµατοδότησης το
οποίο δεσµεύεται να εφαρµόσει από το µνηµόνιο συνεργασίας
και ποιο θα είναι το µείγµα χρηµατοδότησης που προβλέπεται.

Η οργάνωση του νέου συστήµατος χρηµατοδότησης έχει αρ-
χίσει ήδη µε την τροποποίηση των υπουργικών αποφάσεων του
πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας των µονάδων ψυχικής
υγείας, που είναι οι στεγαστικές µονάδες, τα κέντρα ηµέρας και
οι κινητές µονάδες.

Έχουµε ήδη υιοθετήσει το µοντέλο του κόστους ανά ωφελού-
µενο και τύπο µονάδας, δηλαδή ζητούµε ΑΜΚΑ, θεραπευτική
πράξη, κατηγορία νοσήµατος και ΑΦΜ εργαζόµενου. Με τον
τρόπο αυτό εξοικονοµήθηκαν πάνω από 20.000.000 ευρώ τον
χρόνο, χωρίς να διαταραχθεί η λειτουργία των µονάδων και εξα-
σφαλίσαµε χρηστή διοίκηση, νοµιµότητα, απόλυτη διαφάνεια
στον τρόπο αλλά και στα ποσά επιχορήγησης.

Το µείγµα χρηµατοδότησης των µονάδων σήµερα είναι κυρίως
ο τακτικός προϋπολογισµός του Υπουργείου, τα νοσήλια, οι κοι-
νοτικοί πόροι και ποσοστό 2% που παρακρατείται από τις προ-
µήθειες εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου µας, όπως είναι
τα νοσοκοµεία, ΕΠΥ, ΟΚΑΝΑ, ΕΚΑΠ, ΕΟΧ, ΚΕΘΕΑ, ΕΚΕΑ, ΕΟΜ,
ΕΚΕΔΥ. Δευτερευόντως, η χρηµατοδότηση γίνεται από ίδια
έσοδα και δωρεές. 

Από το 2016 οι κοινοτικοί πόροι βάσει µνηµονίου παύουν να
συµµετέχουν στη συνέχιση της λειτουργίας των µονάδων και
έχουµε δεσµευτεί ως χώρα να οριστικοποιήσουµε το µείγµα χρη-
µατοδότησης και την ανεύρεση βιώσιµου µοντέλου λειτουργίας,
µέχρι τον Ιούνιο του 2015, προκειµένου να λειτουργήσουν µε
σταθερότητα οι υφιστάµενες µονάδες. 

Εργαζόµαστε πάνω σε αυτό, αξιοποιώντας ως βάση τις υφι-
στάµενες πηγές χρηµατοδότησης, εκτός βέβαια από τους κοινο-
τικούς πόρους, τη διεθνή εµπειρία και τα ευρήµατα εφαρµογής
του µοντέλου κοστολόγησης ανά ωφελούµενο. Το Υπουργείο θα
εξετάσει επίσης τις εναλλακτικές λύσεις και θα καταλήξει σε έναν
συγκεκριµένο τρόπο εξασφάλισης των πόρων για την ψυχική
υγεία. 

Σχετικά µε την παρακράτηση των συντάξεων των ψυχικά πα-
σχόντων, σας αναφέρω ότι επανεξετάζουµε το σχετικό θεσµικό
πλαίσιο. Έχουµε συναντηθεί και έχουµε συζητήσει µε τους εµ-
πλεκόµενους φορείς, προκειµένου να διευθετήσουµε τυχόν αδυ-
ναµίες και δυσχέρειες που θέτει η ισχύουσα νοµοθεσία. 

Θα σας καταθέσω όµως την προσωπική µου εκτίµηση, ότι είναι
θλιβερό να υπάρχουν ακόµα και τώρα καταγγελίες ότι νοσηλευ-
τές ή συγγενείς των θεραπευοµένων, των ωφελουµένων γίνονται
θύµατα εκµετάλλευσης. Εγώ είχα τη θλιβερή εµπειρία –νοµίζω
ότι ήταν παρών και Βουλευτής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που είναι παρών και στη σηµερινή συζήτηση- παιδιών που συνο-
δεύονταν από νοσηλευτές, που µου διάβαζαν ποιήµατα ή µου
προσέφεραν λουλούδια, µε την επιθυµία να µην ισχύσει αυτή η
παρακράτηση. Φαντάζοµαι ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε τον σκοπό
για τον οποίο έγινε αυτή η πανηγυρική παρέµβαση.

Τρίτη ερώτηση, αν είναι στις προθέσεις του Υπουργείου να
προχωρήσει σε θεσµοθέτηση ενιαίου προϋπολογισµού ψυχικής
υγείας, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις του ΠΟΥ. Από ό,τι κατά-
λαβα άλλοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ανα-
γνωρίζουν τον ΠΟΥ ως θεσµό και δοµή που µπορεί να παρεµ-
βαίνει και άλλοι τον απαξιώνουν.

Η αποδοτικότητα των παρεµβάσεων στον χώρο της ψυχικής
υγείας αρχίζει να αποτυπώνεται σε αριθµούς βάσει των αποτε-
λεσµάτων στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που µας δίνει
η κοστολόγηση των υπηρεσιών ανά ωφελούµενο και τύπο µονά-
δος. 

Για τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα το κόστος ξεπερνά ετησίως τα 60.000.000 ευρώ.
Είναι τελείως διαφορετικά τα νούµερα από αυτά που επικαλέ-
στηκαν οι συνάδελφοι που µίλησαν πριν από εµένα. 

Για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου γνωρίζουµε ότι το
συνολικό κόστος ξεπερνά ετησίως τα 200.000.000 ευρώ, αλλά
αποµένει η συνολική και αναλυτική αποτίµηση των στοιχείων στα
νοσοκοµεία της χώρας, µέσω της εφαρµογής του διπλογραφι-
κού συστήµατος και εκεί θα αποτυπώνονται αναλυτικά τα κέντρα
κόστους ανά µονάδα ψυχικής υγείας. 
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Με αυτά τα δεδοµένα, στο Υπουργείο αντιµετωπίζουµε τον
προϋπολογισµό για την ψυχική υγεία ως µέρος του προϋπολο-
γισµού για την υγεία. Άλλωστε, στο πλαίσιο του µνηµονίου
Άντορ-Λυκουρέντζου, µέχρι τον Ιούνιο του 2015 θα έχει θεσµο-
θετηθεί ο νέος τρόπος χρηµατοδότησης βάσει του κοστολογικού
µοντέλου που ισχύει τώρα, το οποίο θα εφαρµοστεί τόσο στα νο-
µικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου όσο και στα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, και ο ενιαίος προϋπολογισµός για την ψυχική
υγεία θα είναι δυνατός. 

Αξίζει εδώ να σηµειώσουµε –νοµίζω ότι ενδιαφέρει όλους- ότι
για τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα οι οφειλές παρελθόντων ετών, για όσους φορείς έχουν
φέρει παραστατικά, έχουν εξοφληθεί και πάντοτε µε τις προϋπο-
θέσεις που σας ανέφερα πριν, δηλαδή αναλυτική εξέταση των
παραστατικών τα οποία απαιτούνται. 

Τέταρτη ερώτηση: Ποιο ακριβώς είναι το σχέδιο της Κυβέρνη-
σης, σύµφωνα µε το οποίο θα πρέπει µέχρι το τέλος του 2015 να
έχουν κλείσει τα ειδικά ψυχιατρικά νοσοκοµεία; 

Ο σχεδιασµός για τον µετασχηµατισµό -νοµίζω ότι είναι ενδει-
κτική και διαφορετική ορολογία της ερώτησης και της δικής µου
απάντησης- ο σχεδιασµός, λοιπόν, για τον µετασχηµατισµό των
εναποµεινάντων ψυχιατρικών νοσοκοµείων υλοποιείται σε τρεις
βασικούς άξονες: ενέργειες επίτευξης αποϊδρυµατοποίησης, δη-
λαδή µετάβαση των χρονίων σε εξωνοσοκοµειακές µονάδες,
ενέργειες ενίσχυσης του κοινοτικού δικτύου µονάδων ψυχικής
υγείας αλλά και ενέργειες ανάπτυξης και λειτουργίας ψυχιατρι-
κών τµηµάτων σε γενικά νοσοκοµεία.

Παράλληλα, εργαζόµαστε για τη βελτίωση της ποιότητας των
υπηρεσιών, αναπτύσσοντας κατάλληλα εργαλεία, κατευθυντή-
ριες οδηγίες και κοινά πρότυπα οργάνωσης και λειτουργίας,
γιατί στοχεύουµε στον υπέρτατο σκοπό της ψυχιατρικής µεταρ-
ρύθµισης, που είναι η προστασία των δικαιωµάτων των ανθρώ-
πων µε ψυχικές διαταραχές.

Όσον αφορά τα ψυχιατρικά τµήµατα των γενικών νοσοκο-
µείων, θα αποκατασταθεί η δυσλειτουργία που υπάρχει σε ορι-
σµένα ψυχιατρικά τµήµατα της περιφέρειας, η οποία οφείλεται
κυρίως στην έλλειψη προσωπικού, το οποίο έχουµε ζητήσει. Εν-
δεικτικά, αναφέρω το Γενικό Νοσοκοµείο του Κιλκίς, των Γιαννι-
τσών, της Πέλλας, των Σερρών, της Ξάνθης, της Άρτας, της
Μυτιλήνης. Όµως, εξετάζουµε σε συνεργασία µε τους διοικητές
την ανάπτυξη, όπου είναι δυνατόν, νέων κλινών µέσα στο χρονικό
διάστηµα που διαθέτουµε µέχρι το 2015.

Τα ίδια αφορούν και στα κέντρα ψυχικής υγείας και τις άλλου
τύπου µονάδες αποκατάστασης. Τον Απρίλιο του 2014 θα είµα-
στε σε θέση να γνωρίζουµε ακριβώς τι θα γίνει. Σε καµµία περί-
πτωση, όµως, δεν θα µειωθούν οι δηµόσιες ψυχιατρικές κλίνες
και συνακόλουθα δεν θα θιγεί και το προσωπικό που τώρα υπη-
ρετεί εκεί.

Όσον αφορά την ένταξη των χρονίως πασχόντων ατόµων τα
οποία σήµερα φιλοξενούνται στα ψυχιατρικά νοσοκοµεία, έχει
τεθεί σε εφαρµογή από τις 29 Οκτωβρίου του 2013 σχετική εγ-
κύκλιος που έχω υπογράψει, µε σαφείς οδηγίες για την κατά-
ληψη των διαθέσιµων κενών θέσεων των µονάδων από χρόνιους
ασθενείς. Τα µέχρι σήµερα αποτελέσµατα δείχνουν ότι ένας ση-
µαντικός αριθµός χρονίως πασχόντων έχει µεταβεί σε κενές θέ-
σεις των µονάδων ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης. Είναι
περίπου εξήντα πέντε χρονίως πάσχοντες από τους τριακοσίους
δεκατέσσερις σε διάστηµα έξι µηνών και εκκρεµεί η µετάβαση
διακοσίων σαράντα εννέα.

Άρα, λοιπόν, κυρία συνάδελφε –απευθύνοµαι στην τελευταία
οµιλήτρια-, µόνο βιαστικά δεν γίνεται, όπως εσείς αναφέρατε.

Όσον αφορά τη στελέχωση των µονάδων που θα προταθούν
εν όψει του µετασχηµατισµού των ψυχιατρικών νοσοκοµείων,
εκτιµούµε ότι θα έχουµε την ανάγκη περίπου χιλίων τριακοσίων
ατόµων διαφόρων ειδικοτήτων. Βρισκόµαστε σε διαδικασία ορι-
στικοποίησης του σχεδιασµού µε τις αρµόδιες διευθύνσεις του
Υπουργείου, δεδοµένων των περιορισµών που υπάρχουν και στις
προσλήψεις.

Επίσης, πρέπει να αναφέρω εδώ ότι η τρέχουσα µεταρρύθµιση
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και η ανάπτυξη του ΠΕΔΥ
θα συµβάλουν στην ανάπτυξη κοινωνικών υπηρεσιών ψυχικής

υγείας µε την ενσωµάτωση πολυκλαδικών θεραπευτικών οµάδων
στα αστικού τύπου πολυδύναµα κέντρα υγείας που θα αναπτυχ-
θούν, αυτά που θα αντικαταστήσουν τα πολυϊατρεία του ΕΟΠΥΥ.

Όσον αφορά τους ψυχικά πάσχοντες του άρθρου 69, είµαστε
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης για την αναµόρ-
φωση του πλαισίου. Το επόµενο διάστηµα –και σε συνέχεια προ-
ηγούµενης συνάντησης- έχουµε συστηµατική δουλειά µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης για τον επαναπροσδιορισµό του πλαι-
σίου έκδοσης εισαγγελικών παραγγελιών για τους ψυχικά πά-
σχοντες καθώς και για την αναθεώρηση του νοµικού πλαισίου
για τη φύλαξη των ακαταλόγιστων εγκληµατιών, λόγω νοσηρής
διατάραξης των πνευµατικών λειτουργιών, βάσει του άρθρου 69
του Ποινικού Κώδικα.

Θα ήθελα εδώ να πω στον συνάδελφο κ. Κουράκη ότι τα θέ-
µατα που έθεσε για το Νοσοκοµείο του Κορυδαλλού δεν είναι
αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας, αλλά του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης. 

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπε για το πρόγραµµα ΕΣΠΑ και τους
τοξικοµανείς, δεν θα µιλήσω µε λεπτοµέρειες. Οι συνάδελφοι
που είναι παρόντες και ήταν και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων γνωρίζουν ότι πράγµατι υπήρχε ένα πρόγραµµα µε κοι-
νοτικά κονδύλια, το οποίο ξεκίνησε χωρίς να υπάρχει η απα-
ραίτητη νοµική βάση, µε κίνδυνο να απενταχθεί. 

Οι προσπάθειες που γίνονται από την πλευρά του Υπουργείου
µας –αυτή είναι και η έκδοση των αποφάσεων που ανέφερε ο κ.
Κουράκης- είναι και να µη χάσουµε τα 400.000 ευρώ, τα οποία
φαίνεται ότι σπαταλήθηκαν χωρίς νοµική βάση, αλλά και να συ-
νεχιστεί το πρόγραµµα. Όµως, δεν είναι κάτι που εξαρτάται απο-
λύτως από εµάς, αλλά ελέγχεται και από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όσον αφορά την πέµπτη ερώτηση για τα συµπεράσµατα της
αξιολόγησης ως προς την αναγκαιότητα ανάπτυξης νέων µονά-
δων, τον Ιούνιο του 2013, µε βάση τις υφιστάµενες ανάγκες και
τον σχεδιασµό µονάδων και δράσεων σε επίπεδο πρωτογενούς
και δευτερογενούς πρόληψης, το Υπουργείο επεξεργάστηκε
ολοκληρωµένη πρόταση για την ανάπτυξη νέων µονάδων και την
ενίσχυση υφισταµένων ή µονάδων που είναι σε αργία, γνωρίζον-
τας τους περιορισµούς που ισχύουν στις προσλήψεις του προ-
σωπικού και τους περιορισµένους χρηµατοδοτικούς πόρους από
την Ευρωπαϊκή Ένωση στην τρέχουσα Προγραµµατική Περίοδο
2007 και 2014.

Σ’ αυτό το πλαίσιο αναγνωρίσαµε ότι οι µονάδες που έχουν
ανάγκη ενίσχυσης µε προσωπικό ανέρχονται σε σαράντα ανά την
Ελλάδα και το απαιτούµενο προσωπικό είναι πεντακόσια άτοµα.
Ήδη επεξεργαζόµαστε ξανά την πρόταση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τα όσα εισηγούνται τα εµπλεκόµενα ψυχιατρικά νοσοκοµεία,
αλλά και όσα καταργήθηκαν µε τον ν. 4052/2012. Αυτή η πρό-
ταση θα ολοκληρωθεί σύντοµα και πάντως µέσα στις προβλεπό-
µενες προθεσµίες. 

Σε κάθε περίπτωση, δίνουµε προτεραιότητα στην ανάπτυξη
µονάδων ψυχικής υγείας σε πρωτοβάθµιο και δευτεροβάθµιο
επίπεδο, σε συνάρτηση µε τη διαθεσιµότητα των υπαρχουσών
υποδοµών και τη διάθεση του προσωπικού τόσο στον Νοµό Ατ-
τικής, όσο και στην Περιφέρεια, µε στόχο να ανασχεθεί η ροή
ατόµων προς το κέντρο και να εξυπηρετείται ο πληθυσµός σε το-
πικό επίπεδο.

Η έκτη ερώτηση αφορά το µνηµόνιο συνεργασίας Άντορ-Λυ-
κουρέντζου, σύµφωνα µε το οποίο το Υπουργείο πρέπει να στε-
λεχώσει τις µονάδες ψυχικής υγείας, αξιοποιώντας το σύνολο
του προσωπικού, και το πώς υλοποιείται η στελέχωση, όπως λέει
η ερώτηση, «τη στιγµή που έχουν φτάσει στα χέρια των εργαζο-
µένων χαρτιά διαθεσιµότητας». Αυτό είναι κάτι το οποίο το
Υπουργείο δεν γνωρίζει. Πρώτη φορά στην ερώτησή σας το δια-
πιστώνουµε. 

Στα χέρια κανενός εργαζόµενου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν έχουν πάει χαρτιά διαθεσιµότητας στον τοµέα της ψυ-
χικής υγείας. Είναι κάτι το οποίο το Υπουργείο το είχε πει και το
είχε ξεκαθαρίσει από την αρχή -επικαλούµαι την µαρτυρία του κ.
Μαντά, ο οποίος συνόδευε τους εργαζόµενους. Από την αρχή η
διάθεση του Υπουργείου ήταν, αν είναι εφικτό, να µην υπάρξει
διαθεσιµότητα και κινητικότητα στα ψυχιατρικά νοσοκοµεία. Και
δεν έγινε κατόπιν πιέσεων των εργαζοµένων. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ΡΒ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2014 8243



Όπως προανέφερα, το Υπουργείο έχει προβεί σε έναν προ-
γραµµατισµό των αναγκών σε προσωπικό των υφιστάµενων µο-
νάδων ψυχικής υγείας και των αντίστοιχων που µπορούν να
αναπτυχθούν σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου το αµέσως
επόµενο χρονικό διάστηµα -εννοούµε για τις µονάδες όπου
υπάρχει ήδη η απαραίτητη κτηριακή δοµή. Ο προγραµµατισµός,
το είπα, αφορά πεντακόσια άτοµα, σαράντα φορείς.

Για την πλήρη στελέχωση των µονάδων έχουµε σκοπό να αξιο-
ποιήσουµε τις διατάξεις του ν. 4052/2012, που προβλέπουν ότι
όλο το προσωπικό των ψυχιατρικών νοσοκοµείων που καταρ-
γούνται ως νοµικά πρόσωπα µεταφέρεται αυτούσιο στο γενικό
νοσοκοµείο υποδοχής. 

Επίσης, µε διάταξη που έχουµε συντάξει από τον Οκτώβριο
του 2013 και θα συµπεριληφθεί στο νοµοσχέδιο που σας είπα
πριν, για το προσωπικό των τεσσάρων καταργηθέντων ψυχιατρι-
κών νοσοκοµείων, διορθώνουµε κενά και αδυναµίες που παρα-
τηρήθηκαν κατά την εφαρµογή του, στην πράξη. Ωστόσο, δεν θα
πάψουµε να συζητούµε µε τους εµπλεκόµενους φορείς για τον
τρόπο ενσωµάτωσης του προσωπικού στα νοσοκοµεία υποδο-
χής. 

Πάω στην έβδοµη ερώτηση, για το ποιες είναι οι κινήσεις τις
οποίες έχει κάνει µέχρι σήµερα το Υπουργείο για να επαναφέρει
το προσωπικό που έχει προσληφθεί, αλλά δεν έχει απασχοληθεί
στον τοµέα για τον οποίο προσλήφθηκε. Το είπα και πριν ότι
υπάρχει µια σειρά εγκυκλίων, τουλάχιστον τρεις, για την επανα-
φορά του υφιστάµενου προσωπικού στις µονάδες ψυχικής
υγείας που λειτουργούν. Αυτήν τη στιγµή εξετάζουµε τα στοιχεία
του υφιστάµενου προσωπικού του ψυχιατρικού τοµέα που δεν
απασχολήθηκε στον τοµέα για τον οποίο προσλήφθηκε και σε-
βόµενοι τις ευρωπαϊκές επιταγές, θα µεταφέρουµε ή θα επανα-
φέρουµε σε νέες µονάδες ψυχικής υγείας όσους δεν είναι εκεί,
όταν οριστικοποιηθεί το σχέδιο για τον µετασχηµατισµό των ψυ-
χιατρικών νοσοκοµείων.

Στην όγδοη και πολύ σηµαντική ερώτηση, για την αντιµετώ-
πιση της πανθοµολογούµενης ανεπάρκειας δοµών ψυχικής
υγείας που απευθύνονται σε παιδιά και εφήβους, συµφωνούµε
κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ανεπάρκεια των
µονάδων που απευθύνονται σε παιδιά και εφήβους είναι µια
πραγµατικότητα δυσάρεστη. Αναγνωρίστηκε αυτό από τη δική
µας πλευρά και περιελήφθη στο µνηµόνιο Άντορ-Λυκουρέντζου. 

Στο πλαίσιο αυτό και µε σκοπό την προαγωγή και την ενίσχυση
ενός ολοκληρωµένου δικτύου υπηρεσιών ψυχικής υγείας, αξιο-
λογούµε τη δυνατότητα ανάπτυξης νέων µονάδων ψυχικής
υγείας για παιδιά και εφήβους. Αυτό θα γίνει σε όλα τα επίπεδα
περίθαλψης -στο πρωτοβάθµιο, το δευτεροβάθµιο, το τριτοβάθ-
µιο- και πάντοτε σε συνάρτηση µε τις οικονοµικές και τεχνητές
δυνατότητες, τους δεδοµένους περιορισµούς και σε χρηµατο-
δότηση και σε προσωπικό.

Προτεραιότητα δίνουµε στην ενεργοποίηση παιδοψυχιατρικών
τµηµάτων σε γενικά νοσοκοµεία, στην εντατικοποίηση της λει-
τουργίας νέων ιατροπαιδαγωγικών κέντρων, τα οποία θα διαθέ-
τουν δικούς τους οργανισµούς και δεν θα εµπλέκονται µε τα
κέντρα ψυχικής υγείας. 

Όµως, πάνω σε αυτό θα ήθελα να σας πω ότι η πανθοµολο-
γούµενη, όπως συµφωνήσαµε πριν, ανεπάρκεια δεν αφορά µόνο
στις µονάδες, αφορά και στην εκπροσώπηση της παιδοψυχιατρι-
κής στη διαδικασία λήψης αποφάσεων. Αυτό το αντιµετωπίζουµε
µε την εισήγηση της διάταξης για τις τοµεακές επιτροπές -το
ανέφερα στην προηγούµενη απάντηση-, όπου η πρόβλεψη παι-
δοψυχίατρου ως µέλους θα είναι υποχρεωτική. Σκοπεύουµε να
ισχύσουµε και την Επιτροπή Ψυχικής Υγείας του ΚΕΣΥ µε τον
απαραίτητο αριθµό παιδοψυχιάτρων. Γι’ αυτό έχω περισσότερες
λεπτοµέρειες, που ελπίζω να αναφέρω στη δευτερολογία, για να
είµαι και εντός του χρόνου, όσο γίνεται.

Στην ένατη ερώτηση, για το πόσοι είναι οι χρόνιοι ασθενείς των
οποίων εκκρεµεί η µετακίνηση σε µονάδες από-ασυλοποίησης
και το ποιες είναι οι κενές θέσεις. Το είπα και πριν, οι χρόνιοι
ανέρχονται σε διακόσιους σαράντα εννιά. Έχουν συσταθεί σε
τρία υφιστάµενα ψυχιατρικά νοσοκοµεία ειδικές επιτροπές που
αξιολογούν τη δυνατότητα µετακίνησης των χρονίων σε µονάδες
στην κοινότητα. 

Οι κενές θέσεις σε µονάδες µε αποκαταστασιακό χαρακτήρα
στεγαστικού τύπου των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και
ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ανέρχονται σή-
µερα σε τετρακόσιες τριάντα τέσσερις.

Σε περίπτωση κατά την οποία οι χρόνιοι δεν µπορούν να µετα-
βούν στις διαθέσιµες θέσεις των µονάδων ψυχοκοινωνικής απο-
κατάστασης, έχει ληφθεί ειδική µέριµνα για την ανάπτυξη
κατάλληλων µονάδων σε συνεργασία µε τα ψυχιατρικά νοσοκο-
µεία, όπως η ανάπτυξη ειδικών οικοτροφείων στο ΨΝΑ, στο
«ΔΡΟΜΟΚΑΪΤΕΙΟ», και στο ΨΝΘ.

Επίσης, για άτοµα των οποίων η προεξάρχουσα ασθένεια είναι
σωµατική και δευτερευόντως ψυχική, σε συνεργασία µε την ια-
τρική υπηρεσία των ψυχιατρικών νοσοκοµείων έχουν δοθεί οδη-
γίες µε τη σύµφωνη γνώµη τις ιατρικής υπηρεσίας να µετακι-
νούνται σε κέντρα ή κλινικές χρόνιων παθήσεων, κάτι το οποίο
έγινε πρόσφατα, όπου από το «ΔΡΟΜΟΚΑΪΤΕΙΟ» µετέβη ωφε-
λούµενος σε αντίστοιχο κέντρο της Λάρισας. 

Σχετικά µε το προσωπικό των µονάδων στις οποίες θα µετακι-
νηθούν οι χρονίως πάσχοντες, έχει καθοριστεί για τα νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου αναλογία προσωπικού φιλοξενουµένων
στις στεγαστικές µονάδες ως εξής: Ένας φιλοξενούµενος ανά
1,2 εργαζόµενους, ένας φιλοξενούµενος ανά 1,3 εργαζόµενους
για βαριά περιστατικά, όπως είναι ο αυτισµός, ενώ οι αναλογίες
αυτές τηρούνται χωρίς προβλήµατα µε βάση τα στοιχεία που
προσκοµίζει η αρµόδια διαχειριστική αρχή του τοµέα υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω σύντοµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Μακρή, όπως

βλέπω, έχετε διαρθρώσει την οµιλία σας µε βάση τις ερωτήσεις.
Άρα εγώ θα πρότεινα να ολοκληρώσετε τις ερωτήσεις και να
αφήσουµε τα υπόλοιπα για τη δευτερολογία. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Θα αφήσουµε κάποιες
λεπτοµέρειες για τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αν χρειαστεί, κυρία
Μακρή. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Στη δέκατη ερώτηση,
λοιπόν, που αφορά το πώς έχει υλοποιηθεί το χρονοδιάγραµµα
του µνηµονίου συνεργασίας, υπάρχει έτοιµη διάταξη, βάσει της
οποίας θα ορίσουµε ως µέλη των τοµεακών επιτροπών, εκτός
των άλλων, και εκπροσώπους των οικογενειών µε ψυχικά πά-
σχοντες ή εναλλακτικά και τους ίδιους τους λήπτες, όπου µπο-
ρούν να αυτοεκπροσωπούνται. 

Το σύνολο των συστάσεων της Επιτροπής Προστασίας Δικαιω-
µάτων των Ψυχικά Ασθενών και του Συνηγόρου του Πολίτη, σχε-
τικά µε τα δικαιώµατα των ψυχικά πασχόντων, κοινοποιούνται
στα νοµικά πρόσωπα όπου λειτουργούν µονάδες ψυχικής υγείας,
µε σκοπό την πιστή εφαρµογή όσων ορίζονται µε τα παραπάνω
ελεγκτικά όργανα. 

Όσον αφορά στην ενδέκατη ερώτηση, για τους κοινωνικούς
συνεταιρισµούς περιορισµένης ευθύνης, θα ήθελα να πω ότι κατ’
αρχάς συνεργαζόµαστε µε το Υπουργείο Εργασίας, προκειµένου
να αξιολογήσουµε το έργο των ΚΟΙΣΠΕ και να τους υπαγάγουµε
συµπληρωµατικά και αυτοδίκαια στις διατάξεις του ν. 4019/2011
για κοινωνική οικονοµία. Παράλληλα, εγκρίνουµε τη χρηµατοδό-
τηση από κοινοτικούς πόρους βιώσιµων νέων δραστηριοτήτων
που µας αιτούνται οι υφιστάµενοι συνεταιρισµοί και χορηγούµε
άδειες σκοπιµότητας σε νέους ΚΟΙΣΠΕ, µε στόχο να υπάρχει
ένας ΚΟΙΣΠΕ ανά τοµέα ψυχικής υγείας. Αυτή τη στιγµή λειτουρ-
γούν δεκαεπτά. 

Επιπλέον, προσβλέπουµε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ερ-
γασίας, την έκδοση αναγκαίων διοικητικών πράξεων, προκειµέ-
νου να ανατίθενται στους ΚΟΙΣΠΕ κατά αποκλειστικότητα
προµήθειες και υπηρεσίες από φορείς του δηµοσίου και των
ΟΤΑ, σε εφαρµογή της σχετικής ευρωπαϊκής και εθνικής νοµο-
θεσίας και τις δηµόσιες συµβάσεις και την ένταξή τους στο πλαί-
σιο προστατευµένων θέσεων εργασίας. 

Αναφορικά µε την ύπαρξη ανισοτήτων και την παραβίαση των
δικαιωµάτων, όπως λέτε στην ερώτησή σας, αυτήν τη στιγµή στο
Υπουργείο δεν υπάρχουν καταγγελίες, ούτε προφορικές ούτε
ανώνυµες. Εάν εσείς γνωρίζετε κάτι, είµαστε στη διάθεσή σας. 
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Όσον αφορά στη δωδέκατη ερώτηση, που αφορά το ποια υπη-
ρεσία του Υπουργείου ελέγχει την ποιότητα των παρεχοµένων
κλινών και υπηρεσιών ψυχικής υγείας στις ιδιωτικές κλινικές,
σύµφωνα µε το π.δ. 95/2000 και τα άρθρα του –τα οποία δεν θα
αναφέρω για να µη σας κουράζω- η Διεύθυνση Ανάπτυξης Μο-
νάδων Υγείας του Υπουργείου περιλαµβάνει µεταξύ άλλων το
Τµήµα Ιδιωτικών Κλινικών, το οποίο είναι υπεύθυνο για την
άσκηση εποπτείας και ελέγχου και για τον καθορισµό της διαδι-
κασίας της λειτουργίας των ιδιωτικών κλινικών -µεταξύ των
οποίων είναι και οι ψυχιατρικές- και επιπροσθέτως για τις αρµο-
διότητες του Τµήµατος Νοσοκοµειακής Περίθαλψης της Διεύ-
θυνσης Ψυχικής Υγείας. Σύµφωνα µε το ίδιο προεδρικό
διάταγµα, ασκείται η εποπτεία, ο έλεγχος και ο καθορισµός της
λειτουργίας των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου και των
ιδιωτικών κλινικών που παρέχουν υπηρεσίες ψυχικής υγείας. 

Από τη συλλογή των στοιχείων των ιδιωτικών κλινικών, προκύ-
πτει ότι η δυναµικότητα σε κλίνες έχει εύρος από τριάντα πέντε
µέχρι διακόσιες εξήντα. Σήµερα φιλοξενούνται τρεις χιλιάδες
οκτακόσιοι πενήντα επτά ασθενείς σε τριάντα πέντε κλινικές. 

Ένα στοιχείο, το οποίο αξίζει να σας το γνωστοποιήσω και εν-
δεχοµένως να το συζητήσουµε στη δευτερολογία µου, είναι ότι
η πλειονότητα των ιδιωτικών κλινικών δηλώνει ότι κανένας, µα
κανένας, ωφελούµενος δεν έχει µετακινηθεί προς µονάδα ψυχο-
κοινωνικής αποκατάστασης στεγαστικού τύπου των νοµικών
προσώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου. 

Τον Οκτώβριο του 2013 εξέδωσα µια εγκύκλιο για τρίµηνη νο-
σηλεία και διαδικασία µετάβασης των χρονίων και, για τον λόγο
που µόλις προανέφερα και όλοι καταλάβατε, θα εκδοθεί από
εµένα νέα εγκύκλιος για τις ιδιωτικές κλινικές, ώστε να αντιµε-
τωπιστεί αυτή η µακροχρόνια παραµονή των ψυχικά πασχόντων.
Αυτό βεβαίως δηµιουργεί στο Υπουργείο και την υποχρέωση να
αναπτύξει υπηρεσίες ψυχικής υγείας σε κάθε επίπεδο, σε κάθε
τοµέα, ώστε να εξυπηρετείται ο πληθυσµός από τοπικές υπηρε-
σίες και να επιτυγχάνεται εκεί η αποκατάσταση, η προαγωγή και
η πρόληψη της ψυχικής ασθένειας. 

Στη δέκατη τρίτη ερώτηση, που αφορά τη διοικητική ικανότητα
της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας, η ενίσχυση της διοικητικής ικα-
νότητας της διεύθυνσης εξασφαλίστηκε κατ’ αρχάς από το µνη-
µόνιο Άντορ-Λυκουρέντζου. Υπάρχει σαφής αναφορά σε αυτήν,
για να υπάρχει σε επίπεδο Διεύθυνσης ένας διακριτός διοικητι-
κός βραχίονας που θα υλοποιεί την ψυχιατρική µεταρρύθµιση. 

Η ενίσχυση, όµως, της διοικητικής ικανότητας της διεύθυνσης
επετεύχθη και επιδιώκεται και µε µια σειρά άλλων ενεργειών. Για
παράδειγµα, θεσµοθετήθηκε νέο µοντέλο χρηµατοδότησης των
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου Μη Κερδοσκοπικού Χαρα-
κτήρα, δηλαδή αποπληρωµή ανά ωφελούµενο, ώστε να είναι δια-
φανής, τεκµηριωµένη και άµεσα ελεγχόµενη η λειτουργία και
χρηµατοδότηση των µονάδων. 

Ενισχύθηκε το πλαίσιο εποπτείας σε ό,τι αφορά τη διοίκηση
και την οικονοµική διαχείριση των µονάδων ψυχικής υγείας και
καθορίζονται τα στοιχεία που πρέπει να τηρούνται, η µορφή που
πρέπει να έχουν –η οποία είναι και ηλεκτρονική και έντυπη- και
οι διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούνται. 

Επιπροσθέτως, προβλέπεται η λειτουργία ενός ολοκληρωµέ-
νου πληροφοριακού συστήµατος, στο οποίο θα καταχωρίζονται
τα στοιχεία µε ευθύνη των µονάδων, και η δήλωσή τους θα επι-
φέρει έννοµες συνέπειες, κατ’ εφαρµογήν των ισχυουσών διατά-
ξεων. Μάλιστα έχουµε επεξεργαστεί σχετική υπουργική
απόφαση για το πληροφοριακό σύστηµα. Θα  την υπογράψω την
επόµενη εβδοµάδα. Επιπλέον, θα αναλάβουµε και νοµοθετική
πρωτοβουλία στο  νοµοσχέδιο που σας είπα ότι έρχεται, ώστε
να προβλέπεται λεπτοµερέστερα ο τρόπος ελέγχου και να γίνε-
ται πιο αποτελεσµατικός. 

Επανακαθορίστηκε το πλαίσιο απονοµής αδειών στα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ως
προς τις κτηριακές προδιαγραφές, ως προς τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά των συναρµοδίων υπηρεσιών, ώστε να αποφεύγον-
ται καθυστερήσεις στην έκδοση αδειών λειτουργίας που
οφείλονταν σε ασάφειες του θεσµικού πλαισίου. Αναφέρω ενδει-
κτικά το πιστοποιητικό πυρασφάλειας. Επανασυγκροτήθηκαν
δευτεροβάθµια  όργανα ελέγχου –η ΕΔΟΔΕ και η Επιτροπή Ποι-

ότητας- για την άσκηση ελέγχου των µονάδων ψυχικής υγείας
σε δευτεροβάθµιο επίπεδο, τόσο σε ό,τι αφορά διοικητικά  και
οικονοµικά θέµατα όσο και θέµατα ποιότητας, ενδυναµώνοντας
έτσι διοικητικά στην άσκηση το έργο της διεύθυνσης. 

Ενδεικτικά -και αν ενδιαφέρει- αναφέρω ότι κατά τα έτη 2013-
2014 υποθέσεις είκοσι φορέων έχουν παραπεµφθεί στον ΣΕΥΠ,
το σύνολο των ελεγχόµενων εξήντα τεσσάρων φορέων προλη-
πτικά στην ΕΔΟΔΕ για διαχειριστικό έλεγχο, προληπτικά στον
ΣΔΟΕ -οικονοµικός έλεγχος έχει ζητηθεί για το σύνολο των φο-
ρέων, όπως είπα- και στις εισαγγελικές αρχές τρεις υποθέσεις
των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου.  

Σε ό,τι αφορά τη συνδροµή της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας
από ιδιωτική εταιρεία, προβλέπεται από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή από το 1999 µέσω συγχρηµατοδοτούµενων επιχειρησια-
κών προγραµµάτων και έχουν εξασφαλιστεί, όπως είπα
κοινοτικοί πόροι. Παρέχεται διαχρονικά από διαφορετικά νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και στηρίζει υπηρεσίες µε τεχνική
υποστήριξη και σε εξειδικευµένα θέµατα ψυχικής υγείας. Αυτό
γίνεται τηρώντας τη διαφάνεια και τις διαδικασίες ανάθεσης δη-
µοσίων συµβάσεων. Εδώ σας λέω ότι δεν υπερασπίζοµαι δική
µου υπογραφή. 

Στην τελευταία ερώτηση, για το πώς σκοπεύει το Υπουργείο
Υγείας  να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα της ψυχιατρικής εφη-
µερίας στην επικράτεια και ειδικότερα στο Λεκανοπέδιο, οι εφη-
µερίες όλων των νοσοκοµείων συντονίζονται από το ΕΚΕΠΥ και
τις αρµόδιες υγειονοµικές περιφέρειες. Ανάλογα µε την ανά-
πτυξη νέων κλινών σε γενικά νοσοκοµεία αλλά και τη λειτουργία
των πρωτοβάθµιων υπηρεσιών ψυχικής υγείας που θα προτεί-
νουµε, το ΕΚΕΠΥ, σε συνεργασία µε τις υγειονοµικές περιφέ-
ρειες, θα επανακαθορίσει τον τρόπο εφηµερίας των ψυχιατρικών
νοσοκοµείων και των κέντρων ψυχικής υγείας, για να καλύπτον-
ται οι ανάγκες του πληθυσµού. 

Σήµερα στην περιφέρεια, σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχω
στη διάθεσή µου, κατά µέσο όρο τα ψυχιατρικά νοσοκοµεία των
γενικών νοσοκοµείων εφηµερεύουν έντεκα µέρες τον µήνα, µε
το απαιτούµενο προσωπικό. Θα  επιδιώξουµε να υπάρξει εφηµε-
ρία κάθε µέρα. Στο Λεκανοπέδιο εκ περιτροπής εφηµερεύουν
κατά µέσο όρο τέσσερα την ηµέρα. Θέλουµε να υπάρχει συµµε-
τοχή και των πανεπιστηµιακών. Να εφηµερεύουν και το «ΑΤΤΙΚΟ»
και το «ΑΙΓΙΝΗΤΕΙΟ» και τα ψυχιατρικά νοσοκοµεία και το Σαβ-
βατοκύριακο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της  Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Περνάµε τώρα στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.  
Τον λόγο έχει ο κ. Κουρουµπλής για δώδεκα λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες υπήρξε στη Βουλή
µια πραγµατικά προκλητική αταξία σε ό,τι αφορά τον Κανονισµό
της Βουλής. Νοµίζω πως, αν δεν αποκατασταθεί η διαδικασία
που προέκυψε και µε τις ενστάσεις που προέβαλαν τα κόµµατα
–ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα, το «ΠΑΡΩΝ» της ΔΗΜΑΡ-, ουσιαστικά εν τοις πράγ-
µασι, έστω και αν δεν έγινε ονοµαστική ψηφοφορία, αποδεικ-
νύεται ότι η πλειοψηφία της Βουλής δεν συµφωνεί µε το άρθρο
30 του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Κουρουµπλή,
µου επιτρέπετε µισό λεπτό; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Φυσικά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Επειδή ίσως δεν

ήσασταν εδώ, ετέθη αυτό το θέµα από τον κ. Λαφαζάνη. Είπαµε
και συµφωνήσαµε να το θέσουµε στον Πρόεδρο της Βουλής και
µέχρι την Τρίτη, όταν θα γίνει η τελική ψήφιση του νοµοσχεδίου,
να διευκρινιστούν, αν υπάρχουν θέµατα προς διευκρίνιση. 

Το λέω αυτό ούτως ώστε, αν θέλετε, να διαχειριστείτε τον
χρόνο καλύτερα υπέρ της επερώτησης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όσο εκκρεµεί αυτό το θέµα
πάντως, κύριε Πρόεδρε, αφήνει τη Βουλή, κατά την άποψή µου,
εκτεθειµένη. Και οφείλουµε όλοι να προστατεύουµε τη Βουλή µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο σε αυτές τις δύσκολες στιγµές.
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Επίσης, υπάρχει ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα των ηµερών αυτών,
κύριε Πρόεδρε, που αφορά τη διαγραφή των λεγόµενων «αι-
ώνιων φοιτητών». Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο
η Κυβέρνηση πρέπει να το δει µε στην ουσία του, δεδοµένου ότι
µία οριζόντια λογική διαγραφών στον χώρο αυτό θα αδικήσει
πάρα πολλούς ανθρώπους. Κάτω από τις συγκεκριµένες κοινω-
νικοοικονοµικές συνθήκες, τις οποίες όλοι νοµίζω αναγνωρί-
ζουµε, υπάρχουν άνθρωποι, φοιτητές, οι οποίοι δυσκολεύονται
να παραµείνουν στις περιοχές όπου είναι τα πανεπιστήµια, στις
περιοχές όπου φοιτούν, δεδοµένου ότι και οι φοιτητικές εστίες
δυστυχώς συµβάλλουν στο να περιορίζεται η λεγόµενη «δωρεάν
παιδεία», από τη στιγµή που πρέπει να έχεις ένα µηδενικό εισό-
δηµα για να µπορείς να διαµένεις σε φοιτητικές εστίες.

Κύριε Πρόεδρε, επίσης είναι σηµαντικό ότι η Βουλή και η Διά-
σκεψη των Προέδρων αποφάσισε να προχωρήσει τη διαδικασία
που είχε ξεκινήσει µε πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ, για τη συγκρό-
τηση διακοµµατικής κοινοβουλευτικής επιτροπής. Είναι πάρα
πολύ σηµαντική εξέλιξη πάνω στο πολύ µεγάλο ζήτηµα που
αφορά ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Νοµίζω ότι η Βουλή και όλες
οι πτέρυγες της Βουλής από κοινού θα εργαστούν για να δικαιώ-
σουν αυτήν την πάνδηµη επιθυµία του ελληνικού λαού.

Εκείνο που ζητούµε από του Βήµατος αυτού, κύριε Πρόεδρε,
είναι να ενηµερωθεί ο Πρόεδρος της Βουλής και να συγκληθεί
το ταχύτερο η επιτροπή, η οποία πρέπει να αναλάβει αυτό το
συγκεκριµένο έργο.

Υπεισέρχοµαι τώρα στην επερώτηση που κατέθεσε η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα που σήµερα επιχει-
ρούµε να αναδείξουµε είναι ένα πάρα πολύ ευαίσθητο ζήτηµα,
του οποίου η προσέγγιση, όµως, δεν είναι υπόθεση ευαισθησίας
κανενός ούτε καν υπόθεση κοινωνικής συνευθύνης. Είναι υπό-
θεση πολιτικής ευθύνης. Είναι πολιτικό το ζήτηµα που έχει να
κάνει µε όλους αυτούς τους ανθρώπους που λόγω της ιδιαιτε-
ρότητας του προβλήµατός τους, δεν µπορούν να υπερασπιστούν
τα κοινωνικά τους δικαιώµατα, δεν µπορούν να υπερασπιστούν
την αξιοπρέπειά τους.

Ο πολιτισµός λέγεται πολλές φορές ότι µετριέται µε την αφθο-
νία των αγαθών, µε τις υποδοµές, µε τις δυνατότητες που έχουν
οι άνθρωποι. Ο πολιτισµός στην ουσία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, µιας κοινωνίας µετριέται µε το πώς υπερασπίζεται η κοι-
νωνία αυτή συγκεκριµένες οµάδες, που, λόγω ακριβώς είτε της
ηλικίας τους –είναι παιδιά ή ηλικιωµένοι- ή λόγω της ιδιαιτερό-
τητας του προβλήµατός τους, είναι πρόσωπα µε βαριές αναπη-
ρίες και στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι ψυχιατρικά ασθενείς,
είναι άνθρωποι που οφείλει η συντεταγµένη πολιτεία και κοινωνία
να έρθει στη θέση της υπεράσπισης του δικαιώµατός τους, όχι
από απόσταση, όχι εν λόγοις, αλλά εν έργοις. 

Ξέρετε, η ωραιοποίηση είναι ένας πειρασµός. Μίλησε, λοιπόν,
για πειρασµό η κυρία Υπουργός, ότι δεν θα µπει δηλαδή στον
πειρασµό να απαντήσει ενδεχοµένως µε ανάλογο τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε υπερήφανοι ως πολιτεία
και κοινωνία για το τι επικρατεί σε αυτόν τον χώρο; Βεβαίως και
η ισοπέδωση και ο µηδενισµός είναι το ίδιο, είναι η άλλη όψη ενός
νοµίσµατος, που πολλές φορές µπαίνουµε, καµµιά φορά, όσοι
κατά καιρούς είµαστε στην Αντιπολίτευση, σε αυτήν τη λογικής.

Όπως είδατε, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε πολύ σοβαρό και
υπεύθυνο τρόπο προσέγγισε το ζήτηµα και αναγνώρισε σηµαν-
τικές προσπάθειες που έγιναν στο πλαίσιο του προγράµµατος
«Ψυχαργώς». Το πρόγραµµα «Ψυχαργώς», όµως, περιείχε µόνο
αυτά που έγιναν; Μόνο αυτά προβλέπονταν στο πλαίσιο του προ-
γράµµατος «Ψυχαργώς»; 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έζησα την προσπάθεια που
ξεκίνησε το 1994 µε την τότε ηγεσία του Υπουργείου Υγείας, τον
κ. Κρεµαστινό και τον Μανώλη Σκουλάκη, για να απαλειφθεί από
τη χώρα το όνειδος της Λέρου. Ξεκίνησαν θετικές προσπάθειες,
αλλά δεν ολοκληρώθηκαν. Φθάσαµε στο σηµείο να εισαγάγουµε
και σε αυτόν τον χώρο την λεγόµενη «ιδιωτική πρωτοβουλία». Και
αν δεχτεί κανείς το να φθάσουµε κι εκεί, µε ποιο πλαίσιο, µε
ποιον µηχανισµό παρακολουθούµε την ποιότητα των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών σε αυτόν τον χώρο; Με ποιον µηχανισµό ελέγ-
χουµε τις διαχειριστικές ευθύνες που µπορεί να προκύπτουν και

έχουν προκύψει; 
Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις µέρες µας βιώ-

νουµε αυτήν τη µεγαλοπρεπή υπόθεση των λεγόµενων ΜΚΟ, που
έχουν αρπάξει εκατοντάδες εκατοµµύρια, όταν τα νοσοκοµεία
στερούνται βασικά χαρακτηριστικά υλοποίησης των προγραµµά-
των τους. Έχουµε εκατοντάδες εκατοµµύρια που έχουν κατα-
σπαταληθεί και έχουν γίνει βορά και αρπαγή των επιτηδείων και
των «ηµετέρων». 

Χθες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµµετείχα στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Πραγµατικά είναι εκπληκτικά
αυτά στα οποία τοποθετήθηκε ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου
κ. Νικολούδης, τη διαπλοκή του µιντιακού συστήµατος µε το τρα-
πεζικό και την αρπαγή του δηµοσίου χρήµατος. Να πώς έφθασε
η χώρα εδώ. Δεν έφθασε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη
λογική που διακατέχει κάποιους να ενοχοποιούν τους µισθούς
και τις συντάξεις, το εργασιακό κόστος. Είναι συγκεκριµένοι οι
θύλακες που οδήγησαν τη χώρα σε αυτήν την καταστροφή. 

Επανέρχοµαι στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είµαστε περήφανοι για το «κολαστήριο» των φυλακών
Κορυδαλλού, το Ψυχιατρείο Κορυδαλλού, όπου πραγµατικά
συµβαίνουν ανήκουστα πράγµατα; Το ερώτηµα είναι πόσο ευ-
φυές είναι -ας µου επιτραπεί η έκφραση, αλλά δεν απαντάει στην
πραγµατικότητα- να έρχονται Υπουργοί -προκάτοχοί σας, κυρία
Υπουργέ-, αλλά κι εσείς- να κάνετε εξαγγελίες, να λέτε ιδέες,
προτάσεις. Αυτό είναι ένας εύκολος τρόπος. Η ζωή όµως έχει
µία άλλη όψη. Έχει την πραγµατικότητά της και η πραγµατικό-
τητα στον χώρο τον ψυχιατρικό είναι τραυµατική, οδυνηρή. Δο-
κιµάζονται και χειµάζονται αξιοπρέπειες και ανυπεράσπιστες
ψυχές, διότι, ενώ υπάρχει σπατάλη και υπήρξαν πάρτι στον χώρο
της υγείας και στον χώρο των προµηθειών της υγείας, αφήσαµε
και αφήνεται αυτός ο χώρος ανυπεράσπιστος, αστελέχωτος. Ας
ξεκινήσουµε από την αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου, για να
φθάσουµε στις µονάδες του «Ψυχαργώς». Είναι προς τιµήν σας
-γιατί εµείς θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς- που αναγνωρίζετε ότι
σε έναν ακόµα πιο ευαίσθητο τοµέα του συγκεκριµένου χώρου,
στον τοµέα προστασίας και στήριξης των παιδιών και των εφή-
βων που έχουν την ατυχία στη ζωή τους να βιώνουν αυτό το µαρ-
τύριο το ψυχιατρικό, δεν µπορούµε να παρουσιάσουµε συγκε-
κριµένο, απτό πρόγραµµα που υλοποιείται, προκειµένου να υπε-
ρασπίσουµε ακριβώς την αξιοπρέπεια αυτών των παιδιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό ζή-
τηµα το ζήτηµα που σήµερα πραγµατεύεται η ελληνική Βουλή.
Οφείλουµε, λοιπόν, να δούµε µε ποιον τρόπο θα το αντιµετωπί-
σουµε, εξαντλώντας όλα τα περιθώρια. Πρέπει να το αντιµετω-
πίσουµε µε συγκεκριµένο τρόπο, διότι, ακόµα και νόµους να
ψηφίσετε, κυρία Υπουργέ, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα τελευ-
ταία δέκα χρόνια έχουν προβλεφθεί σε νόµους πενήντα τρεις χι-
λιάδες υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες δεν έχουν εκδοθεί,
καθώς επίσης και χιλιάδες διατάγµατα, τα οποία δεν έχουν εκ-
δοθεί. 

Άλλωστε, όπως σας είπα, υπάρχει ψηφισµένος νόµος που ζη-
τάει να υπαχθούν στο Υπουργείο Υγείας τα νοσοκοµεία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, δηλαδή τα ψυχιατρικά νοσοκοµεία και
τα άλλα νοσοκοµεία των φυλακών, όµως αυτός δεν υλοποιείται.
Αυτή είναι µία πραγµατικότητα που εκθέτει όλους. Σ’ αυτό το ζή-
τηµα ειλικρινά δεν θα ήθελα να ανέβουν οι τόνοι, γιατί είναι ένα
ζήτηµα που πιστεύω ότι µας απασχολεί όλους, αλλά αφήνουµε
αυτές τις µονάδες στην τύχη τους.

Κυρία Υπουργέ, είστε από µία περιοχή όπου ξέρετε τι γίνεται
στον τοµέα των γηροκοµείων. Πενήντα τρία γηροκοµεία ζουν σε
κατάσταση απελπισίας, διότι δεν έχει λυθεί οριστικά το ζήτηµα
της συνέχισης των νοσηλίων τους. Ξέρετε τι γίνεται και µε τα
ιδρύµατα της πρόνοιας τα οποία ασχολούνται µε παιδιά µε νοη-
τική υστέρηση, µε παιδιά µε σύνδροµο Down, µε αυτισµό. Είναι
έτοιµα να κλείσουν, γιατί η πολιτεία αδυνατεί να τα στηρίξει,
όταν, ακόµα και σήµερα, όπως προείπα, βλέπουµε γύρω µας
σπατάλες σε συγκεκριµένους τοµείς της δηµόσιας ζωής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι το Υπουργείο θα πρέπει µε συγκεκριµένο

τρόπο να έλθει εδώ στη Βουλή και να µας αναφέρει συγκεκρι-
µένα µέτρα σε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα. Δεν επιτελούµε
την ευθύνη που έχουµε ως θεσµικοί εκπρόσωποι σ’ αυτήν την
πολιτεία µε το να ερχόµαστε εδώ και να διαβάζουµε κάποια κεί-
µενα που µας γράφουν υπηρεσιακοί παράγοντες και να νοµί-
ζουµε ότι έχουµε επιτελέσει τον ρόλο µας και τον σκοπό µας σ’
έναν πάρα πολύ ευαίσθητο τοµέα, όπου όλοι µπορούµε να συ-
νεισφέρουµε, ο καθένας µε τον δικό του τρόπο. 

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο
να µας πει πώς θα στελεχώσει όλες αυτές τις µονάδες, πώς θα
αναβαθµιστούν, πώς θα υπάρχει αξιολόγηση της ποιότητας της
δουλειάς, κυρίως σε χώρους όπου οι ίδιοι οι άνθρωποι δεν µπο-
ρούν να υπερασπιστούν το δικαίωµα της αξιοπρέπειάς τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κωνσταντι-
νόπουλος έχει τον λόγο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Άκουσα για την πρωτοβουλία που πήρατε για τη χθεσινή δια-
δικασία. Θα σας πω ότι νοµίζω πως το µήνυµα της χθεσινής δια-
δικασίας της ψηφοφορίας µάς αδικεί όλους. Σ’ αυτήν τη δύσκολη
στιγµή για τον κοινοβουλευτισµό, όπου όλοι ψάχνουν αφορµές,
νοµίζω ότι εµείς πρέπει να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, να µη
δίνουµε λάθος µηνύµατα και να µη βάζουµε «βούτυρο στο ψωµί»
όλων αυτών που δεν θέλουν να λειτουργεί το Κοινοβούλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της ψυχικής υγείας
στην Ελλάδα είναι ένα θέµα το οποίο πιθανόν χωρίζεται σε τρεις
περιόδους. Στην πρώτη περίοδο είχαµε στιγµατιστεί διεθνώς µε
τον όρο «λεροποίηση». Μετά είχαµε την ψήφιση του νόµου για
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, τη δεκαετία του ’80, και τις προσπά-
θειες που έγιναν τη δεκαετία του ’90, όπως είπε ο κ. Κουρουµ-
πλής, και το 2000 µε το πρόγραµµα «Ψυχαργώς». Βεβαίως δεν
µπορούµε να µη δούµε και τη νέα περίοδο, µετά το 2010, και τη
δύσκολη οικονοµική κρίση που περνάει η χώρα µας.

Νοµίζω ότι έστω και καθυστερηµένα η χώρα µας και –εδώ θα
ήθελα να το πω- οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ προσπάθησαν να
αποτινάξουν αυτό το στίγµα της «λεροποίησης», το οποίο ήταν
ένας διεθνής όρος και µιλούσε για τον τρόπο µε τον οποίο οι ψυ-
χικά ασθενείς νοσηλευόντουσαν στη χώρα µας. Άρχισε µετά από
το ’83, το ’94 και το ’95 να µπαίνει µε άλλους όρους, δηµιουργή-
θηκε το πρόγραµµα «Ψυχαργώς» και οι δοµές εντός και εκτός. 

Μάλιστα, εκείνον τον καιρό κατά τον οποίο πραγµατικά υπήρξε
µια µεγάλη µεταρρύθµιση σε αυτό το επίπεδο, θα πρέπει να ξε-
καθαρίσουµε ότι υπήρξε και µεγάλη σπατάλη πόρων από τα κοι-
νοτικά πλαίσια στήριξης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -και θα
σας πω για την περιοχή µου- άνθρωποι που τότε διαχειρίστηκαν
τα προγράµµατα «Ψυχαργώς» στον τοµέα της υγείας του
ΠΕΣΥΠ, παραδείγµατος χάριν, όπως ήταν ο κ. Βουδούρης, ο
οποίος χειρίστηκε εκείνον τον καιρό αυτό το θέµα, έχετε την ευ-
τυχία εσείς σήµερα να είναι στον χώρο σας και να τον στηρίζετε.
Μαθαίνω ότι είναι και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Οµά-
δας των Ανεξάρτητων Βουλευτών στη σηµερινή συζήτηση.  Θα
ήταν, λοιπόν, καλό και για εµένα και για όλους µας να έχουµε µία
πληροφόρηση για το αν οι πόροι που χρησιµοποιήθηκαν εκείνη
την εποχή –γιατί ήταν πάρα πολλοί οι πόροι τότε- χρησιµοποι-
ήθηκαν µε τον σωστό τρόπο και αν αυτές οι δοµές µε τον τρόπο
µε τον οποίο έγιναν έδειχναν να έχουν µέλλον ή αν απλά σε λίγο
καιρό, όταν θα είχαµε ένα οικονοµικό πρόβληµα –όπως και έγινε-
θα είχαµε τα γνωστά ελλείµµατα και τα γνωστά προβλήµατα. 

Ένα άλλο θέµα, όµως, που νοµίζω ότι πρέπει να αντιµετωπί-
σουµε και να διευκρινίσουµε είναι ότι, όταν µιλάµε για τους ψυ-
χικά ασθενείς, δεν εννοούµε µόνον αυτούς που βρίσκονται εντός
των δοµών ή εκτός των δοµών. Είναι και οι ψυχικά ασθενείς που
διαµένουν µε την οικογένειά τους και αυτό  συµβαίνει σε ένα
πολύ µεγάλο ποσοστό. Εκεί πραγµατικά η πολιτεία δεν έχει βρει

τις κατάλληλες δοµές, για να µπορέσει να στηρίξει την οικογέ-
νεια που έχει τον ψυχικά ασθενή στο σπίτι της. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω –και δεν θα το κάνω από αντι-
πολιτευτική διάθεση, γιατί έκανα και την κριτική- ότι και την πε-
ρίοδο του 2004-2009, παρ’ όλες τις εξαγγελίες που έκαναν και
τις καλές προθέσεις που είχαν τότε οι Υπουργοί της Νέας Δηµο-
κρατίας, δεν προχώρησαν σε µια σειρά από σηµαντικές τοµές.
Δεν λειτούργησαν οι ψυχιατρικές κλινικές στα νοσοκοµεία, δεν
δηµιουργήθηκαν και δεν λειτούργησαν περισσότερα κέντρα ψυ-
χικής υγείας, δεν έγιναν περισσότερα νοσοκοµεία ηµέρας, δεν
δηµιουργήθηκαν οι µετανοσοκοµειακοί ξενώνες. Δεν εφαρµό-
στηκε η τοµεοποίηση, δεν προχώρησαν οι προβλεπόµενες δρά-
σεις εκπαίδευσης, κατάρτισης και εξειδίκευσης του προσωπικού,
όπως προέβλεπε το πρόγραµµα «Ψυχαργώς». Επίσης, δεν επι-
καιροποιήθηκε ή δεν καταρτίστηκε το εθνικό σχέδιο δράσης για
την ψυχική υγεία. Αυτό ήταν µία έλλειψη, η οποία δυσκόλεψε
ακόµα περισσότερο την κατάσταση η οποία δηµιουργήθηκε µετά
το 2009. 

Ας είµαστε ειλικρινείς. Μετά τη µεγάλη κρίση του 2009 δεν
έχουµε την ποιότητα των υπηρεσιών που είχαµε τα προηγούµενα
χρονικά διαστήµατα, γιατί η κρίση ήρθε να χτυπήσει εκεί όπου
υπήρχε το πρόβληµα. Δηλαδή, ποιο ήταν το πρόβληµα; Το πρό-
βληµα ήταν ότι τους πόρους για το κοινωνικό κράτος δεν τους
δίναµε σε αυτούς που το είχαν ανάγκη, αλλά τους κατασπατα-
λούσαµε σε οποιονδήποτε άλλον τοµέα. Άλλωστε αυτό ήταν και
το µεγάλο πρόβληµα του κοινωνικού κράτους, ότι δηλαδή οι
πόροι δεν πήγαιναν σε αυτούς που τους είχαν ανάγκη και η
κρίση, βεβαίως, ήρθε και το µεγιστοποίησε αυτό. 

Στην Τρίπολη είχαµε τη δυνατότητα να έχουµε και µονάδες
εντός, όπως είναι το ψυχιατρείο, και µονάδες εκτός, όπως είναι
το πρόγραµµα «Ψυχαργώς». Οι εργαζόµενοι στο Ψυχιατρείο της
Τρίπολης δίνουν όλες τους τις δυνάµεις. Και δεν είναι µόνο οι
εργαζόµενοι στα δηµόσια νοσοκοµεία. Εδώ θα ήθελα να πω ότι
υπάρχουν και οι εργαζόµενοι στους ιδιωτικού δικαίου φορείς, οι
οποίοι κάνουν τη νοσηλεία ασθενών µε ψυχικές παθήσεις και, µε
πάρα πολλές καθυστερήσεις, στηρίζουν και αυτοί παράλληλα τη
µεγάλη αυτήν προσπάθεια. Άρα αυτό που θα ήθελα να πω, κύριε
Υπουργέ -και είµαι σίγουρος ότι κάνετε το καλύτερο δυνατόν που
θα µπορούσαµε αυτήν τη στιγµή-, είναι ότι χρειάζεται αυτή τη
στιγµή να δούµε το θέµα και να κάνουµε µια επαναπροσαρµογή
στα καινούργια δεδοµένα, να δούµε σε ποια διαδικασία βρίσκον-
ται τα ψυχιατρικά τµήµατα µέσα στα νοσοκοµεία και να κάνουµε
τις απαραίτητες προσαρµογές. Το πρόβληµα είναι, όπως είπε ο
εισηγητής, ότι οι ψυχικά ασθενείς έρχονται µετά από απόφαση
του εισαγγελέα και πολλές φορές αυτούς τους ανθρώπους δεν
µπορούµε να τους νοσηλεύσουµε και να τους παράσχουµε τις
απαραίτητες υπηρεσίες. 

Δεν µπορεί να φεύγει κάποιος από την Κεφαλλονιά και να έρ-
χεται στην Τρίπολη. Πρέπει να δούµε πώς θα λειτουργήσει σε
περιφερειακό επίπεδο, σε τοπικό επίπεδο και σε κεντρικό, µε τα
νέα δεδοµένα, η µεταρρύθµιση αυτή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κυρία Βούλτεψη

έχει τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ήταν και είναι µια πολύ χρήσιµη συζήτηση αυτή που κάνουµε,

γιατί πραγµατευόµαστε ένα ζήτηµα που δεν άπτεται αποκλει-
στικά και µόνο της υγείας, αλλά της ψυχικής υγείας, δηλαδή,
ασθενειών που σχετίζονται µε τον νου και την ψυχή. Εποµένως
είναι πολύ χρήσιµα όλα όσα ακούγονται µέσα στην Αίθουσα. 

Θέλω να σηµειώσω την αναλυτική ενηµέρωση που έκανε η
Υφυπουργός κ. Μακρή απαντώντας σε ένα προς ένα τα ερωτή-
µατα. Αν υπάρχουν περαιτέρω απορίες, προφανώς αυτό θα γίνει
στη δευτερολογία. Όµως νοµίζω ότι δεν µπορεί να υπάρχει ούτε
ψόγος ούτε παράπονο όσον αφορά στην κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Δόθηκαν
απαντήσεις. Προφανώς χρειάζεται να γίνουν πολλά. Νοµίζω ότι
είναι ένα ζήτηµα µε το οποίο πρέπει να ασχοληθούµε όλοι. 

Υπάρχει ένα πρόβληµα, το οποίο δεν είναι τωρινό. Ένα τµήµα
του πληθυσµού αντιµετωπίζει τέτοια ζητήµατα. Οφείλουµε, λοι-
πόν, εµείς και από πλευράς παροχής υπηρεσιών υγείας αλλά και
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για ανθρωπιστικούς καθαρά λόγους, ειδικά σε αυτό το κοµµάτι,
να µπορούµε να ανταποκριθούµε σ’ αυτές τις ανάγκες της κοι-
νωνίας.

Επειδή είναι πολύ σοβαρό το θέµα και θεωρώ σηµαντική τη
συµβολή όλων, θα ήθελα να κάνω δυο-τρεις παρατηρήσεις στα
άλλα θέµατα τα οποία ετέθησαν. Συµφωνώ ότι µπορεί να υπάρχει
ένα θέµα στα ψυχιατρεία και στα νοσοκοµεία των φυλακών, πλην
όµως πράγµατι εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα, αφού ανήκουν στη δι-
καιοδοσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης και άρα πρέπει να δούµε
πώς θα αντιµετωπιστεί αυτό. Το είπε και η κυρία Υπουργός. Το
είπαν και όλοι. 

Αναφέρθηκε ο κ. Κουρουµπλής στο θέµα των «αιωνίων φοιτη-
τών». Τώρα νοµίζω ότι πρέπει να καθορίσουµε πολύ σύντοµα την
έννοια του «αιώνιου φοιτητή». Η έννοια του «αιώνιου φοιτητή», ο
οποίος βρίσκεται επί τριάντα χρόνια εκτός ακαδηµαϊκής διαδικα-
σίας, νοµίζω ότι δεν έχει να κάνει µε την κρίση των τελευταίων
ετών. Άρα εδώ πρέπει να το ξεχωρίσουµε αυτό. Αν υπάρχουν κά-
ποια προβλήµατα σχετιζόµενα µε τη σηµερινή κρίση, αυτά αφο-
ρούν όχι τόσο σε αυτούς που έχουµε µάθει να αποκαλούµε
«αιώνιους φοιτητές» αλλά σε κάποιους που µπήκαν απλώς στο
πανεπιστήµιο πριν από κάποια χρόνια, που δεν είναι τόσα πολλά.
Άρα αυτό πρέπει να το καθορίσουµε. 

Θέλω να πω, επίσης, για το θέµα της επιτροπής για τις γερµα-
νικές αποζηµιώσεις, ότι έχει αρχίσει η διαδικασία συγκρότησής
της. Κάποια κόµµατα έχουν ήδη δώσει τα ονόµατα των Βουλευ-
τών.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όλα τα κόµµατα τα έχουν
δώσει.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σήµερα έγινε αυτό; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Χθες.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ωραία. Θέλω να πω ότι ίσως υπήρξε µία

καθυστέρηση δύο, τριών ηµερών, γιατί από το δικό µας κόµµα
υπήρχε µεγάλη προσφορά και προσπαθούσαµε να «τετραγωνί-
σουµε τον κύκλο», γιατί ήταν και Βουλευτές που προέρχονταν
από τις περιοχές των Ολοκαυτωµάτων, άρα το έχουν ζήσει και
θέλουν να εκπροσωπούν τις περιοχές τους. Απλώς, τώρα θα βρε-
θούµε µπροστά σε µία άβολη κατάσταση -νοµίζω- όσον αφορά
τη συµµετοχή κόµµατος, το οποίο χρησιµοποιεί τα ναζιστικά σύµ-
βολα. Θα είναι ένα πρόβληµα αυτό, το οποίο πρέπει να το δούµε.

Σε αυτό το κοµµάτι θα ήθελα να πω, µε όλη τη συµπάθεια και
την εκτίµηση ότι δεν καταλαβαίνω γιατί έχει γίνει όλη αυτή η ιστο-
ρία στον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι ιδεολογικό το πρόβληµα µόνο. Είναι
πιο βαθύ. Από κει και πέρα, όλοι οι Βουλευτές είµαστε εδώ για
να βοηθήσουµε, να συµβάλουµε και µε τις ερωτήσεις µας αλλά
και µε τις προτάσεις µας, για να πάει καλύτερα το θέµα της ψυ-
χικής υγείας στην πατρίδα µας, το οποίο είναι ένα από τα παρα-
µεληµένα κοµµάτια. Όµως, διαπιστώσαµε όλοι σήµερα εδώ ότι
η αρµόδια Υφυπουργός έδειξε και µε επιχειρήµατα και µε συγ-
κεκριµένες απαντήσεις ότι ασχολείται. Και έχει σκύψει πάνω από
το θέµα και η Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Όµως, και όσοι
ασχολούµεθα µε το θέµα -για παράδειγµα εγώ προσωπικά δεν
είµαι µέλος της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, πλην όµως
είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για τα θέµατα υγείας-
όποια βοήθεια µπορούµε να προσφέρουµε και όπου µπορούµε
να παρέµβουµε και σε άλλους τοµείς που µπορεί να εµπλέκονται,
θα το κάνουµε µε µεγάλη ευχαρίστηση. 

Σηµειώνω, λοιπόν, και τη χρησιµότητα της σηµερινής επερώ-
τησης, αλλά και τον άψογο τρόπο µε τον οποίο κινήθηκε η κοι-
νοβουλευτική διαδικασία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς κι ευχαριστούµε και θερµά για τα σχόλιά σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί - συνοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Καρδίτσας, Α’
Τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κουκούτσης έχει τώρα τον λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να προηγηθώ εγώ γιατί πρέπει να φύγω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Κουκούτση,

δέχεστε να δώσω τον λόγο στον κ. Μαριά που πρέπει να φύγει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Βεβαίως, κανένα πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Μαριά,

έχετε έξι λεπτά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είχα ζητήσει µία προτί-

µηση και από τους συναδέλφους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συγγνώµη, δεν το

είχα αντιληφθεί.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεν πειράζει. Περίµενα

στη σειρά µου µετά. Απλώς, υπάρχει µία διεθνής συνάντηση που
πρέπει να κάνουµε.

Κύριε Πρόεδρε, ήρθα σήµερα πρωί-πρωί, µε την έναρξη της
διαδικασίας, διότι ήθελα να αναφέρω αυτά τα οποία συνέβησαν
χθες. 

Χθες, λοιπόν, κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας κι ενώ ήταν
σαφές ότι στο άρθρο 30 εκατόν είκοσι επτά Βουλευτές ψήφισαν
κατά -δηλαδή, Ανεξάρτητοι Έλληνες, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και ΚΚΕ-
και η µόνη πολιτική δύναµη που ψήφισε υπέρ ήταν η Νέα Δηµο-
κρατία, το οποίο και επισηµάναµε εν προκειµένω στον κ. Μαρκο-
γιαννάκη που προήδρευε και ήταν σαφέστατο αυτό, διότι η
ΔΗΜΑΡ είχε δηλώσει παρούσα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: «Παρών» εννοείτε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Παρούσα η ΔΗΜΑΡ.
...και οι συνάδελφοι των άλλων κοµµάτων δεν ήταν εδώ, ήταν

λοιπόν ξεκάθαρο ότι είχε απορριφθεί το άρθρο 30. Πέραν τού-
του, είχε προηγηθεί και στη συζήτηση ότι έτσι θα καταλήξει, διότι
το ΠΑΣΟΚ επέµενε να καταψηφίσει.

Ενώ, λοιπόν, ήταν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Απλώς, κύριε Μαριά,

σας ενηµερώνω -θα ολοκληρώσετε τον συλλογισµό σας για να
καταγραφεί- ότι ετέθη το θέµα, ενηµερώθηκε ο Πρόεδρος της
Βουλής κι αν χρειαστεί, θα το δει και η διάσκεψη.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ακούστε, λοιπόν. Δεν
είναι τόσο απλό, διότι υπήρξε διαµαρτυρία και εκείνη την ώρα.
Υπήρχε, όµως, συνεχής επιµονή του Προεδρείου να µη σταθεί
να δει αν έχει κάνει λάθος. Το θέµα είναι ότι εµείς ως Ανεξάρτη-
τοι Έλληνες, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, υποβάλαµε και ένσταση επί της
ψηφοφορίας, που σήµαινε ότι δόθηκε η δυνατότητα στο Προ-
εδρείο να τα ξαναδεί τα θέµατα. 

Με ταχύτατες διαδικασίες -και αυτό είναι σηµαντικό, ούτε καν
µας άκουσε- απέρριψε την ένσταση την οποία, υποτίθεται, έβαλε
σε ψηφοφορία, αλλά φαντάζοµαι ότι την ένσταση τη δικιά µας,
την υποστήριζαν και αυτοί που ψήφισαν κατά. Εποµένως κι εκείνη
την ψηφοφορία, τη δεύτερη, επί της ενστάσεως, την έχασε. 

Λοιπόν, αυτή η συµπεριφορά από πλευράς του Προεδρείου
και όλος ο χειρισµός νοµίζω ότι είναι ένα τεράστιο πολιτικό θέµα,
το οποίο πρέπει να µας απασχολήσει.

Δεν είναι µόνο το ζήτηµα ότι κατεψηφίσθη το άρθρο 30 και εµ-
φανίζεται στα Πρακτικά ότι υπερψηφίστηκε. Υπάρχει θέµα και
για τον Προεδρεύοντα τη στιγµή εκείνη, για τη συµπεριφορά του
-δείτε το βίντεο- και τον τρόπο που λειτούργησε. Εµείς θεωρούµε
ότι υπάρχει σοβαρό θέµα και πιστεύουµε ότι ο κ. Μαρκογιαννά-
κης πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του και πρέπει να παραιτη-
θεί. Αυτή είναι η θέση µας, την οποία δηλώνουµε εδώ στο Σώµα.

Πέραν τούτου, υπάρχει η δυνατότητα -δεν είναι θέµα µόνο του
Προεδρείου- για να λυθεί το θέµα. Εν πάση περιπτώσει, την
Τρίτη, που θα ψηφιστεί επί του συνόλου, καλούµε την Κυβέρνηση
να αποσύρει το συγκεκριµένο άρθρο και έτσι να τελειώσει τε-
χνικά το ζήτηµα. Διότι πλέον, έτσι όπως ήρθαν τα πράγµατα, δεν
υπάρχει και τεχνικός τρόπος να αντιµετωπιστεί το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Μαριά, κατα-
γράφηκε η άποψή σας. Επειδή όµως συζητάµε για µια συνε-
δρίαση και δεν είναι εδώ εκείνος που είχε την ευθύνη της, εγώ
νιώθω µια δυσκολία. Τα ακούω αυτά, αλλά τα αφήνω χωρίς σχο-
λιασµό. Σε ό,τι αφορά το θέµα, κάνατε την πρότασή σας. Ο Πρό-
εδρος έχει ενηµερωθεί. Αν χρειαστεί να επανέλθουµε, θα το
κάνουµε µε τον τρόπο που προβλέπει ο Κανονισµός.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ωραία. Κατετέθη η
άποψή µας στα Πρακτικά, για να ληφθεί δεόντως υπ’ όψιν.
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Κύριε Πρόεδρε, το θέµα το οποίο συζητούµε είναι πραγµατικά
πάρα πολύ σοβαρό, στη χώρα µας, όπου η υπόθεση «Ψυχιατρείο
της Λέρου» νοµίζω ότι κατέγραψε στα µάτια της Ευρώπης µια
αλγεινή εικόνα της πατρίδας µας. Να υπενθυµίσω ότι το Κρατικό
Θεραπευτήριο της Λέρου, που ιδρύθηκε το 1958, για να αντιλη-
φθούµε και µε ποια λογική προχωρούσαµε τότε, ονοµάστηκε
«Αποικία Ψυχοπαθών Λέρου». Δηλαδή, όλη η αντίληψη ήταν µια
αντίληψη ιδρυµατοποίησης, µια αντίληψη µε βάση την οποία συγ-
κέντρωσαν όλους τους ψυχικά ασθενείς, τέσσερις χιλιάδες
άτοµα, και τους στοίβαξαν κυριολεκτικά στη Λέρο.

Αυτή η αντίληψη του ιδρυµατισµού άρχισε να σπάει από το
1982-1984 και µετά, αλλά νοµίζω ότι δεν έχει ολοκληρωθεί το πέ-
ρασµα σε µια συνολικά διαφορετική αντιµετώπιση της κατάστα-
σης. Διότι το ζήτηµα της ψυχικής υγείας του πληθυσµού είναι
σηµαντικό και για τους πολίτες, διότι έχει σχέση µε την ανάπτυξη
του πνευµατικού και συναισθηµατικού τους κόσµου, αλλά και για
την κοινωνία, διότι έχει σηµαντικές επιπτώσεις στην ευηµερία,
στην αλληλεγγύη και στην κοινωνική δικαιοσύνη.

Είναι χαρακτηριστικό το εξής: Βρήκα µια έκθεση της Επιτρο-
πής Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων το 2005, δηλαδή πριν ξεσπάσει η
κρίση, κύριε Πρόεδρε, µε τίτλο «Πράσινη Βίβλος Βελτίωση της
ψυχικής υγείας του πληθυσµού. Προς µια στρατηγική σχετικά µε
την ψυχική υγεία για την Ευρωπαϊκή Ένωση», η οποία αναφέρει
ότι η κατάθλιψη το 2020 προβλέπεται να είναι η σοβαρότερη
αιτία ασθένειας του αναπτυγµένου κόσµου. Έβαζε, λοιπόν, από
τότε αντίστοιχα θέµατα η Ευρωπαϊκή Ένωση, σε µια φάση που
δεν είχε επέλθει καν η οικονοµική κρίση.

Στην Ελλάδα, λοιπόν, του µνηµονίου έχουµε ορισµένα δεδο-
µένα: Πρώτον, φτωχοποίηση του ελληνικού λαού, όπου τουλά-
χιστον το 34% είναι κάτω από τα όρια της φτώχειας, υπάρχει
ενάµισι εκατοµµύριο ανέργων, ανασφάλεια οικονοµική, επτακό-
σιες ογδόντα χιλιάδες οφειλετών σε ασφαλιστικά ταµεία, ενάµισι
εκατοµµύριο οφειλέτες στο δηµόσιο και συνεχείς κατασχέσεις,
«κόκκινα» δάνεια σε τράπεζες και συνεχείς κατασχέσεις. Αυτά,
λοιπόν, οδηγούν σε τεράστιο πρόβληµα, σε αυτοκτονίες, σε κα-
τάθλιψη.

Υπάρχει µια έρευνα, την οποία δηµοσίευσε η «Εφηµερίδα των
Συντακτών» στις 25 Φεβρουαρίου του 2014, που είναι έρευνα πα-
νεπιστηµίων της Αγγλίας, και λέει ότι έχουµε αύξηση κατά 120%
της ζήτησης υπηρεσιών ψυχικής υγείας, την ώρα που οι περικο-
πές στον συγκεκριµένο τοµέα αγγίζουν το 55% στο διάστηµα
2011-2012. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι η κατάσταση στην οποία
βρισκόµαστε σήµερα στη χώρα µας είναι πραγµατικά ιδιαίτερα
απελπιστική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι, λοιπόν, η κρίση και τα µνηµόνια οδήγησαν σε επιδείνωση
της ψυχικής υγείας των πολιτών. Και εδώ υπεισέρχεται πλέον ο
δεύτερος παράγων, αφού ταυτόχρονα, έχουµε µείωση, λόγω του
ίδιου του µνηµονίου, στη χρηµατοδότηση των δοµών ψυχικής
υγείας και συνολικά στο σύστηµα της δηµόσιας υγείας.

Αυτή, λοιπόν, η αντίφαση δεν µπορεί να συνεχιστεί. Πρέπει να
βρεθούν τρόποι, για να δούµε πώς στο τεράστιο ζήτηµα, στο ση-
µαντικό ζήτηµα αυτό της ψυχικής υγείας πρέπει να πάρουµε
πολύ συγκεκριµένα µέτρα.

Ακούσαµε τις προτάσεις και το τι προτίθεται να κάνει το
Υπουργείο. Νοµίζουµε ότι όλα αυτά δεν είναι επαρκή. Αλλά κυ-
ρίως, παρά τις όποιες προσπάθειες µπορεί να γίνουν, όταν υπάρ-
χει ο κορµός ο βασικός, δηλαδή ότι σήµερα λόγω του µνηµονίου
βρισκόµαστε σε µια κατάσταση που η ψυχική υγεία συνολικά του
πληθυσµού, έτσι όπως διαµορφώνεται, µπαίνει σε µια φάση χει-
ροτέρευσης, αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορεί να δοθεί πλήρης
απάντηση στο θέµα αυτό.

Σε αυτή, δε, τη µελέτη -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- βρήκα
τα εξής στοιχεία τα οποία µάλιστα είναι χαρακτηριστικά, αφού
είναι, στοιχεία του 2002 για τις αυτοκτονίες σε όλη την Ευρώπη.
Σύµφωνα µε αυτά η Ελλάδα κατατάσσεται τελευταία στις αυτο-
κτονίες. Οι χιλιάδες αυτοκτονίες στην εποχή του µνηµονίου απο-
δεικνύουν πως στην πορεία η κατάσταση επιδεινώθηκε
δραµατικά! Και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το λάβουµε σοβαρά
υπ’ όψιν.

Επίσης, και το µοντέλο το οποίο παρουσιάζεται, δηλαδή τόσο
της απόσυρσης του κράτους από τα θέµατα της δηµόσιας
υγείας όσο και της ιδιωτικοποίησης ή της ανάθεσης σε διάφορες
ΜΚΟ σχετικής δράσης και υποκατάστασης στον τοµέα αυτόν του
ρόλου του κράτους -µια κλασική νεοφιλελεύθερη αντίληψη- νο-
µίζω ότι και σήµερα δεν µπορεί να δώσει λύση.

Εποµένως θεωρούµε ότι το θέµα αυτό είναι πολύ σοβαρό. Δό-
θηκε ευκαιρία σε όλες τις πολιτικές δυνάµεις να το αναπτύξουν,
να τοποθετηθούν. Νοµίζω ότι χρειάζεται µια πολύ σηµαντικότερη
παρέµβαση της πολιτείας για να αντιµετωπιστούν τα προβλή-
µατα αυτά. Θεωρούµε ότι, όπως και σε άλλα ζητήµατα, µπο-
ρούµε να πούµε ότι το µνηµόνιο βλάπτει σοβαρά και την ψυχική
υγεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Κουκούτσης έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ανέφερε πριν ο κ. Κουρουµπλής τη µιντιακή διαπλοκή. Ναι,

είναι αλήθεια ότι ψυχολογικά προβλήµατα θα αρχίσει να έχει και
ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα και εµείς όλοι µας εδώ σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
µε αυτά που ακούµε κάθε µέρα, µε διάφορα φαινόµενα στυλ
«Ποτάµι», που ξαφνικά βρίσκονται, έχει αποκτήσει µια διαφορά
ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Δόξα τω Θεώ, όλοι ξέρουµε ποια είναι τα πραγµατικά αποτε-
λέσµατα των γκάλοπ, πού βρίσκεται η Χρυσή Αυγή, πού βρίσκε-
ται ο ΣΥΡΙΖΑ, πού βρίσκεται η Νέα Δηµοκρατία και ο καθένας.
Και ξαφνικά προκύπτει το «Ποτάµι», το οποίο θα εξοβελίσει , λέει,
το κακό του ΣΥΡΙΖΑ, θα µειώσει τη διαφορά. Γίνονται αυτά.

Η κατάργηση των τεσσάρων µεγάλων ψυχιατρικών νοσοκο-
µείων της χώρας περιγράφεται και στο δεκαετές πρόγραµµα
δράσεων ψυχικής υγείας «ΨΥΧΑΡΓΩΣ», αλλά και στο µνηµόνιο
συνεργασίας µεταξύ του Επιτρόπου Απασχόλησης Κοινωνικών
Υποθέσεων και Ένταξης Λάσλο Άντορ και του τέως Υπουργού
Υγείας κ. Λυκουρέντζου. Σκοπός µιας τέτοιας ενέργειας είναι η
αποϊδρυµατοποίηση των ασθενών, δηλαδή η έξοδος των χρονίων
πασχόντων ψυχικά ασθενών από τα µεγάλα ψυχιατρικά νοσοκο-
µεία, όπου συνήθως διαµένουν πολλές φορές διά βίου και η µε-
τάβασή τους σε εξωνοσοκοµειακές δοµές, στην κοινότητα,
προστατευόµενα διαµερίσµατα, ξενώνες, οικοτροφεία, οικογέ-
νεια. 

Ας τονιστεί πως το Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Αττικής, πρώην
Δαφνί, µετά το σεισµό του ’99 επισκευάστηκε και περιλαµβάνει
δέκα νεόκτιστα ανεξάρτητα ψυχιατρικά τµήµατα οξέων περιστα-
τικών -παθολογική κλινική, ακτινολογικό, µικροβιολογικό, βιοχη-
µικό- καθώς και υποστηρικτικά τµήµατα διαφόρων ειδικοτήτων. Το
Δαφνί, λοιπόν, αποτελεί ένα κεφάλαιο που µπορεί να προσφέρει
πάµπολλα στον τοµέα της ψυχικής υγείας, αφού καλύπτει κάθε
χρόνο είκοσι έξι χιλιάδες ψυχικά ασθενείς σε επίπεδο πρωτοβάθ-
µιας υγείας και αρκετές χιλιάδες σε επίπεδο δευτεροβάθµιας. 

Το δεκαετές πρόγραµµα «ΨΥΧΑΡΓΩΣ» έχει όλα τα χαρακτη-
ριστικά µιας πολιτικής δηµιουργίας ερειπίων, αφού προτάσσει
ως λύση στις δύσκολες εποχές που ζούµε τη νοσηλεία ψυχικά
πασχόντων σε παθολογικές κλινικές και τη µεταφορά των ψυχια-
τρικών κλινικών σε γενικά νοσοκοµεία. Ανοίγεται, έτσι, ο δρόµος
στη µείωση δηµόσιων κλινών για τη νοσηλεία ψυχιατρικών ασθε-
νών και στην άνθηση του ιδιωτικού τοµέα, µε την εµπορευµατο-
ποίηση των υπηρεσιών των στεγαστικών δοµών µέσω της
πρόβλεψης να δέχονται πλέον ασθενείς χωρίς προηγούµενη νο-
σηλεία, όπως ίσχυε.

Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό πως µιλάµε για ένα στυγνό και προ-
µελετηµένο έγκληµα µε την αδίστακτη εφαρµογή πολιτικών µνη-
µονίου, που οδηγούν µε ιλιγγιώδη ταχύτητα στην κοινωνική
απόρριψη και στον εξοστρακισµό των ψυχικά ασθενών, στοχευ-
µένη διάλυση των δηµοσίων υπηρεσιών και αντικατάστασή τους
από δήθεν µη κερδοσκοπικές οργανώσεις, όπου πρόσβαση θα
έχουν µόνο όσοι είναι ασφαλισµένοι και έχουν να πληρώσουν.

Άλλωστε, παλαιοτέρα, ο κ. Λυκουρέντζος, ο πρώην Υπουργός
Υγείας, είχε πει: Πράγµατι, υπάρχουν διακόσιες πενήντα έξι στε-
γαστικές κοινοτικές δοµές, σαράντα κέντρα ηµέρας, είκοσι οκτώ
κινητές µονάδες, τριάντα τρία κέντρα ψυχικής υγείας, εννιά ια-
τροπαιδαγωγικά κέντρα και ορισµένες ακόµα εξειδικευµένες
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δοµές, όπως για την αντιµετώπιση του Αλτσχάιµερ, του αυτι-
σµού, κ.λπ.. Πράγµατι, υπάρχουν, περίπου, 40 εκατοµµύρια ευρώ
για τη χρηµατοδότηση της λειτουργίας του τοµέα της ψυχικής
υγείας στη χώρα µας. Υπάρχουν ελλείµµατα από το 2012, που
ταλαιπωρούν τους εργαζόµενους.

Δεν έχει γίνει ορθολογική διαχείριση των πόρων από τους
υπεύθυνους των µη κυβερνητικών οργανώσεων. Πού ακούστηκε
µη κυβερνητική οργάνωση µε τριακόσιους υπαλλήλους και πολ-
λές δοµές; Κάποιος εξ αυτών έχει επενδύσει 1 ευρώ; 

Δυστυχώς, στη χώρα µας αποκτήσαµε και ένα ακόµα παρά-
δοξο: Ενώ οι µη κυβερνητικές οργανώσεις έπρεπε να λειτουρ-
γούν µε βάση τον κοινοτικό χαρακτήρα, όπως περιγράφεται στην
ψυχιατρική µεταρρύθµιση, έγιναν ένας ακόµα τοµέας του κρά-
τους. Δηλαδή, χρηµατοδοτεί το κράτος την επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα των ιδιοκτητών των µη κυβερνητικών οργανώσεων.
Αντιθέτως, έχουν φροντίσει για τις οικογένειές τους. Και έχουµε
πορίσµατα του ΣΕΥΠ -όπως έχω και άλλη φορά αναφερθεί στη
Βουλή- σύµφωνα µε τα οποία αµείβονται µε παχυλούς µισθούς
έξω από κάθε λογική µε βάση τη σηµερινή πραγµατικότητα. Κι
ενώ πράττουν αυτά, αφήνουν τους εργαζόµενους απλήρωτους.  

Ο µύθος πάλι περί «κέντρων ηµέρας» που θα εξισωθούν µε τα
κέντρα ψυχικής υγείας, καταρρίπτεται, αφού ένας τοµέας ψυχι-
κής υγείας µπορεί να έχει ή το ένα ή το άλλο, καθώς όπως γνω-
ρίζουµε καλά, το δεύτερο αφορά ένα µικρό µέρος δραστη-
ριοτήτων από το συνολικό πλέγµα δράσης που προσφέρει ένα
κέντρο ψυχικής υγείας. 

Να µιλήσουµε για την παιδική ψυχική υγεία και το αυτιστικό
παιδί; Πού θα απευθυνθούν για διάγνωση και κυρίως για θερα-
πεία τα παιδιά µε αυτισµό, κινητικά προβλήµατα, προβλήµατα
λόγου, κίνησης, ακοής, µαθησιακές δυσκολίες, ψυχικές διατα-
ραχές; 

Η Χρυσή Αυγή έχει καταρτίσει ένα άρτιο πρόγραµµα αντιµε-
τώπισης για τους χρόνιους ψυχικά ασθενείς και προτείνει τα
εξής: 

Αναδιάρθρωση κλινικών, ώστε να µπορούν να προσφέρουν
ένα ολοκληρωµένο σύστηµα περίθαλψης στους πάσχοντες από
χρόνια ψυχικά νοσήµατα. 

Θεσµοθέτηση της συµµετοχής στα διοικητικά συµβούλια χρό-
νιων και ψυχικά πασχόντων από εκπροσώπους της ιατρικής και
νοσηλευτικής υπηρεσίας. 

Η επιστηµονική επιτροπή θα είναι υπεύθυνη για την ανάληψη
αποφάσεων, όπως της δυνατότητας αποµάκρυνσης και διαβίω-
σης των ψυχικά ασθενών σε συνθήκες οικείας ή ξενώνα. 

Δηµιουργία επιτροπής ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργιών
που θα παρακολουθούν τα πάσχοντα άτοµα στους τόπους δια-
βίωσής τους και θα ενηµερώνουν τις αρµόδιες επιτροπές για την
πρόοδό τους. Παράλληλα, θα παρέχουν τις γνώσεις και την επι-
στηµονική τους συνδροµή στους συγγενείς και στις οικογένειες
των ασθενών, ώστε να υπάρχει η βέλτιστη ποιοτικά παραµονή
των ασθενών αλλά και η αρµονική συµβίωση στον οικογενειακό
χώρο. 

Όπως γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό, δεν µπορεί να υπάρξει στον
χώρο ψυχικής υγείας καµµία απόλυση ή διαθεσιµότητα. Αντί-
θετα, θα πρέπει να γίνουν προσλήψεις του αναγκαίου προσωπι-
κού για έναν ουσιαστικό µετασχηµατισµό του εκτρωµατικού
συστήµατος, που θα επικρατήσει σε έναν βιώσιµο οργανισµό πα-
ροχής υπηρεσιών. 

Η Χρυσή Αυγή, µάλιστα, προ πολλού έφερε το θέµα στη
Βουλή, καταθέτοντας σχετική ερώτηση του συναγωνιστή Βου-
λευτή Β’ Αθηνών Γιώργου Γερµενή προς τον Υπουργό Υγείας και
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα «Στροφή προς την ιδιωτικο-
ποίηση - Η απόφαση για την κατάργηση των ψυχιατρικών νοσο-
κοµείων». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρία Μάρκου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ψυχιατρική

µεταρρύθµιση, που ξεκίνησε τη δεκαετία του 1980 στη χώρα
µας, ήταν ένα τολµηρό εγχείρηµα αφ’ ενός, γιατί απαιτούσε µια

ριζική ανατροπή τού ως τότε ακολουθούµενου ιατροκεντρικού
και «κατασταλτικού» µοντέλου διαχείρισης της ψυχικής ασθέ-
νειας, αφ’ ετέρου, γιατί είχε ως προϋπόθεση την αλλαγή νοοτρο-
πίας, τόσο στην κοινωνία όσο και στην πολιτική. 

Για να το πω απλά, η ψυχική ασθένεια έπρεπε να βγει από την
αποµόνωση, όπου είχε τοποθετηθεί, και να τεθεί στο επίκεντρο
µιας ολοκληρωµένης πολιτικής για την ψυχική υγεία. 

Άρρηκτα συνδεδεµένη µε τη δηµιουργία του ΕΣΥ η µεταρρύθ-
µιση στον χώρο αυτόν αποτελούσε αίτηµα και της ελληνικής ψυ-
χιατρικής κοινότητας. Και νοµίζω ότι αδικεί ο ΣΥΡΙΖΑ την
προσπάθεια αυτή, παρουσιάζοντάς τη ως επιβεβληµένη από την
ευρωπαϊκή κατακραυγή για το Ψυχιατρείο της Λέρου. 

Η µεταρρύθµιση, λοιπόν, δεν είναι ξενόφερτη. Οι παράλογες
απαιτήσεις των δανειστών, όµως, έχουν οδηγήσει σε σοβαρές
στρεβλώσεις της προσπάθειας αυτής. Για παράδειγµα, η δια-
κοπή της λειτουργίας των ψυχιατρικών νοσοκοµείων από το 2011
και µετά φαίνεται να υποκινείται αποκλειστικά από τη δηµοσιο-
νοµική κατάσταση της χώρας. Απόδειξη αποτελεί το γεγονός ότι
δεν συνοδεύτηκε από µέτρα οµαλής µετάβασης, όπως η δηµι-
ουργία ψυχιατρικών κλινών στα γενικά νοσοκοµεία και η ενί-
σχυση των κοινοτικών δοµών και τοµέων ψυχικής υγείας. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι σήµερα, µε βάση τα τελευταία δια-
θέσιµα στοιχεία, υπάρχουν είκοσι επτά ανενεργές τοµεακές επι-
τροπές ψυχικής υγείας, που αποτελούν τον κορµό των ΤΕΨΥ,
ενώ από τις ενεργές επιτροπές οι δεκατρείς βρίσκονται στην Ατ-
τική και οι δεκαοκτώ στην υπόλοιπη Ελλάδα. 

Η ίδια εικόνα άνισης κατανοµής και συγκέντρωσης του κυρίου
όγκου της Αττικής επικρατεί και στις διάφορες δοµές ψυχικής
υγείας. Το βασικό πρόβληµα της αποσπασµατικής ως τώρα προ-
ώθησης της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης εντοπίζεται στην έλ-
λειψη πολιτικής βούλησης διαχρονικά να τεθεί η ψυχική υγεία
στο επίκεντρο µιας ολοκληρωµένης δηµόσιας πολιτικής µε απο-
φασιστικό τρόπο. Έτσι, η όποια προσπάθεια περιορίστηκε στο
πρόγραµµα «ΨΥΧΑΡΓΩΣ» που χρηµατοδοτείται κυρίως από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους µε έµφαση στην αποασυλοποίηση ενηλίκων
ασθενών, στόχος που πια έχει επιτευχθεί σε µεγάλο βαθµό. Την
ίδια στιγµή οι τοµείς της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, της
πρόληψης, της φροντίδας για ειδικές οµάδες, όπως είναι τα παι-
διά, οι έφηβοι, οι ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, αφέθηκαν σε δεύ-
τερη µοίρα και µόλις την τρέχουσα περίοδο τίθενται πια ως
προτεραιότητα. 

Τα στοιχεία για την κατάσταση στον χώρο της ψυχικής υγείας
επιβεβαιώνουν τον κανόνα των τελευταίων ετών στον χώρο της
υγείας γενικότερα. Παρατηρείται:

Πρώτον, σηµαντική χειροτέρευση του επιπέδου ψυχικής
υγείας του πληθυσµού µε καταγεγραµµένη αύξηση των περιστα-
τικών κατάθλιψης και των αυτοκτονιών. 

Δεύτερον, στροφή των ασθενών προς τις δηµόσιες υπηρεσίες
ψυχικής υγείας ως αποτέλεσµα της µείωσης των εισοδηµάτων.
Για παράδειγµα, τα ποσοστά προσφυγής σε δηµόσιες δοµές για
παιδιά και εφήβους έχουν αυξηθεί σε ποσοστό 39,8% και 25,5%
αντίστοιχα την περίοδο 2007 και 2011, ενώ στον ιδιωτικό τοµέα
έχουν µειωθεί κατά 35,4%.

Τρίτον, παράλληλη διαρκής µείωση της διαθέσιµης χρηµατο-
δότησης για την ψυχική υγεία µε µείωση 10% το 2011 και περαι-
τέρω µείωση 55% το 2012 σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά.
Ο συνδυασµός της αυξηµένης ζήτησης για δηµόσιες υπηρεσίες
υγείας και της µείωσης των διαθέσιµων πόρων έχουν ως αποτέ-
λεσµα τον αποκλεισµό πολλών ασθενών από την πρόσβαση, την
απαραίτητη φροντίδα και θέτουν σε κίνδυνο την ολοκλήρωση της
µεταρρύθµισης. 

Τα περισσότερα απ’ αυτά που αναγγείλατε, κυρία Υπουργέ, τα
είχε πει πριν από εσάς και τα είχε εισηγηθεί η κ. Σκοπούλη όταν
η ΔΗΜΑΡ συµµετείχε στην Κυβέρνηση. Προσπάθησε να εντάξει
την ψυχική υγεία στις προτεραιότητες και να φέρει αλλαγές,
όπως την κατάργηση της παρακράτησης της σύνταξης, την ενερ-
γοποίηση και αναβάθµιση των τοµεακών επιτροπών και τη δηµι-
ουργία ξεχωριστού προϋπολογισµού για την ψυχική υγεία,
αλλαγές που συνάντησαν αντιστάσεις από τα άλλα δύο µέρη. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά υποστηρίζει σταθερά τη συνέχιση
και ολοκλήρωση της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης µε βάση τις
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διακηρυγµένες αρχές της τοµεοποίησης και την κοινοτικής ψυ-
χιατρικής µε σχέδιο και σε συνάρτηση µε τις οξυµµένες κοινωνι-
κές συνθήκες µε κύρια χαρακτηριστικά: 

Πρώτον, την ανάπτυξη της πρωτοβάθµιας φροντίδας ψυχικής
υγείας και την ενίσχυση και πλήρη ανάπτυξη των τοµέων ψυχικής
υγείας σε όλη τη χώρα. 

Δεύτερον, τη µετατόπιση του κέντρου βάρους από την αποα-
συλοποίηση στην πρόληψη των ψυχικών διαταραχών. Απαραί-
τητη προϋπόθεση είναι η ανάπτυξη παιδοψυχιατρικών υπηρε-
σιών παράλληλα µε δράσεις στην εκπαίδευση και στην πολιτική
πρόνοιας για τα παιδιά µε στόχο τη συνολική µείωση προοπτικά
της ψυχικής νοσηρότητας. 

Τρίτον, την αντιµετώπιση της ψυχικής διαταραχής στο πλαίσιο
των κοινοτικών υπηρεσιών ψυχικής υγείας και την ανάπτυξη εξει-
δικευµένων υπηρεσιών για ειδικές κατηγορίες διαταραχών, όπως
είναι ο αυτισµός, µέσα από ένα δίκτυο δοµών αλλά και κινητών
µονάδων που θα καλύπτει το σύνολο της επικράτειας. 

Τέταρτον, τον πλήρη σεβασµό των δικαιωµάτων των ασθενών,
τη συµµετοχή των ληπτών των υπηρεσιών ψυχικής υγείας στη
λήψη αποφάσεων, παραδείγµατος χάριν, µέσα από τις τοµεακές
επιτροπές ψυχικής υγείας και την ανάληψη δράσεων ενάντια στις
διακρίσεις, στον στιγµατισµό των ψυχικά ασθενών. 

Και, πέµπτον, τη διαρκή επικαιροποίηση του προγράµµατος
της µεταρρυθµιστικής προσπάθειας µέσα από τη συστηµατική
καταγραφή των αναγκών, τη διαφάνεια και τη λογοδοσία σχετικά
µε την απόδοση των πόρων και την αξιολόγηση των διαφόρων
δοµών και υπηρεσιών µε βάση ποιοτικά και όχι καθαρά οικονο-
µικά κριτήρια. 

Κλείνοντας, απαραίτητη προϋπόθεση για τη βελτίωση της ψυ-
χικής υγείας του πληθυσµού είναι να καταπολεµήσουµε και όλες
τις γενεσιουργές αιτίες των ψυχικών διαταραχών που έχει οξύνει
η κρίση, δηλαδή την ανεργία, τη φτώχεια, τον κοινωνικό αποκλει-
σµό, την αίσθηση ότι δεν είµαστε κύριοι του εαυτού µας, αλλά
έρµαια της οικονοµικής κατάστασης της χώρας. Αντί, λοιπόν, η
ηγεσία του Υπουργείου να αρνείται να δει την κατάσταση, όπως
αυτή αποτυπώνεται στη διεθνή επιστηµονική βιβλιογραφία για
την επίδραση της κρίσης στην υγεία, ας φροντίσει να προτάξει
τα ζητήµατα αυτά στο πλαίσιο των διαπραγµατεύσεων µε τους
δανειστές µας και να διασφαλίσει τη συνέχιση της µεταρρύθµι-
σης πάνω στις αρχές που ανέφερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης για έξι λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η ψυχική υγεία, ως πρόληψη, θεραπεία, αποκατάσταση, απο-

τελεί ένα σύνθετο, ένα δύσκολο ζήτηµα, που συνδέεται άµεσα
µε τους κοινωνικούς και οικονοµικούς όρους της ζωής. 

Το κοινωνικό στοιχείο κυριαρχεί και επιδρά καθοριστικά στο
βιολογικό και στο ψυχολογικό στοιχείο. Η ταξικά διαιρεµένη κοι-
νωνία –που ζούµε κι εµείς εδώ στη χώρα µας- καθορίζει και αυτό
το πρόβληµα ως ταξικό, το διαµορφώνει σαν σοβαρό λαϊκό πρό-
βληµα στη δηµιουργία του, αλλά και στην αντιµετώπισή του. 

Έτσι, ο δρόµος της καπιταλιστικής ανάπτυξης πάει χέρι-χέρι
µε την ένταση της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων, των λαϊκών
οικογενειών και επιδεινώνει συνολικά τους όρους ζωής τους,
όπως ανεργία, συνθήκες δουλειάς και µόρφωσης, το πετσό-
κοµµα των µισθών, τα χαράτσια, το άγχος, η ανασφάλεια, κ.λπ.. 

Δηλαδή, δηµιουργεί όλους αυτούς τους όρους που δηµιουρ-
γεί, αναπαράγει, επιδεινώνει την κατάσταση της ψυχικής υγείας
του λαού. Δεν φθείρει µόνο την υγεία αλλά όλο και πιο πολύ εµ-
πορευµατοποιεί τις υπηρεσίες που είναι αναγκαίες. Και ενώ η
ίδια η καπιταλιστική κοινωνία έχει την πρώτη και κύρια ευθύνη,
όλο και περισσότερο µετατοπίζει την ευθύνη στην αντιµετώπιση
των προβληµάτων της ψυχικής υγείας στην ατοµική ευθύνη, είτε
του ασθενούς και κατ’ επέκταση στην οικογένειά του, αλλά και
γενικότερα στην ευθύνη των λαϊκών στρωµάτων στο σύνολο. 

Φυσικά, δεν µιλάµε για πρόληψη, διότι αυτό θα συνιστούσε
λήψη µέτρων στους όρους δουλειάς, κατοικίας, µόρφωσης,
επαγγελµατικής εξασφάλισης, µε πλήρη δικαιώµατα, της νεο-
λαίας κ.λπ., πράγµα που είναι σε αντίθεση µε τον ίδιο το χαρα-
κτήρα της καπιταλιστικής ανάπτυξης. Το µόνο που µπορεί να

κάνει αυτό το σύστηµα, µε την όποια πολιτική συνταγή λειτουρ-
γίας και ανάπτυξής του, είναι να διαχειριστεί το πρόβληµα χωρίς
να µπορεί να το αντιµετωπίσει, να το επιβραδύνει. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλες οι Κυβερνήσεις, όλων των απο-
χρώσεων, στη χώρα µας, ενδιαφέρονται, βεβαίως, για το ζήτηµα
κι έχουν χαράξει στρατηγική και µέτρα µε το γενικό τίτλο «Ψυ-
χιατρική µεταρρύθµιση». Αυτή η κατάσταση που υπάρχει σήµερα
στον τοµέα της ψυχικής υγείας είναι ακριβώς συστατικό στοιχείο
αυτής της πολιτικής της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης και όχι απο-
τέλεσµα της εφαρµογής της µε λάθος συνταγή, µε παρεκτροπή
από τους αρχικούς της στόχους. 

Αυτό δεν το λέµε εκ του αφαλούς τώρα, µε τα αποτελέσµατα,
δηλαδή, αυτής της πολιτικής να είναι µπροστά µας, χειροπιαστά
-και συµφωνούµε όλοι στην περιγραφή, κανένας δεν διαφωνεί
και πολύ περισσότερα θα µπορούσαµε να είχαµε προσθέσει-
αλλά ως Κοµµουνιστικό Κόµµα οφείλουµε να πούµε το εξής: Το
πού πάει το πράγµα στον τοµέα της ψυχιατρικής µεταρρύθµι-
σης-όταν συζητιόταν το 1998-1999 αν δεν κάνω λάθος- το πού
οδηγούν την ψυχική υγεία, το πού στοχεύει η Ευρωπαϊκή Ένωση,
γιατί το σχέδιο της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης ήταν και είναι
αντιλαϊκό, τα είχαµε προβλέψει, τα είχαµε αναδείξει, όταν όλοι
οι άλλοι –µηδενός εξαιρουµένου- και από τα κόµµατα που συνι-
στούν τη σηµερινή συγκυβέρνηση και από τον πρόγονο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον Συνασπισµό, πανηγύριζαν για την τοµή που γίνεται
στον τοµέα της ψυχικής υγείας. 

Η κριτική µας και ο έλεγχος που κάνουµε στην Κυβέρνηση δεν
γίνεται από τη σκοπιά γιατί η Κυβέρνηση δεν υλοποιεί µε καλύ-
τερο σχέδιο -και ενδεχοµένως µε ορισµένες διορθωτικές κινή-
σεις- την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της ψυχιατρικής
µεταρρύθµισης εν προκειµένω. Εµείς την αποκαλύπτουµε, την
καταγγέλλουµε, ακριβώς επειδή αυτήν εφαρµόζει και επειδή
είναι αντίθετη µε τα λαϊκά συµφέροντα και τις ανάγκες του λαού
µας. Εµείς δεν την καταγγέλλουµε γιατί κλείνει χωρίς σχέδιο τα
ειδικά ψυχιατρικά νοσοκοµεία, αλλά γιατί τα κλείνει και στερεί
απαραίτητες δευτεροβάθµιες και τριτοβάθµιες κρατικές µονά-
δες, για τη νοσηλεία, την εκπαίδευση, την έρευνα, κ.λπ.. 

Έτσι, το 2001 το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ανάµεσα στα άλλα και
σε αντιπαράθεση µε την τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, προτάσ-
σοντας την ανάγκη άµεσης δηµιουργίας αναγκαίων κρατικών
υποδοµών, κατηγορούµασταν από τον τότε Συνασπισµό –και τα
άλλα κόµµατα, αλλά κυρίως από τον Συνασπισµό- ότι ήµασταν
ενάντια στην αποασυλοποίηση. Έρχεται τώρα, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος «κατηγορεί» -σε εισαγωγικά αν θέλετε ή χωρίς εισαγω-
γικά τη λέξη- την Κυβέρνηση για το ίδιο πράγµα. Εδώ τώρα τι
έχουµε; Έχουµε αλλαγή θέσης ή τώρα βολεύει λόγω συγκυρίας,
ενδεχόµενα και εν όψει διαχείρισης της κυβερνητικής εξουσίας;  

Το κλείσιµο των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων εντάσσεται
στο γενικότερο σχέδιο της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης που προ-
βλέπει δραστική µείωση των κρατικών δαπανών, συρρίκνωση και
εµπορευµατοποίηση των κρατικών µονάδων, σύνδεση των κρα-
τικών παροχών µε τις πληρωµές από τα λεηλατηµένα από το
κράτος και το κεφάλαιο ασφαλιστικά ταµεία, από τις συντάξεις
των ασθενών και των πληρωµών από τις οικογένειες, την ενί-
σχυση του ιδιωτικού επιχειρηµατικού τοµέα, την ενίσχυση των
επιχειρηµατιών των µη κυβερνητικών οργανώσεων, που µε κα-
τεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης ξεκοκάλισαν και ξεκοκαλί-
ζουν προγράµµατα αλλά και χρηµατοδοτήσεις.

Η ψυχιατρική µεταρρύθµιση, η αποασυλοποίηση, η κοινωνική
ένταξη -χρησιµοποιούνται βεβαίως από την Ευρωπαϊκή Ένωση
αλλά και όλα τα κόµµατα εδώ στη χώρα µας που έχουν αυτόν
τον προσανατολισµό και υποτάσσονται και υποκλίνονται στην ευ-
ρωενωσιακή πολιτική- είναι βεβαίως έννοιες µε θετικό φορτίο
που όµως συσκοτίζουν το βασικό, δηλαδή το ταξικό τους περιε-
χόµενο. 

Για παράδειγµα η αποασυλοποίηση µε το περιεχόµενο που
δίνει η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση και προωθεί έχει εφαρµοστεί σε
άλλες καπιταλιστικές χώρες, βεβαίως και στην Ελλάδα µε καθυ-
στέρηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σας παρακαλώ, ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
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Αυξήθηκε, όµως, το φαινόµενο της «περιστρεφόµενης πόρ-
τας». Δηλαδή, οι ψυχικά ασθενείς να µπαινοβγαίνουν στα νοσο-
κοµεία µε συχνές υποτροπές, αφού το ίδιο το κράτος δεν
διαθέτει υποδοµές, προσωπικό, δεν στηρίζει µε την εξασφάλιση
δουλειάς, εισοδήµατος και άλλα, προκειµένου στην πράξη να
στηρίζονται οι απαιτήσεις της αποασυλοποίησης.

Αυτό, λοιπόν, που αναδεικνύεται σήµερα είναι πως η υγεία ως
δικαίωµα και λαϊκή ανάγκη δεν µπορεί να ικανοποιηθεί στο πλαί-
σιο αυτού του συστήµατος, του καπιταλιστικού συστήµατος.
Απαιτείται ένας άλλος δρόµος ανάπτυξης που θα στηρίζεται
στην κοινωνική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής, στον κεντρικό
σχεδιασµό και θα υπηρετεί την ικανοποίηση των διευρυµένων και
συνεχώς διευρυνόµενων λαϊκών κοινωνικών αναγκών. 

Αυτός ο δρόµος ανάπτυξης είναι αναγκαία προϋπόθεση, ώστε
να εξασφαλίζεται το δικαίωµα υψηλού επιπέδου υγειονοµικών
υπηρεσιών στο πλαίσιο ενός αποκλειστικά δηµόσιου, δωρεάν,
ενιαίου συστήµατος υγείας µε κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής
δράσης, µε έµφαση στο κρατικό κέντρο ψυχικής υγείας ως
τµήµα του ενιαίου λειτουργικά κρατικού κέντρου υγείας, το
οποίο θα διασυνδέεται µε τη δηµόσια ψυχιατρική κλινική ή το νο-
σοκοµείο, µε ανάπτυξη ενός δηµόσιου δικτύου ξενώνων, οικο-
τροφείων και διαµερισµάτων, µε τη δηµιουργία προστατευµένων
εργαστηρίων για όσους δεν µπορούν να ενταχθούν στην παρα-
γωγή, µε εγγυηµένη από το κράτος απορρόφηση των προϊόντων
τους και εξασφαλισµένα τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζο-
µένων, πράγµα βέβαια που απαιτεί και προσωπικό που θα πρέπει
να στελεχώσει.

Άρα, λοιπόν, προσλήψεις στις κρατικές δοµές εργαζοµένων
όλων των κλάδων και ειδικοτήτων µε πλήρη και αποκλειστική
απασχόληση και ένταξη σε αυτές τις δοµές των αντίστοιχα αυ-
τοαπασχολούµενων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κλείστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε δέκα

δευτερόλεπτα.
Τα χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να πάνε για τη στήριξη

των κρατικών δοµών και για την ανάπτυξη και βεβαίως να απο-
συνδεθούν όλες οι παροχές από το ασφαλιστικό σύστηµα, να κα-
ταργηθούν οι εισφορές στον κλάδο υγείας και να µην υπάρχει
καµµία πληρωµή και συµµετοχή των ασθενών για οποιαδήποτε
παροχή σε υπηρεσίες, φάρµακα και υλικά, να καταργηθεί κάθε
ανταποδοτικότητα στην παροχή υπηρεσιών, είτε µέσω των ασφα-
λιστικών ταµείων είτε µέσω των επιχειρήσεων -που αναφέρθηκε
και η Υπουργός- των κοινωνικών συνεταιρισµών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστώ και εγώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 6ο Γυµνάσιο Καρδίτσας Β’ Τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώνουµε µε τον κ. Βουδούρη, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξάρτητων Δηµο-
κρατικών Βουλευτών.

Ορίστε, κύριε Βουδούρη, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, διαβάζοντας

την επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ, µου ήρθαν ορισµένες αναµνήσεις,
ειδικά στο κεφάλαιο που αναφέρεται στο Ψυχιατρείο της Λέρου.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι για την αποκάλυψη αυτού του
σκανδάλου σηµαντικό ρόλο έπαιξε µια µη κυβερνητική οργά-
νωση, οι «Γιατροί Χωρίς Σύνορα». Και όχι µόνο έπαιξαν καθορι-
στικό ρόλο στην αποκάλυψη αυτού του σκανδάλου, αλλά
έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στην αντιµετώπιση αυτού του σκαν-
δάλου. 

Η δεύτερη βιωµατική αναφορά που θα ήθελα να κάνω αφορά
το πέρασµά µου στο Περιφερειακό Σύστηµα Υγείας Πελοποννή-
σου, όπου είχαµε σχεδιάσει το κλείσιµο του ψυχιατρείου το
οποίο έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί το 2006.

Όπως ξέρετε, αυτό απέτυχε. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να
αναλύουµε τους λόγους µιας αποτυχίας, αν θέλουµε να προχω-
ρήσουµε. Γιατί, λοιπόν, απέτυχε; Απέτυχε, διότι δεν είχε σχεδια-

στεί; Είχε σχεδιαστεί. Είχε γίνει πολλή δουλειά τότε, για να σχε-
διάσουµε αυτό το κλείσιµο. Επειδή δεν είχε δροµολογηθεί; Το
είχαµε δροµολογήσει. Επειδή ήταν µη ρεαλιστικές αυτές οι προ-
βλέψεις που είχαµε κάνει; Δεν ήταν καθόλου µη ρεαλιστικές.

Ο βασικός λόγος για τον οποίο απέτυχε αυτή η προσπάθεια,
είναι διότι ζούµε σε ένα καθεστώς κοµµατοκρατίας. Οι αντιστά-
σεις, οι οποίες ήρθαν για το κλείσιµο του ψυχιατρείου, παραδό-
ξως ήρθαν από τους κόλπους του ίδιου του κόµµατος που είχε
δροµολογήσει αυτό το κλείσιµο. Τότε το ΠΑΣΟΚ ήταν στην κυ-
βέρνηση, το ΠΑΣΟΚ είχε σχεδιάσει αυτό το κλείσιµο του ψυχια-
τρείου, οι κοµµατικοί µηχανισµοί µέσα από το ΠΑΣΟΚ εµπόδισαν
αυτήν τη µεταρρύθµιση. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να το ξέ-
ρουµε αυτό το πράγµα.

Γιατί σήµερα η κατάσταση επιδεινώνεται στον τοµέα της ψυ-
χικής υγείας; Επιδεινώνεται για έναν απλό λόγο. Διότι σήµερα
έχουµε µία εκτροπή σε µία ακραία νεοφιλελεύθερη πολιτική. Και
η νεοφιλελεύθερη πολιτική επιτάσσει τρία πράγµατα, όπως ξέ-
ρετε. Κατάργηση του κοινωνικού κράτους, απορρύθµιση των ερ-
γασιακών σχέσεων, εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας. 

Προφανώς, λοιπόν, η πολιτική –όχι το όραµα, γιατί δεν πρό-
κειται για όραµα- ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης, έστω και εάν
δεν είναι αυτός ο οποίος ανακοινώνεται, είναι να υπάρξει µία
ιδιωτική περίθαλψη ψυχιατρική για τους έχοντες και οι άλλοι να
παραµείνουν στα άσυλα, διότι τα άσυλα είναι η πιο οικονοµική,
η πιο εύκολη λύση για να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα. 

Τι προτείνουµε; Διότι δεν αρκεί να κάνουµε µία κριτική, πρέπει
να κάνουµε και προτάσεις. Θα µιλήσω εν ονόµατι της κίνησης
«Κοινωνία Πρώτα». Προτείνουµε πέντε σηµεία:

Το πρώτο είναι ότι πρέπει να υπάρξει µία χρηµατοδότηση. Θα
µου πείτε, είµαστε εν καιρώ κρίσης και είναι δύσκολο να βρεθούν
χρήµατα. Εδώ θέλω να υπενθυµίσω το εξής. Σύµφωνα µε όλους
τους επίσηµους διεθνείς αρµόδιους οργανισµούς, εν περίοδο
κρίσης, οι πόροι οι οποίοι διατίθενται για τα θέµατα της υγείας,
δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν ως έξοδο. Πρέπει να αντιµετω-
πιστούν και αντιµετωπίζονται ως επένδυση. Δεν το λέµε εµείς, το
λένε όλοι οι διεθνείς οργανισµοί που ασχολούνται µε την υγεία. 

Και, βέβαια, να προσθέσω το εξής. Πώς γίνεται το ελληνικό
κράτος, ο Έλληνας φορολογούµενος να ξοδεύει 50 δισεκατοµ-
µύρια για την ανακεφαλαιοποίηση ιδιωτικών τραπεζών και να µην
µπορεί να διαθέσει ένα µικρό κλάσµα αυτού του ποσού, το οποίο
πραγµατικά θα µπορούσε να λύσει ένα πάρα πολύ σηµαντικό
πρόβληµα;

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι πρέπει να γίνει µία σταδιακή µε-
τακίνηση των πόρων που δίνονται στις ιδρυµατικές δοµές προς
τις κοινοτικές δοµές. Αυτή η µετακίνηση της χρηµατοδότησης
είναι προφανές ότι είναι ένας αναγκαίος όρος για να γίνει αποα-
συλοποίηση. 

Το τρίτο είναι ότι χρειαζόµαστε µία τελείως διαφορετική αρχι-
τεκτονική αυτού του συστήµατος. Η αρχιτεκτονική του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας είναι χαοτική και η τελευταία µεταρρύθµιση,
αν την ονοµάσουµε έτσι, για την πρωτοβάθµια φροντίδα αύξησε
αυτήν τη χαοτικότητα. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή επίπεδο ου-
σιαστικής περιφερειακής συγκρότησης. Δεν υπάρχει ουσιαστική
επικοινωνία ανάµεσα στα διάφορα σκέλη που αποτελούν την πε-
ρίθαλψη, πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια, πρόνοια, ψυχική υγεία. 

Αυτό το οποίο πρέπει να γίνει είναι πάρα πολύ απλό. Πρέπει
να υπάρξει ένα επίπεδο περιφερειακής συγκρότησης, πρέπει
µέσα σ’ αυτό το επίπεδο περιφερειακής συγκρότησης να αυτο-
νοµηθεί η ψυχική υγεία, όπως πρέπει να έχει µία δική της δυνα-
µική η πρωτοβάθµια, αλλά αυτοί οι τοµείς πρέπει να
επικοινωνούν µεταξύ τους. Είναι εντελώς τρελό –συγχωρέστε µε
για την έκφραση- να έχουµε αυτονοµήσει την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, αλλά τα κέντρα ψυχικής υγείας να υπάγονται
στα νοσοκοµεία. Είναι παράλογο.

Το τέταρτο είναι ότι πρέπει να υπάρξει µία ουσιαστική συµµε-
τοχή των χρηστών των υπηρεσιών αυτών στις δοµές, οι οποίες
έχουν αναλάβει να τους προσφέρουν αυτές τις υπηρεσίες. Αυτό
πρακτικά σηµαίνει ότι πρέπει να προβλεφθεί θεσµικά η συµµε-
τοχή των συλλόγων των οικογενειών και των ασθενών σε όλες
τις αποφάσεις, οι οποίες αφορούν την ψυχική υγεία. 

Πέµπτο και ίσως πιο ευαίσθητο σηµείο είναι ότι πρέπει να δώ-
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σουµε χώρο στην κοινωνική συµµετοχή. Προφανώς, το κράτος
πρέπει να παίξει έναν κεντρικό ρόλο, αλλά δεν πρέπει να αγνοή-
σουµε και την εθελοντική κοινωνική προσφορά που µπορεί να
γίνει και πρέπει να γίνει σε αυτόν τον τοµέα.

Αναφέρθηκε από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ η σηµασία
των ΚΟΙΣΠΕ, των Κοινωνικών Συνεταιρισµών Περιορισµένης Ευ-
θύνης. Συµφωνώ απολύτως, πρέπει να ενδυναµωθούν. Ταυτό-
χρονα, όµως, πρέπει να δούµε τι γίνεται µε αυτό το περίφηµο
σκάνδαλο των ΜΚΟ, το οποίο σας οµολογώ ότι κάθε φορά που
το ακούω µε εξοργίζει. 

Δεν υπάρχει σκάνδαλο των ΜΚΟ. Υπάρχει σκάνδαλο του σα-
θρού πολιτικού συστήµατος. Είναι ψευδεπίγραφο να µιλάµε για
ΜΚΟ, όταν ένας Υπουργός ή Υφυπουργός αναθέτει σε ένα συγ-
γενικό του πρόσωπο, σε έναν κουµπάρο, να στήσει µία οργά-
νωση, η οποία θα πάρει κρατική χρηµατοδότηση, χωρίς να έχει
προηγούµενη δράση, χωρίς να έχει εθελοντική συνεισφορά και
χωρίς να γίνεται κανένας έλεγχος και καµµία αξιολόγηση. Το να
απαξιώνουµε, όµως, τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, επειδή
υπάρχουν αυτές οι πρακτικές του πολιτικού συστήµατος, βρίσκε-
ται στην ίδια λογική που χρησιµοποιούν µερικοί για να απαξιώ-
σουν, παραδείγµατος χάριν, το κοινοβουλευτικό σύστηµα,
επειδή υπάρχουν διαπλεκόµενοι ή διεφθαρµένοι Βουλευτές.
Έτερον, εκάτερον.

Μη µιλάµε, λοιπόν, για το σκάνδαλο των µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων. Εάν θέλουµε να κάνουµε ένα βήµα, οι προτάσεις
υπάρχουν. Όταν υπάρχει µία θεσµική κρατική χρηµατοδότηση
σε µία ανεξάρτητη κοινωνική οργάνωση –γιατί έτσι θα έπρεπε να
ονοµάζονται- τότε πρέπει να υπάρχει και ένας έλεγχος. Πρέπει
να υπάρχει ένας έλεγχος από έναν τρίτο. Δεν µπορεί το Υπουρ-
γείο που χρηµατοδοτεί να ελέγχει τη χρηµατοδότηση που κάνει.
Γι’ αυτό πρέπει να υπάρξει µία ανεξάρτητη αρχή, η οποία να
ελέγχει αυτή τη χρηµατοδότηση, να ελέγχει ποιες είναι πραγµα-
τικά µη κυβερνητικές οργανώσεις, που έχουν µία πραγµατική
δράση, µια πραγµατική εθελοντική συνεισφορά και να µην απα-
ξιώνουµε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, που είναι ό,τι καλύ-
τερο έχει παράξει η ελληνική κοινωνία τις τελευταίες δεκαετίες.
Και αναφέροµαι σε µη κυβερνητικές οργανώσεις, όπως είναι οι
«Γιατροί Χωρίς Σύνορα», η «Διεθνής Αµνηστία», η «Green Peace»,
διότι είναι µοναδική πρωτοτυπία στην Ευρώπη να έχουµε απα-
ξιώσει ό,τι καλό, να έχει απαξιώσει αυτό το σαθρό πολιτικό σύ-
στηµα -για να «ξεπλύνει» τις δικές του αµαρτίες- ό,τι καλύτερο
έχει παραγάγει η ελληνική κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδίως όσοι δεν είµαστε

ειδικοί επί του θέµατος, ότι παρακολουθήσαµε µία πολύ ενδια-
φέρουσα συζήτηση, όπως άλλωστε είπαν και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι όλων των παρατάξεων. 

Προτείνω για την ολοκλήρωση της συζήτησης, επειδή οι χρό-
νοι των δευτερολογιών έχουν σχεδόν εξαντληθεί, να δώσω τον
λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, που είχε την πρωτοβουλία της
επερώτησης, για λίγα λεπτά και επίσης να δώσω τον λόγο για
λίγα λεπτά στην κυρία Υπουργό και να κλείσουµε, µε µία προ-
σπάθεια να µην ανοίξουµε καινούργια θέµατα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Εγώ θα συµφωνήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μαντάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Νοµίζω και εγώ ότι έγινε µία συγκροτη-

µένη συζήτηση και αυτό βοηθά πραγµατικά και την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία, όταν συζητάµε τέτοια ευαίσθητα θέµατα,
κάνοντας ο καθένας και η καθεµιά µία προσπάθεια να µπορέ-
σουµε να δώσουµε απαντήσεις.

Θα έλεγα ότι από τη δική µας σκοπιά αυτή η πρωτοβουλία,
όπως είπα από την αρχή, ήθελε να φέρει και επιχείρησε να φέρει
-και νοµίζω ότι έγινε σε µεγάλο βαθµό- τις ανάγκες, τις αγωνίες
αυτών των ανθρώπων σε µία συζήτηση σε ένα κεντρικό πολιτικό
επίπεδο. Νοµίζω ότι από όλες τις πλευρές και από την πλευρά
της Κυβέρνησης αναγνωρίστηκαν ζητήµατα που θέσαµε, ελλεί-
ψεις, µεγάλα κενά, προβλήµατα που πρέπει να απαντηθούν, δυ-
σκολίες οι οποίες υπάρχουν. 

Δυστυχώς, µετά τον σεισµό του 1999, όταν γκρεµίστηκε τµήµα

του Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου Αττικής, υπήρξε µία επιλογή να
ξανακτισθεί αυτό το ψυχιατρικό νοσοκοµείο και να µην προχω-
ρήσουν εναλλακτικές λύσεις. Τότε διατέθηκε ένα µεγάλο τµήµα
του προϋπολογισµού σε εκείνη την κατεύθυνση.

Σήµερα ζούµε έναν νέο σεισµό, έναν σεισµό κοινωνικό θα
έλεγα, ο οποίος επηρεάζει δραµατικά και τους πόρους και τα
αποτελέσµατα κατά συνέπεια, στο κοµµάτι αυτό της ψυχικής
υγείας. 

Θέλω να είµαι πολύ συγκεκριµένος. Θεωρούµε εντελώς κρί-
σιµο, απολύτως κρίσιµο, το πρόβληµα της στελέχωσης των ψυ-
χιατρικών υπηρεσιών υγείας και ειδικά στον τοµέα των παιδιών
και εφήβων. Εάν αυτό δεν αντιµετωπιστεί -άκουσα ένα νούµερο
για χίλιες τριακόσιες προσλήψεις. Δεν ξέρω πώς ακριβώς προ-
κύπτουν αυτές…

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Προγραµµατισµός, όχι
έγκριση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Προγραµµατισµός. Άρα είµαστε στον πυ-
ρήνα του θέµατος. Σας λέω ότι γνωρίζοντας και την ανθρωπογε-
ωγραφία -αν θέλετε- και το πού βρίσκεται το σύστηµα γενικά
-µιλάω πάντα για το δηµόσιο σύστηµα- εάν αυτός ο προγραµµα-
τισµός δεν υλοποιηθεί, και µάλιστα µε συγκεκριµένες προτεραι-
ότητες, τότε το σύστηµα εντός ολίγου χρόνου θα καταρρεύσει
από την υποστελέχωσή του. 

Άρα πρώτο κεντρικό πρόβληµα είναι να αντιµετωπιστεί αυτό
το θέµα και νοµίζω ότι αυτό συµπίπτει -αν θέλετε- µε την προ-
σπάθεια που πρέπει να γίνει και πρέπει να είναι συγκεκριµένο
σχέδιο για τον µετασχηµατισµό και όχι τον διαµελισµό των µε-
γάλων ειδικών ψυχιατρικών µονάδων. Εµείς και θα το δούµε, αν
θέλετε, και θα βοηθήσουµε, γιατί από αυτήν την πλευρά είµαστε. 

Θέλουµε, δηλαδή, να δούµε συγκεκριµένα πώς θα συγκροτη-
θούν οι εναλλακτικές δοµές, πρώτα απ’ όλα τα τµήµατα γενικών
νοσοκοµείων αλλά και οι υπόλοιπες δοµές, έτσι ώστε να υπάρξει
µια οµαλή µετάβαση, µε τη σύµφωνη γνώµη των θεραπευτικών
οµάδων µε αυτήν τη διαδικασία που πρέπει να υπάρξει. Διότι αλ-
λιώς θα έχουµε στρεβλώσεις -για να µη χρησιµοποιήσω πιο
ακραίες εκφράσεις, γιατί έχουµε παραδείγµατα, και από τη διε-
θνή πραγµατικότητα, όπου τα πράγµατα έχουν οδηγηθεί σε
πάρα πολύ κακά αποτελέσµατα. 

Άρα θέλουµε να δούµε το σχέδιο, ότι δηλαδή θα γίνουν εδώ,
εκεί κι εκεί -κάνατε κάποιες αναφορές για την περιφέρεια- θέ-
λουµε να δούµε στο κέντρο τι θα γίνει, στη Θεσσαλονίκη και στην
Αθήνα. Σας είπα και σας τόνισα ότι υπάρχουν ακαταλληλότητες
χώρων και πρέπει να τις δείτε. Συγκεκριµένα είπα για τη Θεσσα-
λονίκη. Υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να τα δείτε και να ρωτή-
σετε και ειδικούς πάνω σε αυτά και πρέπει να υπάρξει ένας
διάλογος. Πρέπει, λοιπόν, να δούµε το συγκεκριµένο σχέδιο.

Κρατάω τη δέσµευσή σας ότι δεν θα µειωθούν οι δηµόσιες κλί-
νες και ότι δεν θα πληγεί το προσωπικό. Την κρατάω τη δέ-
σµευση αυτή. Εµείς από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης θα ελέγχουµε την υλοποίηση αυτής της δέσµευσης,
όπως επίσης και πολλά άλλα πράγµατα που είπατε και νοµίζω
ότι συµβάλλουν στο να υπάρχει ένας ουσιαστικός διάλογος σε
ένα επίπεδο αντίστοιχο µε τη σοβαρότητα του προβλήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να πω όµως ότι πρέπει να απαντήσετε, κυρία Υφυ-
πουργέ, και στα ζητήµατα της διεύθυνσης του συστήµατος. Εγώ
δεν άκουσα να λέτε για την ενίσχυση της Διεύθυνσης Ψυχικής
Υγείας, και σε κεντρικό και σε περιφερειακό επίπεδο. Είναι απα-
ραίτητο να γίνει. Ξέρετε πολύ καλά και τη στελέχωσή της και τα
προβλήµατα που υπάρχουν. Θεωρώ ότι είναι κεντρικό ζήτηµα -
ξαναλέω- και σε κεντρικό και σε περιφερειακό επίπεδο, όπως και
πολλά άλλα επιµέρους ζητήµατα, τα οποία θέσαµε µε την επί-
καιρη επερώτηση και δεν έχω τώρα τον χρόνο να τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής.
Δεν βοηθάµε για ανθρωπιστικούς λόγους τους ψυχικά πάσχον-
τες. Θέλω να το σχολιάσω αυτό που είπε η κ. Βούλτεψη. Εδώ
είναι ένα ουσιαστικό τµήµα -όχι γενικά κι αόριστα ενός ουµανι-
σµού- του ίδιου του πυρήνα της ολοκληρωµένης φροντίδας απέ-
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ναντι σε αυτούς τους ανθρώπους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πρέπει να ολοκλη-

ρώσετε, κύριε  Μαντά.
Συγγνώµη που επιµένω, αλλά δεν έχουµε περιθώριο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως –και τελειώνω µε αυτό- ξέρετε πολύ καλά -και το είπα

εισαγωγικά και νοµίζω ότι το αντιλαµβάνεται όλος ο κόσµος- ότι
χωρίς να αλλάξουµε, να άρουµε αυτό το βραχίονα του µνηµονίου
και των πολιτικών της λιτότητας -που παράγουν καινούργια προ-
βλήµατα, που επιδεινώνουν προβλήµατα που έτσι και αλλιώς δια-
χρονικά θα υπήρχαν- δεν µπορούµε να έχουµε απαντήσεις στα
µεγάλα αυτά προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα
προσπαθήσω και εγώ να είµαι σύντοµη, παρ’ ότι ήταν αρκετά
αυτά που θα ήθελα να πω. Θα συγκροτήσω πάλι την απάντησή
µου, όπως την έχω οργανώσει, µε ορισµένες λεπτοµέρειες, που
θα περιορίσω, στις ερωτήσεις που κάνατε.

Θέλω να σας πω µόνο ότι σε ό,τι αφορά τη Διεύθυνση Ψυχικής
Υγείας είναι πάρα πολλά αυτά που σας είπα για την ενίσχυσή της
και µάλιστα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µε «µέµφθηκε»
γιατί συνεργάστηκα µε την υπηρεσία για να δώσω τις απαντήσεις
πάνω σε αυτό. Και θέλω να του πω ότι αυτό θα συνεχίσω να κάνω
και εφεξής, διότι τη θεωρώ απολύτως απαραίτητη και χρήσιµη. 

Σε ό, τι αφορά την τοποθέτηση της κ. Βούλτεψη θα ήθελα να
πω ότι ήταν µια βαθιά ανθρώπινη τοποθέτηση όχι αµιγώς πολι-
τική, αλλά εγώ τη χαιρετίζω για την ευαισθησία της. Σε ό, τι
αφορά τα πολιτικά ή τα ιατρικά τα αφήνουµε σε άλλους. Δεν
ήταν ο ρόλος της κ. Βούλτεψη να υπεισέλθει σε αυτά. 

Στην πρώτη ερώτηση για τις τοµεακές επιτροπές, νοµίζω ότι
ανέπτυξα επαρκώς. Δεν χρειάζεται να επιµείνω τώρα για τους
λόγους για τους οποίους έχει καθυστερήσεις η συγκρότηση. Σας
λέω µόνο ότι έχουν εκδοθεί τέσσερις προσκλήσεις ενδιαφέρον-
τος. Τις άλλες λεπτοµέρειες τις γνωρίζετε.

Κύριοι συνάδελφοι, από το Υπουργείο Υγείας έχουν εκδοθεί
από το 2000 µέχρι σήµερα αποφάσεις έγκρισης σκοπιµότητος
για την ανάπτυξη µονάδων ψυχικής υγείας σε κάθε νοµό. Την πε-
ρίοδο του ΕΣΠΑ εγκρίθηκε η ανάπτυξη µονάδων συνολικού κό-
στους 125 εκατοµµυρίων ευρώ. Τελικά, εντάχθηκαν έργα ύψους
57 εκατοµµυρίων ευρώ, το µεγαλύτερο µέρος των οποίων –πε-
ρίπου τα 20 εκατοµµύρια- δεν υλοποιήθηκε µε υπαιτιότητα των
ίδιων των διοικήσεων των νοσοκοµείων.

Επίσης, αναφέρθηκε και το νούµερο των 80 εκατοµµυρίων
ευρώ που χάθηκαν από το ΕΣΠΑ. Θέλω να πω για λόγους ιστο-
ρικούς –παρ’ ότι συνέβη στο παρελθόν, δεν έχει σηµασία, έχει
αξία στη συζήτηση- ότι υπήρχαν προβλήµατα στις δηµόσιες
δοµές γιατί δεν υπήρχε προσωπικό. Ξέρετε για την απαγόρευση
πριν από το 2010. Δεν υπήρχε έτοιµη κτηριακή υποδοµή. Δεν
υπήρχε συνεχές ενδιαφέρον από τις διοικήσεις των νοσοκο-
µείων. Τώρα προσπαθούµε να τα διεκδικήσουµε τα χρήµατα
αυτά, τα κοινοτικά κονδύλια και ευελπιστούµε ότι θα τα καταφέ-
ρουµε. 

Στη δεύτερη ερώτηση δεν νοµίζω ότι έχω να προσθέσω κάτι
περισσότερο. Θα ήθελα να πω ότι η συνεργασία που γίνεται για
την παρακράτηση των συντάξεων, δεν γίνεται µόνο µε υπηρεσια-
κούς φορείς αλλά και µε την Ειδική Επιτροπή Ελέγχου των Δι-
καιωµάτων των Ατόµων µε Ψυχικές Διαταραχές και επίσης, µε
τα πορίσµατα του Βοηθού Συνηγόρου του Πολίτη πάντοτε για
την προστασία των πασχόντων.

Σε ό,τι αφορά τον ενιαίο προϋπολογισµό θα µιλήσω συνοπτικά
για να µην κουράσω µε αριθµητικές λεπτοµέρειες. Το σύνολο κό-
στους για το εξάµηνο είναι 30 εκατοµµύρια ευρώ για πεντακό-
σιες χιλιάδες θεραπευτικές πράξεις των κέντρων ηµέρας και των
κινητών µονάδων. Στη διάθεσή σας βεβαίως είναι και τα αναλυ-
τικά στοιχεία. 

Θέλω µόνο να κάνω µία παρατήρηση για το ποσοστό συµµε-
τοχής των δαπανών για την ψυχική υγεία. Οι δαπάνες αυτές σύµ-
φωνα µε τον ΠΟΥ πρέπει να ανέρχονται στο 5%. Σήµερα δίνουµε

περίπου 250 εκατοµµύρια για την ψυχική υγεία και αν προστε-
θούν και οι κοινοτικοί πόροι, ανεβαίνει το ποσοστό.

Όµως, το πρόβληµα, το οποίο υπάρχει στη χώρα µας είναι –
και εγώ θα το παραδεχθώ, βλέπετε ότι δεν προσπαθώ τίποτε να
ωραιοποιήσω- ότι είναι χαµηλές οι δηµόσιες δαπάνες για την
υγεία. Είναι περίπου το 3,5% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόν-
τος και αυτό είναι το οποίο πρέπει να διορθωθεί. 

Θα ήθελα να κάνω µία ειδικότερη αναφορά για τους φορείς
που εµπλέκονται στη διαδικασία µετάβασης, γιατί η συνάδελφος
που µίλησε είπε ότι γίνεται µε διαδικασίες fast track. Εγώ δεν θα
έλεγα ότι είναι fast track, µάλλον slow track είναι! 

Το πρώην Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Τρίπολης –εδώ είναι ο κ.
Βουδούρης- κατάφερε να µετακινήσει σε µονάδες στην κοινό-
τητα το σύνολο των χρονίων ατόµων -ήταν είκοσι επτά άτοµα-
µέχρι τις 31-12-2013. Το Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης
µετακίνησε είκοσι ένα άτοµα και εντείνει τους ρυθµούς του για
τη µετακίνηση των υπολοίπων σαράντα δύο. Το «Δροµοκαΐτειο»
συµµετέχει στη διαδικασία µε δεκαεπτά χρονίους και υπολείπον-
ται σαράντα, ενώ το ΨΝΑ δεν έχει συµµετάσχει καθόλου σε
αυτήν τη διαδικασία. Βεβαίως, ελέγχουµε στα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου τις πηγές προέλευσης των ψυχικά πασχόντων
που κάλυψαν τις κενές θέσεις από τον Οκτώβριο του 2013 και
µετά. Θα έχουµε πολύ σύντοµα εικόνα για την οποία και θα σας
ενηµερώσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε  Πρόεδρε.
Όσον αφορά τους πάσχοντες του άρθρου 69, έχουµε µία συ-

νεργασία µε το Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Αττικής και το Γενικό Νο-
σοκοµείο Κατερίνης για να εξασφαλιστούν χώροι διαµονής που
θα πληρούν τόσο τους σκοπούς του έργου αποκατάστασης όσο
και τις προβλεπόµενες προδιαγραφές φύλαξης. 

Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάτι ειδικότερο πάνω σε αυτά που
έχουµε πει. Θα είναι στη διάθεσή σας, για να µη σας κουράσω
άλλο τώρα, η πρώτη εργασία που έχει γίνει για τις δοµές από τη
Διεύθυνση Ψυχικής Υγείας. Και µιας που είναι ο κ. Ξανθός
παρών, θα του έλεγα ότι ξέρουµε ότι υπάρχουν περισσότερες
δοµές ψυχικής υγείας στη δυτική Κρήτη και γι’ αυτό θα
αναπτύξουµε κι άλλες στην ανατολική Κρήτη. Εδώ είναι η
κατάσταση, κύριε συνάδελφε. Είναι στη διάθεσή σας. 

Στον κ. Κωνσταντινόπουλο θέλω να πω ότι υπάρχει εθνικό
σχέδιο δράσης για το διάστηµα 2014-2020. Έχουν καθοριστεί οι
άξονες και οι προτεραιότητές του. Θα το πληροφορηθεί. Είναι
στη διαχειριστική αρχή. Ανάλογη προσπάθεια έχει γίνει για τη
νόσο Αλτζχάιµερ -δεν θυµάµαι ποιος συνάδελφος το ανέφερε
αυτό. 

Και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Κύριε Κου-
ρουµπλή, θα υποκύψω τελικά στον πειρασµό και θα ρωτήσω
εσάς, κύριε εισηγητά, γιατί κάνατε λόγο για βίαιο διαµελισµό των
ψυχιατρικών νοσοκοµείων και για ξαφνικό θάνατο ψυχιατρικών
νοσοκοµείων. 

Αναφέρετε στην ερώτησή σας, χρησιµοποιώντας τα ίδια λόγια,
ότι δεν υπάρχει συγκροτηµένο σχέδιο κι ότι εµείς θέλουµε να
κλείσουµε τα ειδικά ψυχιατρικά νοσοκοµεία και χρησιµοποιούµε
ως πρόσχηµα το «ΨΥΧΑΡΓΩΣ». 

Θα ήθελα να σας πω, επειδή είπατε ότι απαιτείται να έχουµε
συγκεκριµένο σχέδιο, ότι κι εµείς θα θέλαµε να κάνετε συγκε-
κριµένες τοποθετήσεις. Και αυτό το λέω γιατί στις 6 και 7 Οκτωβ-
ρίου του 2012 έγινε στην Αθήνα η συνδιάσκεψη από τον ΣΥΡΙΖΑ
για την ψυχική υγεία. Εκεί δηλώσατε δηµόσια ότι θέλετε
συνολική ανασυγκρότηση των δηµόσιων ψυχιατρικών µονάδων
που αναπτύσσονται στα γενικά νοσοκοµεία και σταδιακό κλείσιµο
όλων των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων. Αυτό είναι κάτι που
προβλέπεται και στο Σύµφωνο Άντορ-Λυκουρέντζου. 

Στις 30 Νοεµβρίου του 2013, όµως, η πανελλαδική συνδιά-
σκεψη του τµήµατος υγείας του ΣΥΡΙΖΑ, µε απόφαση που
δόθηκε στη δηµοσιότητα καταδικάζει τις καταστροφικές πολιτι-
κές του Υπουργείου Υγείας -λέει πολλά- αλλά και τον βίαιο διαµε-
λισµό των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων. 

Εάν είστε σταθεροί στην άποψη του 2012, είστε ευπρόσδεκτοι
στο Υπουργείο να συζητήσουµε και να µας καταθέσετε τις
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απόψεις σας. Εσείς ειδικά το ξέρετε αυτό. 
Θα µου επιτρέψετε να κάνω και µία προσωπική αναφορά. Δεν

µου αρέσει που µε παρακάµπτετε και πάτε στις υπηρεσίες. Ποτέ
δεν σας έκλεισα την πόρτα. Απαντώ αµέσως στα τηλεφωνήµατά
σας. Είµαι απολύτως συνεργάσιµη, ακόµη και το Σαββατο-
κύριακο. Συνάδελφός µου είστε, σε µένα πρέπει να απευθύνεστε.
Αυτό απαιτεί η πολιτική ηθική. 

Εάν επιµένετε, όµως, στην άποψή σας, κύριοι συνάδελφοι, ότι
πρόκειται για βίαιο διαµελισµό των ειδικών ψυχιατρικών νοσοκο-
µείων, τότε λυπούµαι αλλά δεν θα έχουµε καµµία συνεργασία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να

κλείσετε αυτή τη συζήτηση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή έκανε

µία αναφορά στο κλείσιµο της τοποθέτησής της η κυρία
Υπουργός, θα ήθελα να της πω το εξής: Όταν αυτή τη στιγµή
είναι υποβαθµισµένοι αυτοί οι χώροι και όταν συνεχίζεται η
φθίνουσα πορεία της ποιότητας των χαρακτηριστικών που
έπρεπε να έχουν, θα έπρεπε κανείς να αναζητήσει ποιος είναι ο
καλύτερος τρόπος από όλους. Και η άποψη η δική µας είναι ότι
η κοινοτική επιλογή είναι µία διαδικασία. 

Εκείνο, όµως που δεν έκανε ποτέ το Υπουργείο, όχι µόνο τώρα
που είναι Υφυπουργός η κ. Μακρή αλλά και όλα αυτά τα χρόνια,
είναι ότι δεν έφτιαξε έναν αξιόπιστο µηχανισµό ελέγχου της
ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών, είτε στις δηµόσιες
δοµές είτε στις ιδιωτικές. Αυτό είναι ένα ζητούµενο, γιατί δεν
έχετε µηχανισµό, όταν η Υπηρεσία που έχετε στο Υπουργείο σας
είναι αποψιλωµένη.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Τα είπα όλα αυτά,
κύριε συνάδελφε, και παρέθεσα και αναλυτικά στοιχεία. Λείπατε
όµως από την Αίθουσα και δεν µε ακούσατε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν έχει στελέχωση.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Αποψιλωµένη δεν

είναι, αλλά σίγουρα είναι ανεπαρκής. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Και το κακό έφτασε στο

αποκορύφωµα από τη στιγµή που δεν µπορέσατε να αντιτάξετε
στους «στραγγαλιστές» της αξιοπρέπειας του ελληνικού λαού,
στους τροϊκανούς, µία διαφοροποίηση της πολιτικής στον χώρο
της υγείας. 

Δεν θέλετε να δεχτείτε ότι ο ελληνικός λαός βιώνει µία
ανθρωπιστική καταστροφή. Η κατάσταση στον χώρο της υγείας
και στα νοσοκοµεία µας είναι τραγική. Δεν ξέρω αν έχετε
επισκεφτεί τα νοσοκοµεία και τι εικόνα προσκοµίζετε. Νοµίζω,
όµως, ότι δεν βλέπουν διαφορετική εικόνα αυτοί που επι-
σκέπτονται τα νοσοκοµεία ή αυτοί που βιώνουν την ανάγκη να
βρεθούν σε έναν τέτοιο χώρο.

Αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
συγκεκριµένες επιλογές. Διότι στο πλαίσιο της νεοφιλελεύθερης
πολιτικής θεωρείτε τις δαπάνες υγείας ως κόστος και όχι ως
κοινωνική επένδυση, που προστατεύει κατ’ αρχάς προληπτικά
την υγεία του λαού για να είναι ο λαός και πιο προαγωγικός και
πιο δηµιουργικός. 

Η ανεργία πυροδοτεί τα ψυχολογικά προβλήµατα. Είναι εκ των
ων ουκ άνευ αυτό και είναι µία πραγµατικότητα. Γι’ αυτά τα
ζητήµατα, λοιπόν, διαµαρτυρόµαστε εµείς. Δεν έχουµε κανένα
προσωπικό πρόβληµα.

Και, βεβαίως, κυρία Υπουργέ, σας είχα παρακαλέσει να µου
κάνετε µία αναφορά για το τι θα γίνει µε τα νοσήλια στα γηροκο-
µεία. Είναι πενήντα πέντε γηροκοµεία, πρόκειται για τρεις χιλιά-
δες ανθρώπους κατάκοιτους και έχετε και προσωπική άποψη. Κι
αν θέλετε να δεχθώ και το προσωπικό σας ενδιαφέρον, το αν-
θρώπινο, να το δεχθώ. Όµως πείτε µου τι θα γίνει συγκεκριµένα

γι’ αυτό το ζήτηµα. Τουλάχιστον γι’ αυτό θέλουµε µία συγκεκρι-
µένη απάντηση.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θέλω
ένα λεπτό για να απαντήσω για τα γηροκοµεία, επειδή έθιξε δύο
φορές το ζήτηµα ο κ. Κουρουµπλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, όµως,
λάβετε υπ’ όψιν σας το περασµένο της ώρας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Επειδή το θέµα για τα

γηροκοµεία το έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν, κύριε Κουρουµ-
πλή, ξέρετε πολύ καλά ότι είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου
Εργασίας. Έχω προσωπικό ενδιαφέρον για το Γηροκοµείο
Βόλου. Υπάρχει µία διάταξη…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τα νοσήλια είναι δικό σας
θέµα, κυρία Υπουργέ. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τους πετάτε ως «µπαλάκι»

στο Υπουργείο Εργασίας κι εκείνο λέει ότι τα νοσήλια δεν είναι
θέµα δικό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Κουρουµπλή,
δεν είναι δυνατόν…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Η Κυβέρνηση είναι ενιαία.
Δεν είναι βιλαέτι εδώ βιλαέτι εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν είναι δυνατόν
στην ολοκλήρωση της συζήτησης να ανοίξουµε καινούργια θέ-
µατα και µάλιστα που δεν είναι στην «καρδιά» της επερώτησης.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν υπάρχει βιλαέτι,
αλλά ούτε και εισπήδηση µπορεί να υπάρχει. 

Επεξεργάζεται, λοιπόν, το Υπουργείο Εργασίας και θα φέρει
σε νοµοσχέδιο µία διάταξη που θα διευκολύνει την αποπληρωµή
οφειλών που υπάρχουν από τα γηροκοµεία. Για τη δική σας ανα-
φορά, αυτή που κάνατε στο Γηροκοµείο του Βόλου, θέλω να σας
πω ότι δεν είµαι και ιδιαίτερα ευτυχής. Το Γηροκοµείο Βόλου ξο-
δεύει κάθε µέρα 1.000 ευρώ παραπάνω από εκείνα τα οποία ει-
σπράττει. 

Και θα σας πω και κάτι άλλο, κύριε Κουρουµπλή, γιατί εµείς
γνωριζόµαστε από πιο παλιά, σε σχέση µε τους άλλους συναδέλ-
φους, εγώ µε άλλη ιδιότητα, εσείς σε άλλο κόµµα. Τη σεβάστηκα
τη διαδικασία και τη σοβαρότητα του θέµατος σήµερα. Δεν εκ-
µεταλλεύτηκα τον κοινοβουλευτικό χρόνο για να κάνω αναφορές
σε άλλα θέµατα, µειώνοντας το πόσο ουσιαστική ήταν αυτή η συ-
ζήτηση σήµερα. Και ειδικά για εσάς, που έχετε δηµόσιο λόγο και
πέραν του Κοινοβουλίου, αυτό είναι µοµφή.

Ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν απαντήσατε σ’ αυτό που

σας ρώτησα.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Υγείας): Απολύτως!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθ-
µόν 18/18/4-2-2014 επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις µεταρρυθµίσεις
στην ψυχική υγεία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 10 Μαρτίου 2014 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: 1) αναφορά στην
Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας και 2) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’
αριθµ. 21/21/17-2-2014 επίκαιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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